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Nadzor nad delitvijo 
in uporabo družbenih
sredstev Pretkli teden je imel stalni skupščinski odbor za družbena sredstva 

prvo delovno sejo. Vodil je sejo njegov predsednik tovariš Franc Leskošek. 
O nalogah odbora pa je uvodoma govoril tajnik tovariš Julij Beltram. Taj
nika odbora smo naprosili, naj nam odgovori na nekaj vprašanj. Med dru
gim smo vprašali: kakšen je družbeni pomen skupščinskega odbora za druž
bena sredstva in katere bodo njegove osnovne naloge:

1“"v ružbeni pomen stalnega 
I J skupščinskega odbora za 

družbena sredstva bo 
naš odbor moral šele dokazati. 
Danes lahko govorimo le 0 po. 
trebi po takem skupščinskem 
telesu, ki nai bi za skupščino 
politično nadziral delitev In 
trošenje družbenih sredstev.

Pomen in naloge stalnega 
odbora Ljudske, skupščine LRS 
za družbena sredstva moramo 
motriti z osnov našega celotne
ga družbenega in gospodarske
ga sistema. Decentralizacija 
sredstev, vedno večje pravice 
organov delavskega in družbe
nega upravljanja in večje ma
teriale podlage za njihovo sa. 
mostojnost in delo. to je brez 
dvoma najbolj karakteristična 
osnova našega celotnega gospo
darskega in družbenega razvo
ja. Družbena sredstva, ustvar
jena na obijnočiu maše republi
ke, se sicer delijo in uporab
ljajo na podlagi raznih predpi- 
eov, ogromen del teh sredstev 
Pa konkretno delijo In uporab
ljajo organj delavskega in druž- 

enega upravljanja, ljudski od. 
bori in drugi organi na podlagi 
družbenih planov, resolucii in 
Priporočil. ki dajejo samo 
okvirne smernice, ki naj bi iih 
omenjeni organi uresničili v 
dnevni praksi.

Odbor namreč s stališča poli
tike začrtane v zveznih in re
publiških družbenih planih, za

konih. resolucijah, priporočilih 
In drugih aktih skupščine ter v 
drugih zveznih in republiških 
predpisih, obravnava, kako dr
žavni organi, zavodi in gospo
darske organizacije delijo druž
bena sredstva, kako razpolaga
jo z njimi in kako jih uporab. 
Ijajo. Razen tega pa odbor ob
ravnava po podatkih družbene, 
ga obračuna in po drugih po
datkih politiko delitve družbe
nih sredstev gospodarstev kot 
celote ali posameznih panog. T0 
pa je seveda šele ena stran od- 
borovega dela. Na podlagi kon
kretnega dela. analiz, pojavov 
in vzrokov bo namreč odbor 
lahko šele proučeval posamezna 
vprašanja in sistem delitve, 
razpolaganje jn uporabo druž
benih sredstev ter pristojnim 
organom, zlasti pa ljudski skup. 
ščini poročal oziroma predla
gal, kolikor bo imel za potreb
no. ustrezne ukrepe In dopol
nitve v tem našem gospodar
skem sistemu.

Skupščinski odbor za družbe
na sredstva bo S kontrolo nad 
delitvijo in trošenjem družbe
nih sredstev tudi vzgojno vpli
val na upravljavce m koristni 
ke. Gospodarske organizacije 
ustanove in komune morajo In 
bodo čutile delo našega odbora 
kot pomoč v tem smislu, da bo 
na osnovi proučevanja In ana
liz delitve in trošenja družbenih 
sredstev opozarjal na pravilno

Volitve novih 
upravnih odborov

|"sjs e predlanskim so na kongresu delavskih svetov raz- 
& pravljali o podaljšanju mandatne dobe delavskih 

B svetov na dve leti. Vedno večje naloge pa tudi 
vedno večja odgovornost zahteva pri delu večjo 

kontinuiteto in sposobnost pri delu. Zato je v decembru o 
tem razpravljala Zvezna ljudska skupščina in s posebnim za
konom podaljšala mandatno dobo delavskih svetop, ki so 
bili izvoljeni v letu 1958. Tako v letošnjem letu ne bomo 
volili novih delavskih svetov, pač pa le upravne odbore, ki 
irnajo še vedno le enoletno mandatno dobo. Nove upravne 
odbore bo treba izvoliti do konca aprila.

Volitve novih upravnih odborov pa so prav tako po- 
vaembne, čeprav voli člane upravnega odbora delavski svet 
sam. Člane upravnega odbora , lahko izbira med člani delav
skega sveta, pa tudi med člani kolektiva sploh. Ob tej priliki 
se nam zdi potrebno omeniti, oziroma spomniti na nekatere 
dolžnosti upravnih odborov. Le-ti namreč sestavljajo pred
loge za gospodarjenje v podjetju. Sprejemajo mesečne gospo
darske načrte in skrbe za pravilno poslovanje podjetja. Mimo 
lega imajo še mnogo drugih pravic, ki so vse tako pomembne, 
da zares ni vseeno, koga izbiramo v upravne odbore.

Pri dosedanjem delu upravnih odborov so se tu in tam 
‘Pokazale slabosti. Ponekod so pozabili na člen zakona, ki go- 
Pori o tem, da je upravni odbor kolektivni ‘organ, ki lahko 
sklepa samb na sejah. V takih kolektivih so se o važnih na
logah dogovarjali kar posamezni člani upravnega odbora in 
vodstva. Tam, kjer so delali tako, so še toliko prej pozabili 
na odgovornost pred delavskim svetom. Zlasti pa se je treba 
Zavedati, da je upra vni odbor podjetja odgovoren za'izvrši
tev plana in za pravilno poslovanje podjetja. S tem pa je 
Pravzaprav povedano, kako važen organ samouprave je 
upravni odbor podjetja.

Pred volitvami novih upravnih odborov _ pa je treba 
Opozoriti še na nekaj. Do sedaj je bilo tako, da smo ob pri
javah na volitve delavskih svetov razpravljali z volivci- 
aelavci o' upravljanju 'in gospodarjenju v minulem letu. Le- 
js, ko ne bomo volili delavskih svetov, se zato ne sme dogo
diti, da delavski sveti ne bi položili računa o delu v minu- 
tern obdobju. To bo potrebno letos povezati z volitvami no- 
Vega upravnega odbora in z razpravami o zaključnem raču- 
nu. Kolektiv mora biti vsaj enkrat v a leto v podrobnostih 
seznanjen s poslovanjem podjetja. Organi upravljanja in 
študikalne organizacije morajo v tesnem sodelovanju pri
javiti te razprave v kolektivu, kajti poročilo mora omogo- 
}ti slehernemu članu kolektiva stvaren vpogled v gospo- 
uarjenje.

Od tega. kako bo pripravljena razprava in kakšna bodo 
Poročila, pa je odvisno, ali se bodo razprave razblinile na 
tevilne, trenutno manj bistvene probleme, ali pa bodo za- 

I c osnovne, najvažnejše naloge. Koristno bo, če bodo pro- 
zvajalci ob tej priliki ocenjevali tudi delo delavskih svetov 

upravnih odborov in jim izrekli priznanje za uspešna pri- 
.evanja, istočasno pa opozarjali tudi na slabosti. Te se 

,U]večkrat odražajo v premajhni povezavi upravnih odborov 
delavskih svetov z vsemi proizvajalci. Ob volitvah novih 

Pravnih odbore*.} pričakujemo torej oceno dela, ki bo pod
ate namadek. mš

in nesmotrno delitev oziroma 
trošenje sredstev. Predvsem 
mora biti delitev sredstev, vsa
ka dotacija ali subvencija, vsa
ka občasna denarna podpora ali 
pomoč, bodisi katerega koli or
gana, podjetja ali ustanove raz
nim organizacijam ustanovam 
Itd., javna. Ta praksa javne 
razprave ali objave pred delit
vijo oziroma dodelitvijo, se na
glo širi in Ima vedno lepše re.

JULIJ BELTRAM.

zultate, zelo koristne za vzgojo 
državljanov In upravljavcev, hi 
pa še dosegla zaželene stopnje.

Kakšna so sredstva s kate
rimi razpolagajo kolektivi, 
ljudski odbori, ustanove in 
drugi in o katerih bo raz
pravljal tudi odbor? Ali bo 
odbor razpravljal tudi o upo
rabi osnovnih sredstev?

Sredstva ljudske republike in 
ljudskih odborov znašajo 55,504 
milijonov, sredstva gospodar
skih organizacij 88.607 milijo
nov, sredstva socialnega zavaro
vanja 28.715 milijonov, sred
stva ostalih koristnikov, kot so 
članarine in prispevki zborni
cam, skupnostim in strokovnim 
združenjem, del presežka v ma
terialnih stroških, obresti od 
kreditov za osnovna in obratna 
sredstva pa 12.433 milijonov di
narjev. Poleg sredstev, ki smo 
jih tu našteli, so zelo važna pro
sta sredstva hranilnih In banč
nih zavodov..mimo katerih naš 
odbor ne bo šel.

' Za delovanje odbora ra druž
bena sredstva so zlasti pomemb
na sredstva gospodarskih orga
nizacij, skladov, razne oblike 
dotacij itd. Gospodarske orga
nizacije samostojno razpolagajo 
z ogromnimi sredstvi. Čisti 
osebni dohodek je predviden v 
višini 62.688 milijonov, osebni 
dohodek v materialnih stroških 
(dnevnice, potni stroški, teren
ski dodatki itd.) v višini 6.564 
milijonov dinarjev. Gospodar
ske organizacije oziroma njiho
vi organi upravljanja pa bodo 
ostanek dohodka po družbenem 
planu v višini 17.389 milijonov 
razdelili na razne sklade go
spodarske organizacije. Če po
drobneje pregledamo strukturo 
sredstev gospodarskih organ Iza- 
clj,- moramo k 88.607 milijonom 
prišteti še 26.909 milijonov di- 
nariev amortizacije, s katero 
samostojno, vendar v skladu s 
predpisi, razpolagajo gospodar
ska organizacija in njeni orga. 
ni upravljanja. (Odstotek upo
rabe amortizacije je odvisen se. 
veda od odstotne Iztrošenostj 
strojev.)

Omenil sem. da znaša čisti 
osebni dohodek 62 milijard di
narjev. ki pa se lahko poveča 
na podlagi sklepa organov de
lavskega upravljanja, in sicer 
tako, da se de! ostanka dohodka 
za sklade uporabi za povečanje 
čistega osebnega dohodka. Poli
tika. k| jo v zvezi s tem vodijo 
organi gosoodarskih organizacij 
ter ljudski odbori, pa Ima lah
ko daljnosežne posledice. Kako 
razdeliti ostanek dohodka med 
sklade, to je bistveno vpraša
nje! Alj se bo ostanek dohod

ka za sklade delil po smerni
cah, ki jih dajejo družbeni pla
ni, ali bo ta ureditev v skladu 
z nalo celotno politiko, prav to 
je eno Izmed pomembnih pod
ročij dela 'odbora za družbena 
sredstva. Za ilustracijo lahko 
navedemo samo vprašanje izva
janja investicij, ker vsak0 leto 
ugotavljamo, da se fronta pla
niranih investicij stalno prebi
ja. Prebijanje investicijske 
fronte pa vnaša v naše gospo
darstvo določene disproporce 
nezadostne zmogljivosti grad. ' 
benlh im drugih podjetij še po
večuje pa tudi v blagovne od
nose vnaša, razne težave. To 
fronto pa v večini primerov 
prebijajo gospodarske organiza
cije, večkrat z nesmotrnimi in
vesticijami zlasti ob koncu le
ta. Razen tega lahko gospodar
ske organizacije ostanek do
hodka, ki ga delijo na sklade, 
uporabijo tudi za povečanje 
osebnega dohodka. Nepravilno 
povečanje osebnega dohodka pa 
jma lahko škodljive posledice, 
kolikor takšno povečanje oseb
nih dohodkov ni posledica de
jansko povečane proizvodnje. 
Ne samo, da se z večanjem de
narnih Sredstev na blagovnem 
trelšču to kaže v^raznih mot
njah. ampak končno vpliva tudi 
ra upravljalna gospodarske or
ganizacije. to ie na delavca, ker 
ne vpliva na njegovo formira
nje miselnosti in na vsklajeva- 
nje Individualnih Interesov s 
Volektivnimi. Zato ie zlasti po
membno. kako bodo gospodar
ske organizacije ostanek dohod
ka delile na razne sklade, kako 
se bodo ta sredstva uporablja
la in kako bodo z njimj razpo
lagale. Gre predvsem za dolo
čeno družben,o-nollfično kon
trolo. za potrebno tismezjanje 
organov delavskega uo-avljania 
ter za spremljanje politike, ki 

(Nadaljevanje na 2. strani)
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0 ČEM RAZPRAVLJAMO

IZREDNI PRISPEVEK
P

kri uvajanju izrednega prora
čunskega prispevka zastav
lja praksa nekaj vprašanj:

Ali je sploh treba uvajati izredni 
proračunski prispevek v gospodar
skih organizacijah, ki poslujejo kot 
dobre gospodarske enote, ne glede na 
to, da presežejo 160 odstotkov mini
malnih osebnih dohodkov?

Ali naj občinski ljudski odbori že 
v začetku leta napovedo s skupnim 
sklepom, da bodo pobirali izredni 
prispevek, če bodo razlogi za to?

Ali ne bo uvedba izrednega pri- 
spevka ter v zvezi z njim zagotovi
tev posebnih občinskih proračunskih 
dohodkov nehote vplivala na pod
jetja, da bodo dosegala večje čiste 
dohodke ne glede na objektivne po
goje? S tem je poveza ho tudi vpra
šanje, objektivnosti občinskih orga
nov pri ocenah, ali je doseženi čisti 
dohodek posledica prizadevnosti ko
lektiva ali pa razmer izven njihove
ga vpliva, ker je občinski ljudski 
odbor deležen vsaj 50 odstotkov iz
rednega dohodka?

Bližnji predpisi Zveznega izvršne
ga sveta, ki so že napovedani, bodo 
vsekakor natančneje določili pogoje, 
v katerih bo mogoče uvesti^ izredni 
proračunski prispevek. Nedvomno pa 
ti predpisi ne bodo silili občin, da 
ga uvedejo, če se jim to ne bo zdelo 
potrebno.

Nekateri. zagovarjajo mnenje, da 
napovedovanje uvedbe izrednega pri
spevka lahko zavira boj za večjo 
proizvodnjo in večjo storilnost. Dru-, 
gj menijo, da je treba gospodarskim 
organizacijam razložiti uvedbo iz
rednega" prispevka, konkretne, skle
pe pa sprejemati, ko bo čas za to.

Znani pa so primeri, ko so nekate

ri ljudski odbori napovedali, da le
tos sploh ne bodo zahtevali izred
nega prispevka. Alj je to prav?

Napoved o uvedbi izrednega pri
spevka bi zares lahko v določenem 
obsegu zavria razmah gospodarske 
dejavnosti, če bi ne bila hkrati raz
čiščena nekatera nejasna vprašanja. 
Predvsem je treba povedati ali bodo 
morale plačevati izredne prispevke 
tudi tiste gospodarske organizacije, 
ki poslujejo kot dobri gospodarji, 
vendar njihovi delavci dosegajo nad 
160 odstotkov minimalnih osebnih 
dohodkov. V takem primeru ni 
neupravičeno pojmovanje, da ne bi 
imelo smisla uvajati posebnega pri
spevka. Ali take gospodarske orga
nizacije ne bodo kalkulirale ravni 
izplačil in načrtno slabile pobude 
delavcev za še večje proizvodne 
uspehe?

Uvedba dodatnega proračunskega 
prispevka kaže. da se nekateri ljud
ski odbori z lahkoto odločajo za po
biranje dohodkov, brž ko jim za
konski predpisi dajejo vsaj nekaj 
možnosti za to. Ali ne bo tako tudi 
z izrednim prispevkom?

Po drugi strani pa so se ponekod 
že v začetku leta odrekli izrednega 
prispevka. Nedvomno pozitivna že
lja je, da zlasti letos ne zaviramo po
bude delovnih kolektivov. Nekateri 
ljudski odbori pričakujejo, da bodo 
s tem. ker so se odpovedali izredne
ga prispevka, dobili mnogo več za
radi večje proizvodnje in visoke sto
rilnosti v podjetjih na svojem ob
močju. Posamezne nepravilnosti, ki 
se bodo pokazale pri neupravičeni 
delitvi čistega dohodka na sklade in 
osebne dohodke, bodo po njihovem 
mnenju manj škodljive.

Opisani razlogi niso brez podlage, 
vendar niso tako močni, da bi ne bi
la potrebna intervencija v primerih 
izkoriščanja razmer, ki niso rezul
tat prizadevnosti delovnega kolek
tiva. Občinski ljudski odbor, ki se 
je vnaprej odrekel izrednega pri
spevka, se je hkrati odrekel tudi 
upravičenega posega, čeprav bi bil 
potreben. Zato bi lahko zastavili 
vprašanje, čemu sploh napove
dovati uvedbo izrednih proračun
skih prispevkov. Zvezni predpisi 
pooblaščajo občinske ljudske odbo
re, da smejo zahtevati izredne pri
spevke, ljudski odbori pa bodo po 
potrebi to tudi storili s konkretnimi 
sklepi.

Slišati je tudi tole: občina pregle
da, ali je podjetje, gospodarsko do
bro poslovalo, potem pa je deležna 
izrednega proračunskega prispevka. 
Majhne, nerazvite občine bi se lahko 
znašle v precepu: bile bi ne le pri
stranske, marveč bi neposredno 
spodbujale gospodarske organizaci
je na svojem območju k temu, da bi 
izkoriščale konjunkturo na trgu in 
druge možnosti, samo da bi doseg
le čim večji čisti dohodek.

Takšne možnosti niso izključene. 
Pri tem pa je treba upoštevati tudi 
vlogo družbeno-političnih činiteljev 
v okviru komune. Če bodo ti poka
zali zadovoljivo dejavnost, ozke ko
munalne potrebe ne bodo prišle do 
odločilnega izraza. Zlasti pomembno 
je. da občinski ljudski odbori ne pla
nirajo v svojih proračunih že vna
prej dohodkov iz izrednega prispev
ka. To je nujen pogoj za objektivno 
oceno poslovanja gospodarskih or
ganizacij.

M. M. J



7 dni
v sindikatih

V MARIBORU je občin
ski samdlifcailind: svet Maribor 
— Cenitar priredil seminar 
za predsednike in tajnike 
sdndiikalniih organizacij. V 
bližnji prthiodmostii bodo 
priredSild še štiri take semi
narja.

V MURSKI SOBOTI so 
priredili posvetovanje o ta
rifni politiki. Udeležili so ( 
se ga predsedniki delavskilh 
sveitov, sindikalnih organi
zacij itd.

V murskosoboškem o>kina- 
ju so že imeli seminarje za 
sindikalne odbornike, in si
cer v Ljutomeru. Gornji
Radgoni in Murski Soboti.

•

NA OBČNEM ZBORU TE
RITORIALNEGA ODBORA 
SINDIKATA PTT so med 
drugim razpravljali tudi o 
delitvi sredstev. Večino de
narja bodo namenili za gra
ditev stanovanjskih hiš, za 
strokovno Izobraževanje de
lavcev ter za družbeno in 
kulturno življenje.

Zavzeli so tudi stališče do 
tarifnega sporazuma. Menili 
so, da bo treba tudi v PTT 
poiskati najbolj objektivna 
merila za nagrajevanje de
lavcev.

*

V CELJU je bilo posve
tovanje tajnikov občinskih 
sindikalnih svetov. Raz
pravljali so o organizaciji 
seminarjev za sindikalne 
odbornike. Odločali so sa, 
da bodo priredili štiri de
vetdnevne seminarje. Prve- > 
ga seminarja se udeležuje 
26 sindikalnih odhamifcov 
občanskih sfadikadnih sve
tov in organizaidii. Krajše 
seminarje pripravljajo ob
činski stadikalnd sveti za 
ostale člane sindikalnih 
podružnic.

KOMISIJA ZA DELAV
SKO UPRAVLJANJE re
publiškega odbora kovinar
jev je pred kratkim spreje
la programe dela. Njeni

člani bodo proučili delo 
obratnih delavskih svetov, 
analizirali stanje glede de
lavskega upravlljiamja v

elektrogospodarstvu in iz
delali predlog o tem, da bi 
uvedli upravljanje v tistih 
podjetjih, ki so še v izgrad
nji. Razpravljali so še o ne
katerih problemiilh, ki za
devajo delo delavskih sve
tov v »Elektroprenoisu« in 
podjetij za distribucijo 
električne energije.

*

V BEOGRADU so zastop
niki sindikata državnih 
uslužbencev, sindikata zdrav
stvenih delavcev, sindikata 
učiteljev in profesorjev ter 
sindikata uslužbencev kul- 
tumoumetniških ustanov do
govorili, da bodo plenumi 
centralnih odborov ter sin
dikatov 27. marca letos. Raz
pravljali bodo o ustanovitvi 
skupne federacije. V Beo
gradu bo tudi 28. marca 
skupni sestanek centralni'.! 
odborov vseh teh sindikatov, 
ki bodo na njem objavili 
sklep o ustanovitvi federa
cije. V novem CO bo 60 čla
nov. Na sestanku Central
nega odbora novoustanovlje
ne federacije bodo objavili 
štatut in izvolili predsed
stvo ter tajništvo Central
nega odbora.

*

V NOVEM MESTU so na 
seji predsedsitva Okrajne
ga sainiddkalnega sveta, ki 
so se je udeležili tudi pred
sedniki rindikalniih svetov, 
razpravljali o nagrajeva
nju po učdinfcu in o semi
narjih, ki jih bodo priredili 
za predsednike in tajnike 
sindikalnih ongaMizacij ter 
člane občinskih sindikalnih 
svetov. V nekaterih obči
nah so te seminarje že pni- 
rediM (v Žužemberku in 
Čmamidu).

Predsedstvo Občinskega 
sindikalnega svata v No
vem mestu je priredilo 
troje sektorskih konferenc 
(v Šentjerneju, Straži in v 
Novem mestu). Na njih so 
s predsedniki in tajniki 
sindikalnih organizaciij raz
pravljali o nalogah sandii- 
katov pri sestavljanju ta
rifnih pravilmilkov ter se 
pogovorili o nagrajevanju 
po učinku.

•
NA SESTANKU predsed

nikov centralnih odborov 
sindikatov železničarjev, 
uslužbencev PTT, delavcev 
rečnega, cestnega in zračne
ga prometa ter pomorcev so 
sklenili, da bo ustanovni 
kongres sindikata prometa in 
zveze 31. marca letos v Beo
gradu. Tudi so sklenili, da 
bodo na kongresu izvolili 
centralni odbor, ki bo v 
njem 111 članov (43 železni
čarjev, 30 prometnih delav
cev, 21 poštarjev in 16 po
morcev).

•
V NOVI GORICI je bila 

skupna seja predsedstva 
Okrajnega sindikalnega sve
ta. Razpravljali so o tarif
ni poMtiikd, Ugotovili so, da 
delavcem še niso popolno
ma jasna stališča glede na
grajevanja po učinku. Za
to so sklenili, da bodo ob
činski zbori proizvajalcev 
stvameje obravnavali pro
bleme, ki zadevajo tarifno 
politiko v komuni.

PREMALO Občni zbor RO sindi
kata lesnih delavcev 
Slovenije v Ljubljani

kvalificiranih lesnih delavcev

Minulo sredo so v dveh ljubljanskih občinah sprejeli v Zvezo 
komunistov 45 mladih. V občini Ljubljana-Moste (od koder je 
tudi naš posnetek) so jih sprejeli 31, na Vajeniški šoli raznih 
strok pa 14. Za te mlade ljudi je bilo to dvojni praznik, saj 
so jih sprejeli v Zvezo komunistov v Jubilejnem letu, ob 

40-letnici ustanovitve Komunistične partije Jugoslavije.

Na minulem občnem zboru 
sindikata lesnih in gozdnih 
delavcav Slovenija so ugoto
vili, da lesna podjetja v tistih 
središčih, kjer so tudi druga 
industrijska podjetja, le težko 
dobijo delavce. Anketa, ki jo 
je lani izdelal Republiški odbor 
tega sindikata, je pokazala, da 
ne primanjkuje le inženirjev 
in tehnikov, marveč tudi kva- 
llficiranih delavcev. Splošna 
izobrazba lesnih delavcev je še 
vedno nizka. Dosedanji način 
izobraževanja t,udi ne rešuje 
vprašanje kvalifikacij. Združe-. 
nje lesno predelovalnih podje
tij in Zbornica za kmetijstvo 
in gozdarstvo LRS sta zato za
čeli graditi izobraževalna sre
dišča v Škofji Loki in Postoj
ni. Pouk v teh šolah je organi
ziran takole: vsak kandidat
obiskuje nekaj mesecev na leto 
poseben tečaj, nato Pa po vna
prej pripravljenem programu 
opravlja prakso v podjetju. 
Šoja mu med tem časom po- 
šiiiia Kiopisne naloge, da bj si

DELOVNE METODE
Naloge, pri katerih izpolnje

vanju sodelujejo sindikati dan 
za dnem, so zelo zapletene, 
zakaj — kakor so poudarili na 
tretjem kongresu ZSJ v Sara
jevu — »v naših pogojih posta
jajo sindikati zastopniki kori
sti celotnega delavskega razre
da v odnosu do njegovih posa
meznih delov in posamezni
kov, pa tudi zastopniki koristi 
posameznikov glede na skup
nost«.

■ Ce izhajamo iz tega dejstva, 
spoznamo, da je za sindikate 
zelo važno, kako se lotevajo 
nalog in kakšne so njihove de
lovne metode.

Za obdobje med III. in IV. 
kongresom ZSJ je značilna vr
sta, ukrepov za izboljšanje de
lovnih metod v sindikatih. 
Odstranili so številne birokrat
ske pojave, zagotovili članstvu 
večji vpliv na delo voljenih 
organov ter dosegli pomembne 
uspehe pri poglabljanju demo
kratičnih načel. Izboljšane de
lovne metode so prispevale k 
širši dejavnosti sindikatov ter 
k okrepitvi vloge in k množič
nosti, vendar pa ne bi mogli 
reči, da v delovnih metodah 
sindikalnih organizacij in vod
stev ni pomanjkljivosti in da 
je bilo storjeno prav vse, kar 
naj bi zagotovilo čim večji 
uspeh. V gradivu Centralnega 
sveta ZSJ, pripravljenem za 
IV. kongres, je rečeno, da član-

Pričakovanja in ukrepi
Z občnega zbora OSS v Kopru

Podatki kažejo, da so v vseh 
panogah gospodarstva v kopr
skem okraju lani presegli pro
izvodni .plan za 1 ‘Vo. V prvem 
polletju je sicer nastal izpad v 
prodavcdniji, ki pa so ga kolek
tivi v drugii polovtoi leita iz
polnili z večjo proizvodnjo.

Delegati pa so na minulem 
občnem zboru okrajnega sin
dikalnega sveta v Kopru raz
pravljali o nekaterih okolišči
nah, ki so vplivale na to, da 
so nastale pr; izpolnjevanju 
proizvodnih nalog določene te

žave. Menili so, da s proiz
vodnimi uspehi podjetij ne bi 
smeli biti preveč zadovoljni, 
posebej še zaradi tega, ker je 
lani storilnost dela nazado
vala. (Obstajajo tudi nekateri 
objektivni vzroki, zavoljo ka
terih proizvodni uspehi v ko
prskem okraju niso najboljši. 
Saj se je zavlekla rekonstruk
cija v Tovarni lesonita v Ilir
ski Bistrici, Tovarna motornih 
koles -Tomos- v Kopru še ni 
pričela redno obratovati, veli
ko težav pa so imeli tudi s

Nadzor nad delitvijo in uporabo 
družbenih sredstev

(Nadaljevanje s 1. strani) 
jo na tem področju vodijo ljud
ski odbori. Skratka, ljudska 
skupščina ima interes in po
trebo, neposredno zasledovati iz
vajanje politike, ki jo je dolo
čila v svoj ih, zakonih in aktih, 
da proučuje m kontrolira način 
izvrševanja te politike.

Osnovna sredstva so tudi 
družbena sredstva in bodo ver
jetno večkrat v razpravi ko bo 
šlo za neizkoriščene ali predi
menzionirane kapacitete oziro. 
ma za smotrno ali nesmotrno 
uporabo amortizacije.

Kako bo delal odbor in 
kakšnih nalog se bo najprej 
iptll?
V osnovi so v odtoku o usta. 

novitvl odbora za družbena 
sredstva opisane naloge oziroma 
način dela odbora, pododborov 
in komisij. Glede na to. ker je 
po vsebini in tudi drugače to 
nov odbor, pa bo šele praksa Iz
kristalizirala zlasti način in 
tudo podrobnejše odborove na- 
V>ge.

Odbor ie postavil štiri podod
bore iz članov odbora za pod

ročje industrije. kmetijstva, 
komune in ustanove. Posamez
na vprašanja bodo na terenu 
proučevale komisije, sestavlje
ne iz članov pododbora, drugih 
poslancev in potrebnih strokov
njakov. Odbor se je odtočil, da 
najprej prouči razdelitev tn 
trošenje družbenih sredstev v 
okraju Celi e.

Odbor za družbena sredstva 
ni kot smo videli v odloku, iz
vršni organ oblasti. Ne izdaja 
uredb in drugih predpisov. Od
bor ostane pomožno notranje 
telo skupščine, ki. dela v imenu 
skupščine in za skupščino. Prav 
tako odbor za družbena sred
stva ne bo izvajal administra
tivno inšpekcijsko kontrolo, za 
to so drugi organi, pač pa druž- 
beno-politično kontrolo nad de
litvijo in uporabo družbenih 
sredstev. S svojim delom bo 
odbor za družbena sredstva po
magal izgrajevati in utrjevati 
naš sistem družbenega in de
lavskega samoupravljanja, ki je 
v veliki meri odvisen oči smo
trne delitve in uporabe družbe
nih sredstev.

podjetji ribiške predelovalne 
industrije.

Zato bi letos morali v de
lovnih kolektivih pregledati, 
kako so izkoriščene proizvod
ne zmogljivosti, kakšen je od
nos strokovnega osebja do 
tehničnih in organizacijskih 
izboljšav v podjetjih itd. 
Znano je, da je v kmetijstvu 
pa tudi v nekaterih drugih 

•kolektivih še vedno preveč 
ročnega dela, da v kmetijstvu 
prepočasi uvajajo sodobne 
tehnične ukrepe, kmetijske 
zadruge premalo proizvodno 
sodelujejo s kmeti, v gradbe
ništvu je storilnost dela pre
nizka itd.

Ugotovili so, da so v pretek
lih letih v nekatera podjetja 
vložili precej sredstev in jih 
seveda tudi obnovili, in zato 
letos od njih upravičeno pri
čakujejo, da bodo uspešno go
spodarili in zvišali proizvod
nost. Letos bo zlasti treba zah
tevati od vodilnih ljudi v pod
jetju, da bodo z boljšo orga
nizacijo dela pomagali delav
cem v njihovih prizadevanjih, 
da bi povečali storilnost dela.

Letos nameravajo v kopr
skem okraju povečati proiz
vodnjo za 29 odstotkov. Tudi 
družbeni plan predvideva, da 
bo narasla produktivnost za. 12 
odstotkov. Prav zavoljo tega 
so na občnem zboru predlaga
li, naj bi v podjetjih pa tudi v 
občinah vsake tri mesece na
pravili pregled, kako raste 
proizvodnja in proizvodnost. 
Če bodo hoteli vse te proiz
vodne naloge izpolniti, bo tre
ba namreč sproti ugotavljati, 
zakaj šepa proizvodnja. Letos 
bodo morali v koprskem okra
ju doseči dobre proizvodne 
uspehe, da ne bi imeli v pri
hodnjih letih pri izpolnjevanju 
perspektivnega plana še več
jih težav. —ar.

stvo nekaterih sindikalnih or
ganizacij še vedno nima za
dostnega vpliva na delo foru
mov. Poročila, v katerih na 
skupščinah opisujejo delo, so 
pogosto nepopolna, pa tudi 
propagandnih sredstev za ®e- 
znanjevanje članstva z delom 
voljenih organov ne izkoriščajo 
v zadovoljivem obsegu. Prav 
tako je polaganje obračana o 
delu pogosto gola formalnost.

Izvršni odbori nekaterih sin
dikalnih podružnic, pa tudi 
višja sindikalna vodstva vča
sih zavzemajo v določenih 
vprašanjih stališča, ne da bi se 
poprej posvetovali s članstvom, 
hkrati pa se dogaja, da član
stvu ne dajo možnosti, da bi 
pravočasno pregledalo sklepe 
in zaključke skupščine aii kon
gresa. Skratka, v minulem ob
dobju niso vedno posvečali po
trebne pozornosti temu, da bi 
članstvo seznanili s stališči in 
sklepi.

V gradivu Centralnega svetih 
je dalje rečeno, da sindikati 
niso dovolj izkoriščali raznih 
možnosti, kot so na primer 
članski sestanki, posvetovanja 
in seje vodstev. Tako so posa
mezne podružnice le redkokdaj 
sklicevale sestanke članstva, 
kolikor pa so jih, je bila ude
ležba dokaj slaba. Rezultati 
ankete, ki jo je lani organizi
ral Centralni svet ZSJ v 358 
podružnicah s približno 280.060 
člani, kažejo, da se je sindi
kalnih konferenc udeleževalo 
povprečno okoli 40 odstotkov 
članov. Ko so iskali vzroke za 
slabo udeležbo, so ugotovili, 
da so bila tega kriva predvsem 
premalo zanimiva vprašanja, 
ki so jih vključevali v dnev
ni red.

Evidenca in statistika ter 
ankete in di-uge oblike za 
spremljanje določenih pojavov, 
so velikega pomena za uspešno 
delo slehernega vodstva in or- 
ganizaci(}e. Ugotovili so, da 
sindikalne organizacije in or
gani v minulem obdobju niso 
zadovoljivo uporabljali teh 
sredstev, zato je bilo njihovo 
delo marsikdaj improvizirano 
in površno.

Enostranskost vsekakor sodi 
med največje pomanjkljivosti 
v delovnih metodah sindika
tov. Mnoga sindikalna vodstva 
so se v svoji dejavnosti v 
glavnem omejevala na reševa
nje določenih nalog na določe
nih področjih. Tako so mnoge 
podružnice posvečale poglavit
no pozornost delitvi dohodka 
in tariini politiki, mnogo manj 
prizadevnosti pa so pokazale 
pri izpolnjevanju drugih nalog, 
ki tudi sodijo na delovno to
rišče sindikatov.

Pri organih Zveze sindikatov 
od občinskih svetov pa do Cen
tralnega sveta se je enostran
skost zrcalila tudi v tem, da 
niso reševali vseh problemov 
hkrati. Večinoma so pomaga
li pri reševanju industrijskih 
problemov, znatno manj pozor
nosti pa so posvečali organiza
cijam delavcev in nameščen
cev, zaposlenih v kmetijstvu, 
gradbeništvu, obrti ali v dr
žavnih, zdravstvenih in pro
svetnih ustanovah.

Občinski sveti so reševali 
probleme delovnih kolektivov 
v znatno večjem obsegu kot 
vprašanja komun.

Za uspešno delo sindikatov 
Je zelo pomembno tudi 'to, ka
ko uveljavljajo posamezne 
sklepe in kako izpolnjujejo na
loge. Čeprav imajo sindikalna 
vodstva jasna in pravilna sta
lišča do vrste vprašanj, se do-* 
gaja, da nimajo hkrati tudi iz

delanih metod, po katerih hi ta 
stališča uveljavila v življenju. 
Zato se Je dogajalo, da so de
mokratično sprejete sklepe 
uresničevali birokratsko, na
mesto da bi pritegnili k delu 
širše plasti članstva. Praksa 
pa kaže, da najuspešneje dela
jo tista vodstva in tiste organi
zacije, ki prilagodijo svoje 
delo mehanizmu socialistične 
demokracije.

Kakor kaže, bodo na IV. kon
gresu razpravljali tudi o delov
nih metodah sindikatov. Ce 
hočemo, da bodo zaključki in 
sklepi kongresa čim popolnejši 
in hkrati kar najbolj koristni, 
moramo doseči, da bo na tem 
važnem delovnem zborovanju 
obrazložilo svoje ugotovitve in 
izkušnje kar največ delegatov. 
Obdobje do kongresa bi bilo 
zaradi tega treba — kolikor 
tega še niso storili — izkoristi
ti za analizo lastnega d el a. D. V.

tako Se h0'1! utrdil teoretično 
znanje. (V šolskih središčih naj 
b; prirejali seminarje tudi za 
tiste ljudi, ki delajo v lesno 
predelovalnih podjetjih že pre
cej let, so pa brez kvalifikacij.) 
Prav tako naj bi v samih pod
jetjih prirejali tečaje za stro
kovno izobraževanje delavcev 
(take seminarje so lanj že or
ganizirali v lesno industrij
skem podjetju Podpeč, Ljublja
na, Ribnica, KGP Kočevje in 
»Stol« v Kamniku). Precej te
žav imajo v podjetjih zavoljo 
pomanjkanja tehnikov In inže
nirjev.’ Toda tudj tisti tehniki, 
ki končajo srednjo tehniško 
šolo, imajo splošno znanje, go
spodarske organizacije pa po
trebujejo specializirane stro
kovnjake, ki bodo delavcu na 
delovnem mestu lahko s prak
tičnimi nasveti pomagali pove
čati storilnost dela. Premalo 
je tudi . lesnih, inženirjev, V 
Ljubljani za nje fakultete ni
mamo in tudi ne kaže, da bi jo 
kmalu dobili. Na občnem zboru 
so predlagali, naj bi se sindi
kati zavzeli, da bi čimrej od
prli šolo za obratne inženirje.

Zdj se, da’ izobraževanje les
nih delavcev ni najbolje ure
jeno. Zlasti se delovni kolek
tivi ne znajdejo, rekli bi, ne 
znajo si poiskati prave poti, 
da bi čimprej dobili dovolj 
dobrih delavcev, se pravi ta
kih, ki bodo v podjetjih na 
industrijski način v določe
nem času naredili dovolj kako
vostnih in cenenih izdelkov. 
Na te stvari ne bi smeli po
zabljati takrat, kadar razprav
ljamo o pridobivanju kvalifi
kacij in strokovnem usposab
ljanju delavcev. Hudo napak 
bi bilo, če bi le mislili, da bo
mo delavcem z višjo kvalifi
kacijo zagotovili večje prejem
ke. S strokovnim • usposablja
njem lesnih delavcev hočemo 
doseči zlasti to, da bodo de
lavci lahko več in bolje pro-

Gospodarske razprave 
v Ljutomeru

Na minuli skupni seji občin
skega zbora proizvajalcev in sin- 
flikalnega sveta, ki so se je udele
žili tudi predsedniki delavskih sve
tov, sindikalnih organizacij in di
rektorji podjetij, so razpravljali o 
sestavljanju tarifnih pravilnikov, 
realizaciji proizvodnih členov za 
1958. leto ter o na novoustanovlje
nem zavodu za zaposlovanje in
validov v Ljutomeru. Pretežen del 
razprave so posvetili problemom 
tarifne politike, zlasti nagrajeva
nju po enoti proizvoda. F. S.

Izvajali, sj povečali osebna 
prejemke, pa tudj dohodek go
spodarske organizacije.

Mimo Izobraževanja so dele
gati na občnem zboru govorili 
o izboljšanju življenjskih po
gojev gozdnih delavcev. Goto
vo je, da je treba v gozdarstvu 
povsem drugače razpravljati o 
družbenem standardu kot pa V 
ostalih panogah gospodarstva. 
Veliko je problemov gled« 
družbene prehrane na posa
meznih deloviščih, treba bo re
šiti tudi vprašanje stanovanj 
in prebivališč za gozdne delav
ce na deloviščih itd. B

NOVI SINDIKALNI 
VODITELJI

Bolje preprečiti 
kot zdravili

Najprej tole: Na minulem
občnem zboru sindikata železni
čarjev je 26 delegatov razprav
ljalo o tarifni politiki, delitvi 
dohodka, o nagrajevanju po 
učinku. Ustvarjalno so obravna
vali probleme in slabosti pri or
ganizaciji dela, govorili o ne
srečah pri delu in družbeni pre
hrani.

V poročilu republiškega odbo
ra je bilo zapisano, da imamo 
od vseh invalidov 83 odstotkov 
takih, ki bolehajo za raznimi 
poklicnimi boleznimi. Zato bo 
treba ugotavljati vzroke teh'bole
zni in jih preprečevati. Doseda
nje izkušnje so pokazale, da je 
v tistih podjetjih, kjer imajo 
urejeno družbeno prehrano, pa* 
dlo število obolenj, produktiv
nost dela pa je porasla. Toda 
glede tega so na železnici nare
dili šele prve korake. Železni
čarji se zelo zavzemajo za topel 
obrok hrane. Tako je v nekem 
manjšem :podjetju sprva zahte
valo topel obrok le nekaj ljudi, 
zdaj pa skoraj vsi delavci pre
jemajo izdatno maliteo. Podobno 
je bilo na mariborski postaji. 
Obratne menze imajo še v pod
jetju za vzdrževanje prog v 
Ljubljani, na Jesenicah in v re
montnem podjetju v Ljubljani. 
(Delavski svet železničarskega 
transportnega podjetja pa je za 
obrate družbene prehrane na
menil 9 milijonov dinarjev.) Ka
že pa, da bo treba tudi drugod 
odpreti take obrate, da bi lahko 
delavci prišli do kakovostne !n 
cenene hrane. Delovnim kolek
tivom se bo tudi izplačalo na
meniti za obrate družbene pre
hrane večja sredstva, kajti od
stotek bolnikov, ki bolehajo za 
raznimi želodčnimi boleznimi, 
raste.

V železniških podjetjih naj bi 
tudi izboljšali preventivno služ
bo.. Zato naj bi zaposlili čimveč 
varnostnih tehnikov. Delavca, 
ki se prvič zaposli, še vedno ne 
seznanijo dovolj z varnostnimi 
predpisi in še vedno. premalo 
usposobijo za določeno delovno 
mesto. Zavoljo tega tudi nesre
če -rastejo. Podjetja zaradi tega 
utrpe precejšnjo gospodarsko 
škodo.

Na. občnem zboru so, razprav
ljali tudj) o tem, da cestni to

vorni promet narašča. Njihova 
podjetja prevažajo blago, ki ima 
visoke tarifne postavke (in od 
katerih je imela železnica prej 
največje dohodke), medtem pa, 
ko po železnici zdaj v glavnem 
prevažajo blago z nizkimi pre
voznimi tarifami (premog, grad
beni material). Predlagali so, 
naj bi tarife železniškega in 
cestnega tovornega prometa med 
seboj vskladidi. Tako bi dali tu
di železnici boljše ekonomske 
pogoje za poslovanje.

In naposled: V tem mesecu 
bodo v Beogradu kongresi sin
dikatov železničarjev, poštnih 
in prometnih delavcev ter po
morcev. Ustanovili bodo skupen 
sindikat, ki se bo imenoval 
Sindikat prometa in zvez Jugo
slavije. Dosedanje izkušnje so 
namreč pokazale, da so dani vsi 
pogoji za tako združitev. V tem 
sindikatu je namreč precej 
skupnih problemov, ki jih bodo 
lahko poslej uspešneje reševali.

Tudi v Idriji razprava 
o družbenem standardu

Na minulem občnem zboru ob
činskega sindikalnega sveta v Id
riji so sprva razpravljali o izobra
ževanju odraslih delavcev. Lani 
sta upravi rudnika živega srebra 
in trgovskega podjetja »Izbira« 
prispevali precej sredstev za stro
kovno usposabljanje svojih delav
cev. Rudnik je v preteklem ietu 
poslal v šolo za družbeno uprav
ljanje 1) rudarjev. Priredil je te
čaje za varilno tehniko, za strel
ske mojstre in razne strojnike. 
Letos pa bodo priredili tečaje za 
kvalificirane kopače in kurjače.

Razpravljali so tudi o izboljša
nju življenjskih pogojev delavcev.* 
V nekaterih sindikalnih organiza
cijah imajo sklade samopomoči. V 
rudniku je v tem skladu okrog 
1,800.000 dinarjev. V lanskem ietu 
pa so iz tega sklada dali 289 ru
darjem okoli 3 milijone dinarjev 
pomoči.

V Idriji imajo tudi delavsko 
menzo. V njej se hrani 200 delav
cev. Težave pa imajo z gostinski
mi prostori, ki nikakor niso v 
skladu s tolikšnim številom abo
nentov. Morda bi kazalo, da bi 
dobila menza prostore v gostilni 
»Soča«. Zraven nje je namreč še 
ena zgradba, ki pa danes ne služi 
več svojemu namenu. V tej stav
bi lahko uredili Jedilnico, ostali 
prostori pa naj bi še naprej služili 
potrebam podjetja. F. V.

HUMBERT GAČNIK
PREDSEDNIK RO 

SINDIKATA 
ŽELEZNIČARJEV

Tovariš Gačnik se Je ro
dil 1919. leta v Šentilju pri 
Maribora. Pred vojno je v 
Ljubljani študiral na stroj
ni fakulteti. Med vojno, 
1942. in v prvi polovici 1943. 
leta Je delal pri železnici 
kot vlakovni odpravnik. Od 
1941. leta pa je aktivno or
ganizirano delal v odborih 
Osvobodilne fronte. Meseca 
septembra 1943. leta Je od
šel v partizane, kjer Je bil 
najprej pomočnik komisar
ja bataljona Cankarjeve 
brigade, nato pomočnik ko
misarja Gubčeve brigade, 
pomočnik komisarja Do
lenjskega odreda, politični 
komisar Notranjskega od
reda, načelnik političnega 
odelenja I. in II. divizije.

Po vojni je bil štiri leta 
v glavni politični upravi 
JLA v Beogradu in na raz
nih odgovornih delovnih 
mestih v Sekretariatu za 
notranje zadeve.

V letih 1953 in 1955 je bil 
sekretar Občinskega komi
teja Ljubljana-Center. Leta 
1955 pa Je postal organiza
cijski sekretar Okrajnega 
komiteja Zveze komunistov 
Slovenije za Ljubljano.

Tovariš Humbert Gačnik 
Je odlikovan z redom par
tizanske zvezde III. stopnje, 
ordenom zasluge za narod, 
ordenom Bratstva in Edin- 
stva in ordenom za hra
brost.

Novi predsednik Republi
škega odbora železničarjev 
Slovenije je rezervni pol
kovnik Jugoslovanske ljud
ske armade, republiški ljud
ski poslanec in član pred
sedstva Okrajnega odbora 
Socialistične zveze delovnih 
ljudi.

FRANCE KLOBUČAR
PREDSEDNIK OKRAJ
NEGA SINDIKALNEGA 

SVETA KOPER

Tovariš France Klobučar 
Je sin delavskih staršev. 
Rodil se Je 26. avgusta 1914. 
leta v Pivki. Pred vojno Je 
končal nižjo srednjo šolo 
in se izučil za trgovskega 
pomočnika.

V narodnoosvobodilni bor
bi je začel sodelovati 1944. 
leta. V Prekomorski briga
di se Je udeležil borb za 
Mostar, nato pa je sodelo
val v bojih vse do Ilirske 
Bistrice. Kmalu po vojni, se 
pravi avgusta 1946. leta so 
ga demobilizirali. Najprej 
je začel delati na Okrajnem 
ljudskem odboru v Pivki, 
nato na Okrajnem ljudskem 
odboru v Postojni, na po
verjeništvu za gospodar
stvo. Tovariš France Klobu
čar je bil na raznih odgo
vornih mestih v postojn
skem okraju. Novi predsed
nik Okrajnega sindikalnega 
sveta je prišel v Koper 1955. 
leta, ko Je bil izvoljen z* 
podpredsednika Okrajnega 
ljudskega odbora. To odgo- 
vorno dolžnost je opravljal 
vse do zadnjega občnega 
zbora okrajnega sindikalne
ga sveta.

Tovariš France Klobučar 
le član Zveze komuniste^ 
in Okrajnega komiteja ZK* 
v Kopru.
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V preteklih tednih so bili pri 
Zavodu Za izobraževanje v de
lavskem in družbenem uprav
ljanju seminarji, ki -so se jih 
udeleževali predsedniki in taj
niki občinskih sindikalnih sve
tov pa tudi člani republiških 
Odborov strokovnih sindikatov.

Izrabili smo priložnost In vsak 
teden (seminarji so namreč 
trajali vsak po 6 dni) razdelili 
med navzoče »Malo anketo«. 
Vsega smo razdelili 100 anket
nih ppl in s številom odgovo
rov nismo posebno zadovoljni, 
čfeprav vemo, da jih bo nekaj 
prišlo v uredništvo še po ob
javi zaključkov. Sicer pa — tu
kaj nekaj odstotkov o ude
ležbi:

Največ odgovorov smo dobili 
od udeležencev prvega semi
narja, in sicer 51 »/o: ude
leženci drugega seminarja so 
poslali 35 % odgovorov pri na
slednjih dveh seminarjih pa 
nam je poslalo odgovore na 
»Malo anketo« manj kot 10 e/» 
anketiranih.

Z »Malo anketo« smo tokrat 
želeli zvedeti, kako se Po ob
činah jn po kolektivih priprav
ljajo na sprejemanje tarifnih 
pravilnikov ’ in kako skušajo 
razširiti nagrajevanje po 
učinku.
© Možnosti za povečano nagra

jevanje po učinku so š.e zelo 
velike. Iz odgovorov izhaja, 
da je doslej opravljenega po 
normah ali po akordu naj
manj 28 «/o in največ 60 %

dela v tovarnah po posamez
nih občinah. V nekaterih ob
činah prištevajo k tema tudi 
premlranje, v dragih ne.

© V večini občin (od koder 
smo dobili odgovore) pa dela 
sedaj po učinka le nekaj nad 
30 */o zaposlenih v indu
striji.

Pridnost in znanje 
nagrajena

Vprašanje: Kaj menijo o na
grajevanju po učinku delavci, 
zaposleni v proizvodnji?

Odgovori: — Pri nas (Hrast
nik) delamo in plačujemo po 
učinku že dve sto let. In zato 
ni ta stvar za nas nič novega. 
Teže bo najti le merila za dela, 
k( jih ni tako enostavno meriti. 
Toda tufl) tu bomo našli način, 
ki bo ustrezal. Vsi delavci 
streme za tem, da bi delali po 
učinku, ker se dela ne boje . . .

— Delavci imajo veliko za
upanje, saj pričakujejo, da jim 
bo nagrajevanje P o učinku ob 
večji proizvodnji povečalo tudj 
osebne dohodke . . .

— Večina je »za«, ker ve, da 
bosta le tako nagrajena njiho
va pridnost In znanje pri 
delu . . .

— V naši občim so v neka
terih podjetjih delavci zahte
vali doslednejšo uvedbo norm 
in akordov. Toda to zahteva 
boljšo organizacijo dela ... Se

Parada
jenega časa

Človek včasih začuden opazuje dopoldanski vrvež na 
ulicah in trgih. Obstane in se vpraša: od kod in kam toliko 
ljudi? Temu vprašanju se takoj pridruži drugo: ali kaj 
delajo ti ljudje, ki hodijo po ulicah v delovnem času? In 
če delajo, kaj in kako delajo?

Poosebljena radovednost je stopila za državljanom 
mrkega obraza, ki se je živčno prerival skozi množico ...

Državljanu N. N. je pismonoša prinesel uradno sporo
čilo podružnice 101-13 Narobne banke: »Po prejemu tega 
pisma se oglasite na pravnem oddelku naše podružnice, 
Kneza Miloša 4, tretje okence, zaradi Vašega potrošniškega 
kredita štev... S seboj prinesite ta poziv in osebno izkaz
nico! Smrt fašizmu« — in tako dalje, dva podpisa in pečat.

Državljanu N. N. so stopile na čelo kapljice hladnega 
znoja. Tisti potrošniški kredit je poravnal že pred tremi leti. 
Pripravljal se je že, da bi poprosil za novega. Ali je morda 
zaradi kake pomote še ostal na seznamu dolžnikov? Bančni 
nameščenci so ljudje, zato se lahko zgodi, da se zmotijo, 
državljani, ki so prav tako ljudje, pa bi potrebovali celo 
večnost, preden bi razrešili vozel in dosegli, da bi jih zbri
sali z bančne »črne liste« nerednih plačnikov. Morda'pa je 
blagajničarka podjetja... Ali je kdo izmed številnih pri
jateljev, ki jim je podpisal menico, kar na lepem nehal 
plačevati?

Živci državljana N. N. so napeti kot strune.
V zgodnjem jutru si je izprosil od poslovodje dovolje

nje, da sme v banko. Tam je bila vrsta. Poldrugo uro se je 
Prestopal z noge na nogo, preden je prišel do okenca. No, 
*n pri okencu je opravil v poldrugi minuti. Nameščenec mu 
J e izročil uničeno menico potrošniškega kredita, poravnanega 
Pred tremi leti. To je bilo vse.

Državljan N. N. je eksplodiral. Izbruh njegove jeze je 
sprožil »verižno reakcijo« v vrsti. Pred okencem je za
vršalo.

»Mar niste mogli poslati menice po poštarju, ki mi je 
Prinesel ta poziv?« je vprašal jezni državljan N. N. »Mar 
sem zaradi tega res moral izgubiti dve uri časa in živce?«

Morda bi te neprijetnosti državljana N. N. niti ne bilo 
vredno zapisovati, če bi ne bilo samo v tej beograjski po
družnici Narodne banke še 9000 plačanih menic, ki jih je 
treba vrniti, še devet tisoč neznanih državljanov, še dva
krat po devet tisoč izgubljenih ur, še devet tisoč živčnih 
tjudi, ki se bodo vprašali: »Le zakaj me kličejo?«

Radovednost pa popelje človeka še dlje. Natančno je 
znano, koliko državljanov najame vsako leto potrošniški 
kredit, skoraj do dinarja natančno se da izračunati, koliko 
(delovnega) časa izgubijo ti državljani, preden so opravlje- 
ne vse formalnosti, in še pozneje, preden dobijo nazaj v 
obrokih poravnano menico. Matematiki in statistiki pa še 
hišo določili merske enote, po kateri bi ugotavljali vrednost 
Zgubljenih človeških živcev.

Pogosto imamo na jeziku dvoje besed, ki sta »v modi«: 
storilnost in standard. Ali ljudje, ki imajo pravico pošiljati 
državljanom tako resne pozive, kdaj pomislijo, da tudi oni 
s Poseganjem v delovni čas drugih po svoje vplivajo na 
storilnost v jugoslovanskem merilu? Ali jim vsaj kdaj pa 
kdaj pride na misei, da plača ni edino merilo življenjske 
ravni in da državljan ceni svoj ljubi mir bolj kot denar?

Cimprej bi bilo treba izbrati merilno enoto, s katero bi 
u§otavljali obrabo živcev ...

A. Veselinovič
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vedno se dogaja, da delavci pri 
strojih čakajo na material in 
podobno. Nagrajevanje po 
učinku pa kaj takega trpi . . .
© Vsi odgovori na to vpraša

nje zagotavljajo, da delavci 
žele še bolj razširjeno na
grajevanje po učinku. Tu in 
tam predlagajo, naj bi v 
tako nagrajevanje čtaprej 
vključili tudi vse režijske

Strah pred organizacijo 
proizvodnje?

Vprašanje: Kaj menijo o na
grajevanju po učinku vodstva v 
podjetjih vaše občine?

Odgovori: — Vodstva podjetij 
se povsem strinjajo z načeli, 
toda le težko £e lotijo kon
kretnih priprav . . .

— Vodstva gospodarskih or

čakajo pri izboljšanju orga
nizacije proizvodnje, toda 
dela so se kljub temu loti
li!!). Ponekod pa, kot kažejo 
odgovori, je strah pred or
ganizacijo in boljšo evidenco 
tolikšen, da naloge v tej 
zvezi odlagajo in skušajo po
daljševati politiko doseda
njega nagrajevanja tudi v 
letošnje leto.

Mala anketa 100
delavce in pisarniško oseb
je. Ponekod pravijo, da bo to 
možno, ko bodo uvedli, ozi
roma ugotovili," kaj pred
stavlja v njihovem podjetju 
osnovno enoto, ki bi služila 
kot merilo za nagrajevanje 
vseh. Zastavili pa smo tudi 
vprašanje:

Kakšni so pomisleki proiz
vajalcev, ko gre za nagrajeva
nje po učinku?

Ali bodo sredstva?
Odgovori: — Delavce skrbi, 

da nas ne bi spremljale tudi 
vnaprej napake, storjene v 
preteklih letih. Predvsem so 
proti določanju, za koliko lahko 
posamezniki presegajo norme. 
Prav tako se ne strinjajo s 
tem, da bi norme večkrat 
spreminjali. Ponekod je boja
zen in nezaupanje v norme in 
akorde zaradi tega precej ve
liko . » w

— Delavci vprašujejo- edin0 
to, ali bodo na voljo sredstva za 
izplačila, če bo kd0 presegal 
normo ali akord ...
0 Takih pomislekov -je v od

govorih na to vprašanje pre
cej in moramo reči, da niso 
neupravičeni. Zato bo iz
redno važno, ali bodo te 
stvari upoštevali pri sestav
ljanju tarifnih pravilnikov, 
oziroma že v pripravljalnem 
postopku. Važno je, ali bodo 
upravni odbori, ki so dolžni 
oceniti lansko gospodarjenje 
tudi zato, da bodo pravilno 
predvideli sredstva za oseb
ne dohodke v letošnjem letu, 
predvsem upoštevali nagra
jevanje po učinku. Z drugo 
besedo, ne gre le za seštevek 
tarifnih postavk, torej za 
plačne sklade v starem smi
slu, temveč za smotrno raz
delitev sredstev, s katerimi 
razpolaga gospodarska orga
nizacija, torej za takšno, da 
bo omogočeno izplačevanje 
priznanj tistim, ki bodo do
segli večjo proizvodnost. Le 
tedaj, če bomo delali tako, 
se ne bodo ponavljale napa
ke iz prejšnjih let.

Vsi, razen gostincev 
in trgovcev

m
Vprašanje; Ali razmišljajo o 

nagrajevanju po učinku, o ob
računavanju stroškov Po eko
nomskih enotah proizvoda v 
vseh gospodarskih panogah?
© Posameznih odgovorov ne 

bomo navajali zato, ker so 
mnenja enotna. V odgovorih 
pravijo anketirani tovariši, 
da se z nagrajevanjem po 
učinku ukvarjajo in stri
njajo v vseh gospodarskih 
organizacijah, razen v go
stinstvu in v trgovini. Neka
teri pravijo, da v gostin
skih in trgovskih kolekti
vih trdijo, da pri njih ni 
možno nagrajevati po učin
ku. Prav gotovo te trditve ne 
držijo. V gostinstvu, pa tud; 
v trgovini, je povsem možno 
nagrajevanje po doseženem 
prometu in po uslugah, stor
jenih potrošnikom. Res, da 
bi morala biti ta merila 
različna, toda stvar je izved
ljiva in prepričanj smo, da 
bj se delo v teh dveh gospo
darskih dejavnostih, ki imata 
povsem uslužnostni značaj, 
ob takem nagrajevanju ne' 
primerno izboljšalo. Odpor 
proti takemu nagrajevanju v 
teh dveh gospodarskih pano
gah dokazuje, da hi nekateri 
želeli prejemati vnaprej za
gotovljene mesečne dohod
ke, ne glede na prizadev
nost in .kakovost svojega 
dela.

ganizacij načeloma niso proti 
nagrajevanju po učinku, razen 
vodstev v trgovini in gostin
stvu . .

— V naši občini se vodstva 
zelo zanimanje za to . . .

— V nekaterih podjetjih so 
proti temu tisti, ki jih uvaja
nje nagrajevanja, bolje rečeno, 
bolj obširnega nagrajevanja po 
učinku ali po akordu prizade
ne, ker bi morali stvar ures
ničiti . . .

— Vsa vodstva podjetij v 
naši občinj so za nagrajevanje 
po učinku. Toda večina sprašu
je, kako dobiti merila za takš
no nagrajevanje, ali Pa pravijo: 
Kdo bo to delal? Za to je po
treben aparat, ki Po vse to re
gistriral itd. . . .

— To ni Po volji vodstvene
mu kadru v nekaterih podjet
jih, ker bi imeli s tem več 
dela. Predvsem pa moral j iz
boljšati organizacijo dela, ki je 
prvi pogoj za uspešno izvaja
nje nagrajevanja po učinku. Ce 
Pa bi šli na nagrajevanje po 
enoti proizvoda, bi bilo treba 
marsikje temeljito izboljšati 
organizacijo poslovanja in pro
izvodnje ...
© Tudi iz vseh ostalih odgo

vorov izhaja, da se vodstva 
povsod prizadevajo, da bi 
čimbolj razširila nagrajeva
nje po učinku. Tu in tam 
sicer izražajo skrb zaradi 
evidence in nalog, ki jih

V

Komisija ni dovolj!
Vprašanje; Kdo pripravlja 

nov tarifni pravilnik?
© Tudi na to vprašanje lahko 

vse odgovore združimo, kaj tj 
tega dela so se povsod loti
le posebne komisije, k; so 
jih izbrali delavski sveti. Po. 
nekod so v komisije izvolili 
tudi predstavnike izvršnega 
odbora sindikalne podruž
nice,' drugje pa so v komisiji 
le člani delavskega sveta in 
strokovnjaki. Le v nekaj pri
merih so se posla lotili ra
čunovodje sami.

0 Posebno važno Pa se nam 
zdi zabeležiiM, da nekateri 
ugotavljajo, da so komisije, 
ki sestavljajo tarifne pravil
nike, premalo pripravljene in 
da niso dovolj seznanjene z 
načeli nagrajevanja. Delav
ski sveti namreč pred začet
kom dela niso razpravljali o 
načelih nagrajevanja in niso 
dali komisijam smernic, ka
ko naj bi pripravljale tarif
ne pravilnike.
— »Se zmeraj se pojavljajo 

stare nepravilnosti in tarifne 
postavke določajo glede na de
lavca, ne pa glede na pomen in 
funkcijo delovnega mesta . . .«

Skratka, mimo tega, da so 
izvolili komisije, so le malo- 
kje že vnaprej razpravljali 
o osnovnih načelih, ki naj bi 
veljala pri sestavljanju novega 
tarifnega pravilnika. Pri tem

niso upoštevali nitj uredbe o 
postopku prj sprejemanju tarif
nih pravilnikov gospodarskih 
organizacij (Uradni list FLRJ 
št. 6-59).

Dve fazi dela
Ta uredba namreč v svojih 

temeljnih določbah razčlenjuje 
delo pri sestavljanju tarifnih 
pravilnikov, da tako rečemo, v 
dve fazi, in sicer v postopek za 
sprejemanje tarifnih pravilni
kov, t. j. v pripravljalni po
stopek, kj obsega analizo do
tedanjega poslovanja gospodar
ske organizacije in njenega 
predvidenega poslovanja v 
prihodnjem letu, v zvezi s tem 
pa sestavljanje' osnutka tarif
nega pravilnika. Druga faza pa 
je sam0 sprejemanje tarifnega 
pravilnika.

V pripravljalnem postopku 
mora upravni odbor' gospodar
ske organizacije analizirati 
njeno poslovanje, ugotoviti 
glavne elemente celotnega do
hodka, dohodek in njegovo 
razdelitev. Vse te podatke — 
bolje rečeno — analizo o dote
danjem poslovanju in predvi
devanjih, mora predložiti sku
paj s predlogom tarifnega pra
vilnika delavskemu svetu v 
obravnavo. Delavski svet nam
reč potlej vse te podatke pre
soja. Če spozna, da predlog ta
rifnega pravilnika ni ,v skladu 
z načeli, mora izreči svoje 
mnenje, kako naj bi pripravili 
nov predlog.

Nekdo je v odgovor na to 
vprašanje zapisal:

— Mislim, da ni prav, da se 
v tej tako važni akcij; angaži
rajo samo sindikati. To velja 
vsaj za našo občino. Mislim, da 
bi bilo treba bolj angažirati 
tud) Zvezo komunistov. V mno
gih organizacijah namreč sploh 
še niso razpravljali o konkret- 
nh nalogah, ki so s tem v zvezi. 
Prav tako Pa se s tem premalo 
ukvarjajo tudi zoori proizva
jalcev. Naša občina na primer 
sploh nima podatkov v zvezi s 
produktivnostjo. Zbor proizva
jalcev o teh stvareh še ni raz
pravljal, čeprav so sindikati iz 
podjetij to predlagali . . .

© Menimo, da komentar ni 
potreben in da je še v mar- 
s/Lkateri drtagi občv-ni prav 
tako.

še vedno ,uravniiovka'
Končno smo zastavili še vpra

šanje, v katerem smo prosili, 
naj nas anketiranci opozore na 
negativne težnje pri delu ob 
sprejemaju tarifnih pravil
nikov:

Odgovori: — V kolektivih so • 
ukinili premijske pravilnike in 
nihče se ne spomni, da bi na
mesto sklMh premijskih pra
vilnikov pripravil nove, kj bi 
bil; boljši in ki bi lahko do
polnjevali sistem nagrajevanja, 
ki upošteva kakovost in koli
čino pr; delu...

V nekaterih primerih so v 
naši občini zelo močne težnje 
Po uravnilovki m zato skušajo 
tarifne postavke čimbolj izena
čiti . .

— V naših kolektivih veliko 
govore o pravičnosti in jo sku
šajo doseči z izenačevanjem ta
rifnih postavk ter pri tem pri
merjajo enaka delovna mesta. 
Pravičnosti pa ni mogoče do
seči, kajti po mojem mnenju sq 
pogoji tudi za isto delo v raz
ličnih podjetjih različni. Ni 
vseeno, ah se deia pri starem ali 
prj novem stroju, z boljšim ali 
slabšim materialom, če je de
lavec bolj ali manj izurjen itd. 
Zato ni važna tarifna postavka, 
pač pa skupni osebni dohodki, 
doseženi z delovnim učinkom-

— Izmikanje in odlašanje z 
boljšim nagrajevanjem zaradi 
slabe organizacije dela . . .

»Pri nas delamo in plačujemo 
po učinku že sto let,« je zapisal 
anketirane^ iz Hrastnika. Me
nimo, da lahko na osnovi te tr
ditve zaključimo, da imajo pri 
nas podjetja vendarle veliko 
izkušenj in iz vseh odgovorov 
izhaja, da si povsod prizade
vajo čimprej in čimbolje uve
ljaviti načela, o' katerih smo 
razpravljali v preteklih mese
cih. Uspehov za to nismo nava
jali tako podrobno, kot smo 
opozarjali na težave in sla
bosti.

V zgodovino Partije vtkano življenje
~W~ utri bo minilo dve leti, kar je
S umrl Moša Pijade, veliki revolu- 

cionar in borec za pravice delav
skega razreda. Vse njegovo živ

ljenje je najtesneje povezano z zgodo
vino Zveze komunistov Jugoslavije. Ko 
se spominjamo Uka tega velikana naše 
Partije v njenem jubilejnem letu, bo 
nekaj trenutkov iz njegovega življenja 
najbolje osvetlilo povezanost Moše Pi- 
jada z bojem delavskega razreda naše 
dežele.

Že v prvih dneh po ustvanovitvi So- 
sialistične delavske partije Jugoslavije 
(komunistov) je posvetil Moša Pijade 
Partiji vse svoje umske in fizične spo
sobnosti. Čeprav še ni bil njen član, 
je že urejal list »Slobodna reč-" po di
rektivah partijskega vodstva in v mno
gih člankih ostro napadal poskus in
tervencije v madžarski republiki.

V začetku januarja 1920 je' postal 
član Partije, neposredno potem pa tudi 
sekretar partijske organizacije »Dunav« 
v Beogradu. Kot delegat svoje partij
ske organizacije je sodeloval na vuko- 
tarskem kongresu, kjer so je boril za 
revolucionarno delavsko Partijo ter 
proti centrumašem in oportunistom 
tipa' Živita Topaloviča, Dragiše Lapče- 
viča, Mije Radoševiča in drugih.

Ko je bilo v deželi in zlasti v de
lavskem gibanju splošno vrenje, se je 
Moša Pijade skupaj z nekaterimi to
variši vztrajno boril proti tistim lju
dem v Partiji, ki so bili za »čakanje", 
za »mirna pogajanja". Hkrati je aktivno 
delal kot časnikar ter objavljal v 
»Slobodni reči" in v »Radničkih novi- 
nah" številne članke o pridobitvah 
Oktobrske socialistične revolucije in o 
bližnjem boju proletariata za osvobodi
tev.

Moša Pijade je sodeloval tudi na 
sestanku skupine partijskih funkcionar
jev, ki se niso strinjali z oportunistič
nim stališčem partijskega vodstva. Ta 
sestanek je bil tik pred ilegalnim ple
numom centralnega partijskega sveta v

aprilu 1921. Razen Moše Pijada so bili 
v tej skupini še Živko Jovanovič, Triša 
Kaclerovič, Kosta Novakovič in Rajko 
Jovanovič.

Potem ko je bil izvršni odbor KPJ 
leta 1920 na temelju Zakona o zaščifi

m

države aretiran, je postal Moša Pijade 
član novega izvršnega odbora in še 
dobil nalogo, naj ustanavlja neodvisne 
sindikate. Po potrpežljivem povezovanju 
razbitih delavskih zvez so bili neodvisni 
sindikati ustanovljeni oktobra 1921. Na 
pobudo Moše Pijada je že sredi nasled
njega meseca istega leta začel izhajati 
»Organizovani rudnik", glasilo neodvis
nih sindikatov.

Po letu 1922 je Moša Pijade aktivno 
pomagal ustanavljati Neodvisno delav
sko partijo Jugoslavije. List »Radnik", 
ki ga je urejeval, je objavil resolucijo 
tretje državne konference KPJ, ki je

bila decembra 1923,- in resolucija NDPJ. 
To resolucijo je stiliziral Moša Pijade.

Zraven partijske dejavnosti je Pijade 
v naslednjih letih aktivno delal tudi 
kot časnikar. Urejal je partijsko glasilo 
»Radnik", po prepdbedi pa list »Oko
vani radnik". Prav tako je dobil nalogo, 
naj organizira tiskarno za izdajanje ile
galnega glasila CK »Komunist", ki je 
imel velik vpliv med člani Partije in 
sploh v takratnem 'naprednem delav
skem gibanju. Pri izpolnjevanju te na
loge so ga februarja 1925 zaprli in ga 
na temelju Zakona o zaščiti države ob
tožili najprej na dvajset, nato pa na 
dvanajst let ječe, ker mu je kasacijsko 
sodišče znižalo kazen. Prestajal jo je 
v Sremski Mitroviči, kjer je skupno z 
Rodoljubom Colakovičem prevajal Mar- 
xov »Kapital". Januarja leta 1930 so ga 
premestili v Lepoglavo, kjer se je se
znanil s tovarišem Titom. Ker je organi
ziral stavko jetnikov sobe številka 6 v 
lepoglavskih zaporih, so mu kazen zvi
šali za nadaljnji dve leti.

' Po direktivah Centralnega komiteja 
je Moša Pijade v ječi sodeloval pri raz- 
krinkovanju izdajalske skupine Petka 
Miletiča.

Izpustili so ga 3. aprila 1939, že ja
nuarja 1940 pa so' ga ponovno zaprli 
in ga poslali v koncentracijsko tabo
rišče Bileča, kjer so ga izpustili po treh 
mesecih.

Na peti državni konferenci KPJ v 
Zagrebu oktobra 1940 je bil Moša Pijade 
izvoljen za člana CK KPJ; odtlej je bil 
stalno v tem najvišjem organu Partije.

Med narodnoosvobodilno vojno je 
opravljal razne odgovorne funkcije, 
zlasti v zvezi z organizacijo Ljudske 
oblasti. Sodeloval je na prvem in dru
gem zasedanju AVNOJ.

Po osvoboditvi je Moša Pijade po
svetil vse svoje sile socialistični gradi
tvi dežele. V službi ljudstva in Partije 
je ugasnilo pred dvema letoma življe* 
nje neutrudnega revolucionarja. Ž. K.
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Izhodišče: KMO SE V T0¥IMH LEPEME V CEE^MU 
PRIPEIVLJfilO m MGRAJEViElE 

PO ENOTI PHOIZVOBfl

Delavski svet tovarne lesovi
ne in lepenke v Ceršaku se je 
lani v jeseni odločil za nagra
jevanje po enoti proizvoda. Od
tlej, ko je delavski svet to 
sklenil, sta vse potrebne po
datke za ta način nagrajevanja 
začela zbiratj dva organa v
podjetju: strokovn; kolegij, ki 
ga sestavljajo direktor podjet
ja, obratovnj analitik, sekretar 
podjetja, ki je obenem tudi 
član ustreznega organa v Zdru
ženju papirne industrije Jugo
slavije, im še nekateri drugi 
strokovnjaki, mimo tega pa o 
teh stvareh razpravljajo In 
zbirajo potrebno dokumentaci
jo tudi člani komisije delav
skega sveta, ki jo med drugim 
sestavljajo predsednik delav
skega sveta, predsednik tarifne 
komisije, sindikata itd.

V Ceršaku so spočetka so
dili, da bodo lahko začeli s 
tem načinom nagrajevanja prej 
kot pa se je to sedaj izkazalo. 
Po številnih, razpravah

t©sm in sem
namreč prišli do zaključka, da 
bi bilo napak, če bi ta način 
nagrajevanja spodbujal le ko
ličinsko rast proizvodnje. Do
sedanji način nagrajevanja, to 
je posamične m skupinske nor
me ter akordi, je nedvomno 
vplival na to, da je proizvod
nja v zadnjih letih izredno na
rasla. 'Tedtem ko je leta 1952 
ob 190 zaposlenih delavcih in 
uslužbencih poslala ta tovarna 
na trg 1440 ton lepenke, je do
bil trg lani že 4200 ton lepen
ke, število zaposlenih pa se je 
povečalo le za 56. Treba je še 
upoštevati, da so v 'podjetju že 
lani porabHi za proizvodnjo 

- manj delovnih ur; uvedli so pol- 
so urni odmor, za dopuste pa iz

rabijo povprečno po 21 delov
nih c^ni na zaposlenega (pred 
šestimi leti so znašali dopusti 
na zaposlenega povprečno po 
13 dni). Zato je sedaj še toliko 
bolj potrebno izkoristiti' ves 
razpoložljivi delovn; čas tn se
veda prejemke vsakogar posta
viti v odvisnost od rasti pro
izvodnje, rasti dohodka podjet
ja In znižanja' materialnih stro
škov.

To spoznanje je priprava za 
nagrajevanje po enoti proizvo
da nekoliko zavleklo, toda — 
kot bomo videli — ne njemu na 
škodo. Vse odtlej, ko so se od
ločili za to, so namreč začeli zbi
rati vrsto najrazličnejših podat
kov' Izračunavati stroške za ži_

PO STOPIN JAH
Delavske enotnosti

ŠE HUJE JE
v 6. Številki našega l ista smo objavili prispe

vek Z NASLOVOM »BO KONEC SAMOVOLJE?« V NJEM 
SMO OPOZORILI NA NEMOGOČE RAZMERE V »PEKARNI 
TOPLICE« V ZAGORJU. SODILI SMO, DA BO NASA GRAJA 
PRISPEVALA K TEMU. DA SE BOSTA OBA LASTNIKA TE 
PEKARNE ODVADILA ZELO ČUDNIH NAVAD, KI JIH 
IMATA DO USLUŽBENCEV IN POTROŠNIKOV. TODA 
OGLASIL SE JE MOJSTER BOŽIČEK, KIJE ZANIKAL VSE 
TRDITVE, KI SO NAVEDENE V ČLANKU, V PISMU PRAVI 
(PO NEBISTVENEM UVODU) TOLE: I

Ni res, da so zaradi goljufij, 
šikaniranja delavcev in podob
no, Zagorjani vprašujejo? Mo
je goljufije bo odgovorni ure
dnik oziroma dopisnik lahko 
dokazal pred sodiščem. Ni res, 
da je kruh kupljen v pekarni 
tehtal 87 in 93 dkg, res pa je, 
da se mora kruh tehtati po 
nalogu tržne inšpekcije, in si
cer vsak kos posebej. Ker pa 
se kruh prodaja vroč, ni ču
dno, če se gospodinje jezijo, 
Jto ga doma stehtajo in nima 
tiste teže, kot bi jo moral ime
ti. Nadalje pravi: pisec članka, 
bo moral pred sodiščem doka
zati moje dobičke, kakor tudi 
očitke o kaznovanju. Na kraju 
pa zanika, da bi delavko Med
vedovo silil delati v pekarni 
do 23. ure.

Ker je menda mojster Boži
ček prepričan, da Zagorjani ne 
vedo, kaj vse je počenjal, od 
tedaj ko je prevzel pekarno, 
In ker je menda pozabil, kdo 
mu je naročil, da mora vsak 
kos kruha tehtati, in ker se ne 
spomni več. da so mu organi 
tržne inšpekcije dokazali go
ljufije, ga moramo vsega tega 
spomniti in dodati še nekatere 
druge stvari.

V zapisniku tržne Inšpekcije 
občinskega ljudskega odbora 
Zagorje štev. 07/9 z dne 16. 10. 
1958. beremo

Prijava Alojza .Božička, last
nika pekarne v Toplicah. Ob
dolženi je krši] predpise 54 
člena Uredbe o trgovanju ter 
trgovskih podjetij in trgovi
nah. V ugotovitvah dejanskega 
stanja, pa je med drugim re
čeno:

Po obvestilih nekaterih po
trošnikov. da so mnogokrat 
prikrajšani na teži kruha kup
ljenega v zasebni pekarni 
Alojza Božička, se je v ome
njenem obratu opravil pregled 
oziroma, kontrolno tehtanje 
kruha, pri čemer je bilo ugo
tovljeno, da je vsak kos kru
ha iz moke tipa lino tehtal' 
povprečno 96 dkg. To je 
4 dkg manj. kot bi moral, ker 
se prodata! za kilozram v

prodajalni ni tehtnice, na ka
teri bi lahko kruh tehtali, da 
bi zatorej potrošniki plačali 
dejansko težo kruha. Prav ta
ko v prodajalni pi bilo cenika, 
z vidno označenimi cenami 
kruhu. Tako je lastnik pekar
ne pri povprečni prodaji kruha 
570 kg na dan, pridobil 22.80 kg 
kruha, kar znaša na dan 1.231 
din, ali 38.930 din na mesec. 
Ker pa so hoteli biti organi in
špekcije nepristranski, so se 
napotili v štiri javne obrate, 
ki dobivajo kruh iz te pekar
ne, in ugotovili, da je tehta
lo 84 kosov kruha v internatu 
tud. rudarske šole, dejansko 
samo 81.04 dkg. uprava inter
nata pa je plačala 84 kg. Po
dobno so ugotovili še v menzi 
rudnika Zagorje, v gostišču 
»Pri Kovaču« in drugod.

Božiček se je ob zaslišanju 
izgovarjal, da je prišlo do te
ga zaradi nepazljivosti ,pri teh-1 
tanju, kakšna pa je bila ta 
nepravilnost pa bomo lahko 
videli, kasneje. No, zaradi te 
očitne goljufije, je bi! mojster 
Božiček kaznovan od sodnika 
za prekrške z odločbo UKO 
110/58 z 5.580 din. Cernu torej 
trdi. da ga ni nihče kaznoval, 
zaradi goljufij, morda se mu 
zdi, da je bila kazen prenizko 
odmerjena, kar vsekakor trde 
potrošniki. Kajti potrošniki še 
vedno menijo, da so posame
zni kosi kruha tehtali tudi 87 
dkg, medtem ko so organi trž
ne inšpekcije ugotavljali po
vprečno težo.

Mnogo huje je vsekakor to, 
da so potrošniki po vsem tem 
še vedno ugotavljali, da v pe
karni režejo testo, ki ga stran
ke prinesejo v pekarniško peč. 
Seveda pa nato lastnik še vse
eno zaračuna normalen hono
rar za peko. Govorili smo z 
nekaterimi ljudmi, ki delajo v 
pekariji. Ti so povedali, da jih 
je mostrova žena oštevala, ker 
so trgali premajhne kose od 
testa, ki so ga zagorske pospo- 
dinje prinesle v peko. Letos

llllllllll

20. Januarja so organi na pri
tožbe potrošnikov, zaradi ne
točnega tehtanja kruha, trga
nja testa in drugih šikan, po
novno pregledali obrat. Kon
trole • pa v celoti niso mogli 
opraviti, ker predpisanih kon
trolnih knjig ni bilo moč do
biti. ker je žena mojstra Bo
žička gnala tak hrup in celo 
izjavila, da raje vse skupaj 
pustijo, kot pa da bi moral bi
ti stalno pod kontrolo. 
Zaradi vsega tega so organi in
špekcije odšli iz obrata, ne da 
bj v celoti končali delo.

Odnos žene mojstra Božička 
do zaposlenih ljudi v pekarni 
je naravnost nemogoč. Ker je 
bivši pomočnik odšel na občin
sko politično vodstvo, da bi 
razložil nemogoče razmere v 
pekarni, ga je žena mojstra 
obsula z očitki Pomočnik je 
seveda raje odšel nazaj v Dra
vograd. kot da bi prenašal ne
mogoče šikane. Da ne bo ni
kakršne pomote, moram pove
dati še to, da Je pred kratkim 
odšel tudi drugi pekovski po
močnik. zakaj, ve najbolje Bo
žiček sam.

In še to, da Božiček n! silil 
Medvedove prihajati na delo 
zgodaj zjutraj, z opoldanskim 
odmorom, nato pa spet do 23 
ure. čeprav je noseča. Vse to 
je Medvedova izpovedala pred
sedniku občinskega sindikal
nega, sveta v Zagorju, nakar je 
občinski sindikalni svet storil 
potrebne korake. Zakaj pa Bo- \ 
žiček ni omenil v pismu De
lavske enotnosti tega, da je 
hotel podkupiti predsednika 
občinskega sindikalnega sveta, 
da bi mu pomagal pri nečed
nem opravilu, na neki način 
oškodovati Medvedovo, da ne 
bi bilo treba plačati 22 delov
nih dni, zaradi nezakonite od
povedi delovnega razmerja? 
A!j mu bo hudo nerodno, če 
ga bom spomnil, kako je ta
krat rekel: »Zdajle, ko sva sa
ma, tovariš predsednik, če ste 
za to, vam bom nekaj dal. sa
mo, da mi ne bo treba plačati 
Medvedovi 22 delovnih dni. ..« 
Medvedova je bila takrat že 
namreč doma. ker jo je eno
stavno vrgel na cesto, čeprav 
le bila noseča. Naj mu ne bo 
hudo, če bom povedal javnosti, 
da mu je takrat predsednik 
občinskega sindikalnega sveta 
enostavno pokazal vrata...

Medvedovo je moral vzeti 
nazaj na delo, ji plačati vseh 
22 delovnih dni. seveda pa jo 
zdaj pisano gledajo in na vse 
mogoče načine šikanirajo.

Kot rečeno, meseca maja bo 
vseh teh tegob konec. Zgraje
na bo nova pekarna, ki lio so- 
socialistični obrat. Občinski 
ljudski odbor pa bo moral vse 
kakor poskrbeti, da bo v no
vem obratu z,»posli! ljudi, ki 
jim bo prva skrb zadovoljitev 
potrošnikov. MILAN VIDIC

vo in opredmeteno delo. skrat
ka, stroške za vsako delovno 
operacijo. Tako so začeli oprav
ljati dve nalogi hkrati. Pri
pravljati so začel) vse potrebno 
zai obračunavanje stroškov po 
gospodarskih enotah in, na 
osnovi tega pripravljati potreb
no dokumentacijo za nagraje
vanje po enoti proizvoda. Eno
ta proizvoda bo pri njih veči
del v vseh oddelkih torta le- 
penke. V brusilniici recimo to
na lepenke v mokrem stanju, 
preračunana na zračno suho 
tono itd. Toda ob tem bo tudi 
izredno važno, pb kolikšnih 
stroških bodo v posameznem 
oddelku naredil] določeno ko
ličino polizdelkov oziroma iz
delkov. Enota proizvoda bo to
rej prj njih pravzaprav lastna 
cena izdelka. Kaj hočejo dosečj 
s takšno kombinacijo? To, da 
bo proizvodnja čim hitreje na
raščala in da se bodo stroški 
zmanjševali, skratka, da bo po
djetje proizvajalo čim ceneje, 
da bo njegovo poslovanje čim
bolj ekonomično.

V posameznih oddelkih in 
obratih bodo seveda morali pa
ziti na najrazličnejše stvari. 
V parilniici, kot pravijo, bo 
treba spodbujati racionalnejšo 
potrošnjo lesa In zmanjševati 
odpadek. To lahko dosežejo ob 
spodbudnem nagrajevanju, da 
tamkaj zaposleni čimbolj racio
nalno razžagajo les, ga sortira
jo, da varčujejo s paro itd. V 
brusilnici, predvsem pa v mo
kri oroizvodnji. bo spet treba

Pred nedavnim je bila med 
329 mladimi člani delavskih 
svetov delovnih kolektivov iz
vedela anketa, ki je dala ko
ristne pobude za dejavnost poli- 
tičniih organizacij, predvsem 
organizacije LM na področju 
delavskega upravljanja. V de
lovnem kolektivu se* namreč 
tudi organizacija LM uveljav 
Ua kot pomemben družbeno — 
politčni činitelj, ki lahko odlo
čilno vpliva na dobro in na
predno reševanje gospodarskih 

- in proizvodnih problemov v 
podjetju in občini.

Poglejmo torej, kaj menijo 
mladi člani delavskih svetov o 
nekaterih vprašanjih s področ
ja upravljanja. 89 odstotkov an
ketirancev izjavlja, da jim dela 
največ težav pri delu v delav 
skem svetu nepoznavanje go- 
spodarrkih problemov nasploh 
v kolektivu. Menijo, da bi mo
rali mnoge sicer komplicirane 
probleme tolmačiti bolj prepro
sto na enostavnih primerih-

Med odgovori so tudi taki: 
»Mnogo težav imam tudi zaradi 
tega, ker so v DS tudi obrato- 
vodje. Zato se ne upam govo
riti o naših mišljenjih« ali 
»Dnevni red seje DS je preob
širen in je nemogoče o vsem te 
meljito razpravljati in smo zato 
prisiljeni po površnem razprav
ljanju glasovati o važnih vpra
šanjih«. Med anketiranci, ki so 
že drugič izvoljeni v delavski 
svet nekateri menijo, da jim je 
Po drugi izvolitvi delo mnogo 
lažje, ker imajo že nekaj izku 
šenj. Dvoletna ma-ndatna doba 
bo nedvomno močno vplivala 
na kvaliteto dela mladih članov 
DS, ,saj stojimo pred nekateri
mi konkretnimi nalogami, kjer 
se bo treba odločno opredeliti 
za najboljša predhodna stali
šča.

V nekaterih podjetjih, obči
nah in okrajih že dalj Časa ob 
vsakem važnejšem vprašanja

ftavi naočniki za 
Delavsko enotnost
Minuli teden se je naro
čilo na Delavsko enot

nost

314 NOVIH NAROČNI
KOV

Sindikalne organizaci
je so naročile 142 izvo
dov. Največ v delavnici 
železniških vozil »Boris 
Kidrič« v Mariboru, To
varni TAM, Občinskem 
sindikalnem svetu v Ra
dovljici itd. Kolportaža 
v podjetjih se je pove
čala za 45 izvodov. Med
tem ko je sindikalna or
ganizacija Tovarne do
kumentarnega in kari- 
nega papirja v Radečah 
odpovedala vseh 39 iz
vodov.

Posamezni naročniki 
so naročili 125 izvodov. 
Največ naročnikov se je 
naročilo na naš list v 
sindikalni organizaciji 
Gozdnega obrata v Ce
lju, kjer je poverjenica 
Delavske enotnosti, to
varišica Berta Štrigelj 
pridobila 47 naročnikov. 
V Občinskem sindikal
nem svetu v Kranju je 
54 novih naročnikov, v 
Škofji Loki 29, irj v Izoli 
tudi 29 naročnikov.

čimbolj izkoriščati les tn 
zmanjševati izgubo vlaken 
Pridobili naj bi čim več vlaken 
iz kubičnega metra lesa, Tu bo 
važen činitelj tudi podaljševa
nje »življenjske dobe strojne 
opreme, recimo sit. klobučevi
ne itd. Ce uporabljajo v po
djetju klobučevino samo en 
dan delj, kot jo uporabljajo 
navadno, dosežejo s tem dnev
no 9 do 10 tiso-č dinarjev pri
hranka. V podjetju bodo sploh 
moralj čimbolj zmanjševati iz
meček. Zaradi dosedanjega iz
mečka izgubi podjetje okolj 30 
milijonov dinarjev. Res je, da 
izmeček znova predelujejo, toda 
delo je izgubljeno in to je čista 
izguba za podjetje, za ves ko
lektiv.

Skratka, iz vsega dosedanje
ga razglabljanja, iz zHranja 
podatkov, j je moč razbrati, da 
so v tem podjetju ubralj pravo 
Pot. V posameznih podjetjih, 
kjer so uvedli ta način nagra
jevanja že pred časom> so si 
predvsem prizadevali zmanjša
ti vrednost živega dela v ceni 
proizvoda, to je- da so ob čim 
manjšem številu zaposlenih iz
delali čim več proizvodov, v 
dokajšnji meri pa so prezrli 
rentabilnost proizvodnje, to je, 
prezrli so, koliko jih »stane« 
proizvod, ob kolikšnih stro
ških ga izdelajo, kolikšen je 
odpadek, kolikšna je potrošnja 
električne energije, surovin itd. 
To vprašanje Pa je posebno po- 
merčibno, če upoštevamo, kolikš
na je udeležba živega in opred
metenega dela v ceni proizvoda. 
Kjer se odločijo za to, da pri 
nagrajevanju ne spodbujajo 
samo količinske rasti proizvod
nje, temveč tudi ekonomičnost 
dela, ekonomičnost poslovanja 
sploh, kjer bo oddelek obreme
njen za obresti jn amortizacijo 
tistih strojev, ki jih le malo
kdaj izkoriščajo, bodo delavci 
kaj kmalu terjali, da te stroje 
premeste v obrate, kjer bj jih 
lahko bolje izkoristili, ali da 
jih podjetje proda. Vsak dinar 
obresti, ki bi ga plačali brez 
haska, plačali zato, ker stroj 
stoji, bo zmanjšal čisti dohodek 
podjetja in osebni dohodek za
poslenih,

V Ceršaku bodo, kot pravijo, 
obračunavali med drugim tudi 
amortizacijo za stroje za vsak 
oddelek posebej. Za vsak od
delek posebej bodo obračuna
vali porabo električne ener
gije. Doslej za porabo električ
ne energije niso imeli poseb
nih števcev v obratih. Sedaj 
pa že razmišljajo o tem, da bi 
montirali električne števce za 
vsak obrat posebej, bolje reče
no, posebej za vsako ekonom
sko enoto, kajti dosečj hočejo 
to, da bodo »računi čisti«. Pri
prave za ta način nagrajevanja 
— vanj bodo vključehi vsi 
proizvodni in tako imenovani 
neproizvodni obraiti, to je 
različne službe, kot komeriala, 
računovodstvo, uprava, pomož
ni obrati, ključavničarstvo 
Itd., — bodo kmalu zaključene. 
Računajo, da bodo lahko uvedlj 
nagrajevanje Po enoti proizvo
da že v drugem četrtletju P D

aDSPODARSKIPREC1EP

PREMAJHNO ZNANJE 
O GOSPODARSTVU
KM MEMJ0 MLADI ČLANI DELAVSKIH SVETOV 0 AKTUALNIH PROBLE

MIH V DELAVSKEM SAMOUPRAVLJANJU
sklicujejo posvetovanja z mla
dimi člani delavskih svetov in 
se dogovorijo o skupinskih sta
liščih. Tam, kjer organizacije 
LM slabo delajo pa se zadovo
ljijo ie s tem, da pred volitva
mi vztrajajo na pomlajevanju 
delavskega sveta, po izvolitvi 
pa jim ne pomagajo pri delu. 
Prav sedaj pripravljajo v Kra
nju, Mariboru in drugih večjih 
centrih skupna posvetovanja 
mladih članov delavskih svetov 
in mladih odbornikov LO. na 
katerih bodo razpravljali o na
črtih za uporabo sredstev, ki 
jih prispevajo v skupen sklad 
posamezni kolektivi.

SISTEM DELA DELAVSKIH 
SVETOV

60 odstotkov anketirancev 
sprejema pred sejo delavskega 
sveta potrebno gradivo, ki pa 
je prav tako v nekaterih prime
rih pripravljeno preveč »uče
no« in ga lahko razumejo le ti
sti, ki imajo srednješolsko izo 
brazbo V mnogih kolektivih so 
v tej zvezi razvili koristne de
javnosti. Klub mladih proizva- 
jalcev Steklarne Hrastnik skup
no z mladimi člani DS še pred 
sejo delavskega sveta predela 
predloženo gradivo- zavzame 
svoje stališče. Predloge mladi 
člani kasneje posredujejo n-y 
seji delavskega sveta. Tak si
stem je značilen za delo vseh

klubov mladih proizvajalcev, ki 
jih imamo v Sloveniji 97. Po
nekod, kot na primer v tovarni 
»Sto-l« v Kamniku, Tiskanina v 
Kranju in drugod pa pred ali po 
seji delavskega sveta sklicuje
jo proizvodne konference mla
dih delavcev, ki so izredno 
uspešna oblika za obravnavo 
vseh aktualnih proizvodnih in 
gospodarskih problemov v ko
lektivu. Na tako pripravljenih 
proizvodnih konferencah mla
dih delavcev razpravljajo o 
gradivu za sejo DS, ali se meni
jo o stališčih, ki so bila spre
jeta na seji in sklepajo, kako 
jih bodo uresničili.

LE POL JIH POZNA SKLEPE 
DELAVSKEGA SVETA

Slabost naše politične dejav
nosti je mnogokrat prav v tem, 
da se ne naslanjamo na človeka. 
V ilustracijo temu služi tudi 
primer v tekstilni tovarni »Ti- 
rkanina« v Kranju, kjer je 54 
odstotkov zaposlenih članov ko
lektiva ne pozna zaključkov sej 
delavskega sveta, 57 odstotkov 
zaposlenih ni seznanjenih z let
nim planom podjetja in slično.

Med vprašanji v anketnem li
stu je bilo tudi tole: »Ali dela 
delavski svet samostojno aii 
pod vplivom tehničnega ali 
upravnega vodstva?« Anketi
ranci v glavnem menijo, da de
lavski svet odloča samostojno.

vendar pri tem poudarjajo, da 
mnogokrat prevladujejo pred
logi s strani upravno-tehnične- 
ga vodstva, ki jih običajno »- 
ko dolgo utemeljujejo in tolma
čijo, dokler niso na seji sprejeti- 
Mnogi sodijo, da je glavna na
paka, ki jo delajo delavski sve
ti v tem, ker v večini primerov, 
brez podrobnejšega poznavanja 
potrjujejo sklepe upravnega od
bora podjetja. Tako se dogodi, 
da UO podjetja sklepa in za
ključuje o stvareh, ki v celoti 
sodijo v področje dela delav
skega sveta podjetja. Se bolj 
pomebna slabost pa je v tem, 
da delavski sveti v nekaterih 
podjetjih po mnenju anketiran
cev nočejo sprejeti in potrditi 
nobenega predloga, preden na1 
to ne pristane uprava podjetja 
ali direktor. Taki primeri prav 
tako izhajajo največkrat iz ne
poznavanja pravic in dolžnosti 
organov delavskega upravljanja.

SODELOVANJE
V RAZPRAVAH 

Odgovori na vprašanje: »Ali 
si doslej na sejah DS sodeloval 
v razpravi in o čem si govoril?« 
so zelo zanimivi in različni. 
Mnogo je takih, ki pravijo, da 
doslej še niso diskutirali, ker 
mislijo, da so premalo sposob
ni. Največ so člani delavskih 
svetov- kot kaže anketa, raz
pravljali o problemih v proiz-

Hitrejši napredek

vodnji, o normah, nagrajeva 
nju, izpolnjevanju plana in 
drugih tekočih zadevah. Opri 
jeli so se v večini primerov os 
novnih vprašanj, predvsem ti 
stih, ki zadevajo probleme ko 
lektiva v celoti. Z zadovolj
stvom lahko ugotavljamo, da so 
predlogi mladih čanov dosti 
krat sprejeti z odobravanjem, 
čeprav na drugi strani žal ugo
tavljamo iz odgovorov anketi 
rančev, da so skušali razprav
ljati in predlagati, toda njiho
ve. mnogokrat dobre misli so 
zavračali, ker so baje še pre 
miadi, neizkušeni in podobno 
Za takimi mišljenji, polnimi 
demagogije in polproletarske 
miselnosti se največkrat skriva 
jo najrazličnejše težnje, s ka 
terimi naj se poleg Ljudske 
mladine spoprimejo tudi druge 
politične organizacije Zanimi
vo je, da doslej nobena politif 
na organizacija v kolektivu, ra
zen LM ni na ta ali oni način 
pomagala mladim članom DS 
pri njihovem delu. Po mnenja 
anketirancev so doslej naj
uspešnejša oblika izobraževa
nja seminarji.

Analiza ankete med mladimi 
člani delavskih svetov jasno 
potrjuje pravilno aktivnost or
ganizacije LM na področju de
lavskega upravljanja in še več; 
narekuje komunistom, sindikal
nim in mladinskim organizaci
jam, da še naprej razvijajo de
javnost Klubov mladih proizva
jalcev, ki naj v bodoče še bolj 
postajajo center za vzgojo mla
dih upravljavcev. In končno do 
bršen del mladih inženirjev in 
tehnikov želi na najrazličnejše 
načine sodelovati v sistemu de
lavskega samoupravljanja, kar 
je izredno pomembno zlasti za 
to, ker del le ob strani opazuje 
naša družbena prizadevanja.

Marijan Rožič

Proizvodn/a v tekstilni indv^ 
stri ji se je v Jugoslaviji v po
vojnih letihza nekajkrat pove
čala. Tako smo v Isiu 1939 iz
delali lil milijonov kvadrat
nih metrov bombažnih tkanin, 
lani pa 218 milijonov. Proiz
vodnja volnenih tkanin' se je 
povečala za 2,5-krat itd. Raz
voj proizvodnje v prvih dveh 
letih petletnega gospodarske
ga načrta zagotavlja, da bomo 
do leta 1961 dosegli predvide
ni načrt. Doslej se je namreč 
proizvodnja povečala vsako 
leto za 11 "/o. Taka proizvod
nja, pa tudi druge mere bodo 
omogočile, da se bo ptrošnja 
osnovnih tekstilnih vlaken po
večala od 3,2 kg na prebivalca 
v letu 1956, na 4,5 kg v letu 
1961. Tako v primeri s pred
vojno, pa tudi v primerjavi s 
prvim letom gospodarskega 
načrta bi dosegli do leta 1961 
vsekakor znatno večjo potroš
njo. Toda poleg vsega tega pa 
je dejstvo, da potrošnja teksti- 
lt v naši državi še vedno za
ostaja za povprečno potrošnjo 
v drugih deželah Zahodne 
Evrope, kjer je znašala potroš
nja že v letu 1956 okoli 8,2 kg 
tekstilnih vlaken na leto.

Od kod to zaostajanje, nam 
je povsem jasno, saj smo vlo
žili izredne napore in dosegli 
ne le v tej. ampak tudi v vseh

jard. Na ta način bomo zago
tovili hitrejše povečanje pro
izvodnje in omogočili tudi več
jo potrošnjo tekstilnega blaga v 
krajšem času, kot pa smo to 
predvidevali z gospodarskim 
načrtom, ki ga pravkar izpol
njujemo.

VEČJA
PROIZVODNJA PAPIRJA
Tudi potrošnja papirja je 

važna pri oceni življenjske 
ravni določenih dežel. Pregled 
te proizvodnje dokazuje, da se 
v povojnih letih tudi ta indu
strijska panoga izredno naglo 
razvija (glej grafikon!). Med
tem ko smo leta 1939 pridobili 
le 4,7 kg papirja in kartona na 
prebivalca, bo prišlo leta 1961 
na prebivalca že 12 kg, v letoš
njem letu pd 7,7 kg. Toda ne 
glede na to te proizvodnja na 
prebivalca v primerjavi z ev
ropskim povprečjem še vedno 
zelo nizka. V Evropi pride na 
prebivalca skoraj 30 kg' papir
ja, kar pomeni, da bi ob se
danjem razvoju še vedno znat-

V EVROPI PRI NAS
1 NA 1000 PRE*
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1956 1956“nisi
tiOMBAZNA VRETENA IN
TKALSKI STROJI NA TISOČ 
PREBIVALCEV: v letu 1956 je 
prišlo na tisoč prebivalcev 21 
vreten in 9,9 strojev, leta 1961 
pa bo prišlo na prebivalca 26 
vreten in 0,9 stroja. V Zahodni 
Evropi pride v tein času na 
prebivalca kar 170 vreten in 3 

tkalski stroji.

drugih gospodarskih dejavno
stih izreden napredek. Toda 
težko je nadoknaditi zamuje
no in se naglo izkopati iz za
ostalosti, ki smo jo podedovali. 
To zaostajanje je razvidno tu
di iz primerjave, koliko bom
bažnih vreten pride na tisoč 
prebivalcev naše države in ko
liko na tisoč prebivalcev de
žel Zapadne Evrope. Medtem, 
ko pride pri nas 21 bombažnih 
vreten, jih pride ua tisoč pre
bivalcev Zapadne Evrope že 
170. Podobno je s tkalnimi 
stroji. Pri nas pride na tisoč 
prebivalcev 0.9 bombažnih 
tkalnih strojev, v Zapadni 
Evropi pa 3.

VPLIV NA ŽIVLJENJSKO 
RAVEN

Vrsta gospodarskih razlogov, 
zlasti' pa prizadevanje za to, 
da se hitreje povečuje živ
ljenjska raven prebivalstva 
govori za to. da bomo hitreje 
povečevali potrošnjo tekstila 
na prebivalca. To pa ne bo 
možno doseči le z znižvanjem 
cen, kar smo nedavno tega že 
storili, pač pa bo treba, kot 
sledi iz primerjav, ki smo jih 
navedli, povečati tudi proiz
vodnjo. Do leta 1966 naj bi se 
proizvodnja povečala za toliko, 
da bi prišlo na prebivalca oko
li 7 kg tekstilnih vlaken.

Seveda bo to povečanje po
trošnje in proizvodnje tekstila 
v prihodnjem obdobju možno 
doseči samo s povečanjem do
mače proizvodnje, oziroma 
gradnjo novih tekstilnih to
varn. V tem pogledu bo imela 
še posebno velike naloge in
dustrija strojev, ki naj bi pra
vočasno pripravljala načrte za 
proizvodnjo novih tekstilnih 
strojev, pa tudi za razširitev 
domače surovinske baze za 
tekstilno industrijo bo treba 
dati več sredstev. Pri vsem tem 
je treba upoštevati, da traja 
najmanj dve leti, da bi začela 
tovarna, ki bo razširjala svoje 
kapacitete, proizvajati tudi več 
blaga. Zato bomo povečali 
sredstva, ki smo jih namenili 
za gradnjo tekstilnih tovarn 
že do leta 1961 Do leta 1961 
bomo vložili več kot 10 mili-

POTROŠNJA TEKSTILA NA 
PREBIVALCA: v letu 1956 je 
prišlo na prebivalca 3,2 kg 
blaga, leta 1961 ga bo prišlo že 
4,5 kg, do leta 1965 pa naj bi 
se' proizvodnja povečala za to
liko, da bo prišlo okoli 7 kg 
na prebivalca. V tem času pa 
pride na prebivalca Zahodne 
Evrope nekaj več kot 8 kg 

tkanin.

no zaostajali v tej potrošnji. 
Majhna potrošnja, oziroma 
proizvodnja pa postaja vsebolj 
prepreka kulturnega razvoja. 
Tu gre predvsem za pisalni ter 
tiskarski papir in za časopis
ni papir. Prav tako pa je vse 
bolj občutljivo pomanjkanje 
papirja in kartona za emba
lažo. Nagel razvoj potrošnje 
sladkorja, umetnega gnojila, 
cementa itd., zahteva velike 
količine natron papirja za iz
delavo vreč. Prav tako pa po
trebujemo najrazličnejše vrste 
kartona za pakiranje potroš- 
nih proizvodov. Mnoge tovar
ne pogrešajo valovit karton, s 
katerim zaščitijo proizvode, da 
se nebi poškodovali. Ne le, da 
je takšna embalaža cenejša, 
lažja in da se z njo bolje ro
kuje, tudi zaščita proizvodov 
v takem ovoju je boljša kot 
če uporabljamo les.

Zaradi takšnega položaja so 
gospodarski organi, pa tudi 
Zvezni izvršni svet ocenjevali 
razvo-; in perspektive naše pa
pirne industrije in proizvod
nje celuloze. Če bomo hoteli 
do leta 1966 doseči proizvodnjo 
20 kg papirja in kartona na 
prebivalca, bo potrebno po
dobno kot v tekstilni indu
striji hitreje vlagati sredstva 
za razvoj te industrijske pa
noge. Nekateri celo menijo, da 
bodo tudi pri takem poveča
nju proizvodnje papir in celu
loza še vedno kritični proizvo
di. Pomeni, da jih še vedno 
ne bo dovolj in da bomo mo
rali nekatere vrste papirja *e 
vedno uvažati. Do leta 1961. le 
treba zato pripraviti vse Pr?' 
grame in načrte in uposobid 
tudi našo strojegradnjo za 
da bomo lahko pred letom I961 
začeli z razširjanjem papirna 
industrije. Do leta 1966 borno 
po približnih izračunih porabik 
za investicije v to industrilO 
gkoli 130 milijard dinarjev- * 
tekočim planom pa bomo za to 
namene vložili nekaj več kd1 
30 milijard.

V obeh, primerih torej Prt.' 
previjamo hitrejše razvijanj 
industrijskih panog, ki so 
življenjsko raven zelo V° 
membne. Seveda pa bodo ru 
rala to upoštevati tudi P^g 
jetja in ne bo odveč, če 
za razvoj združevala sredstv 
in tako sama prispevala k n^ 
predku, ki bo omogočil, “T 
čimprej dohitimo tudi raz® 
teiše dežele

Bttu.ZVODNJA PAPIRJA. - <eiu 1939 Jt prišlo oa Pre^a 
nekaj manj kot 5 kg papirja, v letošnjem letu ga bo priš10 
7,7 kg, leta 1961 pa 12 kg. Kljub temu velikemu Pora,stU-,#(j» 
zapitaja naša proizvodnja za zapadnoevropskimi povprečji. » 

pride na prebivalca že okoli 30 kg papirja.
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PROIZVODNJA OBUTVE SE JE V PRIMERJAVI S PREDVOJNO VEC KOT PO
DVOJILA. LETA 1939 SO IZDRLALI V VSEH TOVARNAH 4,208.000, LANI PA 
10,460.000 PAROV ČEVLJEV SE HITREJE PA JE RASLA PROIZVODNJA GUMIJA
STE OBUTVE. PRED VOJNO SO IZDELALE TOVARNE 5,154.000. LANI ZA 12,646.000 
PAROV GUMIJASTE OBUTVE. NAJVECJI PROIZVAJALEC GUMIJASTE OBUTVE 
JE KOMBINAT BOROVO (NA SLIKI: MOTIV IZ TOV AR. ČEVLJEV V MARIBORU)

ihče naju ni motil.
»Pri nas nagrajujemo po eno
ti proizvoda že vrsto let. Fazni 
obračun je praznoval 25-let- ' 

nico... Res je, to ni naša zasluga, 
uvedel ga je »Bata«. Vendar smo na
daljevali, kjer se je takrat ustavilo.«

Bilo je očitno: temu človeku — iz
raz na njegovem licu spominja na 
preteklost, ki jo hoče soočiti s seda
njostjo — je delo strast.

Bila je želja, navadna, praktična 
želja, na najbolj odgovornem mestu 
v grobem pogledati v kombinat gu
mija in obutve. Jalova bi bila utvara, 
da lahko v dveh dneh izveš o Borovu 
»prav vse«.

Imaš občutek, kakor da si med 
škripci.

Na njegovem bloku so se vrstile 
številke in podobe.

»DD je pet parov (Evropa).
DD je 3,1 para (Jugoslavija).
DD je 7,1 para (Borovo).«
»To je najrealnejši način za ugo

tavljanje storilnosti. Delavec na dan, 
povprečna dnevna proizvodnja parov 
obutve na delavca — to nedvomno 
nekaj pove.«

Ali delate na tekočem traku? Kaj 
pa proizvodnja, ali ni prenapeta?

V zvezek sem si zapisal nov poda
tek: v minulih sedmih letih so se 
prodajne cene čevljev z znakom »Bo
rovo« zvišale le za 1,2 odstotka.

»V jugoslovanskih tovarnah obu
tve je delovni čas dejansko izkori
ščen z 52 odstotki. Kaj menite, kako 
je v »Borovu«? Dvainosemdeset od
stotkov.«

»Tekoči trak torej... Kako pa ugo
tavljanje, kakšen del proizvodnega 
Učinka je rezultat storilnosti in kje se 
začne prevelika intenzivnost?«

»V tujini je »dovoljeno« dejansko 
Izkoriščanje delovnega časa do 70 od
stotkov, Mi smo nad to številko, zato 
predlagamo krajšo delovno dobo za 
delavce, ki delajo na traku. In seve
da boljšo plačo. Za sedaj še niso spre
jeli naše prve zahteve, v »Borovu« 
Pa so plače celo za 15 do 20 dinarjev 
na uro nižje kot drugod.«

Najnovejši tarifni sporazum je po
stavil Kombinat Borovo izven kate
gorije in omogočil, da bodo delavci 
te tovarne izenačeni -z drugimi pod
jetji svoje gospodarske panoge. Ven
dar samo to.

»To so anomalije naše dosedanje 
tarifne politike... V tujino hodijo 
proučevat nagrajevanje po enoti pro
izvoda in fazni obračun ... Za tovar
no »Rade Končar« je to velik napre
dek, tudi pri nas pozdravljamo naj
novejše težnje v zvezi z nagrajeva
njem po učinku. Vendar smo v Bo
rovu že davno napravili prve korake 
na tem področju. Kaj je treba storiti 
za nadaljnji dvig storilnosti?«

Zazvonil je telefon. Drugi so čakali 
na pogovor z direktorjem Juričičem. 
Rekel je, da se bova kasneje spet do
bila, potem ko si bom ogledal nekaj 
obratov.

»Oglejte si stroje!«
Kadar smo govorili o storilnosti, o 

obračunu po enoti proizvoda in o de
janskem izkoriščanju delovnega časa, 
smo se pogostokrat spotikali ob bese
do »rekonstrukcija«. Le petina stroj
nega parka še ni amortizirana.

Ncsjožfa delitev dek
gledoval sem si stroje. Pri- 
znam: direktorju bom moral 
verjeti na besedo, seveda pa 
tudi drugim, ki so mi ome

njali iste številke kakor on.
Frk, frk so prihajali iz stroja pod

plati raznih velikosti. En delavec, ena 
operacija ali dve. Delo je natančno 
porazdeljeno.

Vprašal sem mojstra ,etaže‘: ,
»Koliko časa potrebuje delavec, da 

se nauči to operacijo?«
»Deset dni!«
»Tri dni!« *
»Šest ur!«
»Zakaj pa so uvrščeni kot kvalifi

cirani in nekateri celo kot visoko 
kvalificirani?«

»Zato, ker so mojstri pri svojem 
delu. Vprašajte jih, koliko časa že 
opravljajo to delo, jaz pa vam bom 
povedal, koliko posameznih delov 
kdo izdela, oziroma koliko parov čev
ljev dnevno izdelajo vsi skupaj.«

Bilo je v prikrojevalnici spodnjih 
delov. Že poprej sem včasih mimo
grede opazoval kakega obrtnika, čev
ljarja, kako se je mučil pri prirezo- 
vanju podplata. Še precej je »tovarn« 
obutve, ki so le za spoznanje prehi
tele obrtnike v mehanizaciji proiz
vodnega procesa. Jasno mi je postalo, 
zakaj je Borovo brez tekmeca v vsej 
naši deželi.

Tretja »etaža« je nekaj večjega. 
Pravijo ji konfekcija. V pritličju in 
v prvem nadstropju prikrojeno us
nje — tam je prikrojevalnica gor
njega dela čevljev — se spreminja v 
čevlje. Operacije se vrstijo druga za 
drugo." Samo v tej delavnici bi lahko 
vsaki dve minuti trije ljudje obuli 
nove čevlje.

Ne upam si povprašati. Bojim se, 
da bo delavcu ušel po traku kak če- 
velj brez žebljev, ki bi jih moral za
biti v podplat.

»Ali vam kateri uide?«
»Ne more, če delam... Če se trak 

ustavi, čakamo vsi. Ali se to izplača?«
»Ali bi trak lahko tekel hitreje?«
»Lahko bi, da. Kadar se kak stroj 

pokvari, skušamo čimprej nadome
stiti izgubljeno. Stalno pa ne bi mo
gli delati hitreje.«

»Lahko bi, da. Kadar se kak stroj 
pokvari, skušamo čimprej nadome
stiti izgubljeno. Stalno pa ne bi mo
gli delati hitreje.«

Pogovarjam se, čevlji pa ne uha
jajo. Kretnje, preračunane in natanč
ne, prav kot po taktu glasbe objema
jo predmete, segajo po poteh in spu
ščajo žebljičke v luknje na stroju. Iz 
stroja se usipajo leseni klinčki. Stroj 
buči.

Pred menoj je mojstrica skupine 
delavk, ki širijo čevlje tam, kjer vti
kamo žlico, kadar jih obuvamo.

»Težave so, kadar koga ni na delo. 
Krog mora biti sklenjen, operacij ni 
mogoče preskakovati. Kadar jih več 
dela isto operacijo, lahko dober de
lavec izjemoma nadomesti še pol 
drugega.«

Z roko je pokazala proti šivolasi 
ženski. Njen stroj se je pomikal kot 
dirkalni konj.

»Ta dela danes zase in še za pol 
druge.«

Nekoga sem hotel vprašati:
»Ali bi lahko organizirali proizvod

ni proces brez traku?« Pa sem si pre
mislil. Tu delajo tako že dlje kot 
dvajset let. Vprašanje je le — to je 
seveda stvar strokovnjakov — v ko
liko se smejo stroji in ljudje ob njih 
obrabiti med osemurnim delom, za
kaj površen vtis je lahko krivičen. 
Videl sem stroj, na katerem je dela
vec dvignil pokrove. Stroj se je ogrel. 
Intenzivno so delali na njem. Stroj 
je starejšega tipa, češki izdelek, še 
Bata ga je pripeljal sem. Tudi drugi 
stroji se preveč ogrevajo. Hitreje ne 
bi smeli delati.

To se nanaša predvsem na stroje, 
verjetno pa velja tudi za delavce.

In rezultat: natanko vedo, koliko 
parov čevljev je izdelala določena 
skupina delavcev. Vedo tudi, koliko 
je vredna »pomoč« vsakega izmed 
njih, preden sledi udarec avtomatič
nega kladiva...

V takem primeru obračun po enoti 
proizvoda ni težaven. Prej je seveda 
treba storiti marsikaj.

Tu je trak koristen, v drugih tovar
nah imajo kaj drugega. Toda zdaj 
govorimo o »Borovu«.

Mctšendni strelki - 
rezerva

pet sem tam, kjer sem se zju- 
traj oglasil. Nekaj minut čez 
trinajsto. Na direktorjevi mizi 
so odprti trije fascikli v plat

nicah,
»Oprostite, to je mehanično de

lo ...«
»Ali nameravate še dalje v dejan

skem izkoriščanju delovnega časa?«
Res je, s tem sva se vrnila na temo, 

ki je bila »zaključena«. Prišel pa je 
odgovor, kakor da je vprašani priča
koval prav to vprašanje.

»Ne, toda to še ne pomeni, da se 
nam ni treba boriti za nižjo lastno 
ceno. Materialni stroški zavzemajo 
80 odstotkov. Tu bomo iskali rezerve 
za leto 1959.«

Na mizi sem opazil koledar, v njem 
delovni načrt za letošnje leto.

»Vsaka izmed teh številk ima dolo
čen pomen, za vsak dan posebej. Pri 
nas jih beremo brez slovarja ...«

Vsak deseti dan je bil posebej 
označen.

»To so proizvodne konference.«
Vse je predvideno. Morda je to 

nujno potreben pogoj za življenje 
tako velikega kolektiva, ki izdela 
dnevno 40.000 parov obutve. Šest ti
soč delavcev...

Še neizkoriščene
možnosti

kozi odprto okno se e veter 
ujel v zatveso dm se igral z njo. 
Sam zase sem skušal nekaiteo 
poooviffi vse, kar sem videl 

in slišal.
Mar nižja lastna cena ob boju za 

znižanje materialnih stroškov ne po
meni višje storilnosti? Na primer: 
varčevanje pri vloženem delu in pri
hranki pri usnju bodo dali več pro
izvodnih enot, več čevljev.

Ce dejansko izkoriščenemu delov
nemu času dodamo še prihranjeno 
delo, spoznamo, da »Borovo« močno 
napreduje v večanju storilnosti.

Vendar — kaj dobivajo od tega 
delavci?

Direktor Juričič pravi, da , delavci 
ne vedo vnaprej, kakšen bo njihov 
delež pri »spremenljivem« delu plač, 
če proizvedejo določeno število enot.

Priznava: »Takšen način ne spod
buja k večji storilnosti.«
0 »Borovo« ima že od leta 1932 ob
račun po enoti proizvoda. Ali sta ob
račun in nagrajevanje isto? Ko je bil 
tu ,Bata‘, je bilo razumljivo, da tega 
niso imeli. Danes težijo za tem. Zdi 
se, da še niso dosegi tistega, kar bi 
lahko.

Živahni pogovori na tovarniškem 
dvorišču.

»Ob šestih zjutraj ste prišli, ali ne? 
Ce vam je prav, lahko nadaljujeva 
popoldne ali jutri.«

Zaprl je okno.
»Problema rekonstrukcije ne mo

remo ločiti od celotnega prizadeva
nja za večjo storilnost. Štiri petine 
strojnega parka so amortizirane. Ne 
smemo več čakati.

Potrebna je milijarda.
Pa skladi podjetja?
Malo je v njih. Ce bodo tri četrtine 

amortizacijskega sklada dali za re
konstrukcijo, četrtina ne bo zadosto
vala za redno vzdrževanje strojev.

»Kaj bo ,Borovo' z 82 milijoni?«
Investicijski sklad je brez dinarja.
Sklad skupne potrošnje znaša 84 

milijonov, ki jih je treba vrniti po 
zaključnem računu.

»Zaključek? V korist skladov se 
bomo odpovedali tudi ,dobičku', če ne 
bo drugega izhoda. Samo da bo za
gotovljena cela plača, zakaj brez no
vih vlog bi bila v bližnji prihodnosti 

'tudi ta na kocki.«
Malo čudno je: velik delovni ko

lektiv z visoko storilnostjo, pa v tako 
neugodnem položaju!

»Brez nas bi bili čevlji po deset do 
petnajst tisoč dinarjev«

»Ali je kdo vplival na vas in vam 
odsvetoval zviševati cene?«

»Ne, v tem pojmujemo svojo vlogo 
na trgu. Zdaj čakamo... Jugoslovan
skemu gospodarstvu se to izplača, in 
sicer bolj kot investicije v nove to
varne obutve, ki rastejo kot gobe po 
dežju...«

Nisem imel vtisa, da bi direktor 
Juričič govoril tako iz konkurenčnih 
razlogov.

Tekoči trak je v ,Borovu' pridobi
tev, ki omogoča obračun in nagraje
vanje po enoti proizvoda. Ni smoter, 
marveč sredstvo, da čevlji ne stanejo 
10.000 do 15.000 dinarjev.

»Odrekli se bomo tudi .dobičku*...«
Borovo se piše z narekovaji in brez 

njih. To je majhno mesto in velika 
tovarna.

0»DJoL,POSAME;ZNIH MANJŠIH TOVARNAH ZE UVAJAJO DELO PO TEKOČEM TRAKU. LANI SO UVEDLI TEKOČI TRAK V MARIBORSKI TOVARNI ČEVLJEV
Številu zaposlenih je porasla proizvodnja, seveda zavoljo dela po tekočem traku, od 420 na 430 parov dnevno računajo 

“D PROIZVODNJA porasla NA 600 PAROV DNEVNO POTLEJ, KO BODO OBNOVILI NEKATERE STARE STROJE. POVEDATI JE SE TREBA DA JE V TEJ
TOVARNI BO«, DEL NORMIRAN IH. ^ v

) a NASE LADJE ZA ARGENTINO
\ V ladjedelnicah »3. maj« in »Split« bodo zgradili za argentinsko 
v trgovinsko mornarico 6 ladij po 11.000 ton nosilnosti. Tri ladje ho 
# zgradila splitska, tri pa reška ladjedelnica. Argentinska vlada je 
i naročila te ladje po licitaciji, na kateri je razen jugoslovanskih 
i sodelovalo še nekaj drugih ladjedelnic, med njimi nemške in fran- 
f coske. Vse skupaj bodo stale nad 23 milijonov dolarjev. Prvo ladjo 
t bo izročila naša ladjedelnica argentinski trgovski mornarici marca 
i 1959, zadnjo pa decembra 1951.

£ NAJMODERNEJŠI KOMBINAT ZA PREDELAVO MESA
h V Zrenjanlnu bo v kratkem začel obratovati doslej najmoder- 
i1 nejši kombinat za predelavo mesa v naši državi. V okviru kombinata 
11 bodo industrijska klavnica, hladilnica, sanitarna klavnica, obrat za 

proizvodnjo vseh vrst konzerv, obrat za prečiščevanje odpadnih vod 
^ in oddelek za klasifikacijo živine. Predvidevajo, da bodo v tej 
t tovarni lahko predelali na leto 90.000 svinj, 12.500 goveje živine in 
f telet, 15.000 ovac in 30.000 jagnjet. Zdaj montirajo stroje in jih 
f preizkušajo.

*
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LETOS 1.350 NOVIH STANOVANJ V SKOPJU
V začetku pomladi se bo začela v glavnem mestu Makedonije 

živahna gradbena dejavnost. V Skopju bodo letos zgradili kakih 
1350 novih stanovanj. Zanje bodo porabili nad dve in pol milijarde 
dinarjev.

ČETRTA SIEMENS-M ARTIN O V A PEC V ZENICI
V Zenici bodo kmalu zgradili četrto Siemens-Martinovo peč, 

ki bo dajala 20 ton .jekla na dan. Stroški za gradnjo te peči so 
znašali 500 milijonov dinarjev. Ko bo peč obratovala, bo lahko eden 
izmed štirih plavžev vedno v popravilu, brez škode za proizvodnjo. 
Letošnji načrt predvideva, da bo zeniška železarna proizvedla 
490.000 ton surovega železa.

USPEH NAŠIH PODJETIJ V PAKISTANU
Hidrocentrala Cičoki Mallian v Pakistanu — prvi večji objekt 

te vrste,, ki ga grade jugoslovanska podjetja v tujini — bo začela 
obratovati že v aprilu, namesto v septembru, kot je bilo predvideno. 
Pogodbo o zgraditvi te hidrocentrale so investitorji sklenili z jugo
slovanskimi podjetji »Rade Končar« iz Zagreba, »Litostroj« iz Ljub
ljane in »Metalna« iz Maribora pred štirimi leti, po močni tuji 
konkurenci in pogajanjih, ki so trajala malone dve leti. Naša 
podjetja so dobavila celotno opremo za vse tri agregate v skupni 
teži 1000 ton in opravila vsa montažna dela. Tovarna električnih 
strojev »Rade Končar« je zgradila tri generatorje in transforma
torje ter izdelala ostalo električno opremo, Titovi zavodi »Litostroj« 
so dobavili tri Kaplanove turbine in regulatorje, tovarna »Metalna« 
pa mehanično premo in žerjav. Pakistanski investitorji so zelo 
zadovoljni s kakovostjo dobavljene opreme in tudi z delom naših 
podjetij, zato so jim lani zaupali graditev nove hidrocentrale pri 
Guramvalu.

NAD MILIJON PITANIH PRAŠIČEV
V Vojvodini bodo letos spitali okoli 1,200.000 prašičev. V 

pokrajinski poslovni zvezi v Novem Sadu sodijo, da so pogoji za 
uresničenje tega velikega načrta zelo dobri, pripominjajo pa, da 
bodo morali imeti ob koncu prvega tromesečja že 5000 do 6000 
plemenskih svinj.

MLADINSKE DELOVNE AKCIJE NA HRVATSKEM
Razen 90.000 brigadirjev, ki bodo sodelovali pri gradnji avto

mobilske ceste, bo letos nad 120.000 mladincev in mladink sodelovalo 
pri lokalnih akcijah na Hrvatskem. Mladina bo urejala plantažne 
vinograde in sadovnjake, gradila športne objekte in društvene, pro
store, sodelovala pri melioraciji Kninskega in Lonjskega polja, 
gradila tovarno vezanih plošč v Liki in letališče pri Dubrovniku ter 
pogozdila kakih 7.000 hektarov površin.

DVE NOVI TOVARNI V OHRIDSKEM OKRAJU
V ohridskem okraju bodo letos gradili dve večji novi tovarni, 

f V Strugah bodo začeli graditi tovarno trikotažne konfekcije, ki bo 
\ na leto proizvedla 90 ton volnene trikotaže, 135 ton svilene in 145 
\ ton bombažne trikotaže. V Ohridu pa bodo začeli graditi tovarno 
' plastičnih mas, ki bo proizvajala 200 ton raznih proizvodov na leto.

f V SKOPJU BODO GRADILI TOVARNO UMETNE VOLNE
i V Skopju bodo letos gradili sodobno opremljeno tovamp umetne 
^ volne, ki jo imenujejo akrikonitrol. Vlakna te umetne volne lahko
* tudi mešajo z naravno volno. Tkanine iz akrikonitrola so odpornejše 
i in toplejše kot tkanine iz naravne volne. Tovarna v Skopju, ki bo 
i proizvajala 3.000 ton umetne volne na leto. bo prva tovarna te vrste 
i v naši deželi.

J NA SPOMLADANSKEM SEJMU 500 DOMAČIH PODJETIJ
# Uprava Zagrebškega velesejma je pred dnevi sporočila, da je 
t doslej prijavilo svoje sodelovanje na Spomladanskem mednarodnem 
t sejmu, ki bo od 3. do 12. aprila, nad 500 domačih in večje število 
t tujih podjetij iz desetih držav. Letošnji spomladanski sejem, s 
f katerim bo Zagrebški velesejem proslavil svojo petdesetletnico, bo 
t posvečen lanskoletnim uspehom naše industrije, kmetijstva in 
t drugih gospodarskih vej. Tuja podjetja bodo poslala na sejem 
j predvsem blago za široko potrošnjo in opremo za gradbeništvo, torej 
i proizvode, za katere je najbolj zainteresirano naše tržišče.

f 600 MILIJONOV DINARJEV ZA LETOVANJE DELAVCEV
J Zvezni izvršni svet je dodelil 300 milijonov dinarjev raznim 
i družbenim organizacijam, ki skrbe za letovanje delavcev in usluž- 
J bencev. Ta denar je namenjen za nabavo opreme, zalog hrane in 
\ drugega materiala, kar bo omogočilo, da bodo delovni ljudje preživeli 
V svoje dopuste v čimboljših pogojih. Tudi republiški izvršni sveti 
? so v te namene določili 300 milijonov dinarjev, tako da bodo druž- 
J bene organizacije, ki skrbe za letovanje delavcev in nameščencev, 
J dobile letos 600 milijonov dinarjev.

J PET DOMAČIH TOVARN DELA ZA ŽELEZNICO
4 Letos in prihodnje leto bodo Jugoslovanske železnice dobile 
t precej novih potniških in tovornih vagonov, vagonskih hladilnikov 
j in cistern, premikalnih lokomotiv in železniških motornih vozil, ki 
j jih bodo izdelale domače tovarne. Tovarni »Boris Kidrič« v Mari- 
4 boru in »Crveni krst« pri Nišu bosta letos izdelali 140 hladilnih 
} vagonov, prihodnje leto pa še 160. Tovarna vagonov v Kraljevu bo 
j izdelala letos 300 štiriosnih odprtih tovornih vagonov, 100 zaprtih 
j tovornih vagonov za mednarodni promet in 60 čistem. Tovarna 
š »Dragoslav Djordjevič-Goša« bo letos in prihodnje leto dobavila 
f železnicam 40 službenih železniških vagonov in 30 garnitur želez- 
f niških motornih vozil, do leta 1961 pa 350 potniških vagonov za 
l mednarodni promet. Tovarna »Djuro Djakovič« bo izdelala 19 
i premikalnih dižel-lokomotiv.

* TOVARNA POHIŠTVA V KRALJEVU
j V začetku marca so v Kraljevu začeli graditi eno izmed naj- 
^ večjih in najbolj modernih tovarn pohištva v Srbiji. Stala bo 
j približno 150 milijonov dinarjev, njen letni bruto proizvod pa bo 
| znašal 450 milijonov dinarjev. Tovarna pohištva v Kraljevu bo 
J izdelala 4000 garnitur spalnic in 30.000 kosov drugega pohištva 
4 na leto.

7 SODOBEN MOST MED TROGIROM IN OTOKOM ClOVO
0 Letos bodo v Dalmaciji med Trbgirom in otokom Ciovo postavili 
^ jeklen premični most, ki ga izdeluje tovarna »Djuro Djakovič« v 
j Slavonskem Brodu. Most se bo v srednjem delu odpiral na električni 
4 pogon. To bo prvi most te vrste na našem Jadranu. Premični most 
4 je potreben zaradi obalne plovbe. Dolg bo približno 100 metrov, 
ji zanj pa bodo porabili 130 milijonov dinarjev.

£ V KOPRU PRIDNO ZIDAJO NOVE STANOVANJSKE HIŠE
# V Kopru gradijo več novih stanovanjskih blokov, ki bodo 
j končani že letošnjo pomlad. Do konca maja se bo v bloke na Belve-
1 deru vselilo 87 strank, nekaj manj pa se jih bo kmalu nato vselilo
4 v 7 novih blokov na vzhodnem robu semedelskega naselja. Perspek- 
4 tivni načrt za graditev tega naselja, ki ga je urbanistična komisija 
4 OLO Koper za obalno področje že potrdila, predvideva, da bodo 
4 zgradili še 783 stanovanj za okoli 28G0 prebivalcev, pomožno pošto, 
4 80 garaž, otroški vrtec, osnovno šolo, ambulanto, preskrbovalno
4 središče, več igrišč in raznih komunalnih naprav. Skupni stroški 
4 bodo znašali 2 milijardi 600 milijonov dinarjev. Ko bo semedelsko 
f naselje zgrajeno, bo v njem stanovalo 4000 ljudi.
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Vprašujemo vas za mnenje

AH bo gneča v čakalnicah ambulant kaj večja, ko bo uveljavljen zakon o zdravstvenem zavarovanju kmetijskih proizva
jalcev? V Industrijskih krajih naSe republike se to ne bo dosti poznalo, pravi sekretar sveta za zdravstvo LRS tovariš

dr. Tone Ravnikar.

Zdravstveno zavarovanje
*

kmetijskih proizvajalcev
INTERVJU S SEKRETARJEM REPU BUŠKEGA SVETA ZA ZDRAVSTVO TOVARIŠEM D R. RAVNIKARJEM

VSE KAZE, DA BO KMALU SPREJET ZAKON O 
ZDRAVSTVENEM ZAVAROVANJU KMETIJSKIH PRO
IZVAJALCEV. ZATO SMO NAPROSILI SEKRETARJA 
REPUBLIŠKEGA SVETA ZA ZDRAVSTVO TOV. RAV
NIKARJA, NAJ ^AM ODGOVORI NA NEKAJ VPRA
ŠANJ.

Po kakšnih načelih naj bi 
bil urejen sistem zdravstvene
ga zavarovanja kmetijskih 
proizvajalcev?

Sistem zdravstvenega zavairo- 
vanja kmetijskih proizvajalcev, 
kakršen ie-uveljavljen v zakon
skem osnutku. je urejen po na
slednjih načelih:

S splošnim obvezo,im, zavaro
vanjem se zagotavlja osnovna 
zdravstvena zaščita kmetijskih 
proizvajalcev v vsej državi.

Skladi naj bi bili povsem sa
mostojni, ločeni od skladov 
zdravstvenega zavarovanja de
lavcev in uslužbencev- Sklad bi 
se oblikoval iz prispevka kme
tov po katastrskem dohodku, 
drugi del bi pa plačevali po 
številu članov kmetije.

Medtem ko gredo vsi stroški 
zdravstvenih uslug za osebe, ki 
so v delovnem razmerju, na ra
čun skladov zdravstvenega zava
rovanja, bi po osnutku zakona 
o zdravstvenem zavarovanju 
kmetijskih proizvajalcev le-ti 
plačali od četrtine do polovice 
stroškov zdravstvenih uslug, 
ostale stroške pa bi pokril sklad 
zdravstvenega zavarovanja kme. 
tijskih proizvajalcev. Samo za 
nekatere bolezni, katerih zdrav
ljenje je po sedanjih predpisih 
sa vse državljane brezplačno, 
(vendar ne za vse tovrstne bo
lezni) bi stroški zdravljenja šli 
v celoti ra račun sklada. Ljud
ski odbor bi mogel revnejše 
kmete oprostiti soudeležbe pri 
stroških zdravljenja.

Sklade upravljajo sami kme
tijski proizvajalci prek svojih 
skupščin. V njih so izvoljeni 
predstavniki kmetijskih proiz
vajalcev, predstavniki zveze 
kmetijskih zadrug ter en pred
stavnik ljudskega odbora.

Tehnične in upravne posle 
bodo opravljali zavodi za soci
alno zavarovanje.

V osnutku zakona je predvi
deno, da bi mogle posamezne 
republike, okraji ali občine raz
širili pravice do zdravljenja je- 
vajalcev na zdravstveno zaščito.

Končno je uveljavljeno še na
čelo, da bi bile proračunske do
tacije za zdravljenje kmetijskih 
proizvajalcev nekoliko manjše 
kot doslej, sčasoma pa naj bi 
povsem prenehale.

Predvideno je torej, da se 
lahko z republiškim zakonom 
ali pa z odloki ljudskih odbo
rov razširi obseg pravic iz te
ga zavarovanja. Ali se kaj ta
kega predvideva v naši repu 
bliki?

Po dosedanjih razpravah se 
predvideva, da bi bilo umestno 
z zveznim zakonom določene 
osnovne pravice iz zdravstvene
ga varstva razširiti, tako da bi 
se bolj približali temu, kar je 
že danes brezplačno.

V interesu zdravstvene ravni 
prebivalstva bi bilo, da bi raz
širili pravice na zdravljenje je
tike, duševnih obolenj, raka ter 
na primere življenjsko nujnih 
operacij, na primer zažeta kila. 
akutni slepič, težke poškodbe 
itd. V naši republiki so pretežno 
tnali kmetje in med njimi so 
tudi taki. ki bi ne zmogli par- 
ticipirati pri stroških za zdrav- 
Ijeir-- ''''totrajnih bolezni.

Ali so kapacitete zdrav
stvene službe v naši republiki 
tolikšne, da uresničitev tega 
zakona ne bi vplivala na uve
ljavljanje pravic iz zdravstve
nega zavarovanja delavcev in 
uslužbencev?

Najbolj pereče bodo razmere 
v bolnišnicah. Te so že danes 
zasedene 85-odstotno, kar je 
zgornja dopustna meja za redno 
poslovanje bolnišnic. Najbolj se 
bo poznalo v bolnišnicah s šir
šim kmetijskim zaledjem, to je 
v Murski Soboti, Ptuju, Novem 
mestu in Novi Gorjci. Bolniš
nice v teh krajih bo treba raz
širiti. Nastane pa vprašanje de
narja, saj stane vsaka nova po
stelja ob razširitvi že obstoje
čega oddelka okrog dva in pol 
milijona dinarjev, če se usta
navlja nov oddelek, pa okrog 
tri in pol milijona dinarjev.

Drugačen je položaj v izven- 
bolnišnični službi. Predvsem ni 
pričakovati, da se bo dotok

kmetijskega prebivalstva v am
bulante močno povečal, saj bo 
moral vsakdo po dosedanjih 
osnutkih še sam prispevati k 
plačilu stroškov- Drugič pa je v 
naš; republiki nekaj manj kot 
40 odstotkov nezavarovanega 
prebivalstva. Objektivni pogoji 
so dosti boljši kot v bolnišnični 
službi, ker je možno namest il 
več zdravnikov. Vsako leto jih 
namreč promovira približno 00. 
Treba pa je reči, da kažejo 
ljudski odbori še Vedno prema
lo pripravljenosti ter se ne po
trudijo dovolj, da bi si zagoto
vili ustrezno število zdravni
kov. Najpogosteje se stvar 
ustavi pri stanovanju.

Del sklada za zdravstveno za
varovanj^, kmetijskih proizva
jalcev bo prav gotovo name
njen tudi za investicije v zdrav
stvu, s čimer se tudi odpirajo 
možnosti za povečanje zmoglji
vosti naših zdravstvenih usta
nov.

Spričo uvajanja zdravstvene
ga zavarovanja tudi za kmetij
sko prebivalstvo bo treba dosti 
bolj energično odpravljati vse 
subjektivne slabosti v naši 
zdravstveni službi, se truditi za 
tesnejše sodelovanje med bol
nišnično in izvenbolnišnično 
zdravstveno službo ter tako 
zmanjšati pritisk na bolnišnice, 
izpopolniti delo v zdravstvenih 
domovih in končno ustvariti 
možnosti, da bodo zdravniki 
splošne prakse mogli pozdravit! 
čimveč ljudi.

Še besedo o zdravljenju zob. 
Po osnutku zakona zdravstvene
ga zavarovanja kmetijskih za
varovancev zdravljenje zob ni 
predvideno. Potemtakem se po
ložaj glede tega ne bo spreme
nil. Sicer pa že sedanja zdrav
stvena služba ni kos velikim 
potrebam po zdravljenju zob 
zaposlenih.

Naj ob koncu omenim še to, 
da je prispevala družba za 
zdravstveno varstvo kmettjsk*h 
proizvajalcev lani 12 in pol mi
lijarde dinarjev, medtem ko bi 
po sprejetju tega zakona prispe
vala v vsej državi le 10 mili
jard.

ANTON DOLŠAK, PREDSEDNIK DELAV
SKEGA SVETA KARTONAŽNE TOVARNE 

V LJUBLJANI

Učinek bi bit ie 
začasen

To je kaj kočljiva stvar. Pri nas imamo 
neko delavko, ki je stalno bolna. Bolna je 
zares. Ze tako malo zasluži, med boleznijo 
ne dobi polne hranarine in zdaj naj bi pla
čevala še za zdravila in bolnika? Ali drug 
primer. Kako bo zmogel delavec z veliko 
družino plačevati zase in za vso družino vse 
te prispevke iz lastnega žepa? Ko razprav
ljamo o teh zadevah, moramo misliti tudi 
na to.

Čeprav mi ni pri srcu misel, da bi morali 
kaj prispevati za zdravila, bi bil za to, da 
krije bolnik del stroškov le pri dražjih zdra
vilih. To pa zato, ker so taka zdravila učin
kovitejša in je bolnik zainteresiran, da se 
čimprej pozdravi. Tak« si namreč predstav
ljam to stvar kot laik.

Če ima socialno zavarovanje primanjk
ljaj, naj raje poviša stopnjo prispevka. Vsak 
dinar pa, ki ga že imaš v žepu, gre težko 
iz njega za stvari, ki so bile doslej po za
konu brezplačne. Vsako poslabšanje socialne 
zakonodaje ljudje težko razumejo. Prepri
čan sem pa, da bi taki ukrepi le začasno 
zavrli izkoriščanje socialnega zavarovanja. 
Prav tako je bilo tudi s tistimi določili v 
zakonu o zdravstvenem zavarovanju, s kate
rimi se je znižala hranarina. Danes pa na 
število bolezenskih dopustov to ne • vpliva 
več. Kdor je bolan, ostane doma, pa čeprav 
ne bi dobil prav nič hranarine, špekulanta 
pa to kaj malo prizadene.

Naš delavski svet je že razpravljal o teh 
zadevah in smo se odločili, da bomo uvedli 
kontrolo bolnikov. Od tega si precej obeta
mo, videli bomo vsaj, ali so resnične tiste 
govorice, da ostajajo nekateri doma zaradi' 
drugih opravkov.

MARUŠA ŠOLAR, MEDICINSKA SESTRA
OBRATNE AMBULANTE, LJUBLJANA

Rešitev je treba 
iskati drngod

Moj odgovor je kratek: ne! Iz prakse v 
obratni ambulanti vidim, da se moramo že 
zdaj pogosto obračati na sindikalno podruž
nico, naj gmotno pomagamo nekaterim so
cialno šibkim bolnikom. Prispevki bi zlasti 
prizadeli dolgotrajnejše bolnike, ker bi jih 
bolezen veliko stala. Torej bi bil poleg tega, 
da je bolan, še gmotno prizadet. Nasprotno! 
Se tisto določilo v zakonu o zdravstvenem 
zavarovanju, po katerem je hranarina med 

, boleznijo zmanjšana, je treba ukiniti. Koli
kor jaz poznam ljudi, vem, da bi vsak dober 
in pošten delavec raje delal, kot pa bolehal, 
če bi moral plačati tudi sam nekaj za zdrav- 

; nika, bi raje ne šel k njemu. Pravi delavci 
se že zdaj branijo bolezenskega dopusta in 

I sami prosijo, naj jih zdravnik pošlje delat.
Glede zdravil bi prišel prispevek morda 

! v poštev pri lažjih obolenjih, pri kroničnih 
! pa je spet problematičen, saj bi se bolnik 
; branil jemati zdravila.

Rešitev je treba iskati drugod. Zlasti mi- 
: slim, da bi bilo treba vplivati na industrijo
i zdravil, naj pakira zdravila v manjših koli- 
\ činah, da bi zadostovala le za zdravljenje 
= med dvema pregledoma.

Vseh teh vprašanj ne bi smeli reševati 
5 zgolj z ekonomskih stališč.

DR. FRANTA MI S, NAČELNIK TAJNIŠTVA
ZA ZDRAVSTVO OLO LJUBLJANA

Človek ceni tisto, 
za kar sam neka] 

prispeva
Predvsem moram reči, da sedanja zako

nodaja ne predvideva tega, da bi zavarova
nec tudi sam kaj prispeval bodi za zdravila 
bodi za pregled ali podobno. Če bi hoteli to 
uvesti, bi morali spremeniti zakon. V tem 
primeru pa bi se strinjal, da naj prispeva 
zavarovanec nekaj za zdravila. Človek nam
reč dosti bolj ceni tisto, za kar sam nekaj 
prispeva.

Kako važen je ta psihološki moment, smo 
videli pri akciji za cepljenje proti otroški 
paralizi. Takrat je moral vsak plačati 600 
dinarjev, in vendar so se ljudje odzvali pol
noštevilno. Take vrste prispevek ne bi bil 
nič novega, saj ga plačajo zavarovanci tudi 
drugod po svetu. V Angliji, na primer, pla
čajo za vsak recept po en šiling, kar ni ma
lo. Iz teh psiholoških vidikov sem tudi jaz 
za to, da bi zavarovanci prispevali nekaj za 
recept in morda tudi za razne pripomočke, 
na primer za očala, zobne proteze itd. Kot 
zdravnik pa sem proti temu, da bi se uvedla 
taksa za prvi pregled. Menim namreč, da je 
dosti bolje, če pride človek k zdravniku 
prej, preden se bolezen razvije, kot pa ka
sneje, ko je bolezen že razvita in je zdrav
ljenje dolgotrajnejše. Če pa bi se že uvedla 
kakšna taksa za preglede, bi bil bolj za to, 
da bi zavarovanec plačal določeno takso ob 
ponovnih pregledih. Danes je namreč sila 
dosti čisto nepotrebnih pregledov. Povpreč
no lahko računamo, da pridejo na vsako 
obolenje po trije pregledi, imamo pa pri
mere, ko zdravnik tudi po štirinajstkrat kliče 
bolnika k sebi in s tem vzbuja videz veli
kega povpraševanja po njem, na drugi stra
ni pa ustvarja čisto nepotrebno gnečo v ča
kalnici, s tem pa seveda tudi nerazpotoženje 
bolnikov.

Vse to bi morali podrobno proučiti. To so 
le bežne misli. Glavno vodilo pri odrejanju 
prispevkov zavarovancev pa naj bi bil prav 
ta psihološki moment. Kajpak bi bilo treba 
razmišljati o tem, da bi znižali stopnjo pri
spevka za socialno zavarovanje.

Če hočeš pomagati - poslušaj!
ZAČETEK ZGODBE 0 TOVARNIŠKEM PSIHOLOGU

Izzvenelo je kot sveža ljudska modrost, 
— čeprav morda d tem obstoji kaka pri
znana psihološka teorija — ko je Branka 
Lončarič, mlada psihologinja v kombinatu 
mesne industrije »Sljeme« v Zagrebu, iz
javila za mojo beležnico:

»Človeka, ki ga kaj tišči, samo mirno 
poslušaj. V polovici primerov mu že s tem 
pomagaš.t

Ob teh besedah sem pomislil, kako 
spretno je cerkev izkoriščala to preprosto 
psihološko resnico, ko si je izmislila spo
vednike in spovedno molčečnost.

»Ko se ljudje prepričajo, da tisto, kar 
mi povedo, ne gre nikamor od moje pisal
ne mize, me začno sami od sebe obi
skovati.«

V šestih mesecih se je k Branki Lonča
ričevi zateklo okoli 300 ljudi. Več kot po
lovica jih je prišlo zaradi osebnih težav.

Nekega dne je potrkala na vrata mlada 
žena. Potožila je o svojih kaj vsakdanjih 
težavah. Mož, tudi delavec v »Sljemenu*. 
se ga rad nacuka — sicer se ne napije po
gosto, skoraj redno pa okoli prvega in 
petnajstega v mesecu, ko dobi plačo in 
akontacijo. In takrat jo pretepa. Kadar je 
trezen, se zelo dobro razumeta in se imata 
zelo rada. V pijanosti pa postane brez raz
loga surov in razbije, v stanovanju, kar mu 
pri^e pod roke. ProJila je psihologinjo, naj 
bi p kako vplivala na moža, samo nikakor 
mu ne sme povedati, da jo je ona prosila.

Psihologinja je imela torej precej te
žavno nalogo. Kako naj bi brez posebnega 
razloga začela brskati po intimnem živ
ljenju neznanca? Toda zgodilo se je, kar 
se večkrat zgodi v kaki humoristični 
zgodbi, kakor v resnici: mož je sam prišel. 
Se preden se je razgovoril o svojem detin- 
stvu brez staršev, ko je zagazil celo v kri
minal, a se je s pomočjo družbe še pra
vočasno otresel slabih vplivov in si izbral 
zdravo pot delovnega človeka, je poprosil 
psihologinjo, naj ženi ne pove, da je bil 
pri njej. Iz razgovora je Lončarevičeva 
razbrala, da sam sebe visoko ceni in da si 
je to ceno tudi upravičeno pripisoval, saj 
je veljal za dobrega delavca. Istočasno pa

je, verjetno zaradi svoje preteklosti, trpel 
zaradi občutka manjvrednosti. ‘

Po tej samoizpovedi in po pripovedova
nju njegove žene je imela psihologinja 
»pacienta« hitro na dlani. Možu je bila po
trebna afirmacija. Ob priznanju drugih bi 
si utrdil zaupanje vase. Zato mu je pred
lagala, naj si čimprej pridobi kvalifikacijo. 
In res je kmalu nato opravil ustrezni izpit.

Niti on, niti ona nista več prišla k Lon
čaričevi. Iz razgovorov mimogrede pa je 
psihologinja razbrala, da je družinska 
"kriza minila. Zgodba o zakonskem paru je 
ostala v njeni glavi in v njeni pisalni mizi.

NAMESTO UGIBANJA
Ko je v začetku lanske pomladi Lon

čaričeva prišla iz univerzitetnih učilnic 
naravnost v fabriko, je storila, kar upravi
čeno pričakuješ od človeka njene stroke. 
Vse obrate je obiskovala in se rokovala 
skoraj z vsakim človekom.

Sprva ljudje niso bili naklonjeni dekle
tu v belem plašču, ki se je sprehajalo po 
tovarni in z vprašanji vrtalo to in ono. Ne
jevoljno so ji odgovarjali. Vendar se je no
tranje srce tovarne, ki samo po sebi ni 
proizvodnja, čeprav je le-ta od njega mno
go bolj odvisna, kakor si mislimo, začelo 
postopoma odpirati tej vztrajni in potrpež
ljivi ženski.

Psihologinja je prinesla z univerze 
splošno teoretično znanje. Za orientacijo 
pri delu je to zadoščalo,-receptov za posa
mezne primere pa ji na univerzi niso dali. 
Pred seboj je imela 1000 in nekaj sto ljudi 
najrazličnejših značajev in z najrazličnej
šimi življenjskimi zgodbami. Kolektiv se 
fneša, vre, proizvaja, ustvarja posebno 
atmosfero. Psihologinja je želela pronik- 
niti v vse, kar si ljudje mislijo in kar jih 
tišči.

Na posebnih lističih jih je vprašala:
Ste zadovoljni s plačo? 26% delavcev 

ji je odgovorilo, da ne.
Ste zadovoljni s svojim vodstvom? 

Samo 8%- je,zanikalo, celo tretjina (čeprav 
je bila anketa anonimna) pa je izjavila, da 
o tem nima izkristaliziranega mnenja.

Iz ankete je razbrala tudi, da bi okrog 
70% delavcev ne zapustilo tovarne, pa če
tudi bi lahko odšli drugam. Prepričala se 
je, da tako imenovani zahodnoevropski de
lovni čas — od 9. do 17. ure — nima pri
stašev v kolektivu. 95% delavcev je nam
reč izjavilo, da jim najbolj ustreza delo od 
7. do 15. ure (45°/») ali od 6 do 14. ure 
(40%).

Tako je zvedela še marsikaj drugega. 
V njeni zavesti je dobival kolektiv jasnej
šo notranjo podobo, s katero je treba ra
čunati. Za vodstvo so bile njene ugoto
vitve sila dragocene: v marsičem je do
bilo jasno orientacijo, tako da poslej ne
katerih problemov ne bo več reševalo tipa
je po gostem mraku negotovosti.

»KAKTI DOKTORI. NE?«
Ljudje prihajc$o v tovarno in odhajajo. 

Odhajajo tisti, ki se niso znašli na novem 
delovnem mestu. Eden izmed uslužbencev 
vodi statistiko o tem in na koncu leta 
vodstvo zmajuje z glavo nad visokim od
stotkom fluktuacije...

V »Sljemenu« sodeluje psiholog z delav
skim svetom pri sprejemanju novih delav
cev. Ko ti prinesejo prošnje z glavnimi 
osebnimi podatki in dokumenti, se najprej 
pogovori psihologinja z njimi, potem jim 
da kos papirja z vprašanji in z raznimi 
nalogami. Po odgovorih presodi, kakšni 
ljudje so in kakšno delo bi jim najbolj 
ustrezalo. Svoje ugotovitve sporoči delav
skemu svetu, ki se jih z zaupanjem po
služuje.

Novi delavci poslušajo najprej kratko 
predavanje o tovarni. Potem jih oblečejo 
v bele delovne halje (»Zgledimo kakti dok- 
tori, ne?«) in jim razkažejo vse obrate, da 
se spoznajo s proizvodnim procesom. Vsa
kemu delavcu pa še posebej pojasnijo po
men novega delovnega mesta. Tako ga 
prepričajo, da ni samo kolesce tovarne, • 
ampak, da pomeni več v tem ogromnem 
kolektivu. Kdor se vključi vanj, postane 
nujno potreben sestavni delr Zato kolektiv 
zahteva, da v redu opravi določeno delo, 
kajti sicer bi se proizvodnja zataknila. 
Tako vsakega delavca že ob prihodu v 
tovarno seznanijo z veliko odgovornostjo 
za delo, brez katere ni uspehov.

Odkar so v »Sljemenu« uvedli to prak
so, samo 3,3*/e na novo sprejetih ljudi za
pusti tovarno. Prej se je fluktuacija po
vzpela tudi na 30%. Mlada psihologinja je 
ponosna na ta rezultat, h kateremu je do
prinesla levji delež. Mogoče je to prvi 
jasen dokaz njenega uspešnega dela, kajti 
druge uspehe je težko izmeriti.

Nekateri kolektivi so pravi bolniki. De
lovno vzdušje je zastrupljeno z nezdravimi 
odnosi, namesto sodelovanja kraljujejo 
razprtije. Požar se skriva pod površino. 
Toda poročila o proizvodnji kažejo sledove 
opeklin. Sele, ko požar izbruhne navzven, 
ga skušajo vsi gasiti. To gasilsko reševa
nje problemov pomfiga samo toliko, da se 
iz velike škode ne naredi še večja. Psiho
log prisluškuje sumljivemu prasketanju. 
Psiholog je preventivni gasilec. Požar mora 
odkriti, še preden resno opeče kolektiv. Ge 
uživa pri ljudeh zaupanje, če ima veliko 
prijateljev v kolektivu, mu to uspe. Ko 
začno delavci na lastno željo prihajati k 
njemu na razgovor, ko se mu sami od sebe 
potožijo, mu predlagajo to in ono, takrat 
je izbojeval prvo in najvažnejšo zmago.

Branko Lončarič, psihologinjo iz »Slje- 
mena«, ki najbrž nima več kot petindvajset 
let, delavci, tudi starejši od nje, v šali 
imenujejo »»naša mama«. Najbrž zato, ker 
je to zmago že izbojevala.

Zvonko Simič
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DVE NOVI TOVARNI 
ZA KONFEKCIJO

LJUBLJANA DOBI KONFEKCUSKO HIŠO

Ni še dolgo tega, ko se je 
neki kupec v ljubljanski NA
MA pritožil, češ da stane pri 
sosedu (poslovalnica zagreb
ške tovarne oblačili Naprijed) 
enaka obleka veliko manj kot 
pri njih ib da je tani sploh 
vsa konfekcija cenejša kot pri 
NA-MA.

.Očitek ni bil prijeten, vod
stvu NA-MA pa se je zdel 
tudi neupravičen. Zato je na
plavilo svojevrsten poskus. 
Oba »enaka« suknjiča so po 
šivih razparali in ugotovili, da 
ima suknjič NA-MA veliko 
boljšo podlogo kot suknjič 
Naprijeda in da je pač zato 
dražji.

Takšna dokazovanja o kva
liteti konfekcijskih izdelkov 
eiicer niso pogostna, kažejo pa, 
da se pričenja obdobje večje 
konkurence med proizvajalci, 
ki bo ugodno vplivala na kva
liteto, izbor in na cen« kon
fekcije,

, V prihodnje se bo ta konku
renca zelo zaostrila.. Se letos 
namreč dobimo v Sloveniji dve 
tovarni moške in ženske kon
fekcije; v Ljubljani in Novi 
Gorici. Dosedanje obrtno pod
jetje Modna oblačila bo pri
hodnje leto, torej še pred raz
širitvijo obratov, izdelovalo s 
300 ljudmi okrog milijon raz
ličnih oblačil. Cez dve leti, ko 
bo tovarna delala s polno ka
paciteto in bo zaposlovala 
okrog 1200 ljudi, bo proizvod
njo vsaj podvojila. Če se bo 
hotela uveljaviti na trgu, bo 
Prisiljena konkurirati, sedanjim 
proizvajalcem konfekcije v ce
ni in kvaliteti proizvodov. Kar 
se cen tiče, najbrž ne bo 
imela posebnih težav, kajti ve- 
člna sedanje konfekcije izde
lajo obrtna podjetja po naro
čilu svojih »zakupnikov« — 
trgovskih podjetij, ki sl s tem 
ustvarjajo dvojna dobiček. Pr
vič pri prodaji blaga, drugič 
Pri prodaji oblačil iz tega bla- 
ga. Vse to plača kajpak kupec. 
Glede na to, da ima trgovska 
mreža konfekcijo nekako v za
kupu, tudi doslej ni bilo večje 
konkurence med posameznimi 
trgovsk:m; podjetji. Sicer je 
fes, da je v sosednjih republi
kah že več tovarn oblačil in 
da tudi te že prodirajo s svo
jimi izdelki, na naš trg, ven
dar razen zagrebške tovarne 
Naprijed še nobeno resno ne 
konkurira našim obrtnim pro
izvajalcem konfekcije, ker iz
delujejo večidel standardna 
oblačila, vrh tega pa premalo 
upoštevajo želje In potrebe 
slovenskih potrošnikov. Posle
dica tega je, da naša trgovska 
Podjetja z njihovimi izdelki 
sam0 dopolnjujejo izbor oziro
ma nakupijo samo tiste izdel
ke, ki jih ne dobe od domačih 
obrtnih konfekcijskih podjetij.

Konfekcija se bo poce
nila ZA OKROG 20%

Upajmo, da bo z novima do
mačima tovarnama konfekcije 
zavel drugačen veter. Obe bo
sta namreč izdelovali elitno 
konfekcijo, torej boljša obla
čila, kj jih sedaj prt nas še

zmeraj zelo primanjkuje. Mod
na oblačila, ali kakor se bo že 

'imenovala nova tovarna težke 
konfekcije v Ljubljani, name- 
„rava resno konkurirati vsem 
dosedanjim proizvajalcem. Ne 
samo, da bodo tekstilne tovar
ne izdelovale zanjo drugačno 
blago, kot je v redni prodaji, 
skušala bo tudi modernizirati 
same kroje. Mimo drugega 
pripravlja poseben kroj za mo
ške hlače, kj jih bo kupec lah
ko brez kakršnega koli šivanja 
podaljšal in reguliral v pasu 
(nadrobnosti ne povedo, ker 
gre za nov patent!). Vodstvo 
obljublja tudi, da bodo konfek
cijo pocenili za okrog 20%. 
Spričo večjih serij in dela po 
»tekočem traku« bodo namreč 
izdelovalni čas občutno skraj
šali (Pri balonskih plaščih za 
celih 10 ur; še pred dvema 
letoma so jih izdelovali 16 ur, 
zdaj jih delajo iše 8 ur). Cene 
se bodo znižale tudi zaradi di
rektne nabave blaga iz ' tovar
ne, ker odpade zaslužek gro
sista ih prodaje na drobno.

Zlasti pa se bo nova tovarna 
uveljavila, če bo proizvajala 
tudi sodobna nepodložena mo
ška in ženska težja oiblačila 
(suknjiči, kostumi), ki so ne 
samo bolj praktična kot kla
sična, ampak tudi veliko ce
nejša.

Tovarna ženske konfekcije v 
Novi Gorici, kj bo v kratkem 
začela obratovati, pa nas bo 
zalagala predvsem z oblačili 
svile in lažje volne. Po vsej 
verjetnosti, bo. bližina Italije 
dobro vplivala na izbiro dese- 
nov oziroma barv In krojev In 
bodo tudi naše potrošnice konč
no prišle do lepih in cenenih 
konfekcijsko izdelanih oblek. 
Drugod po svetu namreč že 
večina ljudi kupuje samo stan- 
darno in oljšo konfekcijo, M 
je zaradj dragih krojaških in 
šiviljskih uslug veliko cenejša 
kakor posamično izdelana ob
lačila.

Seveda pa bodo tudi tovarne 
oblačili iz drugih republik sča

soma bolj prisluhnile željam 
slovenskih potrošnikov in z 
lepšimi in sodobnejšimi kroji 
konkurirale našima novima 
tovarnama za težko konfekcijo. 
Boj za tržišče se bo torej še 
bolj zaostril — potrošnikom v 
prid. Manjša podjetja, zlasti 
obrtna, ne bodo vzdržala kon
kurence s tovarnami in se bo
do prisiljena preusmeriti v iz
delavo tistih konfekcijskih iz
delkov, ki j ih zdaj zlepa ne 
dobiš, ker pač vsakdo proizva
ja vse, od plaščev im vetemih 
jopičev, do žametastih hlač in 
marsovcev za otroke, »Specia
lizacija« v proizvodnji konfek
cije pa se bo obrestovala ne 
samo potrošnikom, ampak tudli 
samim proizvajalcem, ker se 
bodo lahko bolj izpopolnili v 
izdelavi posameznih vrst obla
čil. Morda bo prav ta konku- 
rečni boj prisilil obrtna pod
jetja, da ne bodo več zviška 
gledala na izdelavo otroške 
konfekcije, ki predstavlja tre
nutno še kislo jabolko, v kate
rega noče nihče zagristi, ker 
premalo »vrže«.

KONFEKCIJA V ENO 
TRGOVINO

V Ljubljani, ki je najbolj za
ložena s konfekcijo, prodajajo 
podjetja, od poslovalnic samih 
tovarn do veleblagovnic in 
»Salonov mode«, tako da ku
pec včasih obrede vse mesto, 
preden najde, kar si je želel. 
Razen tega so konfekcij Ek;, iz
delki skoraj v vseh naših trgo
vinah zaradi pomanjkanja pro
stora bodisi zloženi po policah 
ali vise tesno drug ob drugem, 
t^ko da se ^kupec komaj dokop
lje do njih. Zato bi kazalo ure
diti vsaj v večjih mestih samo
stojne trgovine z oblačili In 
morda tud( s čevlji, kjer bi 
se lahko obleklj od nog do 
glave.

Ljubljana dobi prihodnje leto 
tako konfekcijsko hišo. Uredilo 
jo bo podjetje »Veletekstil«.

M. K.

Zdravo, okusno, poceni
Okrajni zavod za pospeševa

nje gospodiiinjsitiva v Ljubljani 
je že pregledal lepo število 
obratnih menz na svojem ob
močju. Pregledi pa niso poka
zali najlepše .slike: v večini 
obratnih menz dajejo abonetn- 
tom sicer dovolj hrane, ki tudi 
kalorično zadošča, premajhna 
pa je njena biološka vrednost. 
Razbn tega je kuhinjska opre
ma pomamjkljiiiva, na čistočo, 
še n© gledajo dovolj, kader pa 
je povečini nekvalificiran — 
brez strokovnega znanja.

Po teh ugotovitvah .je zavod 
za pospeševanje gospodinjstva 
posvetil družbeni prehrani 
dobršen del svoje pozornosti. 
2e letos je organiziral več šti
ridnevnih večermih tečajev, ki 
se jih je udeležilo 51 kuharic 
večjih obratnih kuhinj. Glav
ni namen teh kratkih tečajev 
je bil, da hi se kuharice na
učile izboljševati . hrano z 
mlečnimi dodatki, ki jih men
ze še vse premalo rabijo.

Prav na teh kratkih tečajjih 
pa se je pokazalo, kako nujno 
je organizirati daljše tečaje, 
n,a katerih naj bi se kuharice 
obratov družbene prehrane te
meljito seznanile s pravilnim

Ljudje kakor ti in jaz

Danes sva se spet sprli. Mislim, da za 
zmeraj. Naj le počaka na prihodnji se
stanek hišnega sveta, take ji napojem, 
da...

In za kakšno malenkost sva se sprii! 
Ondan mi je prinesla pokusit nekaj jane
ževih upognjencev (iz bahavosti, seveda) 
in odvihrala, še preden sem pecivo pre
tresla. Jaz, reva raztresena, sem ji potem 
pozabila vrniti njen krožniček, ki mimo
grede povedano, ni kaj prida.

Danes zjutraj je soseda vstala z levo 
nogo. Ze navsezgodaj se je zadirala nad 
otroki. Zadnji ostanek jeze je stresla na
me:

»Veš, ti, že pet dni čakam, da se boš 
spomnila na moj krožnik,« je začela ihta
vo. »Naj prinesem koikovano prošnjo?«

Pograbila me je sveta jeza. Od mene 
zahteva red, sebe pa ne vidi!

»Menda ne misliš, da ga bom utajila 
a'i snedla? Upam, da zato niste jedli i/ 
sklede.«

»No, le malo bolj počasi,« je zasikala 
soseda, »posode mi res ne manjka, ampak 
*ate je p.a ne bom kupovala. Ze večkrat 
sem ti hotela reči, da imaš strašansko 
grdo navado. Zlepa ne vrneš, če ti kaj 
Posodim. Na čebulo, peteršilj in podobne 
■'oči pa sploh pozabiš, ko da bi jih jaz iz 
zraka jemala,«

Takrat mi je bilo zadosti:
»Zdaj mi še to očitaš, da sem te izko

riščala, ta je pa lepa! Sebe poglej.«
Z roko sem pokazala na mesoreznico: 

»Cele po! ure jo vsakič pomivam, takšno 
mi vrneš. Jaz sem res pozabljiva, malo
marna pa nisem. Začela si bom zapiso-

MED SOSEDI
vati izposgjeno, pa bo mir, ti si pa za
pisuj, kolikor hočeš, v pralnici bo še' zme
raj poplava za teboj. Tako si lena, da se 
ti še milnice ne ljubi do kraja izliti, kaj 
šele, da bi pomila izposojene škafe.«

rg?Xea

Kdo ve, kako bi se stvar končala, če 
se ne bi prikazal med vrati sosedin mož, 
pust človek, da mu ni para. Kot novem
brski dan. Kadar pridem k njim, vzame

časnik v roke in če me ne bi kdaj pa 
kdaj tako jezno prestrelil z očmi, bi mi
slila, da me sploh ne vidi.

»Krasno,« je rekel porogljivo ženi, 
»doma se ti pa golaž smodi.«

»In to zaradi tegale starega škanpeta.« 
Soseda je s prstom pokazala name in se 
začela možu opravičevati in me zmerjati, 
da še do besede nisem več prišla.

Kaj vse mi je očitala! Da sem ustni 
časopis, raglja in boljši klopotec kp tisti, 
s katerimi odganjajo jeseni ptiče iz vino
gradov. ,

Nisem več vzdržala. Posegla sem po 
zadnjem orožju:

»Ven iz mojega stanovanja!« sem za
vpila, kolikor sem mogla.

Pobrala sta jo tn tako tresniia z vrat- 
mi, da sem se zgrabila za glavo. Da bi 
mi. kdo takole po glavi hodil? Ne, tega 
pa ne dovolim. In sosede ne pogledam 
več. Naj si kje drugje izposoja mesorez
nico in pekač, če bo kdo tako nor, da bo 
vse to čistil za njo. Se danes kupim pol 
kile petršilja in kilo čebule in jih g tistim 
oskrbljenim krožnikom vred postavim 
pred vrata, potem naj me pa še opravlja.

In zdaj pojdem pri priči k predsed
niku hišnega sveta povprašat, kdaj bo 
prihodnji sestanek in mu predlagat, naj 
vstavi v dnevni red tudi točko: odnosi 
med sosedi. M. K.

pcnipr&vjjjanijem in kuhanjem 
živil, s kulitiumo postrežbo in 
z osnovno higieno v obratnih 
menzah.

Zavod za pospeševanje go
spodinjstva je zato organiziral 
še trimesečni tečaj, na kate
rega je poslalo kuharice 24 
podjetij, ki imajo svoje menze. 
Podjetja plačujejo za tečajnice 
po 700 dinarjev mesečno. Na 
tem tečaju srečamo kuharice 
»Tehnike«, »litostroja«, »Sa
turnusa«. »Utensilije«, Želez
ničarske menze, »Obnove«, 
Ljudske kuhinje itd.

V tečaijiu naj bi se kuharice 
naučile kuhati zdravo, okusno, 
pa kljub temu ceneno hrano. 
Težišče je sicer na pripravlja
nju izdatnih enolončnic, kuha
jo pa tudi popolna kosila. 
Glavni predmeti so: higiena 
ohraitnih menz, gospodinjska 
dela obratov, pravilna pripra

va in kuhanje in kulturna po
strežba.

Tečajnice se pridno uče. Ti
ste. ki dimaao možnost, že upo
rabljajo pridobljeno znanje na 
svojih delovnih mestih v 
obratnih menzah. Tiste, ki 
imajo možnost... Kajti pravil
na ureditev menz in izboljša
nje hrane nista odvisna samo 
od njih, ampak tudi od ekono
ma hienze, od upravnika in 
vodstva podjefcjia. Kaj pomaga 
strokovno znanje in vrsta ku
harskih tečajev, če tisti, ki 
oskrbujejo menzo z živili, de
lajo po starem. Kuharice 
Utensilldlje, Železničarske men
ze itd. ž© spreminjajo jedil
nike, medtem ko imajo druge, 
na primer kuharice »Obnove« 
precejšnje težave... S spre
membo jedilnikov im z uvedbo 
pestrejše hrane se stroški ne 
povečajo veliko, treba pa je

žrtvovati več časa za nabavo 
In pripravo brane. To pa ne
katerim ekonomom menz ni 
všeč, ker veliko laže in hitreje 
nabaviš fižol, krompir, maka
rone in morda še meso,.. ka
kor pa razna druga živite, M 
popestrijo jedilnike in poveču
jejo vrednost hrane.

Kuharicam, ki se usposab
ljajo na tem tečaju (aJd v na
slednjih, ki jih bo zavod še or
ganiziral), bo treba torej zares 
pomagati, da bodo lahko vse
stransko izboljšale hrano in 
obrate tudi pravilno uredile. 
Potem ne bo zaman veliko de
lo in skrb okrajnega zavoda 
za pospeševan je gospodinjstva, 
ki si prizadeva, da bi delovni 
ljudje za svoj pošteno prislu- 
ženi denar prejemali zdravo, 
iiadatmo im — kar je najvaž
nejše — ceneno hrano.

Ančka Čerin

Pomivalna mizica - 
130 tisočakov! ss
Kakor lani tako tudi letos 

družbeni plan zagotavlja manj 
sredstev za uvoz potrošnega 
blaga, med drugim raznih go
spodinjskih strojev in manjših 
pripomočkov, ker nas domača 
industrija in obrt zmeraj bolj 
oskrbujeta z njimi. Prav t>ri 
tovrstnih inozemskih nabavah 
pa se kaže precejšnja nesmotr
nost, ki škoduje ugledu naše 
trgovine, potrošnikom 4nf* na
šemu gospodarstvu.

Ljubljanska Na-Ma, na pri
mer, prodaja zadnje čase uvo
žene pomivalne mizice z dve
ma koritoma po 124 do 148.000 
dinarjev, ki jih je uvozil« ljub
ljansko grosistično podjetje 
»Merkur«. O odkupu v Na-MA 
niso hoteli nič slišati, pač pa 
so pristali na prodajo v komi
siji, čeprav tudj sami dvomijo, 
da bo kdo izdal za eno samo 
pomivalno mizico toliko, kot 
stane celotna sodobna kuhinj
ska oprema s štedilnikom vred, 
AH ne gre v tem primeru za 
nezaslišano potratnost, na ka
tero bi moral postati pozoren 
tudi delavski svet uvoznega 
podjetja in v prihodnje pre
prečiti podobne nakupe in tro
šenje deviz? Podstavne omari
ce za korita bi namreč zlahka 
izdelala domača industrija, 
morda bi ji uspelo izdelati tu
di korita, če bi jo oskrbeli z 
devizami za uvoz nerjaveče 
pločevine. V tem primeru bi 
bile pomivalne mizice veliko 
cenejše in še precej deviz bi 
ostalo za uvoz raznih drugih 
potrebnih strojev . oziroma na
domestnih delov, po katerih 
zaman povprašujemo.

Nesmotrno trošenje deviz se 
kaže tudi v gostinstvu. Neka
tera gostinska podjetja nabav
ljajo v Italiji hladilne napra
ve, čeprav bi jih lahko dobila 
od podjetja »Motor« v Škofji 
Loki Koliko se da prihraniti 
z domačo izdelavo, kaže na
slednji primer: Nova perutni
narska klavnica v Zalogu bi 
morala po projektantovem na
črtu nabaviti v tujini omare 
za globoko hlajenje, ki bi stale 
nič manj kot 12 milijonov de
viznih dinarjev. Po naključju 
pa so zvedeli, da jih lahko iz
dela podjetje »Motor«. Tako so 
dobili hladilne omare za 9 mi
lijonov 750 tisoč dinarjev in 
vrh tega prihranili 11.5 mili
jona deviznih dinarjev, ker je 
»Motor« uvozil samo kom
presor.

Zaradi slabe povezave med 
koristniki deviz in domačimi 
proizvajalci često trošimo tujo 
valuto za nepotrebne nakupe, 
zmanjka pa je za nabavo raz
nih polizdelkov, materialov (n. 
pr. dekapirane pločevine) in

sestavnih delov (stikala, elek
trode, grelci itd.), ki jih ( na 
ne izdelujemo in zaradi kate
rih se proizvodnja v več pod
jetjih zatika. Nesmotrua deviz
na politika je često tudi kriva, 
da ne moremo nabaviti v tuji
ni tistih strojev, ki jih domača 
industrija ne posreduje.

Glede na to, da sedaj raz
širjamo mrežo obratov družbene 
prehrane in da se bodo potre
be po raznih gospodinjskih 
strojih ’ še povečale, ,je Central
ni zavod za napredek gospo
dinjstva skupno s predstavniki 
domačih podjetij, ki se ukvar
jajo s tovrstno proizvodnjo, 
poslal Sekretariatu Izvršnega 
sveta Ljudske skupščine LRS 
za blagovni promet priporočilo, 
naj bi poiskal možnosti za 
uvoz raznega reprodukcijskega 
materiala in sestavnih delov in 
tako omogočil domači industri

ji in obrti, da bosta naše obra
te družbene prehrane in za
sebna gospodinjstva oskrbovala 
z doma izdelanimi aparati, ki 
bodo manj stali družbo kakor 
tudi posameznega kupca. Prav 
tako je zavod priporočil istemu 
sekretariatu, naj bi poskrbel, 
da bi se koristniki deviz tes
neje povezali z domačimi pro
izvajalci in uvažali res samo 
tiste stroje, ki jih ni moč do
ma izdelovati, druge devi^p pa 
porabili za nakup surovin, pol
izdelkov in sestavnih delov. 
Tako bi dobili za manj denar
ja več strojev po nižji ceni. 
Elektroindustriji in grosistom 
pa naj bi sekretariat priporo
čil, da hkrati z novimi stroji 
nabavijo tudi ustrezno število 
rezervnih delov, ker nastaja 
sedaj velika gospodarska škoda 
zaradi zastojev, ki jih povzro
ča tovrstno pomanjkanje.

Z DOBRO VOLJO BI SLO

LESENI, NEOBLAZINJENI FOTELJI TOVARNE »STOL« V DU
PLICI SO ZA NAŠEGA POTROŠNIKA NAJPRIMERNEJŠI ZARADI 
VSESTRANSKE UPORABNOSTI IN NIZKE CENE. ZA RAZLIKO 
OD NAJCENEJSEGA OBLAZINJENEGA FOTELJA, KI STANE 10.500 
DINARJEV (TAPO LJUBLJANA), STANE REK STOL DUPLISKE 
TOVARNE, KI GA LAHKO UPORABIMO ZA DNEVNO SOBO ALI 
SPALNICO, SAMO 3400 DINARJEV.

ODLIKE REK STOLOV SO PRITEGNILE TUDI TUJINO ZATO 
JIH TOVARNA VEČIDEL IZVAZA. DELNO JO K TEMU SILIJO 
OBVEZNOSTI, KER SI JE NABAVILA NA TUJEM VEG NOVIH 
STROJEV, DELNO PA SO KRIVI TUDI KOMERCIALNI RAZLOGI. 
ZA REK STOL DOBI ZUNAJ DVAKRAT V.EC KAKOR DOMA

MISLIMO PA, DA BI KLJUB UGODNI PRODAJI V INOZEM
STVU LE KAZALO UPOŠTEVATI TUDI DOMAČI TRG. CE BI 
PODJETJE IZKORISTILO VSE NOTRANJE REZERVE IN OKRE
PILO TRETJO DELOVNO IZMENO, BI TUDI NAS DELAVEC 

LAHKO PRIŠEL DO LEPEGA IN CENENEGA FOTELJA
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TA TEDEN BEREM

Ponovno sem vzel v roke PratoUnijevp 
Kroniko revnih ljubimcev. K temu me je 
vzpodbudil film z istim imenom, pa tudi 
sicer bi najbrž prej ali slej spet segel po 
tej knjigi. Drži namreč: med maloštevilne 
knjige, ki jih moraš in jih lahko večkrat 
bereš, sodi tudi ta Pratolinijeva mojstrovi
na. Po ponovnem branju sem v to še trd
neje prepričan. In čemu?

Pratolinijem junaki, ti mali vsakdanji 
Uvi ljudje iz ozke, revne milanske ulice 
San Como so spet z mano. Živi, otipljivi, 
tako prepričljivo življenjski, da bolj biti 
ne morejo. Tu so ki govore mi O vsem ti
stem, kar je hotel povedati njihov oče. O 
Socialni bedi, o fašistični pošasti, o komu
nističnih borcih, o ljubezni in lepoti tega 
njihovega malega, a edinega življenja. Go
vore nevzneseno, nehemično, brez nare- 
jenosti in brez sramežljivosti, govore s kret
njami, dejanji, s 'čustvi, ki gore v njih in 
ki jih ženejo iz njihove bede v neki lepši 
ki boljši svet. O tem govore in še mnogo 
več. Pa saj jih je toliko in vsak ima svoj 
ffUvs in svojo zgodbo! Te se kakor vrvež 
v njihovi ulici in kakor sanje enega živ
ljenja prepletajo med seboj, dopolnjujejo 
in zaključujejo v veliko kompozicijo moza
ika, podobe italijanskega mesta v času, ko 
je prihajal na oblast fašizem.

Delavci, trgovci, obrtniki, ipolicisti, ova
duhi, dekleta in cipe so glavni junaki te 
kronike. Tu so, kot bi hoteli reči: taki smo 
it} tako je naše življenje. In povejmo takoj, 
v tem njihovem življenju je dovolj boga
stva in lepote, da ga je vredno poznati, saj

bomo bolje razumeli potem tudi svojega. 
'Kajti pri vsčj tej stvari je najbolj čudovito, 
da kljub neki vernosti življenju, kljub ne
kemu neorealizmu, s katerim slika Prato- 
lini svoje ljudi, to ni nikoli kliše,, fotografi
ja, vedno je mnogo več.

In o tem več velja razmišljati. Namreč: 
Pratoliniju se njegovi junaki sami, nehote 
in neprisiljeno razrastejo v nekake simbole, 
da ne vidimo več samo tega in tega kovača 
ali to in to dekle, marveč v njej ali v njem 
pisano vrsto njima enakih ljudi, prav nji
hove tegobe, sanje, njihovo resnico o življe
nju. Tako je Macisto, protifašistični borec, 
zares čudovit prototip komunista, kakor 
utelešenje ideje za boljše življenje in za 
človeške pravice. Velik je, silen, kakor ide
ja sama. Ali drugi primer: Gospa/ Kdor 
jo je videl samo v filmu, kdor knjige ni 
bral, ta niti ne sluti, kakšna pretresljiva, 
pošastna oseba je to. Vedno se mi je zde
lo, da je z njo hotel Pratolini upodobiti po- 
šastnost in blaznost fašizma. Stara hudob
na lezbijka, ki se je vsa ulica boji m ki na 
koncu blazna spušča na svojo ulico milne 
mehurčke, je gotovo ena najbolj svojskih 
ženskih figur v svetovni književnosti. V 
filmu tega ni bilo niti sence. Kajti: film je 
posnel predvsem vnanjo zgodbo Praitolini- 
jeve kronike, zapisal pptek zgodb glavnih 
junakov, tega, kar pa daje pravo vrednost 
te jkroniki, tega, kar je Pratoliniju prineslo 
uspeh in priznanje v nazivu italijanski 
Gorki, podteksta, tm f ilmska kamera ni za
jela in je tako delo znatno osiromašilo. Za
to velja iti nazaj k romanu.

T. PAVČEK
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POGOVORI MIMOGREDE

Amater-prosvetni delavec

ekii so ml, naj Te pred- 
Jtv stavim, tovariš. Nič laž

jega, a hkrati tudi nič 
težjega. Vem. Tvoje ime je 
FRANJO PIVEC, vem, da si 
zaposlen kot šef stanovanjske 
uprave na Teznem, da je Tvo-j 
dolgoletni »konjiček« izobraže
vanje in da je vsa Tvoja de
javnost zato usmerjena na to 
po-dročje, vem, da si že tri le- 

, ta predsednik sosveta za sploš
no izobraževanje pri Zvezi 
Svobod in prosvetnih društev 
za okraj Maribor, da si šesto 
leto predsednik Ljudske uni
verze na Teznem, član odbora 
Centralne ljudske univerze v 
Mariboru, da deluješ še tu in 
tom. Da, vse to vem, toda da

Te lahko predstavim malce po
drobneje, ml moraš povedati 
še kaj več.

Ne bom opisoval Tvojih rok, 
ne govoril o malce sivo obar
vanih laseh, ne o čelu, v ka
terega so gube razpredle mre
žo. Ne, nič takega, to bo sto
rila veliko bolje od mene na 
celuloidni trak ujeta podoba. 
Jaz bom raje povedal, zakaj 
so Tvoji lasje osiveli, zakaj so 
Tvoje roke velike in močne, 
zakaj so se v čelo zajedle gu
be.

Naj torej govorim, da si se 
težko prebijal skozi življenje, 
da si moral že s štirinajstim 
letom od doma, da si že zelo 
zgodaj spoznal, koliko pomeni 
človeku izobraževanje? Naj 
pripovedujem, kako si se za
pisal v mornariško šolo in 
oblekel modro uniformo pod
oficirja, kako si v Tiftu sku
paj z drugimi netil tisto prvo 
iskro upora, kako si se boril 
v Maistrovih odredih, kako Ti 
je bila kot politično nezanes
ljivemu elementu zaprta pot? 
Da, vse to je del Tebe, tedaj 
so komaj zaznavno razbrazdale 
čelo prve gube.

Nato novo poglavje v Tvo
jem življenju. 1911. leto v ta
borišču v Užički Požegi, kot 
politični aktivist zbiraš okrpg 
sebe mladino in druge, uporu 
predane ljudi. Naslednje leto v 
Zrenjaninu, leta 1944. osvobo
ditev, Slovenska brigada, nato 
ustanovitev prvega kulturno- 
umetniškega društva France 
Rozman, organiziranje preda
vanj in končno ob svobodi vr
nitev v Maribor.

Taka je Tvoja življenjska 
pot. Brez hrupnih nastopov, 
bleščečih žarometov, brez nav
dušenega ploskanja, vse eno

samo prizadevanje, omogočiti 
preprostemu človeku, da raz
širi svoje obzorje. Praviš, da 
je bil Maribor dolgo časa brez 
ljudskih univerz, da ste raz
meroma pozno, šele leta 1952, 
lahko začeli z načrtnim delom, 
da pa so se zdaj razmere že 
znatno izboljšale. Na Teznem 
ste torej prišli celo tako da
leč, da ste imeli v lanskem 
letu kar 60 predavanj, da jih 
prirejate vsak teden vsaj en
krat in da ljudi komaj spra
vite v dvorano. Predvsem mla
dina rada obiskuje predaval
nice. Da pa so še vedno naj
večje težave s ponazorili, ker 
jih je še vedno premalo in ker 
ljudje hočejo imeti ponazorje
na predavanja. Ob nedeljah pa 
ste uvedli mladinsko predsta
vo, da bi tako odtegnili mla
dino cesti in cerkvi. Praviš, da 
ob zaključku dela ljudske uni
verze napravite ekskurzijo v 
pomembnejša zgodovinska in 
kulturna mesta, da ste obiskali 
že celjski muzej, izkopanine v 
Šempetru, ptujski muzej, da 
je letos na vrsti Varaždin. — 
Morda bi bilo vredno posne
mati to tudi drugod!

Pripovedoval si mi, da je 
med dejavnostjo naših ljud
skih univerz in drugih organi
zacij vse premalo skladnosti in 
sistematičnosti pri splošnem 
izobraževanju našega človeka, 
da zaradi tega učinki tovrst
nega dela pogosto zblede, iz
gube tisto silo, ki bi jo lahko 
z vso upravičenostjo pričako
vali. Da sindikati posameznih 
podjetij še vedno vse premalo 
pomagajo pri izčbraževanju 
delovnega človeka. In da se bo 
marsikaj spremenilo na bolje 
sedaj, ko je v Mariboru usta
novljena nova. Delavska uni
verza. S. B.

venski lipe“ do Svobod

Politične šole
V zvezi s kulturno dejavnostjo Svobode 

ija ritnih področjih, moramo danes pri
merno/Oceniti tudi izreden pomen njenih 
političnih šol, ki so s svojo poglobljeno in 
sistematično učno metodo več let uspešno 
vzgajale naše delavstvo. Zvezni*odbor se je 
začel intenzivneje ukvarjati z delom v po
litičnih šolah zlasti potem, ko se je po div
janju fašizma v Italiji, nacizma v Nemčiji, 
reakcije v Avstriji, januarske diktature pri 
nas pokazalo, kako so delavskemu giba
nju v izjemnih razmerah predvsem potreb
ni politično izšolani zaupniki, ki znajp sa
mostojno obvladati sleherno situacijo. Po 
pcvi svetovni vojni je bila skoro vsa Evro
pa v plamenih. Množične akcije, veliki 
štrajki, nenadni upori — vse to je .ogro
žalo stari svet. Politična panorama se je 
takrat naglo menjala. Vlade so padale, dr
žavne oblike so se spreminjale, stalna je 
bila samo nestalnost vsega. Veleposestniški 
in velekapltalistični krogi so skušali rešiti 
svoje omajane pozicije s pomočjo fašistič
nih'in nacističnih oprod. Delavske organi
zacije so morale zamdi -tega nadomestiti 
tradicionalne .oblike javnega političnega 
udejstvovanja in legalnega delavskega gi
banja z ilegalnim; to vrsto boja pa je bilo 
mogoče voditi le v zvezi z mnesljivim ka
drom politično izšolanih organizatorjev in 
propagandistov. Uvodničar je takrat v re
viji ' Svoboda pravilno poudarjal: "Spričo 
obdajajoče nas fašistovske reakcije se la
hko uspešno branimo le. nko imamo za se
boj množice; če hočemo 'meti množice, mo
ramo imeti apostole. Od teh apostolov pa 
se zahteva danes več kot od orvih pionir
jev delavskega pekrsta: ne zadošča več za
nosni g-ve-, treba znanja, razuma, prepri-

DELAVSKA ENOTNOST

čevlalnosti, vztrajnosti in sigurne orienta
cije.« In dalje: "To veliko delo lahko opra
vijo le izšolani borci, ki poznajo znanstveni 
socializem in to svoje znanje navežejo na 
vsak važen dogodek, ga pravilno tolmačijo 
in z vso sigurnostjo in prepričevalnostjo 
pokažejo ljudem, kako se je treba boriti 
proti fašističnemu barbarstvu.«

Politične šole Svobod so bile ustanovlje
ne po vzoru češke Delavske akademije, s 
to razliko, da so svoje poslušalce vzgajale 
predvsem politično in da so na tečajih ob
ravnavali mednarodni položaj v zvezi z no
vo svetovno vojno, ki se je grozeče pribli
ževala. Ni šlo le zu kopičenje znanja zaradi 
znanja, temveč za vzgojitev zaupniškega 
kadra, ki bi obvladal znanstveno metodo 
marksizma im dialektike zgodovinskega do
gajanja ter to znanje praktično uporabljal. 
Zanimivo je, da so na teh šolah že takrat 
predavali tudi o delavski upravi v podjet
jih, da bo delavstvo znalo »izpolniti svojo 
zgodovinsko nalogo, to je prevzeti. vodstvo 
države in drža vneta gospodarstva v svoje 
roke,« kakor je stalo v programu te svoje
vrstne šole, ki je dala delavskemu gibanju 
v Sloveniji toliko razgledanih obratnih za
upnikov in borcev. Take šole so bile. v vseh 
mestih in v rudarskih revirjih. O predme
tih, ki so tvorili učni program, so po uki
nitvi ustavnih svoboščin predavali tudi na 
takratnih nedeljskih delavskih izletih. Po
dobne šole so bile v letih poostrene janu
arske diktature tudi na jugu države, le 
da so se tam vodile v zloglasnih zaporih, 
v'Mitroviči, v Lepoglavi itd., kantor so so
dišča pošiljalo delavske organizatorje.
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vim obdobjem
Kljub lomu, da je Mestno gledališče 

danes najmanjše poklicno gledališče v 
Sloveniji, pa spada med tiste ansam
ble, ki so prenesli velik del svojih 
predstav tudi na druge odre. Reorga
nizacija predvideva, da bo postalo 
Mestno gledališče tip potujočega gle
dališča. Prihodnja sezona bo še vedno 
prehodna, povečalo se bo le število 
gostovanj izven Ljubljane, šele v 
sezoni 1960-1961 lahko pričakujemo 
popoln prehod na tip potujočega gle
dališča.

oprijeti tudi ostali odrl, seveda ne vsi in 
popolnoma. Lahko Pa bi se ga predvsem ti
sti, katerih abonmajske obveznosti so manj
še in ki imajo večje število igralcev, da bi 
tako lahko v nekaterih pomembnejših delih 
postavili dvojne zasedbe vlog in si tako omo
gočili gostovanja tudi v osfelih krajih. Ta
ko bi se v veliki meri zapolnila vrzel, ki 
je amaterska gledališka dejavnost kljub pod
pori poklicnih gledališč — večinoma v obli
ki gostovanj — ne more izpolniti na našem 
podeželju. Res so sicer ponekod kraji, kjer 
je dramsko življenje izredno živahno, kjer 
so programi celo prenatrpani. Toda povsod 
le ni tako. Predvsem pa bi želeli več pove
zave med poklicnimi gledališkimi umetniki 
in pa amaterskimi skupinami. To delo bi ne
dvomno obrodilo bogat sad. Že danes lahko 
rečemo, da pri nas skoraj ni kraja, kjer se 
ne bi poskušala na odrskih deskah vsaj ena

skupina. Brez dvoma vse to ni brez pozitiv, 
'nega vpliva n.a razvoj slovenske gledališke 
umetnosti, ki je predvsem v zadnjem obdob
ju dosegla tudi v tujini zavidljiva prizna
nja. Ob smotrni povezavi amaterske dejav
nosti s poklicno, predvsem in le v tem pri
meru pa bi dosegli, da bi postalo gledališko 
ustvarjanje prav ljudska umetnost, kot je 
danes že to primer z glasbeno — predvsem 
vokalno — umetnostjo.

S. B.

SLIKA NAD ČLANKOM »MG PRED 
NOVO PREMIERO«: RATTIGAN — 

»LOČENE MIZE«

Kot rečeno, je že preteklost pokazala pot 
reorganizciji. Kljub sedanjim 22 igralcem 
je torej najmanjša poklicna gledališka hiša 
— z izjemo Slovenskega narodnega gledali
šča v Trstu “ spada Mestno gledališče med 
tiste ansamble, ki so velik del svojih pred
stav prenesli na tuje odre. Tako ima danes 
le-to v Ljubljani kar 19 abonmajev — od te
ga 6 splošnih, 7 mladinskih in 6 za delovne 
kolektive. K vsemu temu pa moramo pri
šteti še zaključene predstave za Tobačno 
tovarno. Telekomunikacije. Industrijo za 
elektrozveze. Razen tega pa ima Mestno 
gledališče še 10 abonmajev v ostalih .mestih 
Slovenije z osmimi ali petimi predstavami 
v sezoni. Tako je Mestno, gledališče stalni 
gost v Ajdovščini, Idriji, Novem mestu, An
hovem, na Črnučah, v Logatcu. Medvodah, 
Pirničah in drugod. Pri teh gostovanj ih mora 
ansambel pazitj kolikor najbolj more, da 
ne moti dela Svobod in da jim tako ne od
vrača občinstva. Se posebno pa moramo Po
udariti pomoč, ki jo nudijo ti poklicni 
igralci In režiserji svojim kolegom .— ama
terjem, Se več, v Mestnem gledllšču sl ce
lo želijo, da bi bil ta stik ‘še močnejši.

V lanski sezoni je dal ansambel'286 pred
stav, letos pa računajo, da se bo njihovo 
število povzpelo že na 300. Psi tem ie treba 
povedati, da so k tako velikemu številu pri
pomogli v znatni meri prav delovni kolek
tivi. Tudi število obiskovalcev narašča iz 
leta v leto, preteklo sezono se je povapelo 
že. na 100.000 obiskovalcev. Vendar bi se 
motil, kdor bi mislil, da je Mestno gledali
šče znano samo v Ljubljani in v svoji ožji 
domovini. Čehi jih to sezono vabijo v Prago, 
Poljaki v ’ Lodz, 14. in 15. april pa sta v 
programu izpisana z gostovanjem na Reki 
z Večerom v Čitalnici, in z Držičevo kome
dijo Trlpče de Utolče. Vse to priča, da je ia 
gledališka hiša v polni meri izpolnila svoje 
poslanstvo in ga v marsičem še celo pove
čala.

Reorganizacija Mestnega gledališča pred
videva, da bi le-to že v naslednji sezoni 
prešlo na tip potujočega gledališča. Zaradi 
obveznosti do nekaterih kolektivov in pa že 
planiranih abo,majskih obveznosti, pa bo 
ta sezona še vedno nekje na prehodu od se
danjega tipa v novi In se ho tako povečalo 
le število gostovknj izven Ljubljane. To bo 
torej sezona postopnega prehajanja v tip 
potujočega gledališča. Pri tem pa še ni re
čeno, da se bo zmanjšalo število predstav 
v Ljubljani. Rešitev je namreč poiskalo 
Mestno gledališče drugod, v povečanju an
sambla, da bi si tako ustvarilo možnost al- 
terniranja vlog, dvojnih ekip. Medtem ko 
bi ena ekipa nastopala doma, pa bi se druga 
mudila nekje na gostovanju. Tudi reper
toar se bistveno ne bo spremenil. Večino 
tega, kar je na sporedu v Ljubljani, lahko 
že danes igrajo v ostalih krajih. Razen 
ljubljanske premierske publike ni bistve
nih razlik med Ljubljano in ostalimi kraji, 
celo to se primeri, da so nekatere premiere 
boite sprejete na tujem odru kot na do
mačem. '

Problem, ki se poraja ob prehodu Mest
nega gledališča na tip potujočega gledališča, 
pa je finančno stanje. Cena ene predstave 
se giblje okoli vsote 200.000 din. dohodek 
od posamezne predstave pa večinoma ne 
presega zneska 30.000 din. Stroški pa se bodo 
še povečali zaradi alterniranih vlog. pre
voza itd. Razlike med realno ceno predsta
ve in pa dohodkom od nje se bodo tako le 
še povečale. K vsemu temu pa moramo do
dati še to. da so dvorane izven Ljubljane 
precej manjše. Zato bodo morali pristopiti 
na pomoč posamezni okraji z dotacijami in 
pa podjetja. Le tako bo namreč to gledali
šče v polni meri fepOlnllo svojo nalogo ki 
mu je dana z reorganizacijo.

Prehod na tip potujočega gledališča je iz
redno pomemben. Kulturno vzgojni, druž
beno politični in končno ne . nazadnje tu
di estetski vpliv gledališča tako/poseže pre
ko že določenega območja, se torei razlije 
tudi preko meja kulturnih in duhovnih 
centrov. Vprašanje je če se tega ne bi mdgi1

KOROŠKI IGRALO 
AMATERJI V LJUBLJAN
V dogovoru s prosvetno zvezo koro

ških Slovencev je pripravila Zveza Svo
bod in prosvetnih društev igralski se
minar za člane nekaterih gledaliških 
skupin koroških Slovencev, ki bo pred
vidoma trajal 14 dni. Da bi kar najbolje 
'seznanili mlade amaterje z gledališkim 
ustvarjanjem, so se organizatorji tečaja 
odločili, da bodo obdelali predvsem re
žijo, odrsko izreko in še nekatera druga 
vprašanja, ki so povezana s postavitvnjo 
nekega dela na oder. Seminar sam bo

'vodil režiser Delavskega odra Marijan 
Belimi, poudarek pa bo predvsem na 
praktičnem delu. Za študij so si izbrali 
Linhartovo Zupanovo Micko, Finžgarje- 
vo Razvalino življenja in pa Molierovo 
komedijo Sola za može. V dneh svojega 
bivanja^ pa bodo koroški igralci — ama
terji obiskali tudi ljubljanske gledališke 
hiše.

V pogovoru so člani koroških društev 
razkrili predvsem težave, ki jih morajo 
premagovati pri svojem delu. Denar za 
uprizarjanje si morajo večinoma priskr
beti sami, pogosto tudi iz lastnih žepov. 
Najteže je s kulisami. Novih ni, denarja 
žanje tildi ne, tako so prisiljeni uporab
ljati stare m jih od uprizoritve do upri
zoritve vedno znova predelovati. Podob
no je tudi s kostimi. Pomagajo si na ta 
način, da se igralci sami oskrbijo s sta
rimi oblekami, ki jih kasneje zapustijo 
idru, da tako vsaj malo naraste gardero
ba. brez.katere sine moremo misliti da

našnjega gledališča. Med ne najmanjše 
težave sodijo teksti. Veliko jih ni, zato 
jih morajo prepisovati, vendar se je sta
nje prav v zadnjem času znatno popra
vilo, ko je to skrb prevzela nase Pro
svetna zveza. Dočim dovoljenja za upri
zoritve ptosamezna društva že še dobe, 
pa so neprimerno večje težave z dvora
nami. Se vedno se tudi dogaja, da ne
kateri šovinistični elementi motijo pred
stave in skušajo preprečiti potek upri
zoritve.

V zadnjih letih lahko opazimo porast 
in pa veliko potrebo po tovrstnem živ
ljenju, o čemer nam priča dejstvo, da 
so dvorane na posameznih prireditvah 
polne in kar je zelo razveseljivo, vanje 
ne hodijo samo starejši ljudje, temveč 
v veliki meri tudi mladina. Enkrat na 
leto pride v Celovec tudi ljubljanska 
Opera, kar je vselej velik dogodek za 
tamkajšnje Slovence.

Ta seminar pomeni začetek sodelova
nja med koroškimi igralci — amaterji 
in pa našimi amaterskimi skupinami. 
Razmere na .Koroškem se še vedno niso 
uredile tako daleč, da bi lahko naša 
manjšina nemoteno živela svoje kultur
no in družbeno politično življenje. Zato 
bi .bilo nujno, da bi tudi ostala naša 
društva yn poklicne ustanove v čimvečji 
meri priskočile na pomoč tem skupinam 
in jih tako poskušale podpreti v njiho
vih prizadevanjih.

S. B.
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Pri tem morajo pomagati politične organizacije in vsi državljani
Nj slučajno, da je v zadnjem 

času pri nas vedno bolj glasna 
zahteva po reformi šole. Ka
kor v vseh naprednih in raz
vitih deželah se tudi pri nas — 
vzporedno z vsemi ostalimi po
dročji — spreminjg značaj in 
vloga šole: njeno, nekdaj med 
Jtirj, stene učilnic utesnjeno 
življenje, prerašča zdaj v širšo 
družbeno vzgojno ustanovo. Pn 
tem je treba na široko odpreti 
vrata vsem tistim moralnim 
vrednotam in delovnim izkuš
njam našega vsakdanjega živ
ljenja, ki lahko pomagajo vzgo
jiti mladega človeka v delov
nega državljana.

Šolska reforma, ki bo pote
kala v daljšem časovnem raz
dobju, je v svoji sedanji, prvi 
fazi zajela v glavnem samo 
reorganizacijo obveznega šola
nja in gimnazij, ki s0 postale 
štiriletne šole. Nove učne pro
grame imajo zdaj še samo prvi 
štirje razredi osnovnih Sol, 
medtem ko delajo vse ostale 
šole po starih programih, se 
pravi pouk poteka v njih po 
starih kolesnicah.

Rezultat reorganizacije ob
veznega šolanja je v tem, da 
Je porastlo število popolnih 
osemletnih šol od 211 na 632, 
kar pomeni, da lahko popolno 
osemletno šolanje konča na 
Slovenskem 80 odst. mladine. 
V tem ko ie doslej končavalo 
osemletno šolanje na gimnazi
jah le 24°/o šoloobveznih otrok.

Zdaj se pri nas razvija 
Izobraževanje še vedno po dveh 
poteh: v čistem šolskem siste
mu, za katerega je značilno, da 
je odtrgan od proizvodnje in 
fizičnega dela ter zaradi tega 
oblikuje čisto posebno menta
liteto izobraženstva — odtrga
no od živih družbenih dogajanj 
in delovnih množic; kot dopol
nilo temu čistemu šolskemu si
stemu pa se počasi začenja iz
grajevati še sistem izobraže
vanja odraslih.

Osnovne smernice 
novega sistema 
in izobraževanja

S Programom ZKJ in Sploš
nim zakonom 0 šolstvu so do
ločene osnovne smernice nove
ga sistema izobraževanja. Vsa- 
ka šola mora izvajati program, 
katerega osnovna načela določi 
Prosvetn; svet Jugoslavije; na 
tek osnovah predpisuje repub
liški Svet- za šolstvo predmet
nike m učne načrte. Občinski 
sveti za šolstvo pa lahko do
polnjujejo predmetnike in uč
ne načrte glede na potrebe 
kraja. To zadnje je še posebno 
važno, sa3 bo Pravilno izvaja
nje teh določili povzročilo v ob
veznem šolanju tolikšno pe
strost, kakršne še nismo po
znali. S tem je omogočena pri
lagodljivost osnovnih šol kra
jevnim razmeram ju potrebam.

V splošno izobraževalnih šo
lah se danes čuti zlasti pereče 
vprašanje družb eno -e konomsk e 
vzgoje; le-ta se ustavlja pri 
klasikih marksizma, ne upo
števa pa naših lastnih izkušenj.

Zaostajamo v razvijanju izo
braževanja odraslih, predvsem 
v kvalificiranju in specializi- 
ranju delavcev. '

Počasj pa napreduje tudi za
konodajno delo, določeno a 
Splošnim zakonom o šolstvu; 
z njim bo naš šolski sistem 
šele dobil svoje dokončne ob
like.

Politične organizacije 
in reforma šole

Politične organizacije naj bi 
v svoji pomoči k reformi šole 
v sedanjem razdobju predvsem 
seznanile politična vodstva, or
gane družbenega upravljanja 
v šolstvu, gospodarske organi
zacije in množice o osnovnih 
smernicah v prizadevanju za 
reformirano šolo. Na dnevnem 
redu je zdaj vprašanje, kako 
bomo praktično izvedli pre
obrazbo naše šole. Tu gre za 
iskanje načinov, sredstev im 
konkretnih ukrepov. Organiza
cija šol bo še naprej ostala 
predmet razprav. Izven dvoma

Na seji Glavnega odbora SZDL Slovenije, ki je bila v petek, so obravnavali 
kot poglavitno točko dnevnega reda vprašanje šolske reforme pri nas. Pred
sednik Sveta za šolstvo LRS Vladko Majhen je poročal o reformi šolstva in 
delu političnih organizacij. Predsedstvo SZDL je postavilo to vprašanje na 
dnevni red zato, ker je preobrazba našega šolstva odvisna od akcije zavestnih 
socialističnih sil celotne družbe in ne le tistih, ki delujejo na področju šolstva.

pa so tiste rešitve, ki so tesno 
povezane z našim družbenim 
sistemom; te lahko politične 
organizacije razvijajo in utr
jujejo v šolstvu, ne oziraje se 
na njegov organizacijski si
stem.

Nekaj vprašanj, katerim naj 
b[ politične organizacije po
svetile svojo skrb:

1. Nadaljnje razvijanje druž
benega upravljanja v šolah in 
vzgojnih ustanovah.

Namesto dosedanje, pretežno 
gmotne skrbi za delo šol, bo
do morali šolski odbori pre
usmeriti svoja prizadevanja 
bolj v analizo notranjega živ
ljenja na šolah. Poiskati bodo 
morali vzroke za neuspehe v 
notranjih slabostih šol. Sprem
ljat' bodo moral; učno-vzgojno 
delo, napredovanje skupnosti 
učencev j,n učiteljev, dalje po
vezovanje šole z gospodarskimi 
in družbenim; organizacijami 
kakor tud; s stanovanjskimi 
skupnostmi in krajevnim.) od
bori. Pomagal; bodo šolam in 
stanovanjskim skupnostim, da 
bodo našle najprimernejše ob
like za fizično in proizvodno 
delo mladine. Vzpodbujati pa 
bodo morali šole tuSj, za sode
lovanje pri raznovrstnih dejav
nostih za kulturni razvoi oko
lja, v katerem delujejo.

Z vsemi . temt vprašanji se 
bodo morali ukvarjati šolski

odbori tudi zaradi tega, da uo- 
' do lahko uspešno dopolnjevali 
učne programe, s katerimi mo
rajo zasidrati šole v krajevne 
razmere in potrebe.

2. Spoznavanje smotrov vzgoje 
in izobraževanja

O
Smoter vzgoje in izobraževa

nja se je doslej izražal s sploš
nim pojmom o oblikovanju so
cialističnega človeka. Zakon o 
šolstvu daje posebej poudarek 
novim vzgojno - izobraževalnim 
področjem, ki še prav posebno 
vplivajo na oblikovanje socia
lističnega človeka, kot so: 
družbeno - ekonomska vzgoja, 
gospodarsko - tehnična vzgoja, 
gospodinjstvo, fizično In proiz
vodno delo, pedagoške in druž
bene oblike samouprave itd.

Podrobno obravnava vzgojni 
in izobraževalni smoter tudi 
program Zveze komunistov Ju
goslavije. Poznatj bi ga morali 
vsj državljani, posebej pa še 
prosvetni delavci in organi 
družbenega upravljanja.

3. Kljub raznim naporom se 
doslej notranje življenje in 
odnos; v šolah niso bistveno 
spremenili. Tu bi moralo ve
ljati načelo, da se v šolah vživ- 
Ijajo oblike, ki jih poraja 
družbeno samoupravljanje v 
našem demokratičnem meha
nizmu: šolske organizacije in
zadruge, pedagoške oblike sa

mouprave na nižjih stopnjah 
osnovnih šol kakor tudi nepo
sredna udeležba mladine višjih 
razredov v organih družbenega, 
samoupravljanja. Posebna po
zornost naj velja tistim obli
kam združevanj, v katerih se 
bodo učenci udeleževali fizič
nega in proizvodnega dela, po
glabljanju stikov med šolo in 
domom ipd.

4. Kot vzporedni sistem red
nega šolstva se v LRS razvija 
Izobraževanje odraslih. To po
teka na večernih šolah, sred
njih ekonomskih, kmetijskih, 
gozdarskih in tehničnih šolah.

Pr; izobraževanju odraslih je 
značilno to, da smo ostali na 
stopnji srednjih šol, nismo pa 
organizirali vzporednega šola
nja za odrasle na višjih šolah 
in fakultetah. Pretežna večina 
odraslih se je izobraževala za 
upravne službe, manj pa za 
proizvodnjo.

Sistem izobraževanja odraslih 
b; lahko razvili tako, da bi pri 
rednih šolah osnovali oddelke 
za odrasle s posebnim progra
mom za odrasle.

Izven rednega šolskega siste
ma bi morali ustanavljati pred
vsem šole, ki jih redni šolski 
sistem nima — določene šole za 
kvalifikacije in specializacije,

5. Materialna skrb za šolstvo
se je močno povečala zlasti z

vzpostavljanjem komunalnega 
siitema, vendar so tu še dolo
čene slabosti, kot: zaostajanje v 
izgradnji šol za perspektivnim 
planom (v dveh letih smo iz
polnili komaj nekaj več kakor 
letni plan), nesorazmerno pove
čevanje osebnih izdatkov, med
tem ko upadajo materialni in 
funkcijski izdatki za šole. Ve
čina šol je ostala na stopnji 
opremljenosti Izpred vojne.

Našteta vprašanja so v seda
njem obdobju tista, s katerim.; 
se bodo morale politične orga
nizacije odločneje spoprijeti, 
da bo doseglo šolstvo, z njim 
pa stopnja splošne izobrazbe 
našega človeka potrebno raven.

Delavska univerza 
končno tudi 
v Mariboru

Pred dnevi Je bil v Mariboru 
podpisan dekret o ustanovitvi 
Delavske univerze Imenovan 
Je bil pripravljalni odbor in 
pa predsednik upravnega od
bora novoustanovljene Delav
ske univerze tovariš Ivan Gor
jup. Odobrena sredstva, pet 
milijonov din, bodo zadostovala 
za prvo leto. Z rednim in na
črtnim delom pa bo pričela 
ta ustanova na jesen letošnje
ga leta. Do takrat pa bo pri
pravljalni odbor pripravil vse 
potrebno .in sestavil temeljit 
načrt, naj se bo delo na tej 
ustanovi v marsičem razliko
valo od drugih tovrstnih, če 
upoštevamo, da zahteva Mari
bor kot naše industrijsko sre
dišče specifične pogoje na po
dročju delavskega izobraževa
nja. S. B.

Praksa uči
Stiska s tekmovalnim pro

storom je bila tista, ki je te 
dni nakazala učinkovit pro
pagandni prijem športnim or
ganizacijam. V Zagrebu je bil 
namreč polfinalni boksarski 
dvoboj za državno prvenstvo 
med hrvatskim prvakom, do
mačo Lokomotivo in sloven
skim zastopnikom »Mariborom« 
— v železniški delavnici. Uro 
pozneje, ko je nehala udar
jati razgreta delavčeva roka po 
železu, so ondi stopili v ring 
najboljši slovenski in hrvatski 
boksarji zgolj zaradi tega, ker 
prireditelji niso našli druge
ga, ustreznejšega prostora.

Pobuda, ki se je rodila po 
sili nevzdržnih razmer, je ne
dvomno vredna posnemanja. 
Povsem nehote so namreč za
grebški boksarji storili lepo 
uslugo sebi in vsem tistim, ki 
se trudijo — žal, čestokrat za
man — razširiti šport med 
delavstvom. Športni klubi in 
strokovne zveze bi storile prav, 
če bi prirejale take tekme in 
nastope v delavnih kolektivih, 
predvsem v večjih tovarnah. 
Delavci v zagrebških železniš
kih delavnicah so namreč hva

ležno sprejeli v svojo sredo 
nenavadne goste. In kdo pravi, 
da tekmovalci pri marsikate
rem med vnetimi gledalci niso 
zasejali dobrega semena ?!

Spored takih propagandnih 
nastopov pa tudi prvenstvenih 
tekmovanj v tovarnah bi bil 
lahko zelo pisan, saj je več 
pano.g in iger zelo primernih 
za tako izvedbo. Razen boksar
jev bi lahko tekmovali v več
jih delavnicah še dvigalci ute
ži, judoisti, namiznoteniški 
igralci, skakalci v vodo na 
canvasu. rokoborci, sabljači, 
telovadci in šahisti. Nekoliko 
več spretnosti pa bi zahtevale 
naslednje panoge in igre: at
letika, kolesarstvo (na valjih), 
košarka, kotalkanje, odbojka, 
rokomet, tenis in perjanica. 
Nič manj privlačni kakor raz
ni prvenstveni nastopi bi bil 
spored, sestavljen iz različnih 
panog.

Tudi v Slovenijk pomnimo 
nekatere take nastope po to
varnah in podjetjih, toda žal 
jih lahko naštej.emo kar na 
prstih ene roke.

Festival poezije 
na avtomobilski cesti

Založniško podjetje »Likos«, 
ki je organiziralo že dva festi
vala jugoslovanske poezije, je 
sklenilo, da bo tretji festival 
organiziralo letos — v okviru 
proslav ob štiridesetletnici na
še Partije — na avtomobilski 
cesti Bratstva in enotnosti.

Tretji festival jugoslovanski 
poezije se bo začel 3. julija, na 
večer pred Dnevom borca, ko 
bo v Beogradu prva prireditev, 
končal pa se bo 9. julija v 
Skoplju. Takrat bo na avto
mobilski cesti največ brigadir
jev, med njimi veliko srednje
šolcev in študentov. Prireditve 
bodo v številnih mestih oh av
tomobilski cesti (v Svetozar e vu, 
Cupriji, Paračinu itd), v Nišu 
bodo organizirali skupni pro
gram festivala poezije in festi
vala pevskih zborov. Udeležen
ci festivala poezije bodo obi
skali tudi Prištino in Titov ve
les.

Letošnji festival na avtomo
bilski cesti bo namenjen pred
vsem jugoslovanski revolucio
narni poeziji. Republiške ko
misije so nanj povabile kakih 
150 pesnikov in kritikov. V 
slovenski komisiji so Janko 
Kos, Menart, Ciril Zlobec In 
Dane Zajc. Predsednik festiva
la bo Josip Vidmar.

ŠE ENKRAT 0 KNJIGAH
Problem trgovanja s knjiga

mi je danes pri nas tako za
pleten. : da morda ne bo odveč 
nekaj dodatoib misli k inter
vjujem, ki so bili objavljeni v 
prejšnji številki Delavske 
enotnostii, posebno še,. ker se 
mi zdi da so nekatere trdit
ve in .izjave v njiih zelo po
vršne. Predvsem pa je prav, 
da slišimo tudi mnenje tiste
ga, ki knjige kupuje, ne samo 
onih, ki jih prodajajo.

Najhuje ie s cenami. Da so 
pretirano visoke, ni treba do
kazovati. Primerjanje s pred
vojnimi ceinami ni smotrno: 
včasih si je knjige kupoval sa
mo tisti, ki si jih ie lahko — 
slovensko ljudstvo pa ie bilo 
previdno oskrbovano z vsebin
sko in materialno cenenimi 
množičnimi izdajami. Danes pa 
vendar težimo za tem, da po
stane knjiga dobrina vseh 
ljudi.

Bolj prepričevalno je pri- 
menjanje cene neke knjige s

povprečnim mesečnim zasluž
kom in tam, kjer je cena eni 
knjigi desetina celotne meseč
ne plače, ni treba dokazovati 
pretirane cene knjige, pa naj 
bo vzrok zanjo kjerkoli že.

Veliko nejasnosti je okrog 
opreme knjige. Kako naj bodo 
opremljene naše izdaje? Naj 
bodo broširane ali vezane? 
Preproste ali razkošne. Pro
blem ni tako težak, je pa nje
gova rešitev vendarle drugač
na, kot jo predlagajo tovariši 
v omenjenem initervjuju.

Ne razumem, zakaj so vsi 
taki nasprotniki vezane knji
ge, ko' je vendar povsem jas
no stališče kupca, ki sd kupi 
tako knjigo. Zakaj? Zakaj se 
vezane knjige dobro prodaja
jo, broširane pa leže na poli
cah? — Zato, ker človek knji
ge ne kupi, da bi jo prebral in 
nato zavrgel. Knjiga, ki je 
vredna samo enkratnega bra
nja in jo bomo že čez mesec 
dni pozabili, ni vredna, da se

TELEVIZORJE V DRUŠTVENE KLUBE
Jugoslovansko televizija je še na poskusni razvojni stopnji. Čeprav je 

v vsej deželi komaj sedem do osem tisoč sprejemnikov, je za televizijo povsod 
veliko zanimanje. Največ se govori o ceni televizorjev, o televizijskem 
sporedu in pa o tem, kako omogočiti čim širšemu krogu ljudi, da bi gledali 
televizijske oddaje.

Naš sodelavec je obiskal direktorja beograjskega televizijskega programa 
Dušana štrbaca, ki je odgovoril na troje aktualnih vprašanj v zvezi s televizijo.

O Splošna ocena: začetek je bil uspe
šen. Ali se v naši televiziji letos obeta kaj 
posebnega?
Radiodifuzija je pripravila investicijski pro- 

Sfnam in ga predložila Zveznemu izvršnemu 
*vatu v odobritev. Program predvideva pove- 
*®vo naših treh studiev (Beograd, Zagreb, 
‘-•jubljana) z drugimi republiškimi središči 
(Skoplje, Titograd in Sarajevo). Mislim, da bi 
bila razširitev naše mreže na večje področje 
Zelo pomembna.. Upamo, da bomo dobili sred
stva za uresničenje tega programa in pove
seli notranjost dežele z našimi kulturnimi sre
dišči. V programskem smislu za letos ne prl- 
b^ujerno večjih sprememb. Nekaj pomembnih 
^esodkov v zvezi s proslavo 40. obletnice Par
tije in SKOJ bo prenašala tudi televizija. Pri- 

podpore in več razumevanja pri 
športnih organizacijah glede prenosa tekem in 

vv-gih športnih manifestacij. Za sedaj želimo 
Predvsem kakovostno izpopolniti naše oddaje 

tako izuriti v obrtniškem prijemu. Zdi 
nam koristneje zagotoviti čim kvalitetnej- 

1 Program, kot pa kopičiti oddaje.

© Cena televizijskih sprejemnikov je 
odvisna v glavnem od proizvajalcev in od 
trgovske mreže, vendar lahko morda tudi 
vl kaj poveste o tem.
Kaj naj rečem o ceni televizorjev? To je 

^ar naše radijske industrije. Njeni zastop
an so se zbrali na posebnem sestanku, ki so 

Oa udeležili tudi ljudi j e iz radijske difuzne

službe. Menili so se o teni televizijskih spre
jemnikov. Zastopniki naših tovarn, ki izdelu
jejo televizijske sprejemnike, so našteli vrsto 
razlogov, zaradi katerih ne morejo znižati 
cene pod 150.000 din. Razen tega so še določeni 
družbeni instrumenti, podjetja pa ne morejo 
mimo teh obveznosti. Konkretno vam ne bi 
mogel povedati, kaj bi se dalo še storiti na 
tem področju. Se tale pripomba, pravzaprav 
primerjava. Tudi prvi radijski sprejemniki so 
bili za tiste čase dragi, prav tako je zdaj s 
televizorji. Njihova cena ni dostopna širšemu 
krogu ljudi.

© Kaj sodite o zamisli, naj bi družbene 
organizacije kupovale televizorje oziroma 
ustanavljale klube, v katerih bi med dru
gim gledali tudi televizijske oddaje?
Prav o tem -sem hotel nekaj povedati. 

Družbene organizacije, klubi, zadružne in dru
ge organizacije naj bi si omislile televizorje 
in tako zagotovile širšemu krogu državljanov 
možnost, da bi gledali televizijski program. 
Prosim, ne razlagajte si tega kot neke vrste 
agitacijo, marveč kot mnenje družbenega de
lavca. Mislim, da je to normalna pot, normal
na akcija, ki bi jo družbene, zlasti še sindi
kalne organizacije morale sprejeti. Nekatere 
osnovne organizacije Socialistične zveze zbi
rajo prostovoljne prispevke in z njimi kupu
jejo oziroma odplačujejo televizijske sprejem
nike. Za posameznika ni mnogo, če da na pri
mer 50 ali 100 dinarjev, marsikdo pa bo dal 

tudi več. Za sedaj je težko zahtevati, da M

ZA SEDAJ SO SICER TELEVIZIJSKI KLUBI SE ZELO MALOŠTEVILNI, VENDAR LAHKO PRIČA
KUJEMO, DA SE BO NJIHOVO ŠTEVILO V BLIŽNJI BODOČNOSTI ZNATNO POVEČALO

bila cena televizijskega sprejemnika v okviru 
kupne mdii posameznikov v širšem obsegu. 
Razen teh so še druge želje in druge potrebe. 
Mislim, da bi družbene organizacije lahko da

jale pobudo za nakup televizorjev. To bi bilo 
koristno zlasti v notranjosti dežele, kjer je 
televizija še posebnega pomena.

M. P.

sploh natisne, K dobri knjigi 
pa se človek vrača, jo posoja, 
jo jemlje s seboj na potovanje 
in jo končno rad vidi tudi na' 
svoji knjižni polici. Nič hudega 
ni v tem, če prebrana knjčga 
postane del »hišne opreme«. A 
če pustimo vnemar okus in 
pravila zunanje estetike knji
ge (kar pa ni dobro), mora ta-. 

, ka knjiga biti vsaj 'trpežna. 
Predstavljajmo si. kakšna bi 
bila čez leto dni v rokah kul
turnega človeka broširana 
Odiseja! Dajanje prednosti 
vezani, trpežni knjigi torej ni 
noben snobizem, ampak pre
udarnost

»Nisem tako bogat, da bi 
lahko poceni kupoval!« Tudi 
pri knjigi kot tržnem produk
tu velja ta izrek. Ne morem sd 
kupiti knjige, ki stane 800 din, 
pa ji bodo odpadle platnice, še 
preden jo bom do konca pre
bral, pač pa rad dam še 
150 din, da jo bom lahko brez 
skrbi odpiral.

Res, izdaje Prešernove druž
be so broširane, a te gredo 
predvsem po deželi in ne go
vorim brez izkušnje, če'rečem, 
da veliko le-teh zapade usodi 
mohorjevke: ko jih prebere, 
postanejo sredstvo za zavija
nje raznih povsem neltterar- 
nih dobrin.

Kako torej opremiti knjigo? 
— Tako, da bo ustrezalo ceni, 
trpežnosti in estetiki. Pr€č z 
vsakim razkošjem in reprezen
tančnostjo raznih Okroglih po
vesti. pač pa tudi z nemarnimi 
brošurami dobrih literarnih 
del! Usnje naj kar izgine iz 
naših knjigoveznic, tudi veza
nje v celo platno je potrata. 
Knjige, ki jih mnogo rabimo, 
študijske in yse leposlovne 
knjige z literarno vrednostjo 
naj bi bile povezane v ceneno, 
a trpežno polplatno. Le manj 
vredna knjiga, namenjena en
kratnemu branju, naj bi se 
prodajala broširana.

Upravičenost tega predloga 
dokazuje promet v knjigarnah: 
najprej vedno pojde tisti del 
neke izdaje, ki je vezan v pol
platno. Zgleden primer take 
gospodarne vezave, ki ni pre
draga, pa je še kar trdna, so v 
platno vezana dela slovenskih 
pesnikov in pisateljev; te knji
ge bodo morale služiti deset
letja. Kako bi vzdržale, če bi 
bde broširane?

Torej: ne draže opremljenih 
knjig, ampak trpežna oprema, 
ki bo dopuščala rabo knji
ge. Papir je lahko tudi slabši. 
Ne se ozirati na snobizem, a 
upoštevati tudi, da vse ven
darle ni snobizem.

Končno naj še jaz soglašam 
z mnenjem, da izdajamo pre
več knjig in revij. Kar ni vse
binsko kvalitetno, kar se ne 
more nadejati zadostnega kro
ga bralcev, kar služi le neke
mu strokovnemu ali umetni
škemu lapurl artizmu, to ne bi 
smelo v tisk .

Toliko v premislek!
TONE VRHOVSEK
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DOGODKI V SVETU
OII fEilNA DO TEDNA
Nova francoska 

ofenziva v Alžiriji
Ob Sredozemskem morju in, v 

okolici Orana v Alžiriji že ne
kaj tednov divjajo ogorčeni boji 
med uporniškimi enotami in 
francosko vojsko. Francoska ko
manda je 4. marca sporočila, da 
je v prvih dneh ofenzive padlo 
750 upornikov, lastne izgube pa 
je ocenila kot »neznatne«. Pari
ški »Monde« je pred dnevi tudi 
pisal o novih francoskih repre
salijah nad civilnim prebival
stvom, ki bodo »še poglobile 
prepad med Francozi in Alžir- 
ci.«

Pred kakim mesecem so v Pa
rizu zatrjevali, da v omenjenih 
pokrajinah sploh n več uporni
kov. Toda ves februar je fran
coski tisk pisal o napadih moč
nih uporniških enot na franco
ske garnizije in vojne ekonom
ske oljekte. Samo v drugi polo
vici februarja so Alžirci vrgli v 
zrak šest vojaških in. pet petro
lejskih vlakov ter skoro popol
noma. paralizirali promet na 
glavnih železniških progah.

Italijani iščejo kruha 
v tujini

Lani se je iz Italije izselilo 
172,000 ljudi, večinoma v čezoce
anske dežele. Kakih 150.000 Ita
lijanov pa je odšlo na sezonsko 
delo v zahodnoevropske dežele. 
V zadnjih 11 letih se je iz Itali
je za stalno izselilo nad dva mi
lijona ljudi. Vlada olajšuje iz- 
sejevanje, da bi zmanjšala brez
poselnost. Zdaj je v Italiji neza
posleno nad '-oldrugi milijon de
lavcev.

Napetost v Indokini
Vlada Severnega Vietnama je 

obtožila laoško vlado, da je od
govorna za napetost, ki je na
stala na meji med obema drža
vama. V pismu, ki ga je zuna
nji minister Severnega Vietna 
ma Fan Van Dong poslal pred
sedniku ženevske konference o 
Indokini iz leta 1954, j© rečeno- 
da laoška letala vdirajo v Se
verni Vietnam im da je laoška 
vlada poslala na mejo večje 
oborožene sile. Fan Van Dong 
tudi piše, da so ZDA povečale 
svojo intervencijo v Laosu, zla
sti na vojaškem področju, da so 
poslale v to deželo svoje oficir
je in večje količine orožja ter 
začele graditi vojaška onorišča. 
letališča in strateške ceste, ki 
vežejo Laos z Južnim Vietna
mom.

Boji v Omanu
Uradna predstavnik omanske- 

ga imama v Damasku je izjavil, 
da je v zadnjih spopadih med 
omanskimi uporniki in britan
skimi enotami na področju Ta- 
nufe padlo 29 britanskih voja
kov. Uporniki so uničili 15 an
gleških vojaških vozil- Sporočil 
je tudi. da je pred kratkim pri
šlo na to področje 3000 britan
skih vojakov iz Kameruna.

Nacionalizacija 
nizozemskih podjetij 

v Indoneziji
Indonezijska vlada je v minu

lem tednu podržavila 245 nizo
zemskih podjetij, v prihodnjih 
mesecih pa namerava podržavi
ti 250 nizozemskih posestev, 
predvsem plantaž kavčuka, čaja, 
kave in sladkorja. Osemintri
deset nizozemskih plantaž toba
ka go indonezijske oblasti že na
cionalizirale. Predstavnik indo
nezijske vlade je izjavil, da bo 
nacional izacija nizozemskih 
podjetij in posestev končana ju- 
Jija letos.

Stavke in neredi 
v Belgijskem Kongu

V Belgijskem Kongu in na 
ozemlju Ruanda . Urundi,. ki je 
pod belgijskim skrbništvoifa. so 
delavci minule dni v številnih 
stavkah zahtevali zvišanje mezd, 
zboljšanje delovnih pogojev in 
odpravo nesorazmerij med pla
čami domačinov in belih prise
ljencev, Jej delajo na enakih de
lovnih mestih. V mestu Thys- 
Villu pa so izbruhnili neredi, ker 
je kolonialna policija nastopila 
proti brezposenim, ki so zahte
vali od državljanov, naj ne pla
čujejo davkov. Kolonialna upra
va je poslala v Thysville voja
ške okrepitve.

Mladina bo gradila 
jez 3ri Asuanu

Predsednik Naser je odobril' 
načrte za sodelovanje arabske 
mladine pri gradnji velikih ob
jektov gospodarskega razvoja 
Združene arabske republike. 
Prostovoljne mladinske brigade 
bodo sodelovale predvsem pri 
gradnji velikega asuanskega je- 
zu. ,

Hruščev se je sestal 
z Oiienhauerjem

Sovjetski premier Hruščev se 
je med svojim obiskom v 
Vzhodni Nemčiji , in Vzhodnetn 
Berlinu sestal tudi z voditeljem 
zahodnonemških socialdemokra
tov Oiienhauerjem. Po njunem 
sestanku so objavili sporočilo, 
ki pravi, da sta se Hruščev in 
Ol’- ’ ' izgovarjala c skle-

-itVi mirovne pugudDe l 
čijo, o statusu Zahodnega Berli
na in o okrepitvi miru ter var
nosti v Bvropi. Sporazumela sta 
se, da je treba vse današnje 
mednarodne probleme reševat! 
na miren način. Ollenhauer je 
po setanku izjavil, da se sicer 
ni mogel strinjati z vsemi pogle
di predsednika sovjetske vlade, 
vendar je bil sestanek koristen 
ker so na njem razjasnili' stali 
šča obeh strani. Izrazil je pre 
pričanje, da je moč najti rešitev, 
ki bo sprejemljiva za Vzhod in 
Zahod pa tudi za nemški narod.

Preveč in premalo 
v Veliki Britaniji

Brezposelni rudarji v Walesu 
k- so jih pognali na cesto, ko so 
zaprli nerentabilne premogovni
ke, so organizirali protestni po
hod v London. Med potjo se j im 
je pridružilo tudi precej upoko 
jencev, Id so skupno z rudarji 
zahtevali, naj odprejo premo
govnike in pocenijo premog 
Znano je, da so v Veliki Brita
niji v zadnjem času nakopičil: 
ogromne zaloge premoga, ki jih 
ne morejo prodati, ker je pre
mog zelo drag. Upokojenci, ki 
so se pridružili pohodu rudar
jev, so nosili transparente z na
pisi: »Povečajte pokojnine, pa 
bomo kupovali več premoga!«. 
»Vi se dušite v zalogah premo
ga, mi pa zmrzujemo!«, »Ne od
puščajte rudarjev, ne zapirajte 
premogovnikov, dajte upokojen
cem presežke premoga!«

MacMillan potuje
Britanski ministrski predsed

nik MacMillan je miinuli pone
deljek obiskal Pariz, v četrtek 
pa Bonn. S predsednikom Dt 
Gaullom, premierom Debrejem 

. in kanclerjem Adenauerjem je 
razpravljal o nemškem in ber
linskem vprašanju ter o rezul
tatih svojega obiska v Sovjetski 
zvezi. Dne 19. marca, bo Macmil- 
lan odpotoval v Washingtom 
kjer se bo sestal s predsednikom 
Eisenhowerjem. V britanskih 
političnih krogih upajo, da bo 
Maomillan prepričal zahodn- 
državnike — če druge ne, vsaj 
Eiisenhowerja — da se je po
trebno z vso resnostjo lotiti 
reševanja nemškega vprašanja 
s pogajanji.

Pred parlametarnimi 
volitvami v Avstriji

Voditelji obeh avstrijskih 
-viadnlh Strank — klerikalne 
Ljudske stranke in Socialistične 
stranke — so sklenili, da bodo 
parlamentarne volitve v Avstrij i 
že maja, namesto oktobra letos. 
Ljudska stranka v svojem pr
vem predvolilnem letaku napa
da Socialistično stranko, da želj 
uveljaviti v deželi »program 
državnega socializma«, in pozi
va volivce, naj jo podpro z de
narjem. Socialistična stranka pa 
v svojem letaku obtožuje kleri
kalne voditelje, da so razbili 
vladno koalicijo,, ki bi lahko še 
delovala, ker menijo, da bodo 
s predčasnimi volitvami utrdil' 
svoje položaje. Z Dunaja poro
čajo, da bo avstrijski parlament, 
čigar štiriletni mandat poteče 
spomladi 1960, kmalu razpuščen

Aretacije v Nairobiju
V Nairobiju, glavnem mestu 

Kenije, je britanska kolonialna 
policija aretirala 37 domačinov 
Med Aretiranimi je tudi Joseph 
Matenge. najbližji sodelavec 
voditelja kenijskih sindikatov 
Toma Mboje. Matenge je glavni 
urednik lista »Uhuru«, ki so ga 
Britanci 7. marca prepovedali 
ker se je zavzemal za osvobodi
tev vseh afriških kolonialnih 
dežel.

Francoska desnica 
zgublja pristaše

Pri nedeljskih občinskih voli
tvah v Franciji je vladna »Uni
ja za novo republiko« izgubila 
kakih 15 odstotkov glasov, med
tem ko je Komunistična partija 
dobila največ glasov in spet po-- 
stala naj večja stranka v deželi 
Doslej so znani le rezultati iz 
56 občin trinajstih največjih 
francoskih mest, kjer so bile vo 
litve po starem proporcionalnem 
sistemu. V teh občinah je gla
sovalo 3,200.000 volivcev. Komu
nistična partija je dobila 830 ti
soč glasov, levičarska Unija de
mokratičnih sil 90.500, Sociali
stična stranka 446 tisoč, katoli
ški republikanci 159 tisoč. Unija 
za novo republiko 555 tisoč in 
desničarska stranka neodvisnih 
59 tisoč glasov.

V ’3c.rizu, ki skoraj popolno 
ma odiaža razpoloženje vn'iv- 
cev tud, v drugih Krajih dež-le 
so dobili komunisti 327 t'soč 
glasov (pri lanskih parlamen
tarnih volitvah 250 tisoč), dego- 
listi 253 tisoč (prej 320 tisoč). 
Unija demokratičnin sil 39 tisoč 
(prej 9 tisoč), kaV/iki 58 tisoč 
(prej 44 tisoč), s^alistl 78 tisoč 
(prej 127 tisoč) glasov. Desni
čarske stranke apajo, da bodo 
prihodnjo nedelj-), ko bodo vo
litve ponovili v vseh tistih 
manjših občinah, kjer nobene, 
stranka nj dobila potrebne ve
čine, z združevanjem svojih lis: 
premagale razcepljeno levico in 
si kljub volilnemu udarcu za
gotovile najvpčje število občin
skih svetovalcev.

Ze dobra dva tedna plapolajo 
novi plameni kolonialnih nemi
rov v Afriki. Žarišče upora do
mačega prebivalstva se je pre
neslo v britanski protektorat 
Njaso. Nenehno prihajajo poro
čila o , čedalje hujših nemirih, 
ki so se začeli 19. februarja. 
Vzrok za n,emiire je tudi v tej 
deželi preprost: domače prebi
valstvo zahteva neodvisnost in 
samostojno upravo. Vse mogoče 
špekulacije in razlage kolonial
nih upraviteljev glede nemirov 
v Njasi ne morejo niti najmanj 
spremeniti dejstva, da se je 
končno tudi Njasa vključila v 
novi. močni val vrenja na »črni 
celini«, v val boja za svobodo 
in neodvisnost.

Doslej je bilo ubitih nad 40 
domačinov. Kolonialisti .uve
ljavljajo v najširšem obsegu 
svoje krute metode za upostav- 
Ijanje miru in reda. Nad revno, 
toda svobodoljubno ljudstvo 
Njase so se zgrnile policijske jn 
orožniške sile ne le iz tega pro
tektorata, marveč tudi iz Sever
ne in Južne Rodezije ter iz Tan
ganjike. hkrati pa se širijo go
vorice o pripravljenosti zloglas
nega režima Južnoafriške unije, 
da priskoči na pomoč. Vendar 
goloroko prebivalstvo ni opusti
ta demonstracij, marveč se je 
zateklo k še odločnejši akciji.

ZAKAJ UPOR?
Njasa je skupno s Severno in 

Južno Rodezijo vključena v 
Centralno afriško federacijo- 
Način, kako so izoblikovali fe
deracijo, je zelo značilen za tra
dicionalno britansko kolonialno 
politiko, kj meša in zapleta 
probleme ter si s tem zagotavlja 
nove položaje. Južna Rodezija 
je samoupravna kolonija, med
tem ko sta Severna Rodezija in 
Njasa britanska protektorata. 
Federacija je nenavadna: dežela 
je delno na pol samostojna, ker 
ima odločilno besedo Južna Ro
dezija, delno pa pod britansko 
upravo, ker vladata v Severni 
Rodeziji in Njasi. britanska gu
vernerja. Ob slehernem neza
dovoljstvu v svojih dveh pro
tektoratih si Angleži umijejo 
roke, češ to je stvar federacije, 
po drugi strani pa cinično po
udarjajo, da se prebivalstvo 
upira zato, ker si žel} popolne 
britanske uprave.

Ustanovitev Centralnoafriške 
federacije so razglasili 4. sep
tembra 1953. Ze takrat so v Nja
si izbruhnili neredi, ker se de
žela ni hotela vključiti v fede
racijo. Petletni obstoj te tvorbe 
kaže, da je bila bojazen Njase 
povsem upravičena. Ta dežela 
se je znašla v vlogi rezervoarja 
cenene delovne sile in v povsem 
drugačnem položaju, kot so ga 
napovedali, ko so razglasili ide
jo »partnerstva«.

Federacijo upravljajo belci, s 
tem pa je povedano skoraj že 
vse. Glavno besedo ima Južna 
Rodezija, kjer je precej belih 
naseljencev, in' sicer približno 
četrt milijona. V Njasi pa pride 
na 2.6 milijona prebivalcev ko
maj 6 tisoč belcev ali 0.4 odstot
ka. Volilni sistem v federaciji 
je takšen, da belcem jamči 
uspeh. Med 35 člani zakonodaj
nega sveta, naj višjega predstav
niškega telesa, je le šest črncev. 
Celo te volijo zaradi zapletene
ga volilnega sistema v glavnem 
beli volivci, ne pa domačini. Se 
en varnostni ukrep: če bi se 
navsezadnje zgodita, da bi bil 
na listi belcev izvoljen črnec 
preveč, se avtomatično zniža 
predvideno število sedežev za 
domačine.

čeprav je Centralnoafriška 
federacija razglasila »partner
stvo« belih in črnih prebivalcev 
ter si pripisuje vlogo trdnjave 
za boj proti politiki rasne se
gregacije, kakršna je v Južno
afriški uniji, se domače prebi
valstvo povsem upravičeno boji 
prav takšne politike. Od tod od
ločna zahteva po odcepitvi od 
federacije in po neodvisnosti z 
lastno upravo.

PRENASELJENOST IN 
REVŠČINA

Poseben razlog za nezadovolj
stvo domačinov je težaven go
spodarski položaj. Glede na afri

ško povprečje je Njasa prenase- 
. Ijena dežela. Na površini 95.400 
kv. kilometrov živi 2.6 milijona 
ljudi. Prebivalstvo je revpo, če
prav je dežela bogata. Naravna 
bogastva so malone nedotaknje- 

'na. Kmetijstvo je osnovna go
spodarska panoga dežele.

Za prebivalce Njase je edini 
Izhod jz revščine delo v sosed
njih deželah, zlasti v obeh Ro- 
deziijah. Zato je imela zamisel 
o vključitvi Njase v Centralno 
afriško federacijo tudi otipljivo 
gospodarsko ozadje. V Južni 
Rodeziji, ki ima zeta razvito 
kmetijstvo in v Severni Rodeziji 
z velikim; rudniki, zlasti bakra,

, zelo primanjkuje delovne sile. 
Da bi za vse večne čase zagoto
vili obema Rodezijama ceneno 
delovno silo iz Njase,. ki naj bi 
bila le njima na razpolago, je 
bilo treba to deželo tudi uprav
no združiti z gospodarsko »do
polnilnima« sosedama.

Po približnih ocenah je kakih 
208 tisoč moških prebivalcev 
Njase stalno zaposlenih izven 
meja domače dežele. To je 
mnogo, če vemo, da skupno šte
vilo za delo sposobnih moških 
ne presega 450 tisoč. Njihove 
mezd© so zelo nizke in se gib
ljejo med enim šilingom dnevno 
(to je 80 dinarjev) v kmetijstvu 
in poldrugim šilingom na raznih 
delih v mestu.

NACIONALNO GIBANJE 
DR. BANDE

Najodločnejši nasprotnik fe
deracije je Nacionalni afriški 
kongres Njase. Kot dobro orga
nizirano in disciplinirano giba
nje je Kongres najmočnejša po
litična sila v Njasi. Njegov te
meljni smoter je izbojevati ne
odvisnost in samoupravo. Giba
nje vodi dr. Hastings Banda, 54- 
letni zdravnik iz okolice Blen- 
taira, glavnega trgovskega sre
dišča Njase. Dr. Banda se je 
vrnil v domovino šele pred le
tom dni, potem ko je kot p.o- 
stovoljni begunec preživel na 
tujem 40 let. Takoj so ga izvolili 
za predsednika Nacionalnega 
kongresa. Kmalu je postal zelo 
popularen. Kolonialni uprav
ljavci so zaskrbljeno ugotovili, 
da je v Njasi. začelo vreti takoj 
po prihodu dri. Bande.

Dr. Banda ni več na svobodi.

Brž ko so v Njasi prve dni mar
ca razglasili izjemno stanje, so 
dr. Bando aretirali in ga odpe
ljali v neznan kraj v Južni Ro
deziji.

SINDIKALNO GIBANJE V 
POVOJIH

Nizko število delavcev, zlasti 
pa njihov nestalni položaj — 
delo doma in sezonsko delo v 
sosednjih deželah — so pogla
vitni razlog za nezadostno raz
vito sindikalno gibanje. Po dru
gi Stranj pa si belj delodajalci 
prizadevajo na vse načine, da 
bi delavce odvrnili od članstva 
v sindikatu. Sindikat skušajo na 
vse načine očrniti, sindikalno 
organizirane delavce pa lastni
ki nasadov in drugi delodajalci 
zapostavljajo v tem smislu, da

jim znižujejo mezde in jih od
puščajo.

Spričo tega je razumljivo, v 
kakšnih okoliščinah delujejo 

^sindikati, vendar se sindikalno 
gibanje krepi. V sindikalnem 
kongresu Njase so zdaj vklju
čeni štirje sindikati, in sicer 
železniški, cestnoprometni in 
trgovski delavci. Navzlic teža
vam dobiva zamisel o vključe
vanju plantažnih delavcev v 
sindikat čedalje določnejše ob
rise. Najnovejša poročila o šir
jenju akcije domačinov na čaj
nih plantažah v severnem delu 
dežele kažejo, da so sindikati 
usmerili svojo dejavnost na 
plantažne delavce. V pokrajini 
Mlanje plantažni delavci orga
nizirano nastopajo proti evrop
skim delodaijalcem.

fcSta

DR. BANDA

Nacionalne' težnje v Njasi 
označujejo — kakor se je to do
gajalo poprej že mnogokje — * 
številnimi imeni od upora do 
nereda, nezakonite akcije itd. 
Trma kolonialnih upravljavcev 
še vedno odklanja sleherno pa
metno besedo o nujnosti prizna
nja nacionalnih pravic. Oboro
žene akcije proti golorokemu 
prebivalstvu in krvavi obračuni 
z »uporniki« naij bi ponovno 
»upostavili red«.

T. O.

ŽENEVSKIVIGVflM

W\\\v\ \ 't I /ti

STWE POGLAVARJI PRED VIGVAMI IN Z NESKONČNO INDIJANSKO RAVNODUŠNOST
JO KADIJO IZ SVOJIH KALUMETOV; PRISPODOBA ŽENEVSKIH RAZGOVOROV O PRE
POVEDI POSKUSOV Z JEDRSKIM OROŽJEM. PREDSTAVNIKI TREH ATOMSKIH VELESIL 
(FRANCIJA IN ZAHODNA NEMČIJA TAKO HREPENITA, D A BI JIH PRIDRUŽILI!) SO SE 
SESTALI ZE NEKAJ VEC KOT SEDEMDESETKRAT. RAZGOVORI KI JE SVET OB ZAČET
KU O NJIH UPAL, DA BODO MORDA VENDARLE ZBLIŽALI GLEDIŠČA NASPROTUJOČIH 
SI TEŽENJ, SO ZAŠLI NA TISTI TIR, S KATEREGA PO VSEM VIDEZU NI VRNITVE — 
VSAJ V PRIMERU, CE JIM KAK ZUNANJI DOGODEK NE DA POSPEŠKA. ZDAJ JE VSA PO
ZORNOST SVETOVNE JAVNOSTI USMERJENA NA POBUDE IN PROTIPOBUDE. V IGRI 
OKROG BERLINA IN NEMČIJE, KI NAJ STOPI SEDEMINDVAJSETEGA MAJA V NOVO FA
ZO — SEDEMINDVAJSETEGA MAJA, KO SE IZTEČE SOVJETSKI ROK ZA SPREMEMBO 
STATUSA V ZAHODNEM BERLINU. ŽENEVSKI RAZGOVORI SO OSTALI V GLOBOKI SEN
CI — IN TAJCO SEDIJO ŠTIRJE POGLAVARJI MIRNO NA ISTEM MESTU IN RAVNODUŠNO

KADIJO SVOJ KALUMET .

etii do* ‘ček ima
$

Boj arabskih narodov za 
osvoboditev izpod tujega go
spostva je prišel lansko poletje 
z odpravo proimperialističnih 
režimov v Iraku in Libano
nu v tisto fazo, ko vzporedno 
z napori za njegov zmagoviti 
konec čedalje izraziteje priha
jajo v ospredje problemi no
tranje organizacije arabskega 
sveta in socialnih reform, ki 
so nujno potrebne za njegov 
pravilni in nagli razvoj. Zlasti 
zadnje čase je na prvem mestu 
vprašanje arabske enotnosti. 
O tem vprašanju se je med 
Arabci uveljavilo dvoje mnenj, 
unitaristično in federalistično.

Unitaristi si prizadevajo, da 
bi arabske dežele tesneje po
vezali v skupno državo, v ka
teri bi imela posamezna arab
ska področja določeno lokalno 
avtonomijo. Menijo, da raz
cepljenost arabskega sveta 
ovira njegovo popolno osvobo
ditev in mednarodno uveljav
ljenje. V državni enotnosti vi
dijo uresničenje nacionalnih 
teženj po preporodu in na
predku. V zunanji politiki se 
unitaristi zavzemajo za pozi
tivno nevtralnost ali aktivno 
koeksistenco. Glede socialnih 
reform niso enotni, med so
cialisti iz Stranke arabskega 
preporoda (BAAS) in buržoa- 
zijo so velike razlike.

Tako imenovana federali
stična šola zagovarja tezo o 
preuranjenosti popolne držav

ne enotnosti Arabcev. Njeni 
zagovorniki poudarjajo, da se
stavlja arabski svet množica 
dežel, raztresenih na velikem 
prostoru od Perzijskega zaliva 
do Atlantskega oceana, in lo
čenih z velikimi pustimi pod
ročji. Te dežele so stoletja 
živele in se razvijale vsaka 
zase, zato so zdaj razmere v 
njih specifične, problemi pa 
različni. Ekonomska in social
na struktura Egipta, Iraka, 
Tunizije ali Saudske Arabije 
navzlic določenim skupnim 
oznakam nista enaki, sodobni 
promet in tehnični napredek 
pa še nista mogla odstraniti 
ovir, ki jih je nagrmadila zgo
dovina na poti k popolni enot
nosti. Zato menijo, da federa
tivna ureditev najbolje ustre
za sedanji stopnji arabskega 
razvoja.

En narod smo, pravijo, zato 
želimo, da se združijo arabske 
dežele v federativno državo ali 
v kakšno drugo zvezo, ki ustre
za sedanjim pogojem. Čeprav 
smo en narod, je lahko notra
nja politična organizacija v 
posameznih deželah različna, v 
skladu s posebnimi pdgoji. Čas 
še ni dozorel za unitaristično 
arabsko državo, arabska fede
racija pa lahko v prihodnosti 
pripelje do popolne državne 
enotnosti. Vsekakor je treba 
ubrati skupno politiko glede 
obrambe in zunanjih zadev 
ter uvesti carinsko zvezo, eno-

TOVARNA
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izdeluje:
PTUJ, Mlinska ulica 1 a

ključavnice za vozala vseh vrst, specialno za 
PIONIR, TAM, FIAT 615-B TAM-4.500 In DKW, 
dvigala, kompletna stekla, zunanja in notranja 
ogledala ter senčnike in signalne luči za vozila 
vseh vrst.
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PRIPOROČAMO SE TRGOVSKI MREŽI S KVALITETNIMI IZDELKI

ten denar in skupno držav
ljanstvo.

Med federalisti so razlike, 
kadar gre za to, do kod naj 
sega zveza med posameznimi 
arabskimi deželami. Politični 
spekter zajema vse od zago
vornikov federacije do pripad
nikov konfederacije (komuni- 
nisti). Tudi glede zunanje po
litike se kažejo razlike. Večina 
federalistov je za politiko po
zitivne nevtralnosti, medtem 
ko želijo komunisti čim tesne
je sodeloiiati s SZ in z vzhod
nim blokom. Glede socialnih 
reform niti federalisti nimajo 
enotnega stališča.

Spor med zagovorniki dveh 
stališč in mnenj se je zlasti v 
zadnjem času zaostril v Iraku, 
kjer so nastali vzroki resne na
petosti v odnosih med Kairom 
in Bagdadom. Odstavitev in 
smrtna obsodba polkovnika 
Arefa, enega, izmed vodij ira
ške revolucije, gonja nekaterih 
iraških listov, zlasti komuni
stičnih, proti Z AR in predsed- 
niky Naserju ter obratno, go
nja listov ZAR proti predsed
niku Kasemu, dalje upor pol
kovnika Savaha v Mosolu, vse 
to so pravzaprav epizode v tem 
boju.

Spor, ki dobiva takšno obli
ko in obseg, nedvomno po
vzroča enotnosti občutno ško
do, ker cepi arabske vrste. 
Njegova, ostritev ne koristi niti 
unitaristom ne federalistom, 
marveč slabi Arabce na sploš
no in vso arabsko fronto. Ju
goslovani vemo iz lastnih iz
kušenj, kako žalostne posledi
ce lahko prinese tak boj, ki 
razdružuje sile in imperiali
stom olajšuje delo. Sleherni 
poskus, reševati probleme fe
derativne ali unitaristične dr
žave, le škoduje enotnosti. Pri 
takih rečeh rešitve ni mogoče 
vsiliti, pač pa jo lahko zago
tovi le potrpežljivo iskanje 
stičnih točk in nenehno zbliže
vanje stališč. Izključnost in 
medsebojni boj povzročata po
polni enotnosti neprimerno 
večjo škodo kot pa kakršno
koli popuščanje posebnim za
htevam posameznih sestavnih 
delov celote. Bratsko, spora
zumno reševanje skupnih pro
blemov nujno prispeva k če
dalje trdnejši enotnosti, med
tem ko boj in nestrpnost le 
odlagata trenutek, ko bo enot

nost dosežena. V pravdi za to, 
kdo ima prav, je najbolj pri
zadet prav tisti skupni ideal, 
za katerim vsi težijo.

Te naše izkušnje potrjuje 
tudi razvoj v arabskem svetu. 
»Kjer se prepirata dva, tretji 
dobiček ima,« pravi star pre
govor. Tako je tudi v tem pri
meru. Tuje sile so takoj spo
znale, kakšne možnosti jim 
ddje spor med unitaristi in 
federalisti. Enotni arabski svet 
ne glede na to, ali bo organi
ziran na unitarističnih ali na 
federalističnih načelih, je za
nje neprijeten činitelj že 3 
svojim obstojem in z izven- 
blokovsko politično smerjo. 
Njim je všeč njegova slabitev 
zaradi notranjih sporov, ker 
jim zagotavlja večje možnosti 
.za mešetarjenje in za podreja
nje arabskih dežel svojim ko
ristim. Zato so tuje sile takoj 
na vso moč posegle v ta spor 
in si prizadevajo, da bi ga še 
okrepile ter tako zasejale raz
dor in sovraštvo, spričo kate
rega bo arabska enotnost 
praktično nedosegljiva za dalj
še obdobje. S tem, da podpira
jo boj med Arabci, nimajo kaj 
izgubiti, zakaj četudi bi Arabci 
v tem boju s silo dosegli enot
nost, ' bi jo znotraj rušila pre
lita kri in pa sovraštvo, ki & 
nastalo med zmagovalci 
premaganimi.

Ni treba posebej poudar
jati, da so tuji, posegi v arabske 
zadeve nevarni ne le s stok' 
šča notranjega arabskega raz
voja, marveč tudi za ureditev 
razmer v tem delu sveta in 20 
mir sploh. Zlasti v primeru, & 
bi zavzel spor med Arabci g\e/ 
de notranjih vprašanj ostreje6 
oblike, bi bil zapleten in otež- 
kočen arabski notranji razvoj' 
hkrati pa bi tak spor prizade1' 
širšo neodvisnost in svobod6 
vseh Arabcev ter seveda tud1 
mir v tem delu sveta. Sprie6 
vsega tega upajo iskreni pr*' 
jat el ji arabskega ljudstva, da 
bosta obe politični smeri 
skupnimi napori zgladili neso
glasje, zlasti še, če bosta P°' 
kazali dovolj strpnosti in d6^ 
bre volje. Na ta način bi PrJ?h 
prečili, da bi zaradi 
utrpela škodo arabska 
nost ter hkrati z njo svoboa 
in mir na Bližnjem vzhodu.

Miloš Marino***
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Zakaj je odstopil 
»stavkovni generalcc

EPI20DI V DVOBOJU SOCIILNER BEMO- 
IMTOV M ŠKODO FIMSKIH DELIVCEV

Ko se je tedanji predsednik 
Zveze sindikatov Finske (SAK) 
Ero Antikainen zadnje dni lan
skega leta odpovedal položaju, 
je kometator nekega švedskega 
delavskega lista označil njegov 
odhod s sindikalnega prizori
šča kot odstop »stavkovnega ge
nerala«. Očitno je imel pri tem 
v mislih Antikainenovo vlogo 
v splošni stavki leta 1956, ki 
jo zaradi političnih in gospo
darskih posledic upravičeno 
ocenjujejo kot eno najpomemb
nejših stavk v zgodovini fin
skega sindikalnega gibanja. 
Prav po tej stavki pa so ne
sporazumi v delavskem gibanju 
*H točneje; v socialnodemo
kratskem delu tega gibanja — 
postajali čedalje vidnejši, do
kler niso nazadnje prerasli v 
hudo krizo.

Že med stavko in neposred
no po njej je v socialnodemo
kratski stranki in v sindikatih 
dobivalo čedalje jiasnejSe po
teze gibanje, ki je zastopalo 
stališče, da stavka ni bila pra
vilna ih da Zvezi sindikatov 
Finske ne bi bilo treba pose
gati Po tem sredstvu, da bi 
zagotovila delavcem višje mez
de. To Pa ni edinj razlog 
za nesporazume. V bistvu je šlo 
za razlike v stališčih »umer
jene« in »radikalnejše« smeri 
glede celotnega političnega in 
gospodarskega razvoja. Kmalu 
Po madžarskih dogodkih jeseni 
1956 je desno krilo preneslo 
6Por na področje zunanje po
litike z zahtevo, da je treba 
bojkotirati SZ in druge vzhod
noevropske dežele. Med zago
vorniki te politike je bil tudi 
tedanji generalni sekretar SAK 
Otavi Lindblom, ki je postal 
Pozneje podpredsednik Social
nodemokratske stranke.

Ko je skupina okoli desnih 
strankarskih voditeljev Tan- 
nerja in 'Leskinena leta 1957 
zmagala na kongresu Socialno
demokratske stranke jn je pre
vzela vodstvo, se je zaostfil 
tudi boj za premoč v sindika
tih. Levo krilo Stranke je ob
držalo položaj v sindikatih, vo
dilni sindiikalni ljudje pa se 
niso hoteli slepo podrejati di
rektivam novega vodstva stran- 
ke- Ko se je pokazalo, da pri- 

na SAK ne bo Obrodiltisk
takšnih sadov, kot si jih je že- 
^®ta Tannerjeva, zdaj večinska 
skupina, se je vodstvo stranke

odločilo za neposredno akcijo. 
Ob pomoči nekdanjega sekre
tarja SAK Lindbloma in pred
sednika sindikata pomorščakov 
Velerija so sprožili kampanjo, 
ki naj bi ločila od SAK in ba
novo oblikovala vse tiste sin
dikate, ki so jih vodili pripad
niki novega vodstva stranke- 
Rezultat je bil sprva skromen: 
le trije sindikati, med njimi 
Velerijev, s0 Se ločili od SAK.

Kampanja za julijske parla
mentarne volitve, v kateri je 
opozicijski del Socialnodemo
kratske stranke sprožil srdit boj 
proti vodstvu, je vnesla v 
medsebojne obračune še več 
strasti. Vodja opoziclije Are 
Simonen je ob podpori, pred
sednika SAK Antikainena ' in 
drugih levih socialnodemokrat
skih sindikalnih voditeljev 
ostro napadel uradno politiko 
ijn stališča stranke. Rezultati 
volitev so pokazali, da opozi
cija ni dosegla pomembnejših 
uspehov, verjetno že zato ne, 
ker so bila gmotnai sredstva in 
ves aparat stranke v rokah 
Tanner - Leskinenovih prista
šev (Simonenova skupina je 
dobila 13, Tannerjeva Pa 38 
mandatov). Vodstvo stranke je 
hotelo dokončno zadušiti sle
herno opozicijo, zato je ob 
koncu lanskega novembra za
htevalo, naj osnovne organiza
cije izključijo »simonen iste«,

Medtem je Lindblomu in 
Veleriju uspelo pridobiti še 
nekaj sindikalnih organizacij, 
tako da je izstopilo iz SAK se
dem sindikatov s približno 
20.000 člani, kar je le desetina 
vsega članstva SAK. Tl sindi
kati so izoblikovali novo sindi
kalno centralo, ki Pa med de
lavci ne uživa trdnejše pod
pore.

Dvoboj med taboroma v vr
stah socialnih demokratov se
veda ni ostal brez odmeva v 
Komunistični partiji in v nje
ni »transmisiji«, Demokratični 
zvezi finskega ljudstva. Ker 
komunisti niso mogli sodelovati 
v sporu znotraj Socialnodemo
kratske stranke, sta okrepili 
dejavnost v SAK kot enotni 
organizaciji, ki zajema dokajš
nje število pripadnikov in sim
patizerjev KP (po približnih 
ocenah tretjino celotnega član
stva). Komunisti so ostro na
stopili proti poskusom cepitve 
SAK. Predvsem so žigosali

»prozahodno usmerjenost raz
bijalcev« jn pozivali socialne 
demokrate v sindikatih, naj se 
skupno z njimi upro poskusom 
cepitve in trdneje strnejo vr
ste. V napadih desnega krila 
socialnih demokratov na sin
dikalno enotnost so videli ko
munisti razen negativnih stra
ni tudi pozitivno možnost za 
svoje zbližanje z levim krilom.

Kakor kaže, vodstvo SAK ni 
hotelo sprejeti tega zbližanja. 
Po krizi Fagerholmove vlade 
v začetku decembra — do nje 
je prišlo zaradi cele vrste no
tranjih in zunanjepolitičnih 
vzrokov — Jn Po množičnih de
monstracijah, ki so jih komu
nisti v sindikatih organizirali za 
prijateljstvo in za naslonitev 
na Sovjetsko zvezo, so socialni 
demokrati v SAK ponovno 
iskali možnosti za zbližanje z 
vodstvom stranke. Po nekaterih 
podatkih se je predsednik SAK 
Antikainen odpovedal položaju, 
da bi dal svojemu nasledniku 
možnost za pogajanja in za 
kompromise. S 67 glasovi so iz
volili pred tremi tedni za no
vega’ predsednika Reina Hel- 
nonena, predsednika sindikata 
komunalnih delavcev, medtem 
ko je za njegovega nasprotni
ka, komunista Arneja Sarl- 
nena glasovalo 17 članov izvrš
nega odbora.

Kakor piše tuji tisk, &o sko
raj hkrati sprejeli sklep o usta
vitvi glasila SAK, ki je bilo 
obenem tudi glasnik opozicije 
v stranki. Ta sklep je utrl pot 
raznim domnevam. Slišati je 
govorice, da je bilo strankarsko 
vodsltvo pripravljeno »plačati« 
to popuščanje z razpustitvijo 
nedavno ustanovljene nove sin
dikalne skupine v SAK. Seve
da se marsikdo vprašuje, kakš
na bo v tem primeru nadalj
nja usoda »slmonenistov«, ki bi 
po kompromisu SAK z vod
stvom sftranke Izgubili sindi
kate, svojo glavno oporo. Po 
nekaterih govoricah se opozi
cija ne bo odpovedala nadalj
njemu boju in namerava usta
novi lasten list.

Dogodki se še vrstijo, zato nj 
mogoče napovedati konca. Če
prav velika večina delavcev 
ne sodeluje neposredno v tej 
igri, je razumljivo, da jih po
sredno prizadene dolgotrajni 
boj med voditelji stranke Sn 
sindikatov. Delavce vsekakor 
bolj tarejo vsakdanje skrbi, ki 
jih je zdaj na finskem na pre
tek, kot pa pravdanje in poga
janje njihovih voditeljev.

B. K.

»Na politikih je bilo, da izkoristijo ju
naško kampanjo ciprskih Grkov. Oni so 
to storili kar najbolje, alj tako, kakor 
so mislili, da je najbolje. Mi jih mo
ramo sedaj poslušati. Predvsem se mo
ramo zbrati okrog nadškofa, ki je danes 
simbol enotnosti in oblasti, ter mu no- 
magati pri njegovi težavni nalogi. To ic 
moja želja, ki se ji morajo vsi pokorili « 

Podpis:* Digen is, šef EOKA 
Ta letak j.e izdal polkovnik Grivas 

(psevdonim Digenis), ki je od I. aprila 
1955 vodil gverilsko vojno proti Britan
cem na Cipru. Ziiriški sporazum med 
Grčijo in Turčijo ter londonski sporazum 
o ustanovitvi nove ciprske republike, ki 
naj jo vftdi arhiepiskop Makaric-s. sta 
zaključila prelivanje krvi. Člani odpor
niških sil EOKA izročajo zdaj orožje po
licijskim enotam. Grivas zapušča Ciper, 
oblast pa prevzema-Makarios. Morda je 
s tem odpravljeno eno izmed bolečih ža
rišč mednarodne nagotovosti.
, Na sliki nekaj, kar se ne bo več po
navljalo — pogreb ciprskega rodoljuba, 
žrtve okupatorja.

Nov izraz ALŽIRSKIM BEGUNCEM 
SO IZROČILI POMOČ * 
NIČIH SINDIKATOV

solidarnosti
Centralni svet ZSJ je pred 

kratkim poslal alžirskim be- 
guncem pomoč v obleki, obut
vi in zdravilih v skupni vred
nosti dveh milijonov dinarjev. 
Izročitvi pošiljke, ki jo bodo 
alžirski sindikati porazdelili v 
begunskih taboriščih in domo
vih otrok padlih alžirskih bor
cev v Tuniziji, je prisostvoval 
v imenu Centralnega sveta 
ZSJ tovariš Milivoje Uroševič- 
član predsedstva CS ZSJ.

Tovariša Uroševiča, ki se je 
te dni vrnil s poti, smo napro
sili, naj nam odgovori na ne
kaj vprašanj v zvezi z biva
njem v Tuniziji.

»Pomoč jugoslovamskih sin
dikatov alžirskim beguncem 
smo izročili v pristanišču me
sta Tunisa 28. februarja po
poldne,« je rekel Uroševič. 
»Svečanosti so se udeležili ko
ordinacijski sekretar Splošne 
zveze alžimkih delavcev (UG- 
TA) Abdelkader Mašu, sekre
tar Ben Drisa in drugi alžirski 
sindikalni voditelji, predsed
nik Narodnoosvobodilne fron
te Alžirije Buzide im. 'alžirske
ga Rdečega polmeseca Belu. 
Hkrati smo izročili alžirskemu 
Rdečemu polmesecu tudi po
moč jugoslovanskega. Rdečega 
križa.

Manj vezane, toda ne
NOVI UKREPI V ZVEZI 

S FINANSIRANJEM 
ČEŠKOSLOVAŠKIH PODJETU

Prvega januarja so začeli na 
^n neodločnost, kar neogibno 
Češkoslovaškem veljati novi 
ukrepi na področju finansira-' 
nja in gmotnega stimuliranja 
Proizvodnje. Ti ukrepi pome- 
hijo precejšnjo spremembo v 
dosedanji praksi.

Sedanjih sprememb so se lo- 
tili po dokaj odkriti in vse
stranski razpravi ki bi jo, na 
kratko lahko povzeli takole: 
Prejšnji sistem finansiranja 
di spodbujal podjetij k od
krivanju rezerv, marveč prej 
k temu, da so jih prikri
vale. Podjetja so dejansko te-^ 
2tia za tem, da bj dobile čim 
Ptanjšj proizvodni plan in da 

s preseganjem takšnega pla- 
da ustvarila činrT večje plačne 
£klade. Podjetja ni zanimalo, 
ad je gospodarsko poslovanje 
rentabilno alj ne, zakaj vse 
^orebitne izgube so avtoma- 
•Sno kril; iz državnega pro- 

računa; pri ocenjevanju poslo- 
Vanja podjetij je bil količinski 
Pokazatelj proizvodnje izključ
no merilo. Ostale pokazatelje

tudi proste roke
— kakovost proizvodov, izpol
njevanje rokov In drugo — so 
imeli za važne, vendar niso 
vplivali na finančni položaj 
podjetja. In naposled je bil ves 
sistem upravljanja tako zasno
van, da so imela podjetja de
jansko v vseh rečeh in tako 
torej tudj pri finansiranju zve
zane roke. Višji organi — 
glavne uprave !n ministrstva
— so ,se vmešavala v vse in 
biig pristojna tudj za čisto ne
pomembne odločitve.

Z novimi ukrepi na tem po
dročju bo izboljšan položaj teh 
podjetij v tem smislu, da bodo 
dobila določeno samostojnost 
in s tem jim bo omogočena po
buda pri obravnavanju finanč
nih vprašanj. Toda takoj je 
treba poudariti, da je novi si
stem zasnovan tako, da pred- 
vseTn zagotavlja proporcional
nost Pri povečanju plač in pro. 
duktivnosti dela jn da hkrati 
preprečuje, da bi želja po več
jem dobičku privedla do špe
kulativnih teženj, s katerimi, 
mimogrede rečeno, računajo.

Zvedeli smo.. B

• • • da so po sprejema skle- 
Pa o agrarni reformi na Ku-

1 že razdelili pridelovalcem 
tobaka 7150 juter (okoli 
^OOha) zemlje, ki so jo od- 

zc.e 70 lastnikom velikih 
B antaž Na tobačnem pod- 
Prju Kube bedo razdelili 

"KnPno okoli 25 000 juter
Zem!je.

• • • da so v Izraelu odpra- 
'''' zajamčeno preskrbo, ki

jo uvedli leta 1948 ob 
ustanovitvi države Najdlje 

p se ohranile živi'ske na- 
Zn'ce za sladkor in kavo. 

r 1' ' da je visoka oblast Ev- 
nPske skupnosti za premog 
P jeklo razglasila v deželah

trpnosti izredno stanje v
rol2vc.an.. premoga. Ta 

. eB omogoča visoki oblasti 
3 določi kvote v proizvod

nji premoga in prepove uvoz 
premoga v dežele Skupnosti.

... da se je 85 °/o udele
žencev ankete, kj jn je raz
pisal angleški Ust »News 
Chronicle«, izreklo za konfe
renco na najvišji ravni. Pro
ti sklicanju take konference 
je bilo le 5°/o anketiran
cev.

... da Po najnovejših po
datkih UNESCO zdaj najbolj 
prevajajo dela Lenina in Jn. 
lesa Verna.

... da bo moralo 700 itali
janskih rudarjev, ki so za
posleni v nizozemskih rud
nikih, v prihodnjih mesecih 
zapustiti deželo zaradi krize 
v proizvodnji premoga, ki je 
razen drugih dežel prizadela 
tudi Nizozemsko.

Pri pojasnjevanju novih 
ukrepov uradni krogi še pose
bej izražajo prepričanje, da 
novi sistem omogoča veliko 
spodbudo. Omenili smo že, da 
so podjetja doslej skrivala re
zerve zato, da bi dobila čim 
manjše naloge. Zdaj je, trdijo, 
položaj obraten: ko so spreje
mala nove plane, so podjetja 
skušala vanje vključiti čim 
večje naloge. Z vidika novih 
ukrepov je to videti logično, 
ker se podjetjem bolj splača, 
da sprejmejo večji plan in da 
ga uresničijo, kot pa nizkega, 
ki bi ga visoko presegla. Pred
vsem zato, ker je odstotek de
leža podjetja pri doseženem 
dobičku v prvem primeru večji 
kot v drugem.

Z novim sistemom so se 
znatno povečala sredstva pod
jetij. Njihov obseg bo odvisen 
predvsem od uspešnega poslo
vanja. Izpolnjevanje planov po 
količinskih in kakovostnih po
kazateljih, pravočasno izpol
njevanje kooperantskih in 
partnerskih obveznosti, bo 
jamstvo za zagotovitev zadost
nih sredstev. Ta sredstva bo 
možno na ‘ razne načine tudi 
povečati — s prodajo osnovnih 
sredstev, znižanjem proizvod
nih stroškov, proračunskimi 
dotacijami itd.

Novost je tudi to, da v pri
hodnje, kot poudarjajo, more
bitnih izgub podjetja ne bodo 
krili jz proračuna, marveč bo 
podjetje samo »Občutilo tudi 
v naslednjih letih« posledice 
takšnega poslovanja. Razen te
ga so podjetjem odprli širše 
možnosti na področju investi
cijske izgradnje. Podjetja bo

do samostojno odločala o ob
segu in značaju investicij in 
za to bodo mimo lastnih sred
stev prvič doslej lahko naje
mala tudi investicijske kredi
te. Predvideno je, da bodo prek 
podjetij realizirali večino in
vesticij, medtem ko bodo cen
tralni organi planirali samo 
ključne objekte. Pomembna j» 
tudi sprememba, da v bodoče 
namreč ne bodo ugasnila ob 
koncu leta nepotrošena Investi
cijska sredstva. Tako bo, kot 
pričakujejo, zagotovljeno večje 
varčevanje in smotrnejša izra
ba sredstev, prav tako pa bo 
omogočeno, da se podjetja lo
tijo dolgoročnejših investicij
skih del.

Iz uradnih izjav in komen
tarjev je jasno razvidno, da 
cilja, ki so ga pogosto poudar
jali — hitrejšega povečanja 
produktivnosti dela in znatne
ga izboljšanja tehnične kako
vosti proizvodov — niško mogli 
doseči brez nujno potrebnih 
sprememb v dosedanjem siste
mu finansiranja, ki 'je bil 
ena izmed glavnih ovir za raz
voj proizvajalnih sil. Struktura 
češkoslovaškega gospodarstva, 
tesna povezanost s svetovnim 
trgom, perspektivna naloga — 
»dohiteti in prehiteti najbolj 
razvite kapitalistične dežele v 
proizvodnji na enega prebival
ca« — vse to objektivno vsi
ljuje potrebo po iskanju smo
trnejših in stimulativnejših 
poti. Pri tem pa seveda ne, 
smemo prezreti, da se pri iska
nju teh poti kaže omahovanje 
vodi do polovičarskih ureditev.

Mašu se je zahvalil za po
moč jugoslovanskega delav
skega razreda ter naročil po
zdrave za jugoslovanske de
lavce in narode. Poudaril je, 
da je pomoč alžirskim begun
cem nov dokaz prijateljstva 
med narodi Jugoslavije in Al
žirije ter izraz duha imterna- 
cionalizma.«

O stikih z voditelji UGTA 
je tovariš Uroševič dejal, da 
so bili zelo prijateljski, prisrč
ni in bratski. Alžirski vodite
lji so poudarjali v pomenkih, 
da ima boj alžirskega ljud
stva protikolonialni, osvobo
dilni značaj, hkrati pa so iz
ražali željo, naj bi svetovni 
delavski razred v mednarod
nem obsegu podprl ta njihov 
boj. Posebne težave imajo z 
nastanjevanjem in preskrbo 
visokega števila beguncev v 
Tuniziji in Maroku. Prav zato 
— so dejali predstavniki 
UGTA — je pomoč, ki so jo 
poslali jugoslovanski sindikati, 
še posebno dragocena.

Voditelji UGTA so izrazili 
velike simpatije do jugoslo
vanskih narodov in dejali, da 
bi se radi kar najbolje sezna
nili z jugoslovanskimi izkuš
njami pri graditvi socializma.

»V pogovoru z alžirskimi 
sindikalnimi voditelji smo spo
znali,« je nadaljeval tovariš 
Uroševič, »do. imajo velike te
žave z zaposlitvijo alžirskih 
delavcev, ki so prišli iz Fran
cije v Tunizijo. Ker živijo al
žirski delavci pod neznosnim 
pritiskom francoske policije 
in delodajalcev, množično za
puščajo Francijo. Nekaj jih 
skuša dobiti delo v drugih ev
ropskih deželah, zlasti v Za
hodni Nemčiji, Belgiji, Švici 
in Italiji, vndar to le redko- 
komu uspe. Delavci, ki priha
jajo v Tunizijo, se prijavlja
jo Nacionalni osvobodilni 
fronti, ta pa jih ne more po
slati v osvobodilno vojsko, ker 
je že v sami Alžiriji dovolj 
borcev. Zato morajo ostati v 
Tuniziji, kjer ne dobijo dela, 
ker je tunizijska industrija 
slabo razvita. UGTA se trudi, 
da bi te delavce poslala v dru
ge, predvsem socialistične de
žele. kjer bi si hkrati z za
poslitvijo pridobili tudi dolo
čene izkušnje.«

Tovariša Uroševiča smo 
vprašali, ali je spoznal položaj 
v taboriščih alžirskih begun
cev. Odgovoril je:

»Obiskal sem begunska ta
borišča v okolici Tunisa in 
Keffa ter na tuniško-alžvrski 
meji. Begunci so večinoma z 
obmejnih področij, ki so se za
radi terorja francoskih oblasti

umaknili na tuniško ozemlje. 
Taborišča so po velikosti raz
lična, v največjem je 2000 lju
di. V obmejne tabore prihaja
jo iz dneva v dan novi begunci. 
Življenjske razmere v teh- ta
boriščih so težavne, begunci 
stanujejo v zasilno skrpanih 
kolibah, pod šotori ali v zem
ljankah. Nekatere družine spi
jo na golih tleh in se nimajo 
s čim pokriti, čeprav so tisti 
kraji 1000 m nad morjem. Po
gosto nimajo možnosti, da bi 
zadostili svojim najnujnejšim 
potrebam.

Dobil sem vtis, da je mora
la navzlic .izredno težavnim 
razmeram na višini im, da so 
vsi pripravljeni boriti se do 
končne zmage. Naj dodam, da 
v vseh taboriščih poznajo Ju
goslavijo in še posebno tova
riša Tita.«

Na koncu s^no Uroševiča na
prosili. naj nam pove, ali je 
imel priložnost govoriti, z za

stopniki Splošne zveze tu* 
niških delavcev (UGTA).

»Med bivanjem v Tuniziji 
sem navezal stike z vodite
ljem UGTA. Generalni sekre
tar tuniških sindikatov Tlili 
se je takrat mudil v notra
njosti čiežele, kjer je kot član 
politbiroja sodeloval v pri
pravah na kongres Neodestu- 
ra. Pogovarjal sem se z na
mestnikom generalnega sekre
tarja Habibom TUbom, ki od
govarja za mednarodne zveze, 
in s Salahom Guelamjem, se
kretarjem za propagando. Tu
nizijca sta pozitivno ocenila 
dosedanje medsebojno sodelo
vanje in. izrazila upanje, da se 
bo še razširilo. V tej zvezi smo 
se pogovarjali tudi o oblikah 
prihodnjega sodelovanja. Tliba 
se je v imenu UGTA zahvalil 
za vabilo na IV. kongres ZSJ 
in izjavil, da bodo tuniški sin
dikati poslali svoje zastop
nike. B R.

JASNO JE, KDO MEŠA 
KARTE...

Nedavno so marljivi ljudje 
izračunali in nazorno prika
zali, kako bodo ukrepi franco
ske vlade za »ozdravitev« go
spodarstva vplivali na življe
nje francoskega malega člo
veka.

Med drugim je vlada spre
jela tudi zakon o taksah na 
prepis nepremičnin, po kate
rem bo v prihodnje veljala 
enotna davčna stonja namesto 
dosedanje progresivne.

V praksi je temu tako:
■ Ce je hotel Francoz poprej 
zidati; na primer vilo, kj je 
vredna 20 milijonov frankov, je 
moral za odkupljeno zemljišče 
plačati državi 2,642.500 frankov 
prepisne takse. Davčna stop
nja za prepis nepremičnin je 
znašala za to vsoto 13,2 od
stotka.

Po novem zakonu pa bo pla
čal le 970.000 frankov, ker zna
ša enotna davčna mera štiri 
odstotke ne glede na vrednost 
zemljišča, ki menja lastnika.

Dajatve so torej zdaj nižje, 
vendar pa ima medalja še dru
go stran. Ce bi drug Fran
coz hotel zidati hišo, reci
mo za 2,5 milijona frankov, bi 
plačal po prejšnjih predpisih 
50.000 frankov prepisne takse, 
in sicer po dvoodstotni meri v 
sistemu progresivnega obdavče
nja. Zdaj pa bo moral plačati 
takso po enotni stopnji, ki

znaša štiri odstotke, torej 
120.000 frankov.

Bralec bo brez truda uganil, 
kdo zida hišico za 2,5 milijona 
frankov in kdo vilo za dvajset 
milijonov. Hkrati- mu je jasno, 
kdo je pri takem »enotnem«, 
obdavčenju na boljšem in kdo 
na izgubi.

Sestavljavci zakona so najbrž 
računali takole: Ce se že kdo 
odloči, da bo vložil v vilo 
dvajset milijonov, čemu bi mu 
naložili še tako visoko prepisno 
takso? Drugače pa je, če kdo 
vloži le 2,5 milijona frankov. 
V tem primeru ni prav, da ima 
poceni hišico in da hkrati pla
ča tudi nizko takso za prepis 
zemljišča...

V podobnem duhu je sestav
ljen še drug zakon. Po njego
vih določilih se bo v Franciji 
stanovanjska najemnina v pri
hodnjih nekaj letih znatno 
zvišala, in sicer za najbolj raz
košna stanovanja za 49 od
stotkov, na navadna, »ljudska«, 
se pravi za stanovanja nižjih 
kategorij, pa do 100 odstotkov.

Zakon, ki zasluži spoštova
nje, ni kaj reči!

. Ce bi po naključju »mešal 
karte« kdo drug, bi verjetno 
ravnal drugače. Morda bi naj
prej ustavil prelivanje krvi v 
Alžiriji. Naj povemo v števil
kah: za Francoze bi to pome
nilo 700 novih stanovanj dnev
no. Toliko stane Francijo vsak 
dan kolonialne vojne - ' Ili
riji.

Kaj kaže barometer
v tovarni »Olivetti« ?

B. Antič

CE ŽELITE KVALITET
NO BLAGO, POTEM SE O W 
BOSTE TUDI VI ODLO- S ^ 

ČILI ZA jjj3 i-J

Dokaz kvalitete Je znak 
ZIK, katerega dovoljuje 
Zavod za Ispltivanje kva- ™ 
litetne robe, ZAGREB, sa- EŠ HJ 
mo najkvalitetnejšim pro- fg 

izvodom.

Pred dnevi so v veliki tovar
ni kombinata »Olivetti« izvolili 
nove »interne komisije«. Volitve 
teh delavskih organov so po na
vadi zelo razgibane, ker se na 
njih razne sindikalne centrale 
in delavske strank© borijo za 
vpliv med delavci. »Interne ko
misije« ima zdaj 19 tisoč itali
janskih podjetij In tovairn. Te 

• komisije skrbijo za uveljavlja
nje socialne zakonodaje in higi- 
ensko-tehničnih zaščitnih ukre
pov, hkrati pa imajo pravico 
posredovati v .delovnih razmer
jih, zlasti kadar gre za odpušča
nje delavcev ali za poravnavo 
raznih sporov.

Na volitvah je dobila Gene
ralna konfederacija dela (GKD) 
absolutno večino glasov, med
tem ko je delodajalski sindikat, 
tako imenovana »Autonomia ae- 
ciendale«, utrpel poraz. GKD je 
dobila 35 odstotkov delavskih 
glasov (lani 35 odstotka) in 27.5 
odstotkov glasov nameščencev

(lani 11.5 odstotka). Podobne 
težnje so se pokazale letos tudi 
na drugih volitvah »internih 
komisij«.

Vpliv GKD je narasel prav v 
času, ko se delodajalci in nji
hovi sindikati močno trudijo, da 
bi z neznatnim popuščanjem in 
gmotnimi izboljšavami položaja 
nekaterih delavcev ustvarili 
utvaro p »harmoniji« delavskih 
in delodajalskih koristi. Smoter 
te akcije je otopiti ostrino raz
rednega boja ter oddaljiti delav
ce od njihovih sindikalnih or
ganizacij. Pri tem delodajalci 
spretno izkoriščajo zaostalost 
nekaterih delavcev, težavne raz
mere dveh milijonov brezposel
nih ter razcepljenost in medse
bojno tekmovanje delavskih in 
sindikalnih organizacij.

Očitno pa je, da so delavci 
»Olivettija« spoznali ozadje in 
bistvo »paternalizma«, ki je zna
čilen zlasti za podjetje »Olivet
ti«. Po mnogih letih so delavci

v Ivreji ponovno pooblastili 
GKD, da jih zastopa v »internih 
komisijah«. Povedati je treba, 
da veljajo volitve v tovarni 
Olivetti in v nekaterih drugih 
metalurških kombinatih, kjer je 
zaposlenih skoraj milijon delav
cev, po navadi kot barometer 
razpoloženja znatn.ega dela de
lavskega razreda v Italiji.

K utrditvi ugleda GKD pri 
■ italijanskih delavcih je znatno 
prispeval njen vztrajni, uspešni 
boj z delodajalci pri sklepanju 
lanskih kolektivnih pogodb, s 
katerimi so delavci iztrgali de
lodajalcem 50 milijard lir.

Zdaj z velikim zanimanjem 
.pričakujejo volitve »internih ko
misij« v Fiatovih tbvamah. Re
zultati volitev, ki bodo čez me
sec dni. bodo pokazali, do ko
likšne stopnje je narasel vpliv 
GKD in v kolikšnem obsegu so 
že razbite utvare o »patcrnali- 
zmu«.

N. M.
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ZDRAVLJENJE Z MIKROVALOVI
Z VISOKOFREKVENČNO TERAPIJO SO NA BEOGRAJ
SKI VETERINARSKI FAKULTETI ŽE DOSEGLI PRVE 
USPEHE — RAZISKOVANJA O VPLIVU VISOKO
FREKVENČNIH TOKOV KAŽEJO, DA Sl OD UPORABE 
MIKROVALOV V ZDRAVILSTVU LAHKO ŠE VELIKO 

OBETAMO — PODPORA ANTIBIOTIKOM
napredku medicmske znanosti na- 

IC šega časa je precej prispevala pov- 
S ^ sem nova panoga zdravilstva — fi

zikalna medicina. Ne na zadnjem 
mestu med metodami, ki jih le-ta uporab
lja, je zdrarvljenje s pomočjo visokofre
kvenčnih tokov. Ker visokofrekvenčni tok 
pri prehodu skozi živo telo segreje njegova 
notranja'tkiva, so to področje fizikalne me
dicine imenovali diatermija.

Pri nas proučujejo visokofrekvenčno 
zdravljenje znanstveniki na veterinarski 
fakulteti v Beogradu. Obenem raziskujejo, 
kako vpliva visokofrekvenčno valovanje na 
mikroorganizme — na povzročitelje naj
različnejših okužb in obolenj. Uspehi, ki 
so jih pri tem že dosegli, kažejo na široko 
uporabnost visokofrekvenčne elektroterapi- 
je v zdravilstvu. Tako lahko zapišemo, da 
tudi na področju medicinskih znanosti no
čemo zaostati za razvojem v drugih drža
vah. Toda o tem pozneje.

Nikola Tesla je bil prvi
Strokovni viri omenjajo, da je francoski 

fizik d’Arsonval prvi opozoril na uporabne 
možnosti visoke frekvence v zdravstvene 
namene. Vendar je v resnici drugače!

Izumitelj visokofrekvenčnega električne
ga toka je naš rojak Nikola Tesla. To je 
sicer znano po vsem svetu, manj znano pa 
je, da je bil Nikola Tesla tudi prvi, ki je 
proučeval vpliv visokofrekvenčnih tokov na 
človekov organizem. O svojih poizkusih, ki 
jih je opravil že pred omenjenim franco
skim znanstvenikom, je Tesla zapisal tako
le: »-Raziskovanja so pokazala, da je koli
čina energije, ki jo lahko spustimo skozi 
človeško telo brez škode in posledic, toliko 
večja, kolikor je .višja njena frekvenca.-" 
Torej lahko upravičeno trdimo, da so Te- 
slina opazovanja osnova za nadaljnje razi
skovanje fizioloških učinkov visokofre
kvenčnih tokov.

V naslednjih letih po Teslinih poizkusih 
se je vrsta raziskovalcev ukvarjala š pro
učevanjem delovanja visokofrekvenčnih to
kov na žive organizme. Ze omenjeni d’Ar- 
sonval je ugotovil, da pri frekvenci 20.000 
Hz živčevje ne reagira več na električne 
dražljaj?, pozneje pa so še ugotovili, da vi
sokofrekvenčni električni tok z 200.000 do 
1.000.000 nihaji na sekundo ter pri nape-

m
DA BO TRAKTORISTU UDOBNEJE

Priznati je treba, da sedež na trak
torju ni posebno udoben, kar je spričo 
tega, da mora voziti traktorist dostikrat 
po nevarnem, valovitem zemljišču, še 
toliko manj1 prijetno. Traktorist pa si

lahko pripravi dosti bolj udoben sedež, 
če si nanj pritrdi staro zračnico mo
tornega kolesa, ki jo najprej napihne, 
potem pa jo zvije in zveže tako, kot 
kaže skica. Preprosta, a koristna izbolj
šava!

KAKO POPRAVIMO LESTEV
Kadar se pri lestvi zlomi kateri od 

klinov, nam običajno povzroča največ 
težav izbijanje zlomljenih ostankov klina 
iz obeh lestvenikov (stranic lestev). Ka
dar to sploh ne gre, si raje pomagamo 
takole:

omljeni klin odžagamo tik oh lest- 
vc^tku na obeh straneh, potem pa si iz 
10 mm vezane plošče napravimo dva 
kvadratna vložka, ki vanju izvrtamo 
luknji s premerom novega klina, ki ga 
hočemo vstaviti. Klin bo v tem primeru 
dolg seveda le toliko, kolikor znaša no
tranja razdalja med obema lestvenikoma. 
Kvadratna vložka nataknemo na novi 
klin in ju nato z vijaki (vsak vložek s 
štirimi) pritrdimo na notranjo stran 
obeh lestvenikov, kot to kaže skica. Novi 
kihe ho varen kot drugi.

NAJDALJŠI 
NA SVETU

tosti 2000 do 3000 voltov in jakosti 4 do S 
amperov segreje notranja tkiva, ko preha
ja skozi telo.

Visoka frekvenca in živa tkiva
Pri prvih poizkusih zdravljenja z diaiter- 

mijo — segrevanjem tkiv s pomočjo viso
kofrekvenčnih tokov — so morali znanstve
niki premagati precej težav.

Predvsem je prehod visokofrekvenčnih 
tokov skozi tkiva odvisen od njihove omske 
upornosti. Zato se podkožno mastno tkivo 
močneje segreje kot mišice, najmanj pa se 
segrejejo kosti. Bolnik se pri vsem tem ni 
počutil posebno dobro.

Vendar so kmalu spoznali, da višanje 
frekvence pripelje do enakomernejšega se
grevanja posameznih tkiv. In ker se je z 
višanjem frekvence krajšala valovna 
dolžina, so za zdravljenje nekaterih 
bolezni sklepov, živčevja in notranjih orga
nov začeli uporabljati ultrakratke valove.

Še bolj je diatermija napredovala po 
zadnji vojni, ko so začeli zdravniki upo
rabljati decimetrske in centimetrske valove 
s frekvencami 1,5 do 2,5 milijarde nihajev 
na sekundo. Takšna mikrovalovna visoko
frekvenčna nihanja dobijo s pomočjo po
sebne naprave — magnetrona, od katerega 
jih vodijo s koaksialnim kablom do seval- 
nika, ki ga usmerijo na obolelo tkivo.

Ko se pri prehodu visokofrekvenčnih 
mikrovalov skozi organizem segrejejo nje
gova notranja tkiva, se razširijo stene 
krvnih žil. Posledica je boljša prekrvavitev 
tkiva, kri hitreje prinaša do celic hranlji
ve snovi, srce, deluje hitreje in bolečine 
popustijo. Mimo tega pa mikrovalovi tudi 
uničujejo mikroorganizme, ki povzročajo 
obolenje.

Raziskovanimi 
naših znanstvenikov

Se pred leti so znanstveniki razpravljali 
o tem, ali visokofrenkvenčna mikrovalo- 
vanja lahko škodujejo višje razvitim orga
nizmom (t. j. živalskemu in človeškemu te
lesu). Raziskovanja im poizkusi pa so po
kazali, da jih — v primernih količinah se
veda — lahko brez škode uporabljamo v 
zdravstvene namene. Tako zdravniki s po
močjo mikrovalov že uspešno zdravijo raz- - 
lična mišična in tkivna vnetja, vnetja po- 
kostnice, živčevja in notranjih organov.

Pri nas preizkušajo visokofrekvenčno 
elektrpterapijo na veterinarski fakulteti 
beograjske univerze. Z uspehom so že zdra
vili gnojna vnetja vezivnega tkiva pri do
mačih živalih, kronična vnetja sluhovoda, 
težko zaceljive rane in podobno. Doseženi 
rezultati kažejo vedno večjo uporabnost 
takšnega zdravljenja. Poleg tega pa naši 
znanstveniki raziskujejo tudi delovanje vi
sokofrekvenčnih tokov na mikroorganizme. 
Ker delujejo mikrovali baktericidno, torej 
ubijajo bakterije, skušajo na beograjski 
veterinarski fakulteti najti načine, da bi z 
njimi razkuževali predmete, ki jih z drugi
mi postopki ne moremo razkužiti. Obenem 
tudi ugotavljajo, kako učinkujejo mikrova
lovi na rast in razmnoževanje bakterij, na 
njihovo sposobnost, da zastrupljajo organi
zem s snovmi, ki jih tvorijo. Med drugim 
so že ugotovili, da postanejo mikroorganiz
mi, ki so sicer odporni proti antibiotikom 
(penicilinu in streptomicinu), za le-te zelo 
občutljivi, če nanje določen čas sevamo mi
krovalove. To pa je za sodobno zdravilstvo, 
ki ima s tako odpornimi mikroorganizmi 
vedno pogosteje opravka, zelo dragocen po
datek. Kid

TUDI UPORABA RADIOAKTIVNIH IZOTOPOV SI JE V ZADNJIH LETIH NA ŠIROKO UTRLA 
POT V ZDRAVILSTVO V AMERIKI SE JE V MINULIH TREH LETIH POVEČALA PORABA RA
DIOAKTIVNIH IZOTOPOV V MEDICINI KAR ZA 150%: DANES ZE V VEC KOT 2.000 BOLNIŠNI
CAH ZDRAVIJO ALI PREISKUJEJO S POMOČJO ZARCENJA, PRI ČEMER KORISTIJO IZOTOPI 
VEC KOT 1 MILIJONU BOLNIKOV VSAKO LETO. HKRATI SE SEVEDA POJAVLJAJO TUDI NO
VE MEDOTE NOVE NAPRAVE IN NOVA ODKRITJA, KI OMOGOČAJO VEDNO BOLJŠO UPO
RABO IZOTOPOV V ZDRAVILSTVU. — NA SLIKI: KIRURG (DESNO) VBRIZGAVA DELCE 
RADIOAKTIVNEGA OTtUA - SO V HIPOFIZO ČLOVEKA, KI J E ZBOLEL ZA RAKOM. TOVRST
NO ZDRAVLJENJE UPORABLJAJO PREDVSEM PROTI RAKASTIM OBOLENJEM. PRI TEM 
DELU POMAGA KIRURGU POMOČNIK, KI OPAZUJE POVEČANO SLIKO GLAVE NA TELEVI

ZIJSKEM ZASLONU.

Radioaktivni izotopi 
za našo industrijo

Za kontrolo jeklenih konstrukcij 
uporabljamo tudi Pri nas v vedno 
večji meri rad-ioaktivne izotope. 
Zvezna komisija za atomsko energijo 
je zato osnovala štiri središča za in
dustrijsko radiografijo, med drugim 
tudi pri sarajevskem podjetju »Elek- 
troprojekt«, ki se že nekaj let usvarja 
z načini uporabe radioaktivnih izoto
pov v proizvodnji. To podjetje je že 
izdelalo prvi detektoskop — napravo 
za kontrolo najrazličnejših konstruk
cij s pomočjo radioaktivnih izotopov.

Detektoskop sarajevskega »Elektro- 
projekta« tehta komaj 2S kilogramov 
in delo z njim je zelo enostavno. Ker 
je naprava grajena tako, da je zelo 
gibljiva, }e detektoskop moč name
stiti v najrazličnejše ustrezne položa
je. Zvezna atomska komisija je ugo
tovila, da novi detektoskop povsem 
ustreza vsem delovnim potrebam.

Nikelj v Jugoslaviji
Največ niklja na svetu ima Kanada, 

ki tudi krije večji del svetovnih po
treb. Pri nas še vse do nedavnega niso 
izsledil} takšnih nahajališč te kovine, 
da bi jih bilo vredno izkoriščati. La
ni pa so jugoslovanski geologi odkrili 
v vzhodni Bosni ležišča nikljeve rude. 
ki vsebujejo 0,6 do 1,8 0/o kovine, 
kar že zadostuje za gospodarno izko
riščanje. Prva proučevanja terena 
kažejo, da je tam najmanj 1,000.000 ton 
nikljeve rude.

DUŠEVNOST VPLIVA NA KOLOBARJENJE

Delo - utrujenost - počitek
»počitka ni moč ločiti od utrujenosti, 
ISk^ utrujenosti pa ne od dela. Vse to 
S tvori nerazdružljivo celoto. Sedaj se 

ne bi poglabljali v praktične dokaze 
tega, ker so precej zamotani in ker temeljijo 
na biokemiji ter fiziologiji, marveč bi o teh 
vprašanjih spregovorili le na splošno.

Nobeno živo bitje ne more ohraniti ena
ko stopnjo delovne sposobnosti čez neko 
določeno mejo. Enako delovno sposobnost 
je mo-4 obdržati čez to mejo edinole z du
ševnim in telesnim naporom. Pri tem se 
lahko — ni pa nujno — pojavi občutek utru
jenosti. V ta prohes je mbč vključiti še dru
ge činitelje: neugodno držo pri delu in 
razne zunanje vplive. Pri tem se pokažejo 
znaki utrujenosti: vedno manjša hitrost 
dela, zmanjšanje koordinacije (»izvežbano- 
sti«), otežkočanje delovnega ritma, manjša 
natančnost gibov, bolečine v mišicah in 
sklepih, zaspanost, zmanjšanje pazljivosti 
in zmanjšanje občutljivosti za zunanje 
dražljaje, kar vse, mimo drugega,, lahko 
povzroča nesreče pri delu.

Hkrati s temi znaki utrujenosti pa tudi 
srce dela vedno težje, v ritmu dihanja se 
pojavijo motnje, v, urinu se pojavijo neke 
snovi, kemični sestav krvi se izpremeni, 
skratka - utrujenost se pokaže v vsej fizio
logiji živega telesa. Pri tem lahko človek 
subjektivno zgubi tudi zaupanje v lastne 
delovne sposobnosti ali pa je do dela vedno 
manj prizadet.

DUŠEVNI IN TELESNI NAPOR
Ni dosti razlike med znaki utrujenosti 

pri telesnem ali pa pri duševnem delu: pri 
duševni utrujenosti delamo vedno več na
pak, manjša se pazljivost, ugotovitve posta
jajo nepravilne, osredotočenost je vedno 
manjša in produktivnost dela nenehno 
pada. Pri eni in drugi vrsti dela se odraža 
utrujenost tudi na duševnosti človeka: tak
šen človek postane obupan, izgublja dobro 
voljo, postane zadirčen, razdražljiv, neza
dovoljen in črnogled. Poudariti pa je treba, 
da je vse to odvisno od posameznika — od 
njegovega značaja, pa tudi od njegovega 
telesnega zdravja. Zelo važno je njegovo 
razpoloženje do članov skupnosti, do nad
zornih organov in do družbeno-ekonom- 
skih odnosov.

PSIK0L0ŠK0-SOCIALNI ČINITEUI
Delo v industriji poteka v 80 % primerov 

v okoliščinah zmernega telesnega napora. 
Mehanizacija in avtomatizacija povzročata,

NI BOSTI RAZLIKE MED ZNAKI UTRUJENOSTI PRI 
TELESNEM IN PRI DUŠEVNEM DELU - DELAZM0Ž- 

N0ST NE PADA SORAZMERNO Z UTRUJENOSTJO

V ZDRUŽENIH DRŽAVAH NAMERAVAJO ZGRADITI VELIKANSKI NOV MOST KC BO PRE
KO VHODA V NEWYORSKO PRISTANIŠČE POVEZAL NEW YORK Z BROOKLTOOM. NOVI
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da delavec ne porabi skoraj nič energije 
pri delu. Natančna proučevanja so poka
zala. da pri avtomatiziranem delu ni opa
ziti nikakršnih fizioloških znakov utruje
nosti. Toda po zaključku delovnega dne si 
želijo takšni delavci edinole - postelje in 
spanja. Opazili so tudi, da je pri teh delav
cih produktivnost dela zelo nestalna. Vse 
to so proučevali v Chicagu in strokovnjaki 
so končno sklepali, da imajo pri tem močan 
vpliv psihološko-socialni činitelji, da ti 
ljudje nimajo pravega družinskega življe
nja, da nimajo možnosti sodelovati v kul
turnem in družabnem življenju in podobno. 
To naj‘bi pomenilo, da se ob neprestanem 
avtomatiziranem delu vedno bolj veča ta 
psihološko-socialna »lakota«, kar povzroča 
subjektivni občutek utrujenosti, dasiravno 
pri tem mišice sploh ne trpijo. To je zna
čilna podoba tako imenovane nenehne utru
jenosti.

Takšna nenehna utrujenost zmanjša od
pornost organizma proti raznim boleznim 
in, kar je najhuje, zmanjša obdobje člo
vekove delazmožnosti. Pri pojavu nenehne 
utrujenosti imajo torej največjo vlogo psi
hični in socialni činitelji, ki povzročijo 
vrsto posledic: bledico, potenje, nepravilno 
delo srca in slabo prebavo. Vse to je opa
ziti pri takšnem delavcu že na zunaj, ker 
se drži sključeno, ima povešena ramena, 
lene in neprožne gibe ter lenoben, neživa- 
hen izraz na obrazu.

ČUSTVENO POVEČANJE DELOVNE 
SPOSOBNOSTI

Ker je pojav utrujenosti pri raznih lju
deh različen, jo je tudi težko meriti; izme
riti jo je pioč na posamezni mišici, ki jo 
nadražimo z električnimi dražljaji, toda ves 
človek še zdaleč ni isto kot posamezna mi
šica. Manjšanje delovnega učinka ni vedno 
v sorazmerju s stopnjo -utrujenosti, po dru
gi strani pa to zmanjšanje tudi ni enako 
-subjektivnemu občutku utrujenosti. Dru
gače rečeno: človek se lahko počuti utru
jenega tudi takrat, kadar je delo, ki ga 
opravlja, manj kot naporno. Seveda pa je 
lahko tudi obratno: nekdo lahko opravlja 
delo, ki je daleč nad mejo, kjer nastopa 
utrujenost, pa znakov utrujenosti subjek
tivno sploh ne čuti. Takšen človek je lahko 
brez hrane, brez spanja in brez počitka, pa 
ni truden. Posebno pogostni so takšni po
javi pri obolelosti ščitne žleze in pa pri 
tako imenovanih manijakih.

Znano je, da obstajajo preparati, ki je 
z njimi moč »povečati« delovno sposob
nost; toda to povečanje je le kratkotrajno, 
le navidezno in je slednjič tudi zdravju 
škodljivo. Takšne snovi uporabljajo ljudje, 
ki so podvrženi hudim kratkotrajnim napo
rom, kot so bili n. pr. letalci med vojno. 
Nas pa,zanima drugačno povečanje delovne 
sposobnosti, ki jo hkrati spremlja manjša 
stopnja utrujenosti, zanima nas tako ime
novano emotivno (čustveno) povečanje de
lovne sposobnosti.

Kadar je človek pri svojem poslu poseb
no prizadet ali včasih tudi drugače — pobude 
so lahko tudi idejne ali moralne, n. pr. na 
tekmovanjih, pa primeri, ko recimo mati 
bedi ob postelji bolnega otroka, pa sploh ni 
zaspana itd. — lahko ti čustveni činitelji 
omogočijo prav rekordne napore. Toda tudi 
v tem primeru mora človek spočetka sicer 
skrito ceno za to slej ko prej vendarle pla
čati.

Gotovo je, da gre pri tem za činitelje v 
naši duševnosti, ki vplivajo na tb, da se 
prekine normalno kolobarjenje delo — utru
jenost — počitek in sicer tako, da izklju
čijo nadzorstveni mehanizem našega osred
njega živčnega sistema. Tako osrednji živč
ni sistem preneha sporočati znake utruje
nosti — preneha ali zmanjša se občutek la
kote, bolečine in zaspanosti— delovati pa 
začno vse rezerve organizma. To seveda

traja le kratek čas in se ne sme podaljše
vati, kajti sicer se pojavi tako imenovana 
akutna utrujenost. ,

AKUTNA UTRUJENOST IN NJENO 
TRAJANJE

Takšno napenjanje mišic pod vplivom 
čini tel jev iz duševnosti in ob hkratni mo
bilizaciji rezervne energije iz organizma bi 
lahko imenovali tudi »izkoriščanje samega 
sebe«. Pri nekaterih oblikah nervoze je 
opaziti ljudi, pri katerih je v njihovi dušev
nosti bistveni del nestrpnost. Prav takšni 
ljudje so nagnjeni k temu, da se brez odla
šanja lotijo dela in ne prenehajo, dokler 
ga ne skončajo, četudi bi morali spremeniti 
tudi noč v delovni dan. Naslednji dan so 
»siti« vsega. Takšno stanje akutne utruje
nosti ne pomeni posebne nevarnosti. Do
kazuje le, da je človek dosti popolnejši od 
kakršnega koli stroja, saj lahko v primeru 
potrebe s povečanim naporom doseže velik 
učinek brez vidnih znakov utrujenosti. Se
veda stanje akutne utrujenosti ne sme tra
jati dolgo. Sicer pa takšno stanje tudi ne 
more dolgo trajati, četudi bi to hoteli: znaki 
utrujenosti povzročijo, da brezpogojno mo
ramo prenehati z delom. S tem se organi
zem varuje pred resnejšimi okvarami.

dr. š.

RAZISKOVALNE ODPRAVE NA ANTARKTIKI 
UPORABLJAJO POSEBNE TRAKTORJE, KI 
SO PRIMERNI ZA VOŽNJO PO SNEGU IN LE
DU. VOZILA SO MIMO TEGA OPREMLJENA 
TUDI S POSEBNIMI DETEKTORJI ZA OD
KRIVANJE NEVARNIH RAZPOK V LEDU

Kaj je Antarktika?
V zadnjih letih so precej razprav

ljali o tem, ali je Antarktika celina 
alj skupina otokov. Ker so meritve 
ledene skorje pokazale, da sega le-ta 
marsikje pod morsko gladino, so 
mnogi znanstveniki menili, da drži 
druga trditev. Vendar so ugotovitve, 
ki jih je zbrala britanska odprava, ta 
mnenja za gotovo ovrgla.

Skupina ameriških glaciologov se
daj celo pravi, da je Antarktika se
stavljena iz dveh celin, med katerima 
je globok preliv, ki veže Rossovo 1» 
Weddellovo morje. Isto je že pred do
brimi petdesetimi leti trdil geograf 
Griffith Taylor, ki se je 1901 udeležil 
Scottove odprave na Južni tečaj. Ta 
geograf je že takrat navajal, da J® 
zahodni del Antarktike geološko dru
gače zgrajen od vzhodnega, oba dela 
pa da se ločita tudi po nastanku i® 
starosti.

Da je Antarktika res celina, 60 
pred kratkim potrdili še novozeland
ski znanstveniki. Njihove seizmološk® 
meritve so pokazale, da ie zemeljska 
skorja pod ledom Antarktike debela 
40 km, kar odgovarja debelini skorje 
na celinah. Pod morjem je namre 
zemeljska skorja debela največ 15 km-
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Peter Je iz izkušenj vedel, da takšnih reči, kot je 
odhod brigade, ni možno prikriti niti borcem niti pre
bivalstvu v zaledju. Nasmehnil se je komisarjevi ukani, 
rekoč:

»Dobro. Pojasnil vam bom, če je treba kaj pojasniti. 
Sedite.-«

Borci so posedli.
_ Peter ni pričakoval, da bo moral govoriti o odhodu- 

brigade. Tudi njega je položaj, v katerem se je znašel 
odred, navdajal s skrbjo. A vendarle se mu je vsaj 
zdelo da bo brigada, bojujoč se onkraj Save v se- 
stavu divizij in korpusov, vezala veliko večje sovražne 
sile in tako posredno branila Gorje.

Zatem je govoril in pri tem zavestno lagal, kako 
je odred močan, dobro oborožen in sposoben braniti 
področje Gorja in kako v doglednem času pričakujejo 
povratek brigade ah prihod kake druge. Peter se ni 
motil, ko je menil, da je borce prepričal. Toda večino 
Je veliko bolj pomirjala njegova laž kot resnica. Laž ie 
namreč bila odsev želja, teženj in skritih nad teh ljudi

™-*»«* »■*
o T€!n'ni obla,k! so se ^alje bolj kopičili. Potem ko 

je se pomenil s komandirjem in komisarjem čete,

^štab SdafPraVU V Jasenovo- ° mraku ^ P^pel

odšteval, lz poročila je skušal razbrati kar največ celo 
tisto, cesar m bilo v njem. Kombiniral je, postavljal 
domneve, juh spet zavračal in dalje razvijal, 
v seJe skuJšal v vl°S0 poveljnika ustaško-domo-
R^kfin na ^dspku Ban arevo—Los in j—Sredogr ad. 
Razmišljal je m preudaril, kaj bi storil, kako bi ravnal 
on na njegovem mestu. Prišel je do poraznih zaključ
ki' bidfenziivo. Da, to bi storil, če bi tudi
kot ustašku poveljnik vedel, kar ve kot partizan. Toda 
k^o^naj ve sovražni poveljnik, koliko partizanov je na

Kako naj ve, ali je odšla z Gorja vsa brigada ali 
le njen del? Ta misel ga je nekoliko umirila, vendar 
tedaj?tak°J lapc>driniie druSe- Kaj pa, če ve? Da, kaj

Podatki v poročilu so bili točni: razen milice v 
ustaskiti vaseh na severu in enot v garnizonih na levi 
cKbah Brezne ima sovražnik kakih tri tisoč vojakov.
.. Zaradi te številke si Peter ni delal posebnift skrbi 
Mnogo bolj ga je mučila zavest, da je v Banarevu in 
Gasunju zloglasna Simičeva bojna s tisoč ustaškimi 
vojaki.

Deževalo je v presledkih. Oblaki so veslali nizko 
nad pokrajino. Peter je začutil, da je mraz. Tesno si 
je zapel bluzo, potem pa se je iznova zagledal v šte- 
vitke, razporejene na listu papirja.

V šoto je stopil Miloš, ves moker in prezebel.
»Do kože sem premočen,« je rekel in snel kratek, 

moker površnik. »Kako je, Peter? Ali je kaj novega?«
»Nič, Miloš. Že sinoči sem prišel. Davi sem začel 

pregledovati poročilo. Delam račune brez krčmarja.«
Miloš je že zamahnil z mokrim površnikom proti 

postelji v kotu, pa se je premislil in ga vrgel na na
slonjalo.

Simič je kakor večina njegovih ustaškifa kolegov prezi
ral domobrance. Sovražil in preziral je tudi Italijane, 
čeprav je živel v njihovi deželi kot emigrant nekaj let. 
Le Nemce je cenil, in še te samo kot vojake. Z obžalo
vanjem je ugotavljal, da Nemcev trenutno ni na gor
janskem področju.

Rahlo trkanje je zbudilo bojnika Simiča iz razmiš
ljanja. Vstopil je nadporočnik Benko.

»Gospod bojnik, poročilo od Rumenega. Ponoči ga 
je poslal po župniku v Vrbovem.«

Benko je stopU k mizi in položil na zeleni zemlje
vid bel list s tipkanim sporočilom. Simič ga je vzel v 
roke in polglasno bral:

»V noči med 3. in 4. junijem je brigada zapustila 
sektor Gorja in se napotila čez Savo. Ostal je Gorjan
ski odred, sestavljen iz treh čet, katerih vsaka šteje 
kakih 80 borcev. Imajo tri strojnice in puške. Streliva 
za vsako puško 60 nabojev, za strojnico tri sto. Prva 
četa je pri Kamendolu, druga pri Sljivljaku, tretja ne
kje pri Benatovcih. Odredna bolnišnica je na Bukovi- 
škem vrhu v borovem gozdu. Borec, ki je ležal nekaj 
časa v bolnišnici, mi je pripovedoval, da imajo podze
meljske bunkerje, kamor v primeru ofenzive spravljajo 
ranjence in bolnike. Bunkerji so približno pol kilome
tra stran od bolniških barak na oni strani potoka, nekje 
na robu bukovega gozda. Komandant odreda je rekel, 
da se bo brigada kmalu vrnila. Morda bo prišla katera 
druga. — Rumeni.«

Simič je pogledal Benka, ki je mirno stal pri mizi 
in se rahlo nagibal naprej.

»Tako torej,« se je pretkano nasmehnil. »Gospod 
nadporočnik, koliko je trikrat osemdeset?«

»Dve sto štirideset,« je odsekano odgovoril Benko.
»Ali ste prepričani o tem?«
»Prepričan, gospod bojnik. «
»Tudi sam vem, koliko je trikrat osemdeset. Vpra

šam vas, ali so ti podatki točni?«
»Prepričan sem, gospod bojnik,« je odgovoril Benko 

in hotel dodati: »Kolikor je to pač mogoče v naši služ
bi,« pa mu je bojnik segel v besedo:

»Torej prav. Pripravljeni smo. Jutri se bo začelo.«
Istega dne proti večeru je sedelo v pisarni polkov

nika Ladislava Pavičiča za dolgo mizo, pokrito z zele
nim prtom, kakih deset ustaških .in domobranskih ofi
cirjev. Polkovnik Pavičič se je odkašljal in začel s 
starčevsko hripavim glasom:

»Gospoda, jutri ob zori se bo začela ofenziva na 
Gorje. Strateško zamisel bo obrazložil ustaški bojnik 
gospod Simič ... «

Simič je na kratko naštel podatke o partizanskih 
enotah — bolnišnice ni niti omenil — in dodal, da je 
prepričan o njihovi točnosti:

»Namen naše akcije je uničiti sovražnika. Moja 
bojna,« ti dve besedi je izogovoril s prizvokom nepri
kritega ponosa, »moja bojna bo nastopila v treh kolo
nah od Banareva proti Bukoviškemu vrhu in ga zav
zela s severne strani. Od Lošinja bo šla v isto smer, 
vendar počasneje, druga domobnanska bojna. Dve četi 
prve bdjne osmega domobranskega zdruga bosta pri
speli nocoj v Sredograd, kjer bosta ostali v rezervi. 
Posadke v utrdbah ob progi Benkovo—Svrganj bodo 
okrepljene.«

Simič je utihnil in s pogledom premeril navzoče. 
Vsi so molčali in zamišljeno strmeli v zemljevide pred 
seboj.

»Premiki naših enot bodo odvisni v glavnem od 
sovnažnikove reakcije,« je nadaljeval Simič. »Sovraž
nik se bo vsekakor moral umakniti najprej proti vzho
du, nato pa pod pritiskom moje bojne s severa in druge 
domobranske od zahoda proti jugovzhodu. Tako ga bo
mo stisnili v trikotnik med Svrgnjem, Bogunovim in 
Sredogradom. Potem se bo začela uničevalna akcija. Za 
primer, da bi sovražnik hotel južno od Svrgnja pre
bresti Brezno — mislim, da tega ne bo skušal, ker je 
reka zaradi dežja narasla — ga bodo dve domobranski 
in ena ustaška četa, ki so pripravljene v Sredogradu, 
uničile ob podpori enot, ki so že tam nS ravnini med 
Brezno in Šumatovcem, ki je sovražnik ne more preč
kati v eni sami noči. Ce se to obrnil proti jugu, se mu 
bo enako godilo na odseicu med progo Lošinj—Sredo
grad in Savno.«

Se kakih deset minut je bojnik Simič razlagal po
drobnosti svojega načrta. Ko je bila konferenca zaklju
čena, je stopil k njemu polkovnik Pavičič in mu če
stital:

»Izvrstno, gospod bojnik, izvrstno!«
»Videli bomo, gospod polkovnik, kako je z bolni

kom, ko bo operacija končana.« se mu je v odgovor 
nasmehnil Simič.

Upal je in prepričan je bil, da »bolnik« to pot ne 
bo ostal živ. V domišljiji se je že videl, kako pošilja 
poglavniku brzojavko:

»Banditske skupine na odseku Gorja popolnoma 
uničene. — Simič.«
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Napovedovalo se je megleno, vlažno jutro. Neba ni 
bilo videti. Vse je prepregla nepremična, sivkasta me,- 
gla. Peter in Miloš sta-stala na pragu hiše, kjer je bil 
odredni štab. Iz megle se je utrgal fant s puško na ple
čih. Vodil je dva konja.

»Tovariš komandant, konja sta pripravljena,« je 
glasno zaklical. Megla ga je motila, zdelo se mu je, da 
je do praga dlje, kot je v resnici bilo.

»V redu, Milič, takoj greva« mu je odvrnil Peter 
in nadaljeval pogovor z Milošem: »Ti greš na komite, 
ali ne? Zvečer se bova tu dobila. Na svidenje!«

»Zdravo!« .
Peter in kurir Milič sta odjahala s širokega dvori

šča in se odpravila po vaški poti, polni blata in mla- 
kuž. Jahala sta počasi. Petrova bela kobila Beba, ki jo 
je bilo odrgnilo sedlo in je počivala devet dni, je ne
mirno poskakovala.

Ko sta krenila z vaške steze na široko ravnino, kjer 
je rasla visoka, mokra trava, se je Peter obrnil h ku
rirju: .

»Pogrejva konja, Milič!«
Izpustil je uzda Beba se je vzpela. Ker je veri

žica pod gobcem ni stisnila, je usločila glavo in se po
gnala kot vihar.

Peter ni pričakoval naglega skoka, zato je malo 
manjkalo, pa bi bil padel vznak. Naglo se je zbral 
ih se zleknil kobili na vrat. Zadovoljno se je smehljal, 
ko mu je veter žvižgal okoli ušes. Topot Miličevega 
konja je postajal od trenutka do trenutka slabši, nato 
pa ga ni bilo več slišati.

Peter je nategnil vajeti, Beba se je usločila in pre
šla v drnec..Spet je bilo slišati topot Miličevega konja. 
Beba se je iztegnila in se pognala v dir. Zaman je.Pe-

I Roman je zasnovan na resničnih
| dogodkih, spremenjena so (e

imena oseb in krajev
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ter nategoval vajeti, zaman je zateglo klical »Eha!« 
Kobila je divjala z njim po široki ravnini.

S težavo jo je pripravil v drnec in nazadnje v ko
rak.

»Takšna si torej,« je glasno rekel, ko mu jo je na
vsezadnje le uspelo ustaviti. Zaradi Miličevega konja, 
ki se je bližal, je postala spet nemirna, vendar jo je 
pritegnjena uzda prisilila k poslušnosti.

»Milič, kaj sodiš o Bebi?« je vprašal Peter kurirja, 
'ko se je ta približal iz megle, ki se je rahlo redčila.

»Vila je, tovariš komandant, pravta vila. To že dol
go vem,« je rekel Milič.

Jezdila sta v, korak. Iz konj so puhteli belkasti 
hlapi in se mešali z jutranjo meglo.

Fant, ki je jahal tik za Petrom, je imel čudno ime: 
Milič Milič. Tovariši so ga pogosto dražili z vpmša: 
njem: »Hej, Milič Milič, kako ti je ime in kako se pi
šeš?« Ni se jezil, mirno jim je odgovarjal: »Če ste pa
metni, boste že sami uganili.« Sicer pa ni bil on edini 
s smešnim imenom. Mnogi borci so se spominjali, kako 
so se smejali, ko je odredni štab s posebnim ukazom 
pohvalil vodnika Jova Kukavico »zaradi izredne hra
brosti«.

Počasi se je skozi meglo od daleč pokazalo bledo 
sonce. Le za nekaj trenutkov je vrglo svoje žarke po 
travi, ki se je srebrnkasto zasvetila, potem pa je spet 
utonilo v bledi megleni enoličnosti. Od leve strani so 
prihajali nejasni zvoki, kakor da bi razigran otrok v 
teku s palico drsal po latah v plotu. Peter je prisluhnil. 
Zvok se je ponovil enkrat, dvakrat...

»Pri tretji četi se bijejo. Pohitiva. Milič!« je rekel 
in popustil vajeti.

Beba je lahko iztegnila vrat in potisnila glavo na
prej, kakor da se čudi nenadni spremembi. Vzpela se 
je in se pognala. Šele takrat je Peter čutil, da ga za
radi stiskanja vajeti boli roka.

Bolj ko se je bližal Milanovu, kjer je bilo povelj
stvo tretje čete, jasnejši je postajal odmev ognja iz 
strojnic in pušk: Po vzpetini je Peter zletel na vrh 
griča in ustavil konja, da bi počakal Miliča. Izvlekel 
je daljnogled in se s konjskega hrbta zastrmel v tisto 
stran, od koder je bilo slišati streljanje.

Daleč na ravnini, ki se je širila proti Banarevu, je 
opazil dvoje tankih črt, ki sta se vili počasi, komaj 
opazno. V tišini so ujela Petrova ušesa odmev stroj
ničnega rafala, ki ga je lahen veter prinesel iz južne, 
nasprotne smeri. Obrnil se je in napeto prisluškoval. 
.Spet je bilo slišati le ščebetanje ptic v bližnjem gozdu. 
Vendar je trenutni odmev zadostoval, da si je Peter 
ustvaril predstavo.

»To je pri drugi četi. Prihajajo torej tudi iz Lo
šinja,« je pomislil.

Kakih deset minut kasneje sta bila Peter in Milič 
že v Milanovem. Kmetje, ki so delali na polju, so ra
dovedno zrli za njima. Na četnem poveljstvu sta našla 
le kuharja in njegovega pomočnika. »Vsi so na polo
žajih,« je povedal kuhar Petru in pokazala z roko v 
smer, od koder je bilo slišati strele, potem pa je mimo 
drl ovco, kakor da se ga vse tisto, kar se dogaja -tam 
na položaju«, prav nič ne tiče.

Tako je tudi bilo. Stari Blagoje Kesič je venomer 
ponavljal: »Jaz sem svoje opravil na Karpatih. Zdaj 
vam kuham, vi, otroci, pa le glejte, kje in kako boste 
srebali mojo juho.« Potem je vsakikrat pogledal pod 
nebo in dodal: »Ko bi le ne bilo teh hudičevih železnih 
tičev!« Letala so bila zares edini sovražnik, ki jih je 
Blagoje upošteval.

Na poti po vaški stezi proti Kekičev! vzpetini je 
srečal Peter voz z ranjencema. Eden je ležal v senu in 
stokal, drugi pa je sedel ob njem.

(Nadaljevanje prihodnjič)

»Pa ti?« je vprašal Peter. »Kako je tam?«
»V bolnišnici? Kakor je pač v bolnišnici. Včeraj 

sem si ogledal podzemeljske bunkerje. Dobro so izde
lani, skrbno skriti. Ranjencev in bolnikov je triinpet
deset. Štirideset je med njimi takih, ki še'lep čas ne 
bodo hodili.« Sedel je na stol in si z umazanim robcem 
otiral tilnik.

»Saj res, skoraj bi pozabil!«
Peter je molčal, zato je Miloš nadaljeval:
»Poslušaj, tovariški pozdrav.«
Besedo .tovariški’ je posebej poudaril, dvignil glavo 

m začel hripavo posnemati ženski glas:
»Tovariš komisar, lepo (»zdravi tovariša koman

danta! — Vprašal sem: Ali res lepo? No, in je zardela 
i« se zazrla v tla.«

Miloš je vstal, si z naglo kretnjo popravil goste 
lase na teme, nato pa je med smehom zapel:

»Prešmentana . ljubezen, da bi te zlodej vzel...« 
Nehal je peti im rekel: »Ko bi jo le! V trmi se niti osel 
Re more meriti z njo...«

»Tudi tebe bo zlodej vzel. Na eni roki je že začel,« 
J® rekel Peter.

Popoldne se je vrnil v štab Simo Djurin, odredni 
obveščevalni oficir. Novice, ki jih je bil prinesel, na 
toto pogled niso napovedovale nič hudega. Na odseku 
Btamarevo—Lošinj'je bilo vse po starem, nobenih pre- 
mikov, nič okrepitev.

»Obveščevalce sem poslal v Banarevo. Eden izmed 
hjdh se bo sestal z domobranskim poročnikom Sušilo- 
vičem. Tovariš Miloš ga pozna,« je rekel Simo.

Miloš ni osebno poznal poročnika Sušiloviča. Vedel 
J® le, da Simo že dlje časa vzdržuje zvezo z njim po 
teletu Marku Bježiču, partizanskem simpatizerju iz- 
Topinia pri Banarevu. Podatki, ki jih je pošiljal Suši- 
lovič, so bili točni dn koristni, vendar je bilo očitno, da 
Riti sam ne pozna namenov in načrtov višjih ustaško- 
domabranskih štabov.

.»Dobro« je rekel Peter, potem ko je Sima povedal 
svoje. »Prouči čimpraj tudi položaj na odseku Lošinj— 
Kred obran !«

Proti večeru je nehalo deževati, potem pa je iznova 
Pffela Med večerjo v temi je Peter razlagal Milošu, 
tej vse bi storil, če bi bil ustaški komandant, kako bi 
to enote razpostavil na tem, druge na onem odseku in 
‘ekoj začel ofenzivo.

»Kakor da ti je žal, da nisi na njegovem mestu,« 
fbb^je skočil v besedo Miloš. »Pusti to in mirno srebaj 
to žlobudro, saj je že sama dovolj neslana.«

Peter mu je hotel odgovoriti, pa se je premislil 
Nekaj trenutkov je zrl v menažko pred seboj, nato pa 
Je rekel:

»Jutri bom šel k tretji četi. Ali greš z menoj?«
»Ne,« je kratko odgovoril Miloš, »moram v Priboj- 

Ho na sestanek okrajnega komiteja.«
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Bojnik Simič je bil slabe volje. Počasi, zamišljeno 
je hodil (K) sobi gor in dol, kakor da hoče s stopali 
rtfneriiti širino in dolžino mehke rdečkaste preproge. Pri 
®teu je obstal, odgrnil težko zaveso in se čez vlažne 
teehe sosednjih hiš zagledal v sivo nebo.

»Dež že tretji dan,« je pomislil.
'iPotem je stopil k pisalni mizi, na kateri je bi! 

razgrnjeo zemljevid gorjanskega področja. Sedel je ir 
Vze'l med prste rdeč svinčnik. Gledal na zemljevid in 
mrmral.

»Dve četi. Borni dve domobranski četi... Italijan: 
Ph kako.-,' vedno, to n' naše .področje, vse enote so ns 
po-ozaiih. Ob prvi orli ki —- Fej, mačji sinovi!«
0* Čj3'V* i”'™ 1 '-mo-'čil5 z višjega poveljstva, da

a za ''■ "izvo na Gorje na razpolago razen enot na
eku Banacav - ~T •'stoi—Sr edograd le še dve domo- 

anski stotniji. Italijani pa so odgovorili negativno.

Nisem mogel. Popolnoma razločno sem videl, da se 
vse stare in mlade ženske v Blamey Lanu nastavljajo 
soncu, bodisi da se sklanjajo skozi zgornjo polovico 
vrat bodisi da sedijo na pragu. Vse so nehale klepetati, 
da bi lahko zijale v čudno prikazen dveh treznih moža
kov, ki vodita domov pijanega dečka z brazgotino nad 
očesom. -Oče ni vedel, kaj bi. Po eni strani me je iz 
sramu hotel čimprej spraviti domov, po drugi strani pa 
ga je družabnost silila k pojasnjevanju, da to ni nje
gova krivda;, nazadnje se je ustavil pred hišo gospe 
Rochove. Pred nekimi vrati na drugi strani ceste je 
stala gruča starih žensk. Že na prvi pogled mi niso

• .... .vir

bile všeč. Videti je bilo, da se vse preveč zanimajo 
zame. Z rokami v žepih sem se naslonil ob steno Rocho
ve bajte, otožno pomislil na ubogega gospoda Dooleya, 
ki ne bo nikoli več prišel iz svojega hladnega groba na 
Curraghu in hodil po cesti, in izredno občuteno sem 
zapel očetovo najljubšo pesem:

Zakopan je v hladni grob, 
v Kincoro ne vrne se več.

»Oh, ubogi otrok!« je rekla gospa Roche. »Ali nima 
lep glas, bog ga blagoslovi!«

To sem si tudi sam mislil, zato me je tembolj za
čudilo, ko je oče siknil »Pšt« in mi zagrozil s prstom. 
Videti je bilo, da se ne zaveda, kako primerna je pe
sem, zato sem zapel še glasneje.

»Pšt, ti pravim!« je nevsknil, potem pa se skušal 
nasmehniti gospe Rochovi. »Zdaj sva že skoraj doma. 
Preostanek poti te bom nesel.«

A kakor sem bil pijan in vse, tako neumen pa le 
nisem bil, da bi se sramotno pustil nesti domov.

»Poslušaj,« sem ga zavrnil, »ali me ne moreš pu
stiti pri miru? Saj lahko čisto dobro hodim. Samo glava 
me daje. Nič drugega ne potrebujem kot malo počitka.«

»Počivaš pa lahko doma v postelji,« je hudobno 
dejal in me poskusil vzdigniti; ker je bil tako rdeč v 
obraz, sem vedel, da se hudo jezi.

»Eh, vraga,« sem nataknjeno zagodel, »zakaj pa 
mi je sploh treba iti domov? Zakaj, hudiča, me ne 
moreš pustiti pri miru?«

Gruči staruh onkraj ceste se je to bogve zakaj 
zdelo zelo smešno. Skoraj bi se razpočile. Prezirljiv 
bes me je pograbi] ob misli, da človek ne more popiti 
niti kapljice, ne da bi se mu prišla posmehoval celotna 
soseska.

»Komu se pa smejete?« sem zakričal in jim zagrozil 
s pestmi. »Vam bom že pokazal, smejale se boste z 
drugim koncem'glave, če me ne pustite mimo!«'

Očitno se jim je to zdelo še bolj smešno;'še nikoli 
nisem videl tako neolikanih ljudi.

»Izginite, preklete babnice!« sem rekel.
»Tiho, tiho, ti pravim!« je zarenčal oče. ki je zdaj 

opustil vsakršno hlinjenje, da se zabava, in me je za 
roko potegni] za sabo Vreščeči ženski smeh me je 
zbesnil. Zbesnilo me je očetovo tiranstvo. Skušal sem 
se »kopati s petami, pa je bil premočan zame, in tako 
sem videl ženske samo. če sem se oziral čez ramo

»Pazite se, drugače pridem nazaj m vam pokažem'- 
sem zavpil -Vas bom že naučil puščati mimo spodobne 
ljudi' Mar bi ostale doma m s umile umazanijo izza 
ušes'«

»Po vsej cesti se Do razneslo,* je stokal oče -Ni
koli več. nikoli več. tudi če doživim tisoč let!«

Se danes ne vem, ah se je zaklinjal zaradi mene ah 
zaradi pijače. Medtem ko me je vlekel domov, sem 
svojemu junaškemu občutju ‘ primemo rjovel pesem 
*Wexfordski fantje«. Crowley je vedel, da ni več varen, 
zato se je izmuznil, oče pa me je slekel in me spravil 
v posteljo. Spati nisem mogel, ker mi je brenčalo v 
glavi. Bilo je zelo zoprno in spet mi je postalo slabo. 
Oče je prišel z mokrim prtom in me obrisal. Vročično 
sem obležal in poslušal, kako cepi trske, da bi pod
kuril. Potem sem ga slišal, kako napravlja mizo.

Na lepem so se hišna vrata treskoma odprla in 
privihrala je mama z malim v naročju; nič več ni bila 
mila in plaha kot po navadi, temveč divja, pobesnela 
ženska. Bilo je jasno, da je že vse slišala od sosedov.

»Mick Delaney,« je zavreščala, »kaj si naredil mo
jemu sinu?«

»Pšt, ženska, pšt, pšt,- je sikal in se prestopal z 
noge na nogo. »Hočeš, da sliši cela ulica?«

»Ha,« se je grozotno zasmejala, »ulica že vse ve! 
Ulica ve, kako si svojega nesrečnega, nedolžnega otro
ka napojil v zabavo sebi in tistemu smrdljivemu, izpri
jenemu surovežu!«

»Ampak jaz mu nisem dal niti kapljice,« je zakri
čal, zgrožen zaradi tega, ker si sosedje njegovo nesrečo 
tako strahovito razlagajo. »Vzel mi jo je, medtem ko 
sem gledal stran. Kaj, vraga, pa misliš, da sem?«

»Ha,« ga je jedko zavrnila, »zdaj že vsak ve, kaj 
si! Bog ti odpusti, ker naš trdo prisluženi denar zaprav
ljaš za pijačo in lastnega otroka vzgajaš v pijanskega 
postopača, kakršen si sam!«

Potem je planila v spalnico In se vrgla na kolena 
zraven postelje. Zastokala je, ko je zagledala prasko 
nad mojim očesom. V kuhinji se je glasno zadrl mali 
in naslednji hip se je na pragu spalnice prikazal oče 
s čepico nad očmi in z izrazom nepopisnega usmiljenja 
s samim seboj.

-Lepo govoriš z mano po vsem, kar sem pretrpel,« 
je zaječal. »Lepa obtožba, da sem pil! Ves dan nisem 
pokusil niti kapljice! Kako pa naj bi tudi jo, če je tale 
vse spil? Mene bi bilo treba pomilovati, ker se mi je 
dan tako skvaril, nazadnje sem bil pa še vsej ulici 
za klovna«

Ko pa je drugo jutro vstal in mirno šel delat, ne 
da bi pozabil na košaro s kosilom, me je mama v 
postelji burno objela in me poljubila. Zdelo se je, da je 
vse to moja zasluga, in dala. mi je počitnice, dokler se 
mi oko ne pozdravi

-Moj pogumni možek!« je rekla sijočih oči. »Sam 
bog ie hotel, da si bil z njim Bil si mu za angel* 
varuha.«

KONEC
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Novinarji tekmujejo
Novinarji iz številnih drža. 

se vsako leto zberejo na njed 
narodnem smučarskem tekmo
vanju poklicnih novinarjev. Za 
to tekmovanje so dali pobudo 
francoski novinarji — njegov 
ustanovitelj je Gilles ds la Koc 
— in je bilo prvo leto v Fran
ciji, potem v Švici, Jugoslaviji 
(Kranjska gora), Zahodni Nem
čiji, letos pa bo v Zakopanih na 
Poljskem od 20. do 24. marca 
Letošnjih tekem se bodo udele
žili novinarji iz 15 držav: Fran
cije, Švice, Italije, Luksembur
ga, Avstrije, Nemčije, Jugosla
vije, Poljske, Češkoslovaške, 
Madžarske, Združenih držav 
Amerike, Holandske, Belgije, 
Sovjetske zveze.

Pri novinarskih smučarskih 
tekmovanjih gre seveda za res
no športno tekmo, predvsem pa 
za medsebojno spoznavanje in 
boljše razumevanje novinarjev 
iz ra-zličnih držav.

Po kongresu za telesno kulturo

Redni zbori

Krvavec — smučarska oaza. Ta pridevek so si v letošnji skopi zimi »prislužili« ti lepi 
smučarski tereni. Našim bralcem predstavljamo smučišča na Krvavcu s posnetkom Franca 
Močnika.

In kako je s telesno kulturo na vasi?

Premalo vodnikov
»Poglejte sem!' Ali vidite? Ta

ko je treba vzeti koleb v opori 
na bradlji...«

Šestindvajset parov mladih 
oči se je pazljivo zazrlo v Mira 
Longyka, nekdanjega medna
rodnega telovadca na orodju. 
Šestindvajset mladincev je sta
lo v dolgi vrsti in, pazljivo vsr
kavalo vsako besedo in kretiijo 
svojih vaditeljev, kajti zanje je 
bilo vse novo. Zbrali so se v 
Trnovem, v partizanskem domu. 
Zveza »Partizan« Slovenije je 
organizirala tečaj za vodnike v 
-vaških društvih in v delavskih 
središčih. Prišli 'so jz Vseh kra
jev Slovenije, iz Štajerske, Go
renjske in Primorske. Razen 
treh sami kmečki fantje in va
jenci.

Vaditelj Marjan je pokazal s 
prstom, »Kar tista dva tamle 
vprašaj, kakšna je f izkultura r.a 
vasi«, mi je smeje dejal, kome 
je zagledal z beležnico in svinč
nikom ob vrsti.

Lovrenc ZAD*NIK In Jadran 
MUTN AR sta bila sprva nekoliko 
v zadregi. Kako tudi ne, saj je 
bil zanju to prav gotovo prvi In
tervju v življenju. Toda počasi 
sta se razživela, zlasti Jadran je 
bil vse bolj zaupljiv.

Odkod sta prišla? Ali veste, kje 
so Brkini? Ce se peljete po cesti 
te Podgrada proti Kozini, leži na 
vaši desnici gričevnat svet. To so 
Brkini. In tam leži majhna vas 
Pregarje. Oba, sta prišla iz iste 
vasi. oba sta stara 16 let, oba po 
pokilcu kmeta. Iz vasice, ki Ima 
103 hiše in nekaj nad 500 prebi
valcev.

Začela sta pripovedovati... V 
vasi je bilo dolgo časa mrtvilo. 
Pred leti pa je v vas prišel nov 
učitelj. Anton Troha, doma iz Ko
čevja. Ta je kmalu pregnal mrt
vilo. Zdaj Imajo v vasi že pre
cej časa prosvetno društvo. Ima
jo pevski zbor. pripravljajo igro 
»Miklova Zala«. Nedavno so orga
nizira!! tudi gospodinjski tečaj. In 
še za telesno kulturo so se vneli.

Povsod pa je neumorni učitelj 
Troha. Rekla sta, da vstaja zgo
daj zjutraj in hodi spat po pol
noči.

Lani je prišel v vas okrajni in
štruktor Marjan Žerjav. Tri dni 
je bil v vasi in navdušil mladino 
za telesno vzgojo. Januarja letos 
je bil v Kopru tečaj, vanj sta se 
priglasila tudi Lovrenc in Jadran. 
Na desetdnevnem tečaju v Kopru 
sta se precej naučila. In takoj iz 
Kopra sta odpotovala še v Ljub
ljano na republiški tečaj. Tu sta 
spoznala spet nove stvari.

»V Kopru sva prvič v življenju 
videla drog, bradljo ... «

»Kje pa telovadite? Ali imate 
kakšno igrišče in kaj orodja?«, me 
je zanimalo.

Povedala sta, da telovadijo kar 
v šolskem razredu. Meri točno 
6x9 m. To je njihova telovadnica. 
Zvečer porinejo klopi ob steno in 
telovadba se prične. In orodje.' 
Imajo eno samo — blazino. To Je 
vse ...

»Pa imate veselje, ko ste tako 
revni z napravami? Ali ima mla
dina na vasi veselje do telesne 
vzgoje?«

Živahnejši Jadran Je živo pri
kimal. »O, jema, jema«, je zapel 
v značilnem primorskem dialektu. 
Povedal, je, da pride prav vsa 
mladina k telovadbi, tudi do 50 se 
jih zbere. Predvsem goje akroba
tiko, poleti pa Igrajo zvečer po
zno v noč odbojko. Drugega za 
zdaj ne morejo.

Vprašal sem mlada Primorca, 
kaj je po njunem glavni vzrok, 
da kmečka mladina ni v takem 
številu zajeta v telesni vzgoji kot 
bi želeli.

»Mladina ima veselje, samo vod
nikov nimamo, ki bi nam kaj po
kazali,« je spet odvrnil Jadran, 
kot bi odgovor že imel priprav
ljen.

Potem sta mi še povedala, da 
so imeli preteklo nedeljo v vasi 
sestanek. Prišel je upravnik za
druge, učitelj in še drugi. Pogo
vorili so se o tem, da bodo v 
zadružnem domn položili parketni 
pod. Okrajna zveza »Partizan« 
Koper jim je obljubila pomoč v 
orodju. »Ko bomo imeli vse- to, 
bo pri nas lepo« sta še povedala. 
»Takoj ko bo zadružni dom pri
meren za telovadbo, bomo usta
novili društvo »Partizan«. Pa bi 
bilo to le člmprej ...«

\cVo
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Vodnik Marjan je zaklical v 
zbor. Telovadna ura je bila 
končana, na vrsti je bilo teore
tično predavanje.

Jadran in Lovrenc sta odhite
la za ostalimi. Dva mladinca iz 
vasi, kjer pred leti mladini ni 
bilo do telesne kulture. Iz dol
gočasja, zaradi mrtvila in mlač

nega vzdušja so se rajši zbirali 
v gostilni. Danes pa je drugače. 
Učitelj*-Troha je zasejal seme, 
kije že pognalo prve Aliče. Pro
svetna in telesnovzgojna de
javnost je mladino razvnela. In 
ko bo v zadružnem domu še 
nov parket, bo življenje še bolj 
vzplamtelo.

S I. kongresom* je jugoslo
vanska telesna kultura stopila 
na novo pot. Tovrstno koristno 
udejstvovanje ni več samo 
stvar ozkih, vase zaprtih orga
nizacij , marveč naloga Vse 
družbe, vseh družbenih orga
nizacij. Takšne širine v akciji 
pa seveda ni moč doseči kar 
čez noč. Treba je mnogo teme
ljitega dela, da bodo načela 
kongresa tudi zares sprove- 
dena.

Skupščine najrazličnejših 
športnih in sorodnih organiza
cij opravljajo pri tem najvaž
nejšo nalogo. Telesnokulturno 
gibanje je treba organizacijsko 
okrepiti, potem pa bo delo na 
terenu zlahka steklo tudj z 
lastno' pobudo.

Te dni je Ljubljana spet pri
zorišče dveh pomembnih se
stankov. Minulo nedeljo so se 
na Vlil. redni skupščini zbrali 
slovenski taborniki, jutri pa 
bo še širši zbor — Športna 
zveza Slovenije bo imela IV. 
redno letno skupščino.

Za oba sestanka velja, da so 
se zborovalci zanju dobro pri
pravili. Pri tabornikih je bilo 
opaziti kopico razveseljivih 
načrtov, ki bodo nedvomno 
močno prispevali k temu, da 
bodo taborniške vrste čedalje 
gostejše. Športna zveza Slove
nije pa je za skupščino pripra
vila toliko materiala, da bo 
razprava na zboru zares lahko 
stekla po pravilnih tirnicah.

Na skupščini Športne zveze 
Slovenije ne bodo obravnavali 
zgolj ozkih — tekmovalnih pro
blemov, marveč bo večji del 
razprave posvečen razširitvi 
telesne kulture med vse širše 
ljudske množice. Težišče dela 
mora biti odslej usmerjeno na 
to, da se bo razmahnila teles

na kultura v šoli, v delovnih 
kolektivih, na vasi. V ta po- 
kret je treba vključiti vse več 
državljanov, saj za zdaj šte
vilčno stanje naših telesnokul- 
turnih organizacij zares ni za
dovoljivo. Ne gre Pa samo za 
elgne telesnokulturnih gibanj. 
Gre predvsem za to, da bi te
lesna kultura zares postala last

vsega delovnega ljudstva.
Skupščine in sestanke v PO” 

kongresnem času torej nikakor 
ne smemo vrednotiti zgolj kot 
»redne letne skupščine«. Ti se
stanki so mnogo pomembnejši. 
Naši telesni kulturi morajo 
najti konkretno P°t za razdob
je, kj naj bo mnogo daljše od 
»bodoče poslovne dobe«.

Uspehi sindikalnih 
aktivov na Hrvatskem

Od ustanovne konference de
lavske športne dejavnosti v LR 
Hrvatski je minilo pičla štir! 
leta in pol, toda napredek je to
likšen in tako očiten, da vzbuja 
pozornost vseh strokovnjakov in 
odbornikov družbenih organiza
cij telesne kulture iz vseh kra
jev po državi.

Pred sindikalnimi, športnimi 
in vzgojnimi zastopniki iz sko
raj vseh ljudskih republik in 
oblasti so tovariši iz Hrvatske 
ondan obrazložili svoje doseda
nje skušnje. Ne gre samo za 
številke: leta 1958 je bilo v 70 
krajih nad 60 tisoč udeležencev 
obojega spola pri igrah in tek
movanjih odraslih- zaposlenih 
ljudi.. Povprečno trajajo te ‘kra
jevne igre neregistriranih sta
rejših moških in žensk skozi se
dem mesecev. Spored je nena
vadno pisan: 28 športnih par#>g 
— od smučanja do podmorskega 
ribolova In veslanja v ribiških 
čolnih ter vseh vrst zdravega 
razvedrila.

Dogovorjeno je bilo, da bodo 
izkušnje prirediteljev delavskih 
športnih iger na Hrvatskem 
proučili in razširili na ostala 
področja in ind'i«*rri«ke baze-

Prizadevni vojaški 
strelci

Strelska družina »Bratov Do- 
brotinškov« v Vojniku je ena 
izmed najprizadevnejših v celj
ski občini- V društvu je kakih 
60 članov, ki so si zgradili boj
no strelišč® z betonskim rovom 
v Hovci. Lani 'so dobili prapor 
kot najboljša strelska družina v 
okraju. Njihovo delo pozimi 
zavira pomanjkanje prostora 
za vadbo. Zato so naprosili 
ofoč. 'ljudski odbor za dodelitev 
bivše mizarske delavnice v Voj
niku- Letos bodo priredili več 
tekmovanj, ki jih bodo posve
tili predvsem 40. letnici KPJ.

10-le)nica »Kovinarja«
Sindikalno športno društvo 

Kovinar iz Štor- je te dni pro
slavilo desetletnico. Ob tej pri
ložnosti je društveno vodstvo 
poskrbelo za več tekmovanj.

Na kegljaških tekmah se je 
pomerilo 16 moštev s 160 tekmo
valci, najboljši pa so bili člani 
Betona pred Kovinotehno in 
Kladivarjem. V košarkarski 
tekmi je Kovinar premagal Ce
lje (35 : 28), v nogometu pa Fu- 
žinarja z Raven 2 : 1 (2 : ft.

ne. Da bi čiimbolje spoznali po
drobnosti tega zanimivega po
gona na krajevnih igrah brez 
potovanj in zapuščanja delov
nega mesta, so prireditelji po
dobnih iger v Novem Sadu po
slali v Zagreb številno zastop
stvo. Novosadčani so se po za
grebških občinah shajali z ude
ležene} in prireditelji notranjih 
tekmovanj prve stopnje, občin
skih iger druge stopnje in sled
njič mestnih iger tretje stop
nje. Taki posveti in izmenjava 
skušenj se bodo nadaljevali tu
di v prihodnje. Pred nami j® 
tudi drugo posvetovanje o de
lavski športni dejavnosti v Ju
goslaviji, ki bo v maju ali ju
niju 1959 v nekem sindikalnem 
počitniškem domu. Gre namreč 
za skorajšnjo ustanovitev centra 
za sodelovanje in vsklajanje de
lavske športne dejavnosti- Tako 
je uresničevanje zaključkov tre
tje komisije I. jugoslovanskega 
kongresa za telesno kulturo.

Zgledi mnogih' društev za te
lesno vzgojo v Djurdjevcu, Vr
bovškem, Ličkem Osiku. Djur- 
djenovcu, Lepoglavi, Ivancu in 
drugod, ki vodijo in prirejajo 
delavske športne igre za vse za
poslene v svojih krajih, bodo 
dobili posnemale« tudi pri dru
gih društvih za telesno vzgojo, 
ki jim je na skrbi privabljanje 
delovnih ljudi med člane in 
članice in tretji del dela — raz
vedrilo in prosta športna akti
vnost.

Nogomet je tudi na Hrvatskem ena 
a»«*-” ■, športnih panog.

NA ČRNO-BELIB POLJIH

Končna razvrstitev nakazana
• ■ .........

Stoja na bradlji. Element, ki ga mora obvladati vsak vodnik...

Tretjina aktivnih >

V industrijskem mestu, Osijeku 
ob Dravi so začeli krajevne šport
ne Igre odraslih tekmovalcev pri
rejati leta 1952. Osnovna tehnična 
enota je bila sindikalna podružni
ca ali delovni kolektiv, vsa tek
movanja pa so se vrstila brez ka
kšnih potovanj in brez odhajanja 
z delovnih mest.

Po osiješkem zgledu so se s ča
som razvile krajevne športne igre 
zaposlenih moških in žensk še v 
70 mestih in industrijskih krajih 
LR Hrvatske. Toda Osijeku ne 
more nihče odvzeti tega prven
stva: letos bodo Osiječani prire
dili delavske športne igre že os
mič zaporedoma.

Ze tretje leto zapovrstjo osva
ja vsa tri moštvena prvenstva de
lovnih ljudi v Osijeku odlični de
lovni kolektiv tovarne vžigalic 
Drava. Ta tri moštvena prvenstva 
obsegajo dolgotrajna in raznolika 
tekmovanja, saj je spored delav
skih športnih iger v Osijeku iz
redno pisan — kakor prave olim
pijske igre. Moštveno prvenstvo 
se dosega s seštevanjem točk v 17 
raznih panogah, za prvenstvo 
med ženskami pa je treba tekmo
vati v H različnih zvrsteh. Celot
no prvenstvo se ocenjuje nato s 
seštevki vseh točk med moškimi 
in ženskimi oddelki v vseh pano
gah.

Delovni kolektiv Drave se lah
ko ponaša z redkimi uspehi. Med 
660 zaposlenimi je 256 članov ko
lektiva sodelovalo na tekmah. Ne 
samo visok odstotek (38 odstotkov 
udeležencev), temveč vsi ti 
so obenem tudi odrasli zaposleni 
ljudje — člani. Veliko je relativ
no tudi število ženskih oddelkov 
v mestnem prvenstvu v celotnem 
mestu, in sicer 42, med temi 19 
Iz tovarne Drave. Tri leta brez 
prekinitve nastopajo člani Drave 
v vseh točkah programa, ki je ze
lo pester in raznovrsten. To tra
ja od januarja do decembra, se 
pravi celih enajst mesecev Irrez 
prestanka, in sicer v dolgi vrsti 
razvedrila in medsebojnega tek
movanja v kegljanju, šahu. na
miznem tenisu, teku v naravi, ro

kometu, streljanju, nogometu, od
bojki, atletiki, plavanju, veslanju 
(v ribiških čolnih), športnem ri
bolovu, kolesarstvu, telovadnem 
mnogoboju, vlačenju vrvi in ljud
ski rokoborbi.

če primerjamo ta program z 
novim raznovrstnim osnovnim 
programom za člane in članice 
Partizana Jugoslavije, tedaj je kar 
presenetljivo, koliko je v njem 
enakih panog in koliko sličnih 
točk.

Se ena sreda, in ljubljanska 
sindikalna šahovska »elita« bo 
spet za leto dni zakopala bojne 
sekire. Vendar pa zadnje kolo 
ne more povzročiti nobenih bi
stvenih zapetljajev; nasprotno, 
vse je že tako rekoč jasno. Samo 
formalno se mora prvenstvo še 
končati, ker pač mora biti ta
bela popolna. Toda vrstni red 
bo bržčas ostal isti ali pa se bo 
le malo, na enem ali dveh me
stih. spremenil od sedanjega po 
8. kolu:. Institut »Jožef Stefan« 
38, Drž. sekretariat za notranje 
zadeve I 31,5, Železničar 29,5, 
PTT 27, DOZ 26, Litostroj 21, 
Radio 20,5, Banka 18,5, OLO 
Ljubljana 17 in Drž. sekretariat

za notranje zadeve II 11 točk 
Pravzaprav je bilo predzadnje 

kolo že precej »dolgočasno«. 
Resno sta se potrudila samo Že
lezničar in Litostroj, prvi, da »e 
dokoplje do tretjega mesta, dru
gi, da se tudi po številu točk in 
ne zgolj po moči ekipe na papir
ju odlepi s predzadnjega mesta 
ir, ga prepusti drugemu nesreč
niku. Zato so Železničarji s 5,5 
proti 0,5 grdo obračunali z re- 
signiranim moštvom okraja, ki 
bo moralo poleg druge ekipe 
DSNZ dati slovo prvi ligi, Li
tostroj pa je z Banko naredil 
kar 5 :1. »Stefan« se ni veliko 
trudil z DSNZ II in se zadovo
ljil s 4,5 :1,5. Isti rezultat je

OHO-AHA
Oho, to pa res ni 

kar tako. Naši smu
čarji z velikim pom- 
pom odpotujejo na ve
like mednarodne tek
me v poljske Zakopa
ne. In ko so sredi 
poti In sanj, da bodo 
letos vendar še en
krat videli snega v 
izobilju, poljski orga
nizatorji tebi nič — 

meni nič odpovedo tekmovanje zaradi od
juge. • Tako se naši smučarji seveda znaj
dejo v veliki zagati. Snega ni na Poljskem, 
snega ni doma. Kaj storiti v takem polo
žaju? Upajmo samo, da v obupu niso prišli 
na misel prodati svoje dragocene smuči fn 
in skleniti, da se bodo odslej posvetili kaki 
drugi športni panogi...

Aha, nevsakdanja smola, Kegljači mari
borskega Branika so se že veselili naslova 
republiškega prvaka. Ko so svoje tekme od
pravili in sešteli podrte keglje, so ugotovili

da jih lahko v zadnji tekmi prehiti le še 
kranjski Triglav. In še ta samo tedaj, če bi 
zaigral res izborno. Zgodilo pa se je, da so 
Kranjčani na domačem igrišču doživeli hud 
poraz proti neverjetno razpoloženim Jeseni
čanom, ki so pri tem tudi za 1. (beri — en) 
kegelj prehiteli Mariborčane. Če to nj zares 
smola...

Oho, vsekakor preračunano. Nogometaši 
Odreda so zadnji termin pred začetkom pr
venstva izkoristili samosvoje. II. garnituro 
so poslali v Celje igrat s Kladivarjem. prvo 
moštvo pa so na domačem travniku spustili 
v boj s Slovanom. In sedaj bi se naj Odre
dov! tekmeci v drugi' ligi spoznali iz nedelj
skih rezultatov. Odred podleže Kladivarju 
0:4 in premaga Slovana 5:0. V kakšni formi 
je torej Odred? Pri teh genialnih taktičnih 
variantah in zamislih je lepotna napaka 
edino ta, da ie Odred po prvem delu prven
stva v II. zvezni ligi — zadnji...

Aha, to pa ni anekdota. Trener nogome
tašev kranjskega Triglava Janez Pišek zve
čer v ljubljanski »ŠesticL išče prijatelja. 
Znano omizje ga kar tako mimogrede vpra
ša po formi varovancev. »Oh,« pravi Pišek. 
»samo nobenih vprašanj o Triglavu!« In po
tem: »Ali ste videli mojega prijatelja X?« 
»Da, Janez,« tak je bil odgovor. »Odšel je v 
kino Triglav!«

dosegla ekipa DSNZ I v sreča
nju z moštvom Radia, toda šel® 
po obojestranskem zavračanju 
miroljubnih ponudb na več de
skah. Naposled so Poštarji te
sno premagali ekipo DOZ s 3,5 
proti 2,5. Torej brez presene
čenj. Morda je še najbolj prese
netljivo to, da letos v glavni 
skupini ni bilo »šestice« in da 
se na tabeli svetita za razliko 
od prejšnjih let samo dva ne
odločena rezultata. To priča o 
veliki borbenosti in zavzetosti« 
o igranju do zadnje kaplje krvi, 
precej drugače kot na nekate
rih individualnih tekmovanj ih. 
Hvale vreden, pojavi

V drugi ligi je Elektropro- 
jekt podoben »strah in trepet« 
za svoje nasprotnike kot »Šte
fanove!« v prvi. Zbral je doslej 
že 36 točk ali povprečno pet iz 
vsakega dvoboja, tako da se na 
koncu utegne ustaviti tam ne
kje na 50. Drugi so pravzaprav 
še vedno slepi »Karel Jeraj« 
kajti njihovih 20,5 točk Iz šest 
dvobojev je več vrednih kot 27 
točk iz sedem dvobojev, kolikor 
jih ima Litostroj II. Na četrtem 
mestu je Železničar II z 22, na 
petem pa Zavod za raziskavo 
materala z 21 točkami, oba prav 
tako iz 6 dvobojev.

Tretja liga je ponovno doži
vela spremembo na vrhu. t0' 
govej so v srečanju s Tovarn,® 
galanterijskih izdelkov ‘zgubil; 
in tako se je na prvo mesto sp®1 
vrnil Slovenski Ponočevale®- 
Zdaj se lovita s 33,5 :32. Tretja 
je Globus-špedicija I (30) pr®^ 
Žičnico I 29,5, peto in šesto m® 
sto pa delita Saturnus in Tovar' 
na galanterijskih Izdelkov 
25,5 točke, vsi po 8 kolih. Tu 
bodo »zavrteli« še trikrat, n 
bo na sindikalnih črno-b®-m 
poljih Ljubljane spet zavla«** 
mir.
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avne na KoroSkem. Kogar- 
koli vprašaš, kad je lene te- 

™ ga kraja z naše severne 
meje .poneslo po domovini 

in v svet, skoraj vsak ti bo vedel 
povedati, da je bila to — žele
zarna. Ce boš naletel na domačina, 
bo v odgovoru še posebej pribil: 
»naša« železarna; njihova, koroška.

To je treba vedeti, kadar govo
riš s prebivalci Mežiške doline, s 
Korošči in Štajerci izpod Uršlje 
in Pece, o njihovi tovarni. Sicer 
bi se jim prav zlahka zameril, če 
bi recimo pozabil poudariti, da, 
misliš prav njihovo železarno in 
ne morda katere druge.

Vendar, kakor je treba vedeti, 
kar sem že omenil, je treba znati 
tudi prav razumeti: ko spregovori 
domačin o »svoji« alj o »naši« že
lezarni, ne misli toliko na tisto, 
kar bi nepoučeni brez premisleka 
imenoval kar lokalpatribtizem, 
marveč ima v mislih nekaj povsem 
drugega. In to je prav tisto, kar 
tudi tujec opazi na Ravnah v naj
krajšem času, namreč — Ravne in 
Železarna sta eno. Uspehi in slo
ves železarjev niso zaklenjeni za 
tovarniškim! zidovi. O njih se bo 
na dolgo in široko razgovoril vsak 
domačin. Vsaka njegova beseda bo 
pokazala, koliko dš na železarno, 
kako zelo ponosen je zanjo.

Sicer, vsaj zdi se tako, tako 
pristno sožitje ni prav nič prese
netljivega. Ljudje so zrasli s to
varno, kakor je železarna rasla in 
se razvijala ob njih. Prav nemo
goče ali vsaj težko bi bilo napisati, 
kc^jteo rodov je že čutilo tako, kot. 
čuti današnji. Ne verjamete? Naj 
namesto vas obrnem, list za listom, 
kroniko podj etj a ...

Po sledeh norijskih železarjev
Kaj piše na porumenelih listih 

kronike? Ko jih takole prelista
vaš, pred teboj počasi vstaja po
doba preteklosti današnje železar
ne, ki je že samo spričo častitlji
ve patine še toliko bolj vredna 
občudovanja. Ko prelistaš knjigo 
od začetka do kraja, ti postane jas
no, da ima ravenska železarna iz
kušnje’tn tradicijo ene najstarej
ših izdelovalnic žlahtnega jekla v 
Evropi.

Prvi začetki? Zasledimo jih že 
v dobi znane in sila živahne pro
izvodnje in predelave železa na 
Koroškem, ki je (plavži v Htitten- 
bergu) prazgodovinskega pore
kla. Pridobivanje železa v tej de
želi omenjajo že v času keltskih 
Noričanov. Ko so rimski pesniki 
opevali »norijsko« železo, so torej 
slavili tudi. delo in mojstrovine ko
roških železarjev.

Po tej alpski deželi so železar
ski ognji goreli skozi stoletja, vse
skozi jih je spremljalo tudi udar
janje železarskih kladiv. Se 1830. 
leta je obratovalo Po vzhodni in 
spodnji Koroški ISO manjših in 
večjih železarskih obratov. Med 
njimi so bile tudi fužine na M el 1 
z obrati v Črni, na Prevaljah, v 
Mežici in na Ravnah, Za leto usta
novitve ravenske železarne velja 
letnica 1774, ko so pridobili kon
cesijo za postavitev kladiva v 
obratu v Črni.

2e od tistih davnih dni naprej 
slove ravenska jekla po čistosti jn 
homogenosti. Izdelke te železarne 
so že tedaj . čislali na vseh trži
ščih. Ohranjene prodajne knjige 
izpričujejo, da je železarna svoje 
izdelke prodajala po vsem svevu.

Kako je bilo v predaprilski Ju
goslaviji in med vojno? Raven
skim železarjem takrat ni bilo 
lahko, tako kot našim delovnim 
ljudem nasploh ne. Njihova tovar
na je počasj propadala; zlagoma 
so jo potisnili v ozadje in ji pri
pisali drugorazredni pomen, ji pre
križali še zadnje pomembnejše'na
črte Kar • je bilo še treba, da bi 
železarno zbrisali s sveta, je opra- 
v tl okupator.

Kova rast na Ravnah
Kot povsod, je bilo tudi tu do 

vojni treba začeti od kraja. Posta
vili so novo jeklarno s Siemens- 
Martinovimi in elektro-pečmi, oo- 
tem kladivarno, mehansko obdelo- 
valnlco. vzmetamo. pomožne na
prave ... Računajo, da je bilo po 
vojni v ravenski železarni samo 
v proizvodnjo vloženih več kot 4 
milijarde dinarjev. In program, 
načrti,za prihodnost?. Le-ti zaslu- 
žii°. da jim odmerimo nekaj več 
prostora.

»Kaj res veste 
vse na pamet...?«

Tako sem vprašal železarja iz 
valjarne, ko mi jo kot brzostrelka 
oddrdral ves glavni in dopolnilni 
program železarne. Vprašanju se 
je kar začudil, češ: kaj pa je to 
takega, to pri nas vsakdo ve!... 
Pri nas delamo edino plemenita 
jekla... lita, kovana in valjana. 
Trenutno izdelujemo več kot 200 
različnih vrst kvalitetnih jekel, ki 
jih po potrebi še posebej obdelu
jemo. Pri nas tudi delamo ...

Tako sva prišla že v težk0 ko
vačnico, ko je hotel pripovedovati 
še o raznih končnih Izdelkih. Ven
dar je udarjanje kladiv njegove 
besede preglasilo. Tako sem mo
ral pogledati v tovarniški katalog 
In si vtisniti v spomin proizvodni 
program železarne tudi s tistimi 
drobnimi podatki, ki mi jih železar 
žuljavih rok ni omenil.

Lita, kovana, valjana jekla. Naj
lažji ulitek, ki so ga doslej odpo
slali. je bil težak pol kilograma, 
najtežji 20 ton. Seveda ne samo 
eden, nešteto jih je bilo. Vendar 
— kakor marsikod — tudi livarji, 
svojih izdelkov ne merijo samo Po 
teži, marveč tudi po kosih. Posa
mezni odkovki, ki jih dokončajo 
ravenski železarji — kovači, so 
težki do osem ton. In valjana je
kla? Železarna Ravne izdeluje pro
file med 8 in 90 milimetri premera.

Prej uvoz, zdaj izdelek 
domačih rok

Ko bi hoteli našteti vse, kar na
ša industrija zdaj izdeluje in kar 
smo včasih morali izključno uva
žati, bi popis vseh teh Izdelkov 
prav gotovo narasel na debelo 
knjigo. V tem »leksikonu dela na
ših rok« bi nekje na vidnem mestu 
prebrali tudi tole: »Vse pnevmat
sko in brzorezno orodje In vse In
dustrijske nože smo morali prej 
uvažati. Omenjene izdelke zdaj 
mimo drugega izdeluje Železarna 
Ravne na Koroškem, ki vam 
je na voljo s prospekti in kata
logi ...« . ^

želel sem prav podrobno Izve
deti, kaj vse Izdelujejo v železar
ni. Izrazi kot »pnevmatski in brzo
rezno orodje«, »Industrijski noži« 
Itd. nekaj sicer povedo, vendar ne
poznavalcu bore malo. Kaj se to
re i skriva za njimi?

Pnevmatsko orodje vseh vrst. 
kajpak z rezervnimi deli. Kakšne 
reči so to? No, spomnimo se na od- 
kopna in vrtalna kladiva, na Hvar
ske nabijače,, na kladiva za čišče
nje iti dletenje, na brusilne stroje 
itd. Skratka, ko tako listamo po ka
talogu, se tudi nepoučenemu pred
stavi pnevmatsko oro-dje kot sila pri
pravna reč. kot neogibni pripomo
ček rudarjev, gradbenih delavcev 
In morda še koga. V železarni so 
mi zatrdili, da njihove izdelke ze
lo radi naročajo, saj so v praksi 
vsaj enakovredni, če že ne boljši 
kot uvoženi. Naša gradbena pod
jetja in rudnik; so marsikod že 
prešli na standardizacijo delovnih 
pripomočkov z domačim orodjem.

Vsakdo izmed nas je že kdaj po- 
godrnjal nad nožem, ki mu ni in 
ni hote! rezati tako. kot bi bilo 
prav. No, temu je v vsakdanjem 
življenju še moč pomagati, težav- 
neje pa je v industriji, kjer je 
včasih treba rezati zelo trde sno
vi. Tako na priliko les, kovine, 
tekstilno blago, usnje, bale papirja, 
nezgorljive materiale in podobno. 
Industrija potrebuje za fb res kva
litetne nože. In ravenski železarji 
se lahko pohvalijo, da sodijo tudi 
oni med redke proizvajalce res 
kvalitetnih Industrijskih nožev.

Gradbišča rastejo pri nas že vsa 
leta Po vojni vedno nagleje. ne 
nazadnje pomenijo tudi nenehen
porast naše življenjske ravni. Po 
gradbiščih delavci pogosto vozijo
gradbeni material v vagončkih. ki 
jih običajno imenujejo — vagone, 
tl. Nedvomno najvažnejši del takš
nih »vagbnetov« so njihova kolesa 
ali, bolje rečeno, kolesne dvojice. 
Takšne . kolesne dvojice, tako za 
gradbene kakor tudi jamske
vagončke ^zdelujejo — v ravenski
železarni.

Se kaj? Da. nismo še pri kon
cu. Katalog železarne pove, da 
lahko naročnikom vedno postreže
jo s krožnimi žagami za hladno

rezanje kovin kakor tudi s posa
meznimi sestavnimi deli zanje. 
.Nadalje izdelujejo tudi listnate in 
spiralne vzmeti za avtomobile, va
gone in stroje, pa krogle za krog
lične mline, ki jih rabijo tovarne 
cementa in rudniške separacije, pa 
valje za hladno valjanje kovin, 
razno brzorezno orodje iz stan
dardnih jekel, tudi iz nedavno 
osvojenega jekla kvalitete ELO- 
MAX. Naj pojasnimo še nekaterim 
nerazumljivi izraz — »brzorezno 
orodje«: v to vrsto orodja sodijo 
razni stružni noži, pa spiralni sve
dri za kovino, rezkarji In podobno.

Toliko o proizvodnji. Seznam 
uslug ravenske železarne pa pove, 
da na željo odjemalca vse vlitke 
in odkovke tudi mehansko obde
lajo, tako grobo kot fino. Mimo te
ga pa naročene al; poslane komade 
jekla tudi kalijo, cementirajo (po
stopek je podoben kaljenju), po 
želji pa tudi oplemenitijo. Pod 
slednjim je treba razumeti oboga
titev jekla s termično obdelavo.

Ka kratko,
v telegrafskem slogu

Letni plan za 1958. leto izpolnjen 
in presežen ... Pri končnih pro
izvodih je železarna prvič presegla 
proizvodnjo 20.000 ton in dosegla 
21.209 ton ... Odstotek delavcev 
(vseh zaposlenih je 2335), ki delajo 
po nomjah, se je v primerjavi z 
1957. letom povečal od 56 na 68,5%, 
se pravi za 12,5%; hkrati s tem je 
povprečno preseganje norm padlo 
za 0,6%... Vsi obrati, tako topil
nica kot jeklolivarna, valjarna, 
težka in lahka kovačnica, vzmetar- 
na in mehanska obdelovatnica. so 
povečali produktivnost dela. Naj
bolj je napredoval oddelek težke 
kovačnice, kjer se je delovna sto
rilnost povečala kar za 22%...

Fluktuaclje delovne sile je ved
no manj. V 1957. letu je bilo takš
nih »ptic selivk« 15%, lani le še 
9%'... Za vzgojo zaposlenih so 
priredili več tečajev, tako za kva
lificirane in visoko kvalificirane 
delavce, kot za administrativni ka
der železarne... Industrijska šo
la je dala 63 novih moči v proiz
vodnjo. sedaj pa jih vzgaja še 
236. Tako strokovna usposobljenost 
članov delovnega kolektiva neneh
no raste ... Tovarna štipendira 54 
dijakov in študentov srednjih ter 
visokih strokovnih šol... Mimo 
skrbi za večjo kvalifikacijo za
poslenih menijo v prihodnje po
svetiti še več pozornost! speciali
zaciji... V strokovni knjižnici že
lezarne je bralcem na voljo 2600 
strokovnih knjig... Pri strokovni 
in splošni vzgoji članov delovnega 
kolektiva ima dobršen delež tudi 
tovarniški list »Koroški fužinar«, 
ki sodi med najboljša glasila te 
vrste pri nas —

Ravenski železarji sl ne belijo 
glave z vprašanjem, kako prodati 
svoje izdelke. Z jekli in končni
mi proizvodi svoje tovarne so se 
predvsem na domačem tržišču že 
odlično uveljavili. Poseben uspeh, 
ki so ga dosegli lani-, je bila osvo
jitev vsega jugoslovanskega trži
šča z brzoreznim jeklom lastne 
proizvodnje.

Tako na domačem tržišču, pri 
čemer so jim nemalo pomagali 
uspešni prikazi lastnih izdelkov 
na razstavah in sejmih v Marjbo- 
ru, Ljubljani, Zagrebu in Beogra
du. pa tudi smiselna propaganda 
in uvedba tehnične službe za neka
tere izdelke. Na tujih tržiščih so 
resda še novinci, vendar si tudi 
tam njihovi kvalitetni izdelki zla
goma utirajo pot, tako na Bližnji 
vzhod, kakor -tudi k zahtevnim od
jemalcem tržišč Zahodne Evrope — 
Švice, Italije in Zahodne Nemčije.

Tisto, kar je najbolj na očeh
Ne uganete, kaj je vsakomur 

najbolj na očeh? Seveda tisto, kar 
najbolj očitno kaže na razvoj ali 
pa na zastoj , vsega tistega, kar 
vsak dan opazujemo. Tako tudi Ra
venčani vsak dan lahko opazujejo, 
kako se njihova železarna razvija, 
kako raste..

Torej, kako je tovarna rasla lani, 
kakšna je bila njena investicijska 
dejavnost? Kakšne načrte ima za 
prihodnje?

V ravenski železarni so lani 
usmerili Investicijsko dejavnost 
tako v povečanje zmogljivosti po
sameznih obratov in v Izvrševanje 
drugih investicijskih del v tovarni.

Ototste r> Železarni Mavne na Koroškem

kakor tud! v potrebe svojih ljudi 
In vsega kraja — torej v družbeni 
standard. Razmerje med vloženimi 
sredstvi ža prvo in drugo: 182 proti 
282 in še nekaj milijonov dinar
jev. Ne bo odveč, če omenimo, da 
so bila ta sredstva za 32 odstot
kov višja od sredstev, ki so jih v 
te namene porabili eno leto prej. 
Ta siredsiva j-e železarna vzela 
predvsem iz lastnega amortizacij
skega in pa iz sklada skupne po
rabe.

Novosti v tovarni? Podaljšali so 
prejšnjo generatorsko lopo in po
stavili v njej' nove generatorje. 
Mehanizirali so valjarno ter po
večali ogrevalne In žarilne napra
ve. To so stvari, ki so nanje naj
bolj ponosni. Drugih, manjših ne 
bi naštevali, preveč prostora bi 
zavzele.

Na Cečovju — na polici nad 
Ravnami — raste tovarniško sta
novanjsko naselje. Lani so tam 
dogradili tri stanovanjske bloke s 
70 stanovanji. Zdaj grade še tri 
stolpnice, ki dajejo Ravnam vi
dez naglo rastočega, sodobnega na
selja. V njih bo 126 stanovanj. 
Mimo tega grade še en 32-stano- 
vanjslki blok ter trgovsko poslop
je, kjer bodo poslovni prostori, pa 
tudi deset garsonjer. Iz sredstev 
sklada za kadre so do strehe do
gradili internat, ki bo mogel spre
jeti MO gojencev. Tudi delo pri 
ureditvi cestišč ter vodovodnega, 
cestnega, kanalizacijskega in elek
tričnega omrežja ter celotno delo 
pri zunanji ureditvi novega nase
lja se prav lepo odvija.

Vsaj deloma vplivata na življenj
sko raven koroških železarjev rudi 
železarski dom na čečovju in pa 
počitniški dom v Portorožu. Dom 
železarjev ima zdaj 430 abonentov 
in je potem takem — ne samo ža 
ondotne razmere — že pravcati 
velikan, ki ie v primerjavi z letom

ISSS promet lani že podvojil. Prav. 
lepo uspeva tudi počitniški dom v 
Portorožu, kjer so lani letovali 804 
železarji s svojci.

V jubilejnem letu ZKJ
Ravenski železarji imajo že več 

let navado, da ob koncu leta za
ustavijo stroje v železarni in se 
vsi zbero na zaključnem letnem 
zborovanju, da bi slišali letno po
ročilo o uspehih, težavah in vseh 
drugih stvareh ter o problemih, ki 
so kakor koli povezani z njihovo 
tovarno. Ob koncu minulega leta 
je beseda kajpak tekla tudi o tem. 
kako bodo koroški železarji po
častili praznik ZKJ — letošnjo 
40-letnieo obstoja naše Partije. 
Takole so sklenili:

»Potrudili se bomo, da bodo 
planske naloge čimprej Izvršene. 
Se več! Plan blagovne proizvod
nje za 1959. leto, ki ie sicer visoko 
določen, bi ob prizadevanju vseh 
lahko še presegli. Sprejemamo 
plan blagovne proizvodnje in pro
daje naših izdelkov v vrednosti 
9.350 milijonov dinarjev ...

Koroški železarji bodo svojo ob
vezo držali, pa čeprav pomeni po
večanje plana blagovne proizvod
nje kar za 9 odstotkov v primer
javi z lanskim.

Se o letošnjem' planil in o per
spektivnem razvoju železarne;

Skupna proizvodnja 106.295 ton, 
to je 6,9 odstotkov več kot lani. 
Blagovno proizvodnjo smo že ome. 
nili. Plan predpisuje nadaljevanje 
procesa predelave ingotov — suro
vih odlitkov — v tovarniških 
obratih na skupnih 47.500* ton. V 
vseh obratih predvidevajo tako v 
skupni kakor tudi v blagovni pro
izvodnji nadaljnji porast v koli
čini oziroma po vrednosti; v je
klarni za 3,2 odstotka, v kovačnici 
za 5,1 odstotek, v livarni za 9,7 
odstotka in v mehanski obdelo- 
valnici za 2 odstotka.

Letošnje leto bo prineslo tudi 
na področju investicii precejšen 
napredek v železarni in sploh na 
Ravnah. Načrt perspektivnega raz
voja podjetja in tovarniškega na
selja so že izdelali. Predviden je 
porast zmogljivosti topilnice na
80.000 ton (letos 47.500 ton), v je- 
klolivarni na 7.500 ton (letos 5.600 
ton), za valjarno pa je predviden 
nov objekt, ki bo omogočil skup
no zmogljivost 53.000 . ton (letos 
27.500 ten) letne proizvodnje. V 
kovačnici bodo povečali proizvod
njo na 18.500 ton letno, v vzme- 
tarnl — tudi zanjo bodo postavili 
nov objekt — na 6.000 ton (letos
3.000 ton) ter v mehanski obdelo- 
valnicl na 4.000 ton končnih iz
delkov.

Po dograditvi novih objektov in 
Izpopolnjevaniu naprav bi se torej 
vrednost bruto produkta železarne 
v primeri s sedanjo več kot po
dvojila. Vzlic temu so tovarni še 
odprte možnosti nadaljnjega raz
voja: bodisi s podaljškom jeklar
ne proti vzhodu oziroma z grad
njo Močne piroge v novi valjarni.

Delovni kolektiv železarne naj 
bi se po Izpopolnitvi obratov po
večal za . 500 novih moči. Da pa 
bi sočasno z razmahom železarne 
rešili tudi stanovanjski problem, 
bi morali do 1965. leta zgraditi 760 
stanovanj, t. j. 125 stanovanj vsa
ko leto. Seveda bo treba misliti 
tudi na razširitev kulturno - pro
svetnih in športnih objektov ter 
na naprave komunalnih In usluž- 
nostnih objektov. Kako tolikanj 
obsežni načrt čimprej uresničiti? 
Direktor ravenske železarne je na 
lanskem zaključnem letnem zboro
vanju takole pojasnil to vprašanje 
in ga hkrati tudi razvozlal:

»Za uresničitev celotnega načrta 
izpopolnitve tovarniških naprav 
bomo potrebovali okrog 4.600 mili
jonov dinarjev. Objekti družbene
ga standarda bodo veljali približ
no polovico te vsote. To so kajpak 
zelo velika sredstva in težko je 
povedati, kdaj bi tako obsežno 
perspektivno gradnjo mogli zaklju
čiti. Že zdaj pa je pomembno, da 
načrt sprejmemo oziroma ga po
pravimo in da določimo letni pri
spevek iz čistega dohodka, ki bo

omogočil njegovo uresničitev. Ta 
čisti dohodek je že zdaj kar pre
cejšen, če pa ga bomo s še bolj 
ekonomično proizvodnjo poveče
vali. bomo naš načrt — vsaj kar 
zadeva tovarniške objekte — lah
ko uresničili brez dodatnih kredi
tov v desetih letih. Ko pa bi do
bili še kakšne kredite, bi ta per
spektivni načrt lahko še dosti prej 
uresničili.«

Če le kdaj. bo moral kolektiv 
ravenskih železarjev pomisliti na 
perspektivni razvoj svojega pod
jetja in na izboljšanje osnovnih 
življenjskih pogojev članov de
lovnega kolektiva tedaj, ko bo od
ločal o delitvi čistega dohodka.

Tudi grelno žico 
bomo poslej Izdelovali sami
Tudi grelno žico — po domače 

ji pravimo kar »cekas« — bomo 
odslej izdelovali doma. Železarna 
Ravne namreč obljublja, da bo ta 
svoj novi proizvod poslala na trži
šče še letos. Za zdat še ni moč 
reči, koliko deviz bo s tem pri
hranjenih, prav gotovo Pa bo ta 
prihranek znaten.

Plan perspektivnega razvoja to
varne predvideva na Ravnah no
vo valjarno. Nič čudnega ni torej. 
č» že letos začenjajo z delom. 
Osnovna surovina — valjano je
klo — je namreč največji problem 
pri uresničevanju tistega njihove
ga načrta, ki ga sicer omenjajo 
bolj poredko, zato pa toliko boli 
vztrajno izpopolnjujejo: izdelovati 
čim več končnih izdelkov, poseb
no na JfinejiMh. najbolj kvalitet
nih, takšnih, ki jih je na trgu pre
malo in ki gredo vselej najbolje v 
denar.

Pa dolgoročni perspektivni na
črt? Povečanje zmogljivosti meta
lurške predelave, da bi zadostili 
potrebam celotnega jugoslovan
skega trga. ki potrebuje vedno več 
plemenitih jekel.

Dela] varno, vrni se zdrav 
domov!

Takšen napis na eni izmed to
varniških stavb te pozdravi, ko 
izstopiš iz avtobusa in se zazreš 
proti železarni. Pozdravi te tn te 
hkrati opozori, da si pred železar
no, kfer je delo težavno, umazano, 
ne nemalokdaj nevarno, vendar je 
kljub temu ravenska železarna že 
več let na prvem mestu med vse
mi železarskimi podjetji v državi 
spričo skrbi, ki io posveča varno
sti pri delu v svojih obratih. Že 
spričo tega je razumljivo, da je 
bila pred dnevi prav na Ravnah 
prva konferenca posebne strokov
ne komisije HTZ, združenja jugo
slovanskih železarn, -rudnikov že
leza in koksarn..

Za osvetlitev si oglejmo stati
stične podatke: za združenje žele
zarskih podjetij FLRJ velja, da je 
bila lani pogostnost nesreč v 13 
podjetjih (kolikor jih je včlanje
nih v združenju) 19,67 odstotkov. 
Od 327.000 železarjev, kolikor jih 
dela v 131 podjetjih Zahodne 
Nemčije, pa se jih je predlanskim 
ponesrečilo 19,1 odstotka. V žele
zarni Ravne je bila še 1952. leta 
pogostnost nesreč 36,6 odstotna 
(10.000 izgubljenih delovnih dni), 
lani je ta odstotek padel na 9,6 
odstotkov (4.700 Izgubljenih delov, 
nih dni), predlanskim pa so imeli 
celo le 8,9 odstotkov nesreč pri 
delu. Čeprav je torej v ravenski 
železarni odstotek nesreč pri delu 
v primerjavi s številom zaposlenih 
globoko pod povprečjem v državi, 
ob teh uspehih ne mislijo obstati. 
Se vedno se na vsakih sto zapo
slenih ponesreči vsak deseti in to 
vendarle ni malo. In kako mislijo 
ta problem še bolj odpraviti?

Ravenski »ključ« za zniževanje 
števila obratnih nesreč ni tako za
motan, da ga ne bi mogli posku
siti tudi kje drugje. Pravijo, da 
je pri tem tako. kot' pri vseh dru
gih stvareh, ki se zdijo zelo za
motane, pa v resnici niso. Ra
venski železarji ne čakajo nasve
tov z raznih strani, marveč —' 
sami pazijo pri delu. kolikor naj
bolj morejo. In to. pravijo, je naj
uspešnejša zaščita pri delu, seve
da mimo ustreznih zaščitnih na
prav. ki jih v tovarni povsod uva
jajo kjer ie le treba.

Preprosto, mar ne? In če k na
vedenemu prištejemo še stalnost 
njihovega delovnega kadra, soraz
merno visoko strokovnost in tudi 
tisto pravo, delavsko zavest zapo
slenih — potem je ravenski »pri
mer« pojasnjen do kraja.

Tudi Raven na Koroškem se že 
dotikajo prvi žarki vigrednega 
sonca. Novi poganjki bodo tudi 
tamkaj vzbrsteli za dobro nas 
vseh. Da, na tistih Ravnah, kjer je 
železarna tako tesno zrasla s kra
jem in njegovimi ljudmi, da na 
vseh področjih življenja pomeni z 
eno besedo — Ravne na Koroškem.

- Gm

IZDELKI RAVENSKE ŽELEZARNE SLOVIJO POVSOD KOT KVALI
TETNO BLAGO. TO, KAJPAK, ZAGOTAVLJA MED DRUGIM TUDI 
NENEHNO NADZORSTVO NAD PROIZVODNJO. — NA SLIKI: UGO
TAVLJANJE MOREBITNIH NAPAK V KONČNIH IZDELKIH S 

POMOČJO ULTRAZVOKA.
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Križanka 4
Vodoravno: 1. nasprotujem,

protivim se komu, 8. vodna rast
lina, kd je razširjena v severo
vzhodni Afriki, 12. notranjost, 
bistvo stvari, 13. pripovedni pe
snik, 15. kos kopne zemlje, ki se 
zajeda globoko v morje, 16. mer
ska to6ka na zemljevidu, kjer je 
označena nadmorska višina. 17. 
avstralska živali ki odlično ska
če, 19. enaka soglasnika, 21. ozi

ralni zaimek, 22; ščititi, braniti 
kaj ali koga, 23. vojaški povelj
nik v stari Turčiji, 25. zaščitne 
snovi za premaz raznih pred
metov, 27. seme pri gobah, 28. 
večja utežna enota, 29. domač 
naziv za očeta, 30. glavno mesto 
evropske države, 31, začetnici 
priimka in imena slovenskega 
kiparja in slikarja (1900.), 32. be
sedica. ki z njo spodbujamo k 
dejanja!, 33. še natočiti, 35. stara 
ploskovna mera, 37. predlog, 39. 
žleb, ki po njem teče voda na 
mlinsko kolo, 40. potolči, 42.

vrsta žlahtnega plina, 43. sejati, 
prebirati.

Navpično: 1. del kolesa, 2. iz
delovalec kruha, 3. mostni no
silci. 4. kopati v zemljo; 5. štev- 
nik, 6. duša starih Egipčanov, 
7. ostro dišeča rastlina, 8. podo
be, 9. votla in utežna mera na 
Vzhodu, -10. obdelovanje zemlje 
s plugom, 11. vojskovodje, 12. 
rečica, ki teče skozi eno od več
jih slovenskih mest, 14. steze, 
17. vrsta geometrijskih likov, 18. 
perje pri koirenju ali repi, 20. 
jez, 22. vulkansko žrelo. 24. za
detek pri nogometu, 26. velika 
lesena posoda, 27. prevara, 28. 
ne mlada, 30. delovni načrt, 31. 
znak pri množenju, 34. make
donski narodni ples, 35. slav
nostne pesmi, 36. narejen v ka
lupu, 38. ploskovna mera, 40. te
lesni zajedalec, 41. osebni za
imek.

REŠITEV KRIŽANKE 
ŠTEV. 3

VODORAVNO: 1. kvaliteta,
9. roba, 13. oipiremiti, 14. lopar, 
15. rr, 16. duri, 17. debata, 18. 
ded, 20. naikvasiti. 22. oker, 24. 
Nen, 25. Edi, c. n, 27. boa, 29. 
ter, 31. Ajdi, 33. nespreten, 36. 
Arg, 37. soline, 38. idol, 40. ga, 
41. ovito, 42. stoteren, 44. somi, 
45. prisekati. .

OREHI
AH znate zemljepis?

Denimo, da ste na ladji, ki 
je iz Valparaisa zaplula narav
nost proti zahodu. Ali veste, do 
katere dežele bo ladja najprej 
priplula, do Mehike, Brazilije, 
Egipta, Avstralije ali do Groen- 
landije?

Uganka s sadjem
Ce tehtajo štirje orehi toliko, 

kolikor tehta drobna hruška, in 
če devet takšnih hrušk tehta to
liko, kolikor^imajo štjri debele 
pomaranče, le-te pa tehtajo spet 
toliko, -kot pet jabolk in če 
končno štiri jabolka tehtajo 500 
gramov — ali lahko poveste, 
koliko orehov je v košarici, ki 
tehta polna 750 gramov, prazna 

pa 125 gramov?

Kombinirajmo
ŠTEV. 10.

(Prvenstvo Mladosti — Zagreb 
1959)
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Črni na potezi dobi
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Lg2, Sc3, Pa4, b2 (9)
ČRNI: K.g8, Dh3, Te8, Tg6, 

Pa6, b6, dS, f5, g7, hT (11)
LI3,

i i mi ' ’ • 'l :0I 'ABIS VDETI 
-aoaa voairsAOHvg Aairsau

'AOtlAIO 98 3t p 
-I-rejmi a — inafpus s viitreSa, 

•»fjpEJgsiA-v op einidtjd 
fejdCeu oq — s(dofiutaz
»t«nz p v : AOHRRO A 51X183®

NAŠA NAGRADNA UGANKA
Tokrat pa uganka s področja našega elek- 

tro gospodarstva, kajti o proizvodnji in po
trošnji električne energij« zadnji čas veliko 
govorimo. Uganite:

1. pri kateri naši termoelektrarni (katere 
H, fapo pravkar gradijo) stoji ta mogočni 
hladilni stolp in kateri rudnik zalaga to 
elektrarno s premogom?

2. kolikšna je dnevna proizvodnja električ
ne energije celotnega slovenskega elektro
energetskega sistema in koliko električne 
'energije potrošimo v Sloveniji na dan?

3. katere hidro- in termocentrale trenut
no gradimo v Sloveniji in za koliko velikih 
novih hidrocentral pripravljajo gradbišča?

Reševalcem, ki so zadnji čas skrbno pre
birali naš list, na gornja vprašanja gotovo 
ne bo težko prav odgovoriti. Rešitve s ku

ponom nam pošljite najpozneje do srede 18. 
t. m. na naslov uredništva — Delavska enot
nost, Ljubljana, Čufarjeva 3. Izmed reševal
cev, ki nacn bodo poslali pravilne odgovpre, 
bo žreb določil enega, ki bo prejel 5090 di
narjev nagrade.

Na našo zadnjo nagradno uganko smo do
bili mnogo odgovorov, saj ni bila pretežka. 
Reševalci so pravilno uganili, da je bil na 
naši sliki del nove avtomobilske ceste z 
Otočcem v ozadju. Prejeli smo tudi dosti 
mnenj bralcev, o katerih pa bomo več na
pisali prihodnjič. Žreb je nagrado 5800 di
narjev podelil JANEZU OSOLINU, Papirni
ca Količevo, pošta Domžale. Poslali mu jo 
bomo po pošti.

JUGO-TELE viZIJA

— Zdravp, dekle, kod pa hodiš, da te že leto 
dni nismo videli?

1— Saj ni nič čudnega: zaposlila sem se kot 
napovedovali;? na televiziji...!

NAGRAJEVANJE PO UČINKU
— Grem, tega čakanja sem že sit!
— Potem je pa vse v redu, saj želimo, da bi 

gostje odhajali siti iz našega lokala!

— No, sedaj se pa odločimo, koga bi poslali 
v Inozemstvo!

VLAK DO AVSTRALIJE 
M CIGARETA DO SONCA
V minulem letu »o jugoslo

vanski rudarji nakopali v v®eh 
rudnikih skupaj 20,000.000 ton 
premoga. Ko bi ves ta premog 
hkrati mogli naložiti v želez
niške vagone, ki so dolgi po 
10 metrov in imajo 10 ton no
silnosti, bi dobili veMkatnitfko 
železno kačo, ki bi bila dolga 
okoli 20.000 kilometrov!

In ko bi ta nenavadna kom
pozicija peljala naravnost, bi 
bila tako dolga, da bi en njen 
kanec ostal v Beogradu, drugi 
del pa bi se preko Bolgarije, 
Turčije, Irana i?1 Indije, In
dijskega oceana, Indonezije in

Nove Gvineje končal nekje — 
sredi Avstralije!

*

&o pa bi bilo moč sestaviti 
iz vseh cigaret, kar So jih la
ni naredile naše tovarne, eno 
samo, orjaško cigareto, bi bila 
le-ta dolga nič manj kot — 
126,000.000 kilometrov! Takšna 
cigareta bi segala skoraj do 
Sonca, čigar srednja oddhlje- 
nosit od našga planeta znaša 
okoli 150.000.000 kilometrov.

MESTO 39-KRAT 
SPREMENILO NAZIV

Mesto Mvkotnjič-grad v Bo
sanski krajini ima prav goto
vo rekord svoje vrste: odkar

stoji, je kar 39-krat spremeni
lo svoje ime! Podoben primer 
hi bilo bržda res težko moč še 
kje najti.

Tam, kjer danes stoji Mrko- 
niič-grad, je 1592. leta nastalo 
naselje, ki je dobilo naziv Gor
nje Klake. Deset let pozneje 
se je naselje preimnovalo v 
Jenidže, toda ne za vedno: 
1770. leta je ime spet spreme- 

*niio in preismenovaU so ga v 
Varcar Vakuf.

Mestece Varcar Vakuf tudi 
ni ostalo pri tem nazivu: v 
prejšnji Jugo<slaviji so ga 1925. 
leta spet preimenovali, tokrat 
pa je dobilo naziv po upor
niškem voditelju Petru Mrko- 
njiču — Mrkcmijič-grad. Ko se

(nedA se oe vrnila sama/ v važi
-vSCBi čaka! -

[jVpRlSTANIŽcU GNivA"pfrj

je začela minula vojna, je oku
pator mestece takoij spet pre
imenoval v- nekdanji Varcar 
Vakuf, toda — kot po tradiciji 
— menda to ime spet ni bilo 
dobro, ker so ga med vojno 
naglo začeli »prekrščevati«: 
vsega skupaj je mesto od apri
la 1941. leta pa do avgusta 
1944, ko je bilo končno osvo
bojeno, kar 35-krat moralo 
spremeniti svoj naziv!

Ob osvoboditvi so mu vrnili 
■naziv Mrkonjič-grad, ki mu je 
sedaj — kot kaže — zares 
ostal.

SAM SVOJ Z0B0TEHNIK
Nikola FiUpovski iz vasi. 

Velmevci-Kičevsko je že pre
cej v letih, zato ni nič čudne
ga, da vAma več lastnih zob, 
ampak protezo. Toda kakšno 
protezo!

Stari Nikola nosi namreč že 
dalj časa zobno protezo, ki si 
jo je naredil sam in to iz —• 
lesa! Umetno zobovje si je iz
rezljal iz trde češljugovine. 
Delo seveda ni 'bilo posebno 
enostavno — Filipovski si je 
moral zobovje med rezljanjem 
neprestano pomerjati, da mu 
je bilo končno prav — toda ko 
je bila lesena proteza narejena, 
je bila kar takoj uporabna.

IZGUBLJENI KONJ
Minuli mesec se je v Splitu 

pripetil dogodek, ki so se mu 
do solz nasmejali uslužbenci 
Urada za najdene predmete, 
pa tudi mnogi drugi me
ščani. V začetku so vsi mislUU 
da gre za posrečeno pustno ša
lo, potem pa so uvideli, da je 
le res:

Nekdo od meščanov je nam
reč opoldne pripeljal na Urad 
za najdene predmete pravca
tega — konja, ki ga je našel 
na travniku za svojo hišo! Ži
val, ki je bila brez sedla i« 
uzde, se je ves dopoldan mir
no pasla na veliko veselje 
otrok, ki so se zbrali okoli nje 
in jo božali. Človeku, ki je t° 
opazoval, se je končno le za
zdelo, da je konj nekje ušel 
in je začel iskati njegovega 
lastnika. Ko pa je bilo vse 
iskanje zaman, je žival odpe
ljal ha omenjeni urad.

Uslužbenci Urada za najdene 
predmete so po dolgi razpravi 
konja sprejeli,, potem pa so 
morali začeti razmišljati, kam 
naj ga postavijo, saj niso ime
li primernega prostora zanj- 
Končno je priskočilo na pome6 
podjetje »Špediter«, ki je f**' 
stavilo konja v svoj hlev. 
čane pa najbolj zabava to, da 
še do danes ni nihče prišel 
izgubljeno žival, ki čaka v hjf' 
vu »Špediterja« in se je tod* 
že povsem udomačila. J

ID DELAVSKA ENOTNOST — štev. 10 — 14. marec i9S9 /



Dolžnost vašega delegata je, da vas seznani s sklepi okrajne konference!
POSEBNA IZDAJA OB ČETRTI
LETNI KONFERENCI OKRAJNEGA; 
SINDIKALNEGA SVETA V KRANJU;
IZDALO PREDSEDSTVO 0KRAJNE6A SINDIKALNE!/! 

SVETA KRANJ

UREDIL: DUŠAN REBOLJ 
NAKLADA: 40 000 IZVODOV 

KRANJ, 15. MARCA 1959

TISK: „GORENJSKI TISK« KRANJ

Naše spričevalo je

odgovornost
s kakršno rešujemo družbene natege

Letna konferenca Okrajnega 
sindikalnega sveta bo ravno v ča
su živahne družbeno - politične 
aktivnosti sindikalnih organizacij 
na vseh področjih našega življe
nja. Čeprav sta pred sindikalnimi 
organizacijami trenutno kot naj
bolj aktualni nalogi akcija za po
večanje investicij v družbeni stan
dard delavcev in sprejem tarifnih 
pravilnikov, pa mora reči konfe
renca svojo besedo še o nekaterih 
drugih aktualnih vprašanjih. Pred
sedstvo Okrajnega sindikalnega 
sveta meni, da bi morali na kon
ferenci zavzeti stališče do neka
terih najbistvenejših problemov, s 
katerimi smo se srečavali lansko 
leto, in tistih, ki stoje pred nami 
v tem letu.

Skratka, na osnovi obračuna 
lanskoletnega dela moramo posta
viti politiko za prihodnjo mandat
no dobo.

Obračun lanskoletnega dela in 
program prihodnjega dela pa mo
ra imeti za osnovno izhodišče 
vlogo in položaj proizvajalcev v 
našem gospodarskem in družbe
nem življenju; predvsem pa, s 
kakšno odgovornostjo se proizva
jalci lotevajo reševanja nalog, ki 
jih prednje postavlja naša druž-

DNEVHil REDszaiv. letno konferenco

OKRAJNEGA SINDIKALNEGA SVETA KRANJ
25. MARCA 1959 OB 8. LIRI V DVORANI OLO KRANJ

1. Otvoritev konference in izvolitev organov konference
2. Poročilo predsedstva OSS
3. Poročilo nadzornega odbora
4. Poročilo verifikacijske komisije
5. Razprava o poročilih
6. Razrešnica
7. Volitve plenuma, nadzornega odbora in delegatov za 

republiško skupščino
8. Sprejem predračuna za leto 1959
9. Sklepanje o programu dela v letu 1959 

10. Objava rezultatov volitev DRUŽBENI STANDARD
bena skupnost. Gre torej za oceno 
vloge in dela organov delavskega 
upravljanja v podjetju, za odnose 
med podjetjem in komuno, za pri
zadevanja za zboljšanje življenj
skega standarda delovnih ljudi 
itd. ter oceno dela in vlooe sin
dikalnih organizacij na vseh teh 
področjih.

Namen tega časopisa je pred
vsem, z omembo nekaterih takih 
problemov vzbuditi zanimanje pri

Akcija sindikatov za povečanje 
. . , , . r investicij v objekte družbenega
bi delegatom fon}e- standarda, ki je dobila ime »dve 

Stališča do tretjini«, ima dve izhodišči:
delavcih. Ti 
renče povedali svoja 
teh vprašanj, da bi na ta način 
le-ti na konferenci govorili pred
vsem o uspehih, željah in težavah 
članov sindikata v podjetjih, 
ustanovah itd. Edino na ta način 
bo namreč delo konference usteš- 
no in bodo na njej lahko sprejeti 
koristni zaključki.

Poglejmo probleme, o katerih bi 
morali govoriti na konferenci!

1. politično mobilizirati 
večino članstva v razpra
vah o razdelitvi ustvarjenih sred
stev in investicijski politiki tako v 
podjetju, kakor tudi v komuni in

2. opozoriti na ekonomsko 
nujnost večjih investicij v 
družbeni standard.

Razprave okrog družbenega stan
darda so dejansko razgibale večino

P UJETJE: mm
Odnos podjetij do občine in 

občine do podjetij je vsebina 
dela tako sindikalnih podružnic 
kot tudi občinskih sindikalnih 
»vetov. V zvezi s tem je važno 
opozoriti zlasti na dvoje:

1. da delavci ne bodo videli 
■amo sebe in svojega podjetja, 
občino bi pa iskali samo takrat, 
ko jim je potrebna pomoč, am- 
Pak morajo najti svoje mesto 
v celotnem gospodarskem in 
družbenem življenju občine. Ta 
misel mora priti v prihodnje do 
taraza zlasti ob razpravah o 
družbenem standardu, ki ga je 
Treba gledati v občinskem me
rilu in ne samo v tovarniškem;

2. upreti se je treba birokrat
skim odnosom ljudskih odborov 
do podjetij. Politika odnosa 
komune do podjetij mora slo
neti na pritegovanju neposred
nih proizvajalcev k upravljanju 
z občino, ustvarjalnemu pove
zovanju interesov delavcev - 
proizvajalcev z interesi delav
cev - potrošnikov, spoštovanju 
teženj in potreb kolektiva itd. 
Pri sedanji akciji »dveh tret
jin« se je pokazalo, da ni mo
goče pobirati sredstev kolekti
vov enostavno v skupno vrečo, 
ne da bi kolektivi dobili zago
tovilo, da bo denar porabljen 
zares za tiste objekte, ki so jih 
sami določili.

Vaši delegati od leve proti desni: Peter Sitar — Jože 
Zalokar Vili Tomat — Gustelj Bertoncelj — Slavko 
Zaiokar — Franc Vojvoda — Anton Razdrh — Lojze

Soklič

Povečanje osebnih dohodkov le ob 
istočasnem povečanju

produhtivnosti I

> n . VN

Zadnji cas je razprava o tarifni 
politiki dokaj živahna. Med stali
šči, ki so jih postavili sindikati, 
naj poudarimo zlasti naslednje:

— smo za dosledno uvedbo na
grajevanja po učinku dela t. j. 
vsakdo naj bo nagrajen od tega, 
koliko je naredil;

— smo za povečanje 
osebnih dohodkov de
lavcev, toda le pod po
gojem, da se poveča pro
izvodnost, ne pa z enostav
nim povišanjem tarifnih postavk;

— smo proti administrativnemu 
določanju zaslužkov delavcev in 
omejevanju izplačila zaslužkov 
(preseganju norm, akordov itd.) 
pod pogojem,, da so bila postav
ljena solidna merila . za delo po 
učinku;

— v tekočem letu ne bi smeli 
poviševati tarifnih postavk, ampak 
bi morali sprostiti nagrajevanje na 
osnovi lanskoletnega uspeha (to naj 
bi bil start!);

— postopek za sprejemanje ta
rifnih pravilnikov je treba tako de
mokratizirati, da delavci ne bodo v

Občina: „Koliko boste pri
spevali v vašem podjetju 
za družbeni standard ob
čine?«
Delavci: „Za kaj boš pora
bila denar?«
Občina: „Še nimam goto
vih načrtov. Boste že po
tem zvedeli!«

njem le pasivni objekt. Ne smemo 
jim le razlagati, kaj smo naredili, 
ampak omogočiti, da bodo aktiven 
činitelj in se bodo sami borili za 
napredne principe nagrajevanja;

— občinski sindikalni sveti ne 
bodo potrdili nobenega tarifnega 
pravilnika, če postopek sprejema
nja ne bo izveden ob široki ude
ležbi kolektiva in če tarifnemu 
pravilniku ne bodo priloženi pra
vilniki o nagrajevanju po učinku 
dela.

Principe nagrajevanja po učinku 
dela je treba uresničiti predvsem 
zaradi tega, ker je od tega 
odvisna višja proizvod
nost dela. Praksa je pokazala, 
da administrativno določanje plač 
ne more rešiti problema višje pro
izvodnosti dela. Na drugi strani pa 
bo z uresničitvijo principa nagra
jevanja »vsakemu po njegovem 
delu« odpadel problem notranjih 
rezerv in »črnih brigad« v podjet
jih.

Vprašujemo vas .. .
Ali bi lahko naredili več, če bi 

vam vsa) eno leto pustili neomeje
no prekoračevanje norme*
Ali ste raje plačani na uro ali 
po normi, akordu itd* Kako vi 
morali postaviti zaslužek tistih, ki 
ne delajo po normi, v odvisnost 
od uspeha obrata oziroma podjet
ja, tako, da bi bili bol} zaintere
sirani za višjo proizvodnost* Ka
ko sodelujete pri pripravi tarifne
ga pravilnika* Kakme določbe -te 
sprejeli v tarifni pravilnik glede 
nagrajevanja vajencev?

članstva v kolektivih; večina de
lavcev je dajala predloge, kako bi 
najbolje izkoristili ustvarjena sred
stva, kaj naj bi zgradili najprej itd. 
Predvsem pa je važno, da so ob 
teh razpravah podrli plot okrog to
varne, da so govorili tudi o ob
jektih družbenega standarda v ob
čini ter kritično ocenili investicij
sko politiko občine.

Akcija o »dveh tretjinah« ni ne
kaj togega: nič več in nič manj. 
Upoštevati je treba objektivne mož
nosti in pogoje kolektivov in v 
okviru teh možnosti usmeriti čim 
več sredstev za družbeni standard. 
Predvsem pa to ne sme biti tre
nutna kampanjska akcija, ampak 
stalna skrb delovnih 
kolektivov, saj je očito, da 
je za večjo produktivnost dela 
treba nenehno izboljševati tudi 
delovne in življenjske pogoje de
lavcev. Investicije v družbeni stan
dard so vse tiste, ki zboljšujejo 
delovne in življenjske pogoje de
lavca in mu omogočajo zvišanje 
produktivnosti dela. To so: stano
vanje, prehrana, higiensko-tehnična 
in zdravstvena zaščita, preskrba, 
obrtne usluge, varstvo otrok itd.

Razen zadostitve lastnim potre
bam v podjetju, je večina kolek
tivov pokazala razumevanje tudi 
za objekte v okviru občine. Primer, 
ki je vreden posnemanja, je kolek
tiv »Inteksa« v Kranju, ki je pri
pravljen sam prevzeti gradnjo 
osnovne šole na Planini.

Razmislite ...
Ali imate v vašem podjetju ure

jeno prehrano (menzo, topel obrok 
za malico)?

Ali podjetje dovolj skrbi za sta
novanja delavcev?

Kje puščate v varstvu otroke, ko 
greste na delo?

Kaj predlagate za zboljšanje živ
ljenjskih in delovnih pogojev de
lavcev?

Kateri objekti družbenega stan
darda v občini (šolo, zdravstveni 
dom, zobno ambulanto, stanovanja, 
otroške vrtec, uslužnostni servis, 
trgovino, menzo itd.) bi lahko sa
mostojno (ali pa v sodelovanju z 
drugimi kolektivi) zgradil vaš ko
lektiv?

Najbližji vam je 
tednik

DELAVSKA
ENOTNOST

Od 21. februarja izhaja ted
nik DELAVSKA ENOTNOST 
vsako soboto na 16 straneh 6 
pestrejšo vsebino ob neizpre- 
menjeni ceni 20 dinarjev!

Kaj vse prinaša ta tednik?
Reportaže, komentarje, član

ke iz gospodarstva, notranje 
politike in kulture, poročila o 
življenju in delu sindikalnih 
organizacij, razglede po svetu, 
članke o družini in domu, za
nimivosti iz znanosti in tehni
ke, romane, humor, slikanice.

VSE TO IN SE MARSIKAJ 
PRINAŠA VSAKA ŠTEVILKA 
DELAVSKE ENOTNOSTI! Zato 
jo naročile pri poverjeniku, v 
podjetju ali pa v upravi v Ljub
ljani, Čufarjeva 3 — poštni pre
dal 284.

Četrtletna naročnina znaša 
250, polletna 500 in letna 1006 
dinarjev.

Ali pa se morebiti ne name
ravate naročiti? Potem kupujte 
DELAVSKO ENOTNOST v tra
fiki, pri prodajalcu časopisov 
ali v podjetju. Kupite jo samo 
enkrat in postala bo Vaš nepo
grešljiv tovariš, ki Vas obišče 
vsako soboto.

Ce hočete torej vedeti, kaj se 
godi doma in po svetu, če že
lite koristnega in zabavnega 
branja — potem berite DELAV
SKO ENOTNOST.

V_______________ ____________

PREDSEDNIK 
CENTRALNEGA SVE
TA ZVEZE 
SINDIKATOV FLRJ

l{-
HIUIPO

S'etozar Vukmanovič-Tempo

»Dejstva kažejo, da je naša de
žela v razvoju storilnosti še ved
no daleč pod doseženo storilnoat- 
jo v nekaterih industrijsko razvi
tih deželah. Naši gospodarski kadri 
lahko v razvitih deželah proučuje
jo, kako so tam dosegli večjo sto
rilnost v določenih gospodarskih 
panogah. Treba je odpreti dellvcam 
in inženirjem v proizvodnji širie 
možnosti, da si bodo večali zasluž
ke sorazmerno z večanjem svoje 
storilnosti. Ne bojmo se, da bi mo
gla takšna politika negativno vpli
vati na gospodarski razvoj. Ne
spretno, visoki zaslužki delavcev 
inženirjev in tehnikov lahko le pe 
zitivno vplivajo na gospodarski 
razvoj, kolikor so seveda rezultat 
večje storilnosti. Glede vpliv« 
takšne politike visokih zaslužkar 
na oblikovanje življenjske ravni pe 
ni treba dokazovati, da je poziti
ven, ker bo v tem primeru (ko bo
do visoki zaslužki spremljali veli
ko storilnost) prišlo tudi do ustrez
nega večanja realnih, ne le nomt- 
nalnih zaslužkov delovnih ljudi.«



Kaj pa delo

ZlOti ^
proizvajalcev l

Kot enega hmed organov 
delavskega upravljanja oce
njujemo delo zborov proizva
jalcev predvsem po tem, kako 
so obravnavali (oziroma če so 
sploh obravnavali) gospodar
jenje Podjetij, notranje odnose 
v podjetjih, politiko nagraje
vanja, probleme zaposlovanja, 
produktivnosti dela, družbene
ga standarda itd. Zadnji pri
meri zasedanj nekaterih zbo
rov proizvajalcev kažejo, da 
se njihovo delo razvija v to 
smer in da imajo zbori proiz
vajalcev vedno več samostoj
nih sej, kjer razpravljajo o pe
rečih problemih s področja 
gospodarstva oziroma uprav
ljanja.

Ko ugotavljamo ta razvese
ljivi napredek v delu zborov 
proizvajalcev, pa moramo se 
tembolj opozoriti na potrebo 
po razvijanju čuta odgovorno
sti članov teh zborov pred vo- 
lilci in potrebo po tesnejši po
vezavi z volilci. Član zbora 
proizvajalcev ne more nikdar 
na zasedanju glasovati z go
tovostjo, če vsaj o važnejših 
problemih ni prej razpravljal 
s svojimi volilci — če glasuje 
samo v svojem imenu, ne da bi 
vedel za dejansko razpoloženje 
delavcev. Primer uvedbe do
polnilnega proračunskega pri
spevka in opustitev zahteve 
po namenski uporabi davka 
na alkoholne pijače dejansko 
opozarjata, da je stik članov 
zborov proizvajalcev s svoji
mi volilci prešibak!

IN ŠE O DOPOLNILNEM 9 
PRORAČUNSKEM PRISPEVKU 1

IGOTOVITE...
Kolikokrat je že zbor volivcev 

v vaši občini razpravljal posebej 
o družbenem standardu, o cenah, 
tarifni politiki, notranjih odnosih 
v kolektivih, o delu delavskih 
svetov itd.?

Kolikokrat je imel član zbora 
proizvajalcev iz vašega podjetja 
sestanek s svojimi volivci in jim 
govoril o delu zbora proizvajalcev?

Katere probleme bi po vašem 
mnenju moral sindikat postaviti 
pired zbor proizvajalcev?

DELEGATI: ►

Nekatere sindikalne podružnice smatrajo, da so opra
vile svojo nalogo z organiziranjem izleta v Trst!

Stane Kavčič:
0 sredstvih za družbeni standard

^ Stane Kavčič

benega standarda se na področju 
komune še vedno kažeta tisti dve 
nepravilni skrajnosti, o katerih je 
bilo že mnogo govora. Nekateri 
zastopajo mišljenje, da bi bilo naj
bolje, če bi kolektivi vsa svoja 
razpoložljiva sredstva dali v ob
činsko blagajno, češ da bo tako 
občina, ki najbolj ve in pozna vse 
potrebe svojega področja, lahko 
najbolje skrbela za svoje občane. 
Kot posledica take, v bistvu biro
kratske občinske koncepcije, pa 
se še vedno javljajo izrazito parti- 
kularistične težnje, ki ne vidijo čez 

»Pri izvedbi ali že pri načelni ograjo svoje Jovarne in so gluhe 
diskusiji o perspektivnem načrtu za vse resnične skupne probleme 
za graditev raznih objektov druž- komune.«

Lansko leto je bilo mnogo pri
pomb na račun dopolnilnega prora
čunskega prispevka, ki so ga ob
čine predpisale že vnaprej vsem 
podjetjem v enakem odstotku 10 % 
od rednega prispevka. Razburjenje 
se je poleglo, ko so podjetja izpla
čala ta prispevek iz čistega do
hodka.

Okrajni sindikalni svet je že ta
krat, ponovno pa v razpravah o 
sprejemu okrajnega družbenega 
plana, opozoril, da dopolnilnega 
proračunskega prispevka ne bi 
smeli vkalkulirati že vnaprej kot 
redni dohodek proračunov ljudskih 
odborov, ampak mora ta prispevek 
ostati kot orodje, instrument tarif
ne politike v rokah ljudskega od
bora. Vsako pavšalno predpisova
nje dopolnilnega proračunskega 
prispevka pa izrodi njegov osnov
ni smisel. Po mnenju Okrajnega 
sindikalnega sveta so se nekateri 
premalo odločno borili za uresniči
tev tega principa in so podlegli 
prigovorom, češ da to za delavce 
ne pomeni mnogo, občina bo pa 
že prišla tako do sredstev.

Če se pa dopolnilni proračun
ski prispevek predpiše, je treba 
delavcem odkrito povedati, da ga

morajo plačati od svojih neto oseb
nih prejemkov. Zato bi se člani 
zborov proizvajalcev morali zave
dati odgovornosti in pred glaso
vanjem za uvedbo prispevka, de
lavcem dovolj razločno pojasnijo, 
zakaj je potrebno prispevek uve
sti, za kaj se bo porabil itd. Tako 
ne bodo delavci za ta prispevek 
zvedeli šele takrat, ko jim ga bodo 
odtegnili od plače!

ČAS JE, DA RAZMIŠLJATE

Ali so vam člani zbora proiz
vajalcev v kolektivu pojasnili 
smisel dopolnilnega proračunskega 
prispevka?

Ali ste vedeli, da je treba pri
spevek plačati od neto plače? Ali 
se strinjate, da bi plačali prispe
vek, če bi se uporabil za družbeni 
standard?

Posvetimo več pozornosti
z vidika 

standarda
vprašanju cen 
družbenega

?
Konec preteklega leta Je Za

družna mlekarna Kranj predlagala 
povišanje cen mleka za 2 dinarja 
pri litru. Gospodarska poslovna 
zveza pa je ta predlog povišala na 
5 dinarjev. Tolminska mlekarna je 
z novim letom povišala cene mle
ka na Jesenicah za 3 dinarje. Po 
tem zgledu je postavila podobno 
zahtevo tudi blejska mlekarna.

Krava: »Kako naj s temi litri mleka vsem ustrežem?«

Od leve proti desni: Zdravko Pogačnik — Anton Saleka — Pavel Rink Anica 
Simnic — Ivan Kristan — Janko Rehberger — Tone Čare — Andrej Verbič 
Štefka Tomc

ZAPOSLOVANJE
V zadnjih štirih mesecih je padla fluktuacija delovne 
sile od 0,8 na 0,2/J

Ali sle morda tudi Vi taki?

Nekaterim še ni jasno, zakaj je 
Okrajni ljudski odbor sprejel 
sklep, da se omeji zaposlovanje 
delavcev v industriji. Pri tem sta 
važna predvsem naslednja dva 
razloga:

1. Z naraščanjem števila zapo
slenih ni rasla tudi pro
izvodnost dela, temveč je ce
lo padala. Podjetja se niso trudi
la, da bi izboljšala organizaciio 
dela, ampak so v težnji po izpol
nitvi plana kratko in malo zapo
slila več delavcev.

2. Življenjski standard že zapo
slenih delavcev se je s tem slab
šal in je zaradi tega padala pro
duktivnost dela. Z naraščanjem

števila zaposlenih namreč pod
jetja niso vlagala sred
stev v družbeni stan
dard tako, da so ti objekti ved
no bolj obremenjeni (šole, zdrav
stvene ustanove, kulturne ustano
ve, otroške ustanove, menze itd.).

V gradbeništvu, obrti, trgovini 
in kmetijstvu je zaposlovanje ne
omejeno, ker v teh panogah pri
manjkuje delavcev, dejavnost teh 
panog pa je treba razširiti, ker so 
potrebne pri izvajanju ukrepov za 
izboljšanje življenjskih pobojev de
lavcev.

Med tistimi, ki iščejo nove za
poslitve, je precej kmetov. Ko se 
ti zaposlijo, ne delajo dobro niti 
v tovarni, niti na kmetiji. Zaradi

velikega povpraševanja po nekva
lificirani delovni sili so se nekate
ri delavci selili N podjetja v pod
jetje. Nikjer se dela niso dobro 
priučili, kar je negativno vplivalo 
na uspeh podjetja.

Menimo, da je administrativni 
ukrep proti zaposlovanju novih 
delavcev sicer prinesel trenutno 
korist (fluktuacija se je v štirih 
mesecih zmanjšala od 0,8 na 0,2 
odstotka!); ostati na ne sme tra
jen sistem dela, kar hromi samo
stojnost in odgovornost podje‘:i 
pri reševanju proizvodnih nalog. 
Ko bodo namreč nodjetja uvedla 
sistem nagraievanja po učinku »e- 
la, bo ta administrativni ukrep 
sam po sebi izgubil na pomenu in 
odpadel.

Zato poglejte:
Kako ste v vašem podjetju ra

zumeli ukrep Okrajnega ljudskega 
odbora in kaj ste ukrenili za od
kritje notranjih rezerv? Ali meni
te, da bi z boljšo organizacijo dela 
lahko povečali proizvodnjo, ne da 
bi zaposlili nove delavce?

Primerjajte, koliko je vaše pod
jetje in vsa podjetja v občini za- 
postilo novih delavcev ter koliko 
je v istem času prispevalo za zgra
ditev stanovanj, šol, menz, otro
ških vrtcev, zdravstvenih ustanov, 
kulturnih ustanov itd.

,Se malo posedim, da bom 
popoldne lažje delal na 
polju!«

Vsak dan pred kon
cem dela

Delegati za IV. kongres 
Zveze sindikatov Jugoslavije

Priimek in ime

Benčič Jože 
Ciglar ing. Milan 
Česen Antonija 
Kristan Ivan 
Pogačnik Zdravko 
Potočnik Andrej 
Polajnar Anton 
Sitar Peter 
Verbič Andrej 
Zalokar Slavko 
Zupan Mirko 
Zerovnik Pavel

Zaposlen

ObSS Kranj
Gozdno gospodarstvo, Bled 
ŠPIK, Kranj 
OSS Kranj 
ObSS Jesenice 
STANDARD Kranj 
NIKO ŽELEZNIKI 
LUBNIK, Škofja Loka 
OSS Kranj 
BPT Tržič
ŽELEZARNA Jesenice 
SUKNO Zapuže

Okrajni sindikalni svet In vsi 
občinski sindikalni sveti so do te
ga problema zavzeli naslednje sta
lišče:

1. Po znanih ukrepih Zveznega 
izvršnega sveta konec preteklega 
leta za zboljšanje življenjskega 
standarda delavcev je vsako povi
šanje cen osnovnim živilom poli
tično nevzdržno, ker to paralizira 
ukrepe Zveznega izvršnega sveta.

2. Problem proizvodnje mleka in 
cen mleka je treba reševati kom
pleksno in sicer predvsem s po
udarkom:
— na povečanju proizvodnosti dela 

v kmetijstvu na splošno, zlasti 
pa še mlečnosti, saj znaša se
daj povprečna molznost krav 
na Gorenjskem samo okrog 1500 
litrov letno:

— na načrtni krepitvi socialistič
nega sektorja kmetijstva:

— na takšni kooperaciji zadrug » 
privatnimi kmetovalci, ki ho 
imela za posledico večjo proiz
vodnjo v kmetijstvu.

Menimo, da tudi sindikalne orga
nizacije na kmetijskih posestvih 
niso opravile svoje naloge tako za 
razvijanje novih socialističnih od
nosov na vasi, kakor tudi za iz
boljšanje preskrbe industrijskih 
središč s kmetijskimi pridelki. Delo 
sindikalnih organizacij na področj® 
kmetijstva bo v prihodnje treba 
posvetiti več pozornostil

Smo za poviša ye
davka na promet 

z alkoholnimi 
pijačami

ioda...
Ko se je v razpravi o okrajnem 

družbenem planu postavilo vpr*' 
šanje ali bi povišali davek na P*0' 
met z alkoholnimi pijačami od •" 
na 20 %, se je Okrajni sindikat0 
svet postavil na stališče, da 
strinja s povišanjem davka P°fl 
pogojem, d a se ta sklad p°' 
rabi namensko za drnž' 
beni standard in športo® 
objekte. Namenska uporab5 
teh sredstev je postala nujnost 
sedanjih naporih za zboljšanje ž*v' 
Ijenjskega standarda delavce''' 
Smisel uvedbe davka na alkohol®® 
pijače je bil v tem, da se ta sre®" 
stva izkoristijo v smislu hoja Pr° 
alkoholizmu, to je za mlečne rf” 
stavracije, mlekarne, obrate dr® 
bene prehrane, športne objekte i‘ ^ 
Smatramo, da so se sindikalne 0 
ganizacije premalo trudile, da 
pri sprejemanju družbenih 
osvojili načelo, da je treba sre 
stva, ki se zbirajo iz davka na pf® 
met z alkoholnimi pijačami, i2'1® 
riščati namensko za potrebe dr" 
benega standarda.

Tudi člani zborov proizvajal®^ 
se niso zavzeli dovolj odločno ' 
princip namenske uporabe , 
sredstev proti težnji ljudskih 
borov, da ostane ta davek 5® y 
prej redni dohodek proračunov- ^ 
ljubljanskem okraju je na Pr‘r®^': 
ta princip že docela uresničen, ^ 
bodo letos iz tega davka za obI/ 
družbene prehrane in športne 
jekte razdelili 70 milijonov

AH...

— veste, koliko sredstev
re v vaši občini na račun .. ^- 
na promet z alkoholnimi Pll 
mi? * v . str

— imate v vaši občin) ^0'
novljen sklad za pobijanje * ,r 
holizma in v katere namene 1 
riščate ta sklad? fi

— ve.te, v katere name11 
morali po vašem mnenju UP°0pr 
Ijati sredstva iz sklada za P 
ianie alkoholizma?

2



Od leve k desni delegati: Ludvik Kejžar — Jože Benčič — Danila Gril — Franc 
Perčič — Janez Dolinar — Mirko Zupan

NA KONFERENCI VAS
BLED! bodo zastopali

Ciglar ing. Milan — GU POKLJUKA — GG Bled; Cuznar Franc — 
lIP, Bled; Knaflič Alojz — VINO, Bled; Lukačevič Ištvan — PARK 
HOTEL, Bled; Mencinger Stane — GG Bled — gradbena grupa; Stare 
Mirko — KOMUNALNA BANKA, Bled.

BOHINJ:
Belec Stane — ŽELEZNIŠKA POSTAJA Bohinjska Bistrica; Iskra 

Alojz — GG Bled, GU Bohinjska Bistrica; Ravnik Franc — LIO TOMAŽ 
Godec, Bohinjska Bistrica; Vojvoda Franc — KLJUČAVNIČARSKO 
PODJETJE, Bohinjska Bistrica.

JESENICE:
Arh Franc — ŽELEZARNA Jesenice; Frece Jože — ŽELEZARNA Je

senice; Karba ing. Avgust — ŽELEZARNA Jesenice; Kejžar Ludvik —
Železarna Jesenice; Klemenc Vinko ■—■ ELEKTRO Žirovnica; Klinar 
Tomaž — ŽELEZARNA Jesenice; Košir Drago — ŽELEZARNA Jesenice;
Korene Anton — POŠTA Jesenice; Kreucer Tedi — OSNOVNA ŠOLA 
Koroška Bela; Lazar Ivanka — SAVA Jesenice; Leben Franc — ObSS 
Jesenice; Mušič dr. Boris — BOLNICA Jesenice; Palčič Janez — PVP 
Jesenice; Pengal Tone — KURILNICA Jesenice; Pezdir Ciril — ŽELE
ZARNA Jesenice; Pikon Lojzka — VINO GORENJKA Jesenice; Pogačnik

umil inmiiii
Vloga sindikata v občini dobiva Sindikatu ne more biti vseeno, ali skib organizacijah. Nobena vni- 

svojo pravo fiziognomijo šele v no- pride volja prebivalcev, ki jo iz- nejša odločitev ljudskega odbora 
vi komunalni ureditvi, ki jo uva- razijo bodisi na zborih volivcev, ne bi smela iti mimo zborov va
jama od leta 19}S. Če prenesemo sestankih družbeno-političnih or- livcev. Te je potrebno predhod- 
naloge sindikata v podjetju v ko- ganizacij oziroma na sestankih de- no konzultirati, ne pa postaviti 
muno in jih prilagodimo na širše lovnih kolektivov, do izraza v pred gotova dejstva oziroma jih 
področje življenja v komuni, do- delu občinskega ljudskega odbora samo formalno obveščati o ukre- 
bimo to, kar naj bi delal sindikat in njegovih organov ali ne! Do- pih. Za izredno važna vprašanja, 
v okviru občine. Njegova skrb sledno se je treba boriti, da bodo kot je n. pr. sestav vrstnega reda 
velja razvijanju demokratičnega ljud. odbori pritegnili čim več vo- gradnje objektov družbenega stan- 
sistema upravljanja, gospodarske- livcev k upravljanju in to ne samo darda za daljše razdobje, pa bi bi- 
mu razvoju občine, uveljavljanju preko raznih komisij. Za to naj lo potrebno uporabiti tudi ref eri i- 
ukrepov za boljši življenjski stan- se poslužujejo predvsem zborov dum, v katerem priae volja '"■e- 
dard delovnih ljudi v občini itd. volivcev na terenu in v gospodar- bivalcev najbolj do izraza. Doslc)

so se sinatteati za uveljavlianie 
svoje politike vse premalo poslu
ževali občinskih zborov proizva
jalcev! Doseči je treba, da bodo 
zbori proizvajalcev zares postali 
organ delavskega razreda — t. j. 
odločilna postojanka sindikata v

Posamezni primeri dela organov mimo volje kolektiva ali pa celo 0leviru komune 
delavskega in družbenega uprav- proti njegovi volji! Takšen delav- 
Ijanja nas opozarjajo, da je glav- ski svet postane tudi lahek plen 
na nevarnost za te organe odir- tehnokratskih tendenc posameznih 
ganost od svojih volilcev. To jih upravnih vodstev. Ena smer pri- 
nujno vodi v birokratiziranje. De- zadevanja sindikalnih organizacij 
lavski svet, ki samo več ali manj mora torej iti v to, da bodo orga- 
formalno obvešča delovni kolektiv ni delavskega upravljanja tesno 
o svojih sklepih (ali pa ne dela povezani s svojimi kolektivi; dru- 
niti tega!), namesto da bi ga pri- ga pa, da se bodo člani organov

DELAVSKO 
IN DRUŽBENO

Kaj, ko bi razmislili 
o tem . . .

Tudi takih ne manjka!
- ....... ...... „Fantje, ta denar kar zase {esni} že sklepanjem in bi delavskega upravljanja nenehno

Zdravko - ObSS Jesenice; Pregelj Rudi - GRADIS Jesenice; Rabič obdržimo' Nai rešnie dni? ^am kolektiva aktivno sodelova- izobraževali po druzbeno-ekonom- 
Alojz _ DRUŠTVO UPOKOJENCEV Jesenice; Ravhekar Vito - AVTO- ,lpni ^'^J-rl ^ vprašanjih, ker sicer ne bodo
SERVIS Jesenice; Razinger Mirko — PRI KONIČU Jesenice; Smolej 
Janko — DRUŠTVO UPOKOJENCEV Jesenice; Soklič Lojze — BOL-

beni standard občina!“
sklepe 

sčasoma zbirokratizira

^ICA JESENICE, Jesenice; Stenovec Vlado — ŽELEZARNA Jesenice; 
^trajnar Tone — DELIKATESA Jesenice; Stres Andrej — HC Moste; 
Saleka Anton — ŽELEZARNA Jesenice; Šimnic Anica — ZAVOD ZA 
S°ClALNO ZAVAROVANJE Jesenice; Tomc Ivan — OKREVALIŠČE 
Gozd Martuljk; Vida Valentin — IZOLIRKA JESENICE, Jesenice; Zrim 
Viljem — GRADIS Jesenice; Zupan Ernest — ŽELEZNIŠKA POSTAJA 
Pšenice; Zupan Mici — MESNINA Jesenice; Zupan Mirko — ŽELEZAR

NA Jesenice; Žen Tine — ŽELEZARNA Jesenice.

KRANJ:
Babič Julka — PORODNIŠNICA Kranj; Bečan Ivan — AGROSER- 

IS Kranj; Benčič Jože — ObSS Kranj; Blažon Davorin — DRUŠTVO 
SOROJENCEV Kranj; Bogataj Franc — INTEKS Kranj; Bonin Lazar 

JT STANDARD Kranj; Bren Ciril — ZAVOD ZA IZOBRAŽEVANJE 
ADROV Kranj; Čare Anton — INTEKS Kranj; Česen Antonija — 
PIK Kranj; Debeljak Rajko — SAVA Kranj; Erman Milica — ZDRA- 

VH-IŠČE Golnik; Globočnik Ciril — ISKRA Kranj; Gril Danila — TI- 
MCANINA Kranj; Jelen Ivan — OKRAJNA POŠTA Kranj; Jež Pepca 
r~ GORENJSKA OBLAČILNICA Kranj; Kompare Slavko — PROJEKT 
Janj; Kristan Ivan —- OSS Kranj; Krajcer Jernej — MESTNA BRIV- 
ICA Kranj; Kryštufek Boris — ISKRA Kranj; Marinček Pavel — UPRA

VA ZA CESTE OLO Kranj; Mihelenc Mladen — KOMUNALNI SERVIS 
ranj; Novak Pavel — ISKRA Kranj; Oblak Franc — VODOVOD Kranj; 

^blak Meta — OSNOVNA ŠOLA Stražišče; Perčič Franc — PLANIKA 
rani; Pirih Draga — Zavod za napredek gospodinjstva Kranj; Pirih 
arija — IBI Kranj; Pirš Franc — ELEKTRO Kranj; Prezelj Milena -— 

KOMUNALNA BANKA Kranj; Rakovec Franc — AGROSERVIS Kranj; 
®ant Alojzij — GORENJSKA OBLAČILNICA Kranj; Razdrh Anton — 
AVa Kranj; Rebolj Jurij — GOZDNO GOSPODARSTVO Kranj; Ribni- 
ar Franc — MESTNA KLAVNICA Kranj; Ribnikar Martin — PROJEKT 
ranj; Rihar Ivanka — MERKUR Kranj; Rink Pavel — ISKRA Kranj; 
oblek Dušan — Zadružna hranilnica Kranj; Rozman Janko — VRT- 

NAP.STVO Kranj; Seljak Anton — ISKRA Kranj, Šilar Anton — OZZ 
ranj; Šaljanin Djoko — PLANIKA Kranj; Štele Drago — ELEKTRAR- 

An' SAVA Kranj, Štekar Anton — HOTEL EVROPA Kranj; Šunkar 
— PR ~~ °ZSZ Krani; Tomat Vili — TISKANINA Kranj; Tomc Štefka 
v 1EKARIJA Kranj; Triler Jože — GOZDNO GOSPODARSTVO Kranj; 

ester Vladimir — KRANJSKO GRADBENO PODJETJE Kranj; Verbič 
ndrej — OSS Kranj; Vidmar Janko — nri NADIŽAR FRANCU Kranj; 

4»Iokar Jože — HRANA Kranj.

Radovljica:
Bulut Niko — VERIGA Lesce; Koprivc Vinko — ŽELEZNIŠKA PO- 

tAja Lesce; Lipuš Slavko — VERIGA Lesce; Ljubič Jože — VERIGA 
esce; Reš Janez —- PLAMEN KROPA; Rozman Ciril — PLAMEN Kro- 

"i Rozman Miro — ALMIRA Radovljica; Šiler Artur — KEMIČNA TO
VARNA Podnart; Šolar Slavko — PLAMEN Kropa; Vidic Jože — ELAN

e9unje; Zorko Janko — VERIGA Lesce; Žerovnik Pavel — SUKNO 
<apuže

ŠKOFJA LOKA:
Berginc Lojzka — KROJ Škofja Loka; Bertoncelj Gustelj — JELO- 

'— Škofja Loka; Dolinar Janez — PREDILNICA Škofja Loka; Kobal 
OKRAJNO SODIŠČE Škofja Loka; Lampič Marjan — Motor 

^ °^a Loka; Levec Janko — OSEMLETKA Gorenja vas; Lohonder Ro- 
Ujpa ~~ TEHNIK Škofja Loka; Sitar Peter — TRGOVSKO PODJETJE 
jQj IK Škofja Loka; Šenko Viktor — JELOVICA Škofja Loka; Tavčar 

e GRADIS Škofja Loka.

* R ž i č:
Iv Berl°ncelj Silva — BPT Tržič; Bodlaj Stane — PEKO Tržič; Gregorc

Kakšno vlogo ima 9 
Sindikat v podjetju S

odloča kos odgovornim nalogam.
V prihodnje bo treba posvetiti 

tudi več skrbi delu organov samo
upravljanja na področju social
nega zavarovanja.

POGLEJTE:

Kako ocenjujete delo krajevnega 
odbora na vašem območju? Ali ste 
že kdaj kaj predlagali na zboru 
volivcev oziroma sestanku SZDL?

Kako ocenjujete skrb za družbe
ni standard v vaši občini; ali sma
trate, da je vrstni red gradenj teh 
objektov (stanovanj, menz, usluž- 
nostnih servisov, vrtcev itd.) pra
vilen? Kako ocenjujete delo zbo
ra proizvajalcev in kako opravlja
jo člani zbora proizvajalcev svo)o 
funkcijo med svojimi volilci?

Težko je našteti v nekaj stav- ščanja delavcev. Sindikat mora 
kih izredno pestro ter raznovrstno imeti na svoji strani vedno ves 
dejavnost sindikata v okviru pod- kolektiv in biti nosilec njegovih 
jetja oziroma ustanove. Na kratko iniciativ. Zato je potrebno v vsa- 
povedano: sindikalna organizacija kem trenutku prisluhniti željam in 
mora biti politični motor vseh de- predlogom. Kriti je treba sleherne- 
janj in nehanj v podjetju. Njena ga člana delovnega kolektiva ler 
skrb mora biti usmerjevana od vo- iz tega ocenjevati politično situaei-
Htev organov delavskega uprav- jo in ukrepe v kolektivu, ki jih je________________________
Ijanja, opremljanja dela teh orga- potrebno podvzeti v takšni km- FGOTOFIXK
nov, splošne gospodarske politike kretni situaciji. Predvsem pa je po- 
podjetja, notranjih odnosov v ko- trebno, da v prihodnje pootaneLo 
lektivu, življenjskih in delovnih delavski sveti prava tribuna sin- 
pogojev delavcev, strokovnega in dikalnih organizacij, preko katerih 
družbeno-političnega izobraževanja bo sindikat uveljavljal svoja sta- 
delavcev, do sprejemanja in odpu- lišča.

Kako sodeluje vaš delovni ko
lektiv pri pripravljanju sklepov 
za delavski svet?

Ali vas delavski svet samo ob
vešča o svojih sklepih, ali vas tu
di pred sklepanjem vpraša za va
še mnenje?

Ali je vaše družbeno-ekonom- 
sko znanje zadostno, da bi uspeš
no sodelovali v delavskem svetu?

ZOBRAZEVANIE

Kaj bi bilo potrebno v vašem 
podjetju urediti za boljše delovne 
in življenjske pogoje delavcev?

Kako pri vas urejujete notranje 
odnose?

Kakšna je skrb za življenjske in 
delovne pogoje delavcev? Kakšen 
je stik vašega delavskega sveta s 
kolektivom — ali kolektiv raz
pravlja o gradivu, ki bo šlo na 
sejo DS itd.?

ODNOSI V KOLEKTIVE
Pravilni notranji odnosi v ko

lektivu (med sodelavci, med 
delavci in nadrejenimi, med 
nadrejenimi) so pogoj za uspeš- 
ao delovanje podjetja in za višjo 
proizvodnost dela. Če posamez
ni organi v podjetju nimajo raz
mejenih kompetenc, če so nad
rejeni do posameznih delavcev 
krivični, če delavci ne dobijo 
priznanja za svoje delo, če de
lavci ne poznajo svojih pravic 
in dolžnosti itd., v kolektivu ni 
pravega razpoloženja in podjet
je ne dosega takšnih uspehov, 
kot bi jih sicer lahko.

Zato mora biti skrb za pra
vilne odnose v kolektivu prav 
tako stalna skrb sindikalne or
ganizacije.

Letos 66 seminarjev 
asa 1400 udeležencev
Okrajni sindikalni svet smatra, 

da je načrtno družbeno-ekonom- 
sko izobraževanje članov sindika
ta potrebno kot stalen sistem dela, 
ker sama strokovna izobrazba ne

— delavsko upravljanje
— delovna razmerja
— položaj podjetja v komuni
— delitev dohodka
— tarifna politika
— razgovor o delu sindikata v 

podjetju in občini.
Operativno vodstvo seminarja je

zadostuje za aktivno delo v druž- prevzel Zavod za izobraževanje 
benih organih. Če sc člani sindika- kadrov v Kranju, ki se bo z vse- 
ta ne bodo oborožili z družbeno- tni občinskimi sveti dogovoril za 
ekonomskim znanjem, ne bodo razpored in število seminarjev, 
mogli pravilno presojati dela in 
sklepov delavskega sveta, ne bodo A. L I • • • 
mogli postaviti svojih stališč k

ft0V~**<lon
PEKO, Tržič; Hrovatič Rudi — BPT Tržič; Krmelj Janko — 

Arna KOS Tržič; Povalej Edo — TOVARNA LEPENKE Tržič; 
^ Flore — RUNO Tržič; Tišler Aleš — UP Tržič; Zalokar Slavko 
$la , Trži£: Žmitek Stanko — TOVARNA FINEGA POHIŠTVA Tržič; 

Vk° Primožič — BPT Tržič.
ŽELEZNIKI:

'en Dolenc Blaž — MLIP Češnjica; Golja Anton — MLIP Češnjica; Je- 
Železniki; Peternelj Franc — NIKO Železniki;

proizvodnemu planu, zaključnemu 
računu itd. Zato je predsedstvo 
Okrajnega sindikalnega sveta že 
januarja pričelo s seminarji po 
posameznih občinah za predsedni
ke in člane izvršnih odborov po
družnic, ki se jih pa udeležujejo 
tudi predsedniki delavskih svetov 
in upravnih odborov ter mladin
ske organizacije. Skupno bo v 
vseh občinah okrog 66 seminar
jev z okrog 1.400 udeleženci. Ti 
seminarji trajajo po pet dni vsak 
dan popoldne po tri ure. Na vseh 
seminarjih obravnavajo naslednje 
teme:

— kadrovska politika
— vodenje sestankov

— vaše znanje zadošča, da bi so
delovali pri razpravi ob sprejema
nju proizvodnega plana, zaključne
ga računa, tarifnega pravilnika, 
pravil podjetja itd.?

— veste, kako se deli dohodek 
podjetij?

— veste, kakšna predavanja bi 
radi poslušali?

— ste že kdaj predlagali sindi
kalni podružnici, kakšno predava
nje naj bi priredila?

13% Ml na Orajslem socialno ziaion: ril

Anton — NIKO 
.-a»ar Vinko -

z»iki.
RATITOVEC Studeno; Polajnar Tone — NIKO Že-

I :
Ura11^>tr*znk Janko — ALPINA Žiri; Galičič Viktor — ALPINA Žiri; Jereb 

' ALPINA Žiri; Kavčič Franc — ALPINA Žiri; Loštrk Franc —

D
E
L
E
G
A
T
!

V letu 1958 je Okrajni zavod za uživa socialno zavarovanje 73 % 
socialno zavarovanje v Kranju iz- vseh prebivalcev Gorenjske, nam 
dal za dajatve, ki pripadajo za- narekuje to potrebo, da posvetimo 
varovancem po Zakonu o zdrav- več skrbi organom samoupravlja- 

oblike nja na področju socialnega zava- 
mi- rovanja, ki upravljajo z zbrani-

Od leve k desni:
Franc Leben, Anton stvenem zavarovanju (vse 
Polajnar, Kudi Hro- zdravljenja, hranarine itd.), 1 
vatič Pavel Žerovnik ^'ardo 332 milijonov dinarjev; za mi sredstvi v imenu teh 73 % pre- 
p, * T - t i t-, ’ Pokojnine in otroške dodatke pa bivalcev.Pepca Jez, Janko Der- so izplačali približno 2 milijardi 
llnk, Anton Stekar, dinarjev na račun zdravstvene in 
Milan inženir Ciglar, socialne zaščite delovnih ljudi. Te K 2 j p2 tO . . . 
tvan Gregorc, Janko v‘soke š,tevilk,e 50 že sa.me zadt;:0 r 7 \ r\ rt ri n ca v r n r a c n m /v -ali

„Doktor!
na polju imam delo, 
pa mi v tovarni do
pusta ne dajo. Zato 
me pošljite na bolniš
ki dopust!"

Ali ste morda razmišljali, če ima
te v podjetju preveč bolniških izo
stankov in zakaj se ti izostanki 
povečajo zlasti čez poletje in je
seni?

„ . IVI - T Slen razI09' da se vprašamo, ali Ali ste kdaj pomislili, da imate Kakšen predlog imate za zbolj-
Marjan l_iam-smo ta sredstva trošili vedno racio- doma zdravila, ki jih sploh niste sanje zdravstvene službe v vašem 

pič. nalno? Ce nadalje upoštevamo, da uporabili? podetju in v občini?

PRIČETEK 
KONFERENCE 
OB 8. URI

i sindikatov! Ni konferenci boi obravnavali vsak vaš predlog, ki ga bnsle poslali pred konferenco na naslov: Okrajni sindikalni svet v Kranju



Skrb za človeka v tovarni

,ISKRA* Kranj
Doslej smo zgradili 275 stanovanj in 164 sam

skih sob za naše delavce.
V industrijski restavraciji se hrani okrog 300 
abonentov, prav toliko pa jih jemlje topel

obrok med delovnim časom. 
S svojimi avtobusi prevažamo na delo in z dela

280 naših delavcev.
V splošni ambulanti vodimo zdravstveno nad

zorstvo nad celotnim kolektivom

Za letošnjo spomladansko sezono 
smo pripravili široko izbiro ženskih, 
moških in otroških čevljev!

Pridite in oglejte si v 
naših prodajalnah naj
novejše modele z usnje
nimi in gumenimi pod
plati!

Naša glavna naloga v 
prihodnosti je skrb za 
delovnega človeka in 
dvig njegove življenj
ske ravni!

Naš znak je znak kvalitetel

Proizvajamo kvaliteto« 
bombažne tkanine — 
surove in beljene 
v širini od 70 do 200 crOi 
industrijsko prejo za 
domačo obrt in sicer: 
mulle, double, knittinS 
in hardwater.
Priporoča se

KRANJ Bombažna predilnica in tkalnica Tržif

TEKSTILNA
TOVARNA

KRANJ
Kljub rekonstrukciji 
z lastnimi sredstvi smo 
dosegli lanskoletni plan 
103.2 °/o

V skrbi za delavce 
smo zgradili 39 stano
vanj, uvedli brezplačne 
malice v nočni izmeni in 
omogočili delavcem 
prehranjevanje
v lastni menzi!

V preteklem letu smo 
povečali asortiman 
tkanin in izboljšali 
njih kvaliteto!

Berke najbolj razširjen časopis na Gorenjskem!

Glas Gorenjske


